
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 18869 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Δ. Νατσιού , σελ.

18840 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από Ελλάδα και Ισπανία, στο πλαίσιο του ευρωπαϊκού
προγράµµατος «Summer Youth Exchange», σελ. 18811 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 18797, 18798, 18801,
18804, 18807, 18809, 18810, 18811, 18812, 18814, 18815,
18816, 18817, 18818, 18820, 18825, 18829, 18830, 18831,
18833, 18835, 18840, 18843, 18844, 18846, 18848, 18849,
18850, 18851, 18869 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 22 Ιουλίου του 2024, σελ. 18797 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:

«Απαιτείται άµεση και επίσηµη ενηµέρωση για το έργο
Ύδρευσης Κέρκυρας καθώς και για τυχόν νέους σχεδια-
σµούς ερήµην της τοπικής κοινωνίας», σελ. 18798 

β) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:
i. µε θέµα: «Προβλήµατα στην Ηλεκτρονική Τιµολόγηση» ,

σελ. 18800 
ii. µε θέµα: «Απίστευτες αστοχίες στο σύστηµα και ταλαι-

πωρία πολιτών και λογιστών µε ευθύνη της κυβέρνησης της
ΝΔ. Να δοθεί παράταση στην υποβολή φορολογικών δηλώ-
σεων», σελ. 18801 

iii. µε θέµα «Επιβεβληµένη η παράταση του χρονικού περι-
θωρίου υποβολής των τρεχουσών φορολογικών δηλώσεων
λόγω ανακυψάντων προβληµάτων», σελ. 18801 

γ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών:
i. µε θέµα: « Άµεση µετεγκατάσταση του Εργαστηρίου Ει-

δικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΕΕΕΕΚ)
Κορδελιού Ευόσµου και κατασκευή κτιρίου για τη στέγαση
του», σελ. 18804 

ii. µε θέµα: «Απαράδεκτη και επικίνδυνη η κατάσταση του
Φράγµατος Θεραπειού στην Περιφερειακή Ενότητα (ΠΕ)
Έβρου», σελ. 18805 

δ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού:

i. µε θέµα: «Να σταµατήσει η διαδικασία επιστροφής των
τροφείων από τους υποψήφιους διδάκτορες που λαµβάνουν
υποτροφία από το ΙΚΥ», σελ. 18807 

ii. µε θέµα: « Άµεση ανάγκη επαναλειτουργίας των οικο-
τροφείων για τη φιλοξενία κωφών και βαρήκοων µαθητών
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, σπουδαστών ΟΑΕΔ, ΣΑΕΚ και
φοιτητών πανεπιστηµίων», σελ. 18809 

iii. µε θέµα: «Πλήθος αναπληρωτών εκπαιδευτικών προερ-
χόµενων από την ιδιωτική εκπαίδευση αποκλείεται από επι-
κείµενους διορισµούς µε υπαιτιότητα του ΥΠΑΙΘΑ», σελ.
18810 

iv. µε θέµα: «Συµµόρφωση µε αποφάσεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας που αφορούν διορισµό επιτυχόντων εκπαι-
δευτικών διαγωνισµών ΑΣΕΠ 2004, 2006 και 2008», σελ.
18812 

v. µε θέµα: «Συνεχείς καθυστερήσεις, παλινωδίες και πα-
ρατάσεις για την εισαγωγή του πολλαπλού βιβλίου στα σχο-

λεία της χώρας», σελ. 18814 
vi. µε θέµα: «Εφαρµογή της συνταγµατικής επιταγής για

ανάπτυξη της εθνικής και θρησκευτικής συνείδησης », σελ.
18815 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας:
«Κύρωση της από 28.3.2024 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς -
Έργο ΧΙΙ, Παράρτηµα 14 της από 6.9.2018 κύριας Σύµβασης
Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές  Ίδρυµα Σταύ-
ρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενί-
σχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της
υγείας», σελ. 18818 - 18853 

2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών: 
H Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

τις Εκθέσεις της επί των σχεδίων νόµων: 
Α) Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών «Κύρωση της

Συµφωνίας τροποποίησης διατάξεων της Σύµβασης Παρα-
χώρησης του  Έργου της Μελέτης, Κατασκευής, Χρηµατο-
δότησης, Λειτουργίας, Συντήρησης και Εκµετάλλευσης του
τµήµατος Μαλιακός - Κλειδί του Αυτοκινητοδρόµου Πάτρα -
Αθήνα - Θεσσαλονίκη - Εύζωνοι (Π.Α.Θ.Ε.)» , σελ. 18844 

Β) Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής «Κύ-
ρωση της Σύµβασης Παραχώρησης αναφορικά µε τη χρήση
και εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοι-
χείων εντός του Λιµένα Ηρακλείου», σελ. 18844 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 18848 - 18869
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 18813 - 18817
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 18797 - 18813
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ  Γ. , σελ. 18834 - 18848
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 18818 - 18834

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 18830
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 18848, 18849, 18850,18851, 

18869
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 18814, 18815, 18816, 18817
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 18831
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 18807
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 18797, 18798, 18801,18804, 
18807, 18809, 18810,18811, 
18812

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 18829, 18846, 18851

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 18835, 18840, 18843,18844, 
18846

ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 18807
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 18818, 18820, 18825,18829, 

18831, 18833
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 18831, 18833

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΑ’

Παρασκευή 19 Ιουλίου 2024



ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 18798, 18799
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 18805, 18806
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 18800, 18801, 18802, 18803
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 18810, 18811, 18812
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 18807, 18808, 18809
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 18807, 18808, 18809,18810, 

18811, 18812, 18813,18814, 
18815

ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 18815, 18816
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 18804, 18809, 18810
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 18801, 18802, 18803
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 18814, 18815
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 18800, 18801
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 18804, 18805, 18806
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν., σελ. 18798
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 18812, 18813
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 18802, 18803

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 18823
ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 18828, 18847
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 18825
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 18831, 18832, 18833,18834, 

18848, 18849, 18850, 18851
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 18843, 18844
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 18838
ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ Κ. , σελ. 18818, 18846
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ Κ. , σελ. 18842, 18843, 18844
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 18840
ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ Μ. , σελ. 18819
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 18844
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 18829, 18846, 18847,18848, 
18849, 18850, 18851

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 18821
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 18841
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 18825, 18845
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 18835
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 18831, 18832, 18833, 18834
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 18834, 18847
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 18830
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 18837
ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ. , σελ. 18839
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 18820, 18846
ΦΕΡΧΑΤ Ο. , σελ. 18824, 18845
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 18828



Αθήνα, σήµερα στις 19 Ιουλίου 2024, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝ-
ΤΙΝΟΠΟΥΛΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Καλή σας
ηµέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18-7-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΟ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
18ης Ιουλίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Εκσυγχρονισµός θεσµικού πλαισίου για το ενέχυρο
και σύσταση Ενιαίου Ηλεκτρονικού Μητρώου Ενεχύρων επί κινη-
τών, απαιτήσεων και άλλων δικαιωµάτων και άλλες διατάξεις».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του σηµερινού δελτίου των
επικαίρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω στο
Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 22 Ιουλίου
2024. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1260/10-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Γεωργίου Καραµέρου προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα:
«Πολύµηνες καθυστερήσεις στην καταβολή της επιδότησης ενοι-
κίου στους πληγέντες από πυρκαγιές στην ανατολική Αττική».

2. Η µε αριθµό 1264/12-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Ανάπτυ-
ξης, µε θέµα: «Τεράστια καθυστέρηση στην καταβολή εγκεκρι-
µένων επιχορηγήσεων σε επιχειρήσεις του Νοµού Δράµας που
υπήχθησαν στις διατάξεις του ν.4399/2016 και έχουν ολοκληρώ-
σει τις σχετικές επενδύσεις».

3. Η µε αριθµό 1259/10-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπροέδρου  της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για την κατα-
βολή των ποσών στους γιατρούς που προκύπτουν από τις απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας».

4. Η µε αριθµό 1265/12-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά»
κ. Δηµητρίου Τζανακόπουλου προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε
θέµα: «Πειθαρχικές διαδικασίες και εσωτερικός έλεγχος στο
Υπουργείο Πολιτισµού».

5. Η µε αριθµό 1270/13-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Γεωρ-
γίου Ρούντα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα:
«Αποφάσεις στη Σύνοδο του ΝΑΤΟ για οικονοµική και στρατιω-
τική βοήθεια στην Ουκρανία».

6. Η µε αριθµό 1277/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της  Βουλευ-
τού Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης Καραγεωργοπούλου προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο σε αποδροµή υπό την πίεση αλλότριων συµφερόντων».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1266/12-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αδιανόητο
φιάσκο της κυβέρνησης µε τις επιδοτήσεις ρεύµατος σε µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις».

2. Η µε αριθµό 1271/14-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή  Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Παρασκευά Κουκουλόπουλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Στις «συµπληγάδες»
του ενεργειακού σχεδιασµού και η τηλεθέρµανση».

3. Η µε αριθµό 1275/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Για την άµεση επαναλειτουργία της παιδοψυ-
χιατρικής κλινικής του ΠΑΓΝΗ».

4. Η µε αριθµό 1268/12-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Πρό-
γραµµα Αλιεία, Υδατοκαλλιέργεια και Θάλασσα 2021-27».

5. Η µε αριθµό 1279/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου Έξαρχου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Προσλήψεις προσωπικού του κλάδου µαιών/
µαιευτών στην µαιευτική κλινική του Πανεπιστηµιακού Γενικού
Νοσοκοµείου Ιωαννίνων (ΠΓΝΙ)».

6. Η µε αριθµό 1288/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’
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Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Σε αδιέξοδο οι καθαρίστριες του Ψυχιατρικού
Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης (ΨΝΘ) µε συµβάσεις εργασίας ορι-
σµένου χρόνου - Ο Υπουργός εµµένει στο outsourcing».

7. Η µε αριθµό 1280/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Να µην κλείσουν οι
Ατµοηλεκτρικοί Σταθµοί (ΑΗΣ) Μελίτης και Μεγαλόπολης».

8. Η µε αριθµό 1281/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Βασιλείου Μεταξά προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα στη λειτουργία του Νοσοκοµείου
Βόλου».

9. Η µε αριθµό 1282/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου Έξαρχου προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Άµεσα µέτρα στήριξης
των βιοπαλαιστών κτηνοτρόφων».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 4841/22-5-2024 ερώτηση του Βουλευτή Μεσ-
σηνίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ.
Ιωάννη Λαµπρόπουλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Αντιµετώπιση της λειψυδρίας στον
Νοµό Μεσσηνίας µε προγραµµατισµό και κατασκευή λιµνοδεξα-
µενών και φραγµάτων».

2. Η µε αριθµό 2769/23-1-2024 ερώτηση του Βουλευτή  Αχαΐας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία» κ. Ανδρέα Παναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Παράνοµες µετακινήσεις - τοποθετήσεις προϊσταµένων
του Γενικού Νοσοκοµείου Θεσσαλονίκης «Ιπποκράτειο» και πει-
θαρχικές διώξεις».

3. Η µε αριθµό 4057/1-4-2024 ερώτηση της Βουλευτού Β3’ Νό-
τιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αρι-
στερά» κ. Θεανώς Φωτίου προς την Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Να µπορούν οι νέοι πτυχιούχοι
που παρακολουθούν µεταπτυχιακές σπουδές να εγγράφονται
στα Μητρώα Ανέργων της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης
(ΔΥΠΑ)».

4. Η µε αριθµό 4987/31-5-2024 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Πόσα χρόνια θα σχεδιάζει να
σχεδιάσει η επιτελική ΝΔ την αξιοποίηση του πρώην αεροδρο-
µίου Νίκος Καζαντζάκης;».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε τώρα στο προ-
γραµµατισµένο για σήµερα δελτίο των επίκαιρων ερωτήσεων.

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως σχετικά µε τη συζή-
τηση των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Παρασκευή 19 Ιουλίου 2014, οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 1253/8-7-2024, 1261/10-7-2024,
1263/11-7-2024, 1267/12-7-2024, 1273/15-7-2024,1274/15-7-2024,
1276/15-7-2024,1278/15-7-2024,1269/12-7-2024.

Θα συζητήσουµε τώρα την έκτη µε αριθµό 1269/12-7-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κέρκυρας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Αλέξανδρου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών, µε θέµα: «Απαιτείται άµεση και επίσηµη ενηµέρωση για
το έργο ύδρευσης Κέρκυρας καθώς και για τυχόν νέους σχεδια-
σµούς ερήµην της τοπικής κοινωνίας».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Είµαι ιδιαίτερα ευχαριστηµένος που έχετε έρθει εσείς, κύριε

Υφυπουργέ, γιατί βλέπω από το βιογραφικό σας ότι έχετε χρη-
µατίσει στην τοπική αυτοδιοίκηση και έτσι νοµίζω ότι όσα πω θα
τα έχετε βιώσει και θα τα καταλάβετε.

Η Κέρκυρα αυτό το χρονικό διάστηµα περνάει µια σοβαρότατη
δοκιµασία και νοµίζω ότι και σε άλλα νησιά, ειδικά του Αιγαίου –

αλλά και της Λευκάδας, θα έλεγα- υπάρχει πρόβληµα στην
ύδρευση των κατοίκων. Έχουν σε πολύ µεγάλο βαθµό στερέψει
οι γεωτρήσεις µε αποτέλεσµα να έχουµε σε µεγάλο αριθµό ακυ-
ρώσεις από τουρίστες. 

Θα µου πείτε, γι’ αυτό σας κάλεσα σήµερα; Όχι φυσικά, αλλά
προσπαθώ να καταδείξω τι ακριβώς συµβαίνει στην Κέρκυρα και
αυτή η επίκαιρη ερώτηση που συζητάµε σήµερα θα έχει πάρα
πολλούς ανθρώπους που θα την παρακολουθήσουν. Γι’ αυτό και
δίνω ιδιαίτερη σοβαρότητα σε αυτή τη συζήτηση που κάνουµε. 

Ακούστε, κύριε Υφυπουργέ, από το 1990 προσπαθούµε στην
Κέρκυρα να βρούµε λύση έτσι ώστε να έχουµε πληρότητα στην
ύδρευση ολόκληρου του νησιού. Το 1990 άρχισε µια µελέτη.
Ολοκληρώθηκε αυτή η µελέτη ύδρευσης µε τη µέθοδο της κα-
τασκευής φραγµάτων. Επανειληµµένα Υπουργοί, Υφυπουργοί,
Πρωθυπουργοί έχουν έρθει στην Κέρκυρα λέγοντας και υποσχό-
µενοι ότι εντός των αµέσως προσεχών µηνών θα γίνει η δηµο-
πράτηση. 

Ξεκινήσαµε από έργο το οποίο χρηµατοδοτεί η Ευρωπαϊκή
Ένωση, φύγαµε από αυτό –πέραν της τεράστιας διχογνωµίας
στην αρχή αν θα φέρουµε νερό από το Γαλάζιο Μάτι της Αλβα-
νίας ή αν θα φτιάξουµε το έργο των φραγµάτων, το ξεχνάω αυτό-
και έρχεται ο κ. Καραµανλής ο οποίος ήταν Υπουργός Υποδοµών
και µας διαβεβαίωσε πριν από λίγο καιρό ότι το έργο των φραγ-
µάτων θα εξελιχθεί µε τη µέθοδο του ΣΔΙΤ και ότι έχουµε εξα-
σφαλίσει την ίδια συµµετοχή από το Πρόγραµµα Ανάκαµψης, απ’
αυτό το χρηµατοδοτικό εργαλείο. 

Έρχεται ο κ. Μητσοτάκης σε αναπτυξιακό συνέδριο της Κέρκυ-
ρας και µε βερµπαλιστικό τρόπο δίνει απάντηση στο µεγάλο ερώ-
τηµα της Κέρκυρας ότι το έργο αυτό θα χρηµατοδοτηθεί και θα
δηµοπρατηθεί άµεσα. Είναι σε εξέλιξη ένα έργο το οποίο θα µας
έλυνε πολλά προβλήµατα, ειδικά τώρα µε αφαλάτωση περίπου εί-
κοσι εννέα εκατοµµύρια και συνοδά έργα στην περιοχή της κεν-
τρικής Κέρκυρας που έχει το µεγάλο πρόβληµα. Γι’ αυτή τη
δηµοπράτηση είχε βρεθεί και ο ανάδοχος και, προσέξτε, πριν από
λίγες µέρες εµφανίζεται ο κ. Μητσοτάκης ο οποίος λέει στη Λευ-
κάδα ότι το έργο της Κέρκυρας θα αρχίσει από µηδενική βάση! 

Αυτό δεν έχει ξανασυµβεί στη σύγχρονη πολιτική ιστορία του
τόπου. Υπάρχει και µια απίστευτη φηµολογία στην Κέρκυρα µε
έντονες αντιπαραθέσεις σε όλο το θεσµικό επίπεδο, δηµιουρ-
γώντας έτσι µια τεράστια ανησυχία στον κόσµο. Αν βάλουµε σε
αυτήν την τεράστια ανησυχία και αθροίσουµε και το µέγιστο πρό-
βληµα ότι µία δηµοπρασία που θα έλυνε σοβαρότατα προβλή-
µατα της καθηµερινότητας στην κεντρική Κέρκυρα ποτέ δεν
ανατέθηκε και ποτέ δεν δηµοσιοποιήθηκε, αν και δηµοπρατήθηκε
το έργο, αντιλαµβάνεστε τη σοβαρότητα του όλου προβλήµατος. 

Έρχοµαι, λοιπόν, σήµερα και σας ρωτώ ευθέως –εφ’ όσον δεν
έχω και πολύ χρόνο- και θέλω µια απάντηση πηγαίνοντας στην
Κέρκυρα αύριο, για το εξής: Το έργο της κατασκευής των φραγ-
µάτων θα εκτελεστεί; Έχετε επιλέξει να κάνουµε κάποιο άλλο
έργο, να φέρουν νερό από την απέναντι ακτή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε Αυλωνίτη. Έχετε φθάσει τα τέσσερα λεπτά. Θα τα
πείτε τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Και βλέπω έναν εκ των τριών δηµάρχων και τον περιφερειάρχη
να αλλάζουν τη θέση τους λέγοντας ότι κουβεντιάζουµε το θέµα
του να υδρευτεί η Κέρκυρα από την απέναντι ακτή.

Παρακαλώ, λοιπόν, να µου απαντήσετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, προφανώς ερωτάτε για ένα θέµα το οποίο

έχει ιδιαίτερη σηµασία. Κανένας δεν µπορεί να το αρνηθεί και
φαντάζοµαι ότι το πρόβληµα δεν αφορά στο πώς αντιλαµβάνον-
ται το έργο οι φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης από άποψη κα-
θηµερινότητας, αλλά πώς το αντιλαµβάνονται οι πολίτες και οι
επιχειρηµατίες και φυσικά και οι επισκέπτες και οι δυνητικοί χρή-
στες του δικτύου. 

18798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αυτό είναι µια πραγµατικότητα η οποία είναι αυτή που µας επι-
βάλλει το γεγονός ότι το έργο αυτό αποτελεί προτεραιότητα και
για εµάς, αλλά και για την Κέρκυρα. Βεβαίως, από το να αποτε-
λέσει ένα έργο προτεραιότητας µέχρι να µπορέσει να εκτελεστεί,
υπάρχει µία απόσταση η οποία πρέπει να διανυθεί και η οποία
δεν είναι πάντοτε εύκολη. Στην απόσταση αυτή παρεµβάλλεται
ο σηµαντικότερος παράγων όλων ο οποίος είναι η χρηµατοδό-
τηση. 

Πάµε, λοιπόν, στο έργο της Κέρκυρας. Το έργο για το οποίο
αυτή τη στιγµή το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών µπορεί
να µιλάει είναι µόνο το έργο των  φραγµάτων. Είναι το έργο του
φράγµατος Μελισσουδίου και η εκτροπή Καλαµιώτισσας, τα συ-
νοδά έργα –ας µην τα αναφέρω, τα ξέρετε- και, φυσικά, τα αντ-
λιοστάσια της Χρυσηίδος.

Δεν θα αναφέρω τα υπόλοιπα. Μένω µόνο σε αυτά. Καταλα-
βαίνετε το πλέγµα των έργων το οποίο συγκροτούσε τη στρατη-
γική για την Κέρκυρα. Τα ξέρετε καλύτερα από εµένα. 

Αυτό δεν είναι ένα έργο το οποίο αυτή τη στιγµή ως υποψήφιο
προς συµβασιοποίηση δεν είναι εν εξελίξει. Συνεχίζει να είναι σε
εξέλιξη µια διαδικασία διαγωνισµού, η οποία είναι ΣΔΙΤ. Σε αυτό,
λοιπόν, υπήρξε η αρχική σκέψη της χρηµατοδότησης από το Τα-
µείο Ανάκαµψης. Αυτή ήταν µία υπόθεση του 2022. Η αλήθεια
είναι ότι η χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάπτυξης δεν είναι
εφικτή για τον πολύ απλό λόγο, ότι, πρώτον, το ΣΔΙΤ είναι µια
διαδικασία η οποία για να συµβασιοποιηθεί χρειάζεται τον χρόνο
της, ειδικά όταν πρόκειται για έναν ανταγωνιστικό διάλογο στον
οποίο πρέπει να υπάρχει µία κατάληξη στις τελικές οριστικές µε-
λέτες του συγκεκριµένου έργου και όχι σε εκτροπή από το συγ-
κεκριµένο έργο. Και, φυσικά, στη συγκεκριµένη περίπτωση
συντρέχει και η προϋπόθεση της εύρεσης χρηµατοδοτικών
πόρων. 

Η προσπάθεια, λοιπόν, που έχει γίνει, είναι να συνεχιστεί η δη-
µοπρασία και την ίδια ώρα αυτό το οποίο αναζητούµε είναι η χρη-
µατοδοτική συµβολή του δηµοσίου, που αποτελεί το κλειδί για
την προώθηση του ΣΔΙΤ, που είναι της τάξεως των 60 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, για να προχωρήσει το έργο.

Εµείς δεν έχουµε κάτι άλλο στο σχεδιασµό µας, ούτε ο κεντρι-
κός σχεδιασµός των έργων µε την έννοια του στρατηγικού σχε-
διασµού είναι υπόθεση του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών, πολλώ δε µάλλον, όταν αυτά αφορούν έργα ύδρευ-
σης που χαρακτηρίζονται και ως περιβαλλοντικά έργα. 

Εάν υπάρξει οτιδήποτε άλλο, το οποίο προέρχεται από το νησί,
είναι κάτι το οποίο µπορεί στην πορεία να το δούµε ή να µην το
δούµε, αλλά σε κάθε περίπτωση στην ηµερήσια διάταξη του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, δεν υπάρχει κάτι και-
νούργιο σε σχέση µε το έργο της ύδρευσης της Κέρκυρας, εκτός
από αυτό το έργο που έχετε εσείς υπ’ όψιν σας και στο οποίο
αναφέρεστε, που είναι το έργο των φραγµάτων και των συνοδών
έργων, στα οποία αναφέρθηκα και τα οποία -επαναλαµβάνω- τα
ξέρετε πολύ καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο συνά-
δελφος κ. Αυλωνίτης έχει τον λόγο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, σας είπα αρχικώς, ότι ο Πρωθυπουργός της
χώρας, προσφάτως, στη Λευκάδα είπε ότι ξεκινάµε από µηδενική
βάση. Αυτά που µας είπατε, τα γνωρίζω. Γνωρίζω ότι απεντάχθη
το ποσό των 60 εκατοµµυρίων, που θα ήταν υποχρεωµένη η Ελ-
λάδα να συµµετάσχει στη διαδικασία των ΣΔΙΤ από Ταµείο Ανά-
καµψης. Αυτά τα γνωρίζει η κερκυραϊκή κοινωνία. 

Θέλουµε µια απάντηση στο ερώτηµα: Υπάρχει περίπτωση εγ-
κατάλειψης του έργου των φραγµάτων και η επιλογή άλλης µε-
θόδου ύδρευσης του νησιού της Κέρκυρας; Αυτό είναι το
συγκεκριµένο ερώτηµα. Θα πρέπει να σας υπενθυµίσω ότι για το
έργο των φραγµάτων, εκτός από τη µελέτη, έχει ολοκληρωθεί η
διαδικασία των απαλλοτριώσεων και η πατρίδα µας έχει δαπα-
νήσει περίπου το ποσόν των 12 εκατοµµυρίων. Σήµερα στην Κέρ-
κυρα η ένταση του προβλήµατος είναι τεράστια και η επιλογή
της λέξης «τεράστια» δεν είναι τυχαία. 

Αντιλαµβάνεστε ότι υπάρχει σε εξέλιξη ένα δηµοπρατηθέν
έργο των 29 εκατοµµυρίων που αν από το 2022 είχε αρχίσει να

εκτελεστεί, δεν θα είχαµε πρόβληµα ύδρευσης, τουλάχιστον,
στην κεντρική Κέρκυρα, όπου τα φαινόµενα της λειψυδρίας είναι
µεγάλα και έχουµε ακυρώσεις, γιατί περιοχές τουριστικές δεν
έχουν νερό. Αυτό είναι το βασικό. Ενώ το αρχικό έργο των φραγ-
µάτων περιλάµβανε όλα αυτά -δηλαδή, αφαλάτωση στην κεν-
τρική Κέρκυρα και συνοδά έργα, τα δύο φράγµατα και ύδρευση
της περιοχής της νότιας Κέρκυρας- τώρα από όλα αυτά, δεν
υπάρχει τίποτα σε εξέλιξη. Υπήρχε τα δύο τελευταία χρόνια βρο-
χόπτωση, περίπου κατά 50% µειωµένη. 

Υπό αυτήν την έννοια, λοιπόν, πρέπει να µας απαντήσετε συγ-
κεκριµένα: Πρώτον, γιατί το έργο της κεντρικής Κέρκυρας,
ύψους 29,1 εκατοµµύρια εγκαταλείφθηκε και δεύτερον, γιατί
απεντάχθηκε το ποσό των 60 εκατοµµυρίων από το Ταµείο Ανά-
καµψης, µε αποτέλεσµα η διαδικασία των ΣΔΙΤ να σταµατήσει,
ενώ είχε φτάσει στο στάδιο του ανταγωνιστικού διαλόγου και για
ποιον λόγο απεντάχθηκε από το Ταµείο Ανάκαµψης και µάλιστα
σε οριακό σηµείο, όπου  είχαν επιλεγεί τρεις εταιρείες, για να
εκτελέσουν το έργο των φραγµάτων. 

Επιπλέον, όταν ο Πρωθυπουργός της πατρίδας µας λέει ότι
ξεκινάµε από µηδενική βάση, σηµαίνει ότι εγκαταλείπουµε τη µέ-
θοδο των φραγµάτων και επιλέγουµε είτε από το Γαλάζιο Μάτι
της Αλβανίας -διακρατική συµφωνία δεν βλέπω- είτε από την απέ-
ναντι ακτή από τη Σαγιάδα, που είναι περίπου είκοσι χιλιόµετρα
µε υποθαλάσσιο αγωγό, που αν ξεκινήσουµε ένα τέτοιο πρό-
γραµµα ούτε µετά από τριάντα χρόνια δεν θα έχουµε νερό στην
Κέρκυρα. 

Προσέξτε: Επί τριάντα - τριάντα πέντε χρόνια που είµαι εγώ
στην Κέρκυρα και ασκώ το επάγγελµά µου, πίνουµε νερό, αγο-
ράζοντας νερό. Δεν έχει πόσιµο νερό η Κέρκυρα. Αντιλαµβάνε-
στε τι τεράστια οικονοµικά συµφέροντα, ουσιαστικά λειτουργούν
εκεί, και που θα ήθελαν η ύδρευση της Κέρκυρας, ειδικά στο πό-
σιµο νερό να γίνεται από την απέναντι ακτή. 

Άρα, λοιπόν, δηµιουργήθηκε µια τέτοια αντιπαράθεση στην
κοινωνία, ότι τα συµφέροντα είναι εκείνα που σταµατούν την εξέ-
λιξη του έργου. Θα παρακαλούσα πάρα πολύ να µου απαντήσετε
σε αυτό. Υπάρχει στη σκέψη της Κυβέρνησης και στο Υπουργείο
σας η περίπτωση εγκατάλειψης της µεθόδου της κατασκευής
φράγµατος. Ένα ναι ή ένα όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ο κύριος Υφυπουργός έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κατ’ αρχάς, θα σας παρακαλούσα να µην συνδέετε την
Κυβέρνηση και προσωπικά τον Πρωθυπουργό µε θεωρίες συνω-
µοσίας, ειδικά όταν αυτές αναφέρονται σε συµφέροντα τοπικών
κοινωνιών στα οποία ουδείς εξ ηµών έχει την παραµικρή ανά-
µειξη και πιθανότατα, ούτε καν την γνώση. Σε αυτό θέλω να είµαι
πάρα πολύ ξεκάθαρος, δεν υπάρχει τέτοιο ζήτηµα. 

Βεβαίως, στη συνάντηση του Πρωθυπουργού µε τους φορείς
στη Λευκάδα ήµουν και εγώ. Δεν θυµάµαι να ειπώθηκε µε έµ-
φαση, έτσι όπως το λέτε, αυτή η φράση. Εκείνο το οποίο ειπώ-
θηκε, είναι ότι πρέπει να δούµε το θέµα της λειψυδρίας στα νησιά
γενικώς σε µηδενική βάση, όπως είπε ο Πρωθυπουργός. Δεν φω-
τογράφισε την Κέρκυρα. Την Κέρκυρα, προφανώς, πρέπει να τη
δούµε, υπό την έννοια ότι πρέπει σε κάθε περίπτωση να βρεθεί
ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο, για να προχωρήσει ο στρατηγικός
σχεδιασµός ο οποίος έχει επιλεγεί. 

Εγώ δεν µπορώ να σας πω εάν υπάρχουν εναλλακτικές λύσεις
ή εάν αυτές κυοφορούνται στην τοπική κοινωνία ή εάν έχουν
σχέση µε οτιδήποτε άλλο, αλλά δεν είναι πρόθεση της Κυβέρνη-
σης να κάνει συνοµιλητές τρίτους οι οποίοι προτάσσουν τα συµ-
φέροντά τους. Το µόνο το οποίο αυτή τη στιγµή αποτελεί το
βασικό κριτήριο για την Κυβέρνηση, είναι το πώς θα λυθεί το
πρόβληµα της λειψυδρίας για τους κατοίκους και σας επαναλαµ-
βάνω ξανά, για τους επισκέπτες του νησιού. 

Τώρα, να σας απαντήσω για το Ταµείο Ανάκαµψης. Κοιτάξτε,
το Ταµείο Ανάκαµψης είναι µια υπόθεση η οποία όταν ξεκίνησε,
υπήρχε η γενικότερη αντίληψη ότι είναι ένας µηχανισµός ο
οποίος θα έχει διάρκεια και ο οποίος θα µας επιτρέψει, µε τη
γνωστή διαδικασία του facing, να µπορούµε να µεταφέρουµε
έργα τα οποία δεν ολοκληρώνονται σε µία προγραµµατική πε-
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ρίοδο σε µια επόµενη προγραµµατική περίοδο του ίδιου προ-
γράµµατος. Πλην, όµως, στην πορεία αποδείχθηκε ότι το Ταµείο
Ανάκαµψης δεν είναι ένας θεσµός που είναι αγαπητός σε πολ-
λούς κύκλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ειδικά στις βόρειες
χώρες και δεν είναι καθόλου σίγουρο ότι θα πάρει παράταση µε
δεδοµένο, ότι µέχρι το τέλος του 2025, θα πρέπει να έχουν ολο-
κληρωθεί όλα τα έργα τα οποία έχουν ενταχθεί στο Ταµείο Ανά-
καµψης και να έχουν εκπληρωθεί τα ορόσηµα που θα επιτρέψουν
τις σχετικές εκταµιεύσεις όχι για κάθε έργο χωριστά, αλλά για
το σύνολο των ποσών τα οποία δικαιούται η χώρα. 

Αυτό ήταν το κριτήριο µε το οποίο έργα όπως αυτό, όπως η
ύδρευση της Λευκάδας που µπήκε στο ΠΔΕ ή το φράγµα Τσικνιά
που υπογράφουµε τη Δευτέρα είναι έργα τα οποία βγήκαν από
το Ταµείο Ανάκαµψης και αυτό το οποίο εµείς επιχειρούµε είναι
να διασφαλίσουµε πιστώσεις µε εναλλακτικές λύσεις και να µπο-
ρέσουµε να τα προχωρήσουµε. Αυτό συµβαίνει µε το Ταµείο
Ανάκαµψης. Κάποια από αυτά τα έργα που είναι επιλέξιµα από
το ΠΔΕ προχώρησαν. Για τις υδρεύσεις θα βρεθεί οπωσδήποτε
λύση το συντοµότερο δυνατό. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι σε ό,τι µας αφορά στην Κυβέρνηση
-και νοµίζω αυτό είναι σαφές από χθες- υπάρχει µία αισιοδοξία.
Το γεγονός ότι η εκ νέου Πρόεδρος της Επιτροπής κ. Φον ντερ
Λάιεν, µίλησε για έναν επίτροπο, ο οποίος θα έχει ως αντικείµενο
τις µεσογειακές χώρες και τα προβλήµατα ανάπτυξης αυτών,
είναι µία ελπίδα ότι πραγµατικά ζητήµατα που έχουν να κάνουν
µε τα ιδιαίτερα προβλήµατα που εµφανίζονται στη Μεσόγειο υπό
την κλιµατική κρίση, θα µπορέσουν να τύχουν χρηµατοδότησης
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 1272/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη
προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα:
«Προβλήµατα στην ηλεκτρονική τιµολόγηση». 

Ο συνάδελφος κ. Παρασύρης έχει τον λόγο.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση αφορά στη διασύνδεση των λογι-

σµικών λειτουργίας, των ERP, των POS και των ταµειακών και
πώς όλη αυτή η πρωτοβουλία που έχετε αναλάβει έχει επηρεάσει
τη λειτουργία των µικροµεσαίων κατά βάση επιχειρήσεων, οι
οποίες αποτελούν και τον κορµό της ελληνικής οικονοµίας σε
πάρα πολύ υψηλό, µάλιστα, ποσοστό. 

Γνωρίζετε ότι εµείς ως πολιτικός χώρος κάθε τέτοια πρωτο-
βουλία τη στηρίζουµε, όπως και κάθε εκσυγχρονισµό που επιχει-
ρείται, προκειµένου να γίνονται καλύτερες διασταυρώσεις, για
να πατάσσεται η φοροδιαφυγή. Είµαστε δίπλα σε κάθε τέτοια
πρωτοβουλία. 

Ένα τέτοιο σηµαντικό βήµα ήταν, για παράδειγµα, το myDATA
και ο τρόπος µε τον οποίο υλοποιήθηκε, όπου δόθηκε ο χρόνος
έτσι ώστε να µπορέσουν όλες οι επιχειρήσεις να προσαρµοστούν
σε αυτά τα δεδοµένα. 

Δυστυχώς ανάλογος χρόνος δεν υπήρχε σε σχέση µε την ηλε-
κτρονική τιµολόγηση. Και εδώ θέλω να ξεκινήσω λέγοντας ότι το
myDATA ενώ ήταν µια καλή πρωτοβουλία και µε κάποια επιπλέον
βήµατα θα µπορούσε να αποτελέσει τον δηµόσιο πάροχο, έτσι
ώστε να γίνεται η ηλεκτρονική τιµολόγηση µέσω των myDATA,
εσείς επιλέγετε να δώσετε το έργο αυτό σε ιδιώτες παρόχους,
οι οποίοι ακριβώς επειδή είναι πολύ συγκεκριµένες εταιρείες στη
χώρα µας -τρεις, τέσσερις είναι πιστοποιηµένοι µέχρι σήµερα και
µάλιστα είναι εξαγορασµένοι και από τις εταιρείες λογισµικού-
δηµιουργούν συνθήκες ολιγοπωλίου και συνθήκες αθέµιτου αν-
ταγωνισµού στο επίπεδο αυτό, επιβαρύνοντας τροµερά µε ένα
κόστος τη λειτουργία των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Αφού δεν
επιλέξατε να πάτε µε το myDATA για έναν δηµόσιο πάροχο, δεν
δώσατε ούτε καν τις οδηγίες έτσι ώστε να υπάρχει ένα ενιαίο ap-
ping, ένα ενιαίο πρωτόκολλο διεπαφής, έτσι ώστε όλες οι εται-
ρείες ERPs να µπορούν να δεχθούν τα λογισµικά των παρόχων
να «κουµπώνουν» πάνω τους. 

Ερωτάσθε, λοιπόν, γιατί κάνατε αυτή την επιλογή και δεν προ-
χωρήσατε µε έναν δηµόσιο πάροχο και γιατί, αφού δεν µπορέ-

σατε να το κάνετε αυτό, δεν δώσατε αυτή την οδηγία έτσι ώστε
να φτιαχτεί ένα κοινό apping για όλους, έτσι ώστε να µπορέσει
να λειτουργήσει υγιώς ο ανταγωνισµός.

Η δεύτερη ερώτηση -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε είκοσι
δευτερόλεπτα- αφορά στα ζητήµατα του B2G. Μια πολύ µικρή
επιχείρηση η οποία έχει τιµολόγηση στο δηµόσιο δυόµισι, τρεις
χιλιάδες ευρώ είναι αναγκασµένη τώρα να πληρώνει το κόστος
ηλεκτρονικής τιµολόγησης για το PEPPOL, το οποίο είναι αυξη-
µένο. Νοµίζω ότι εκεί πρέπει να πάρετε µια πρωτοβουλία. Το δεύ-
τερο είναι γιατί εταιρείες που είναι εντατικής λιανικής, όπως είναι
φούρνοι, φαρµακεία, βενζινάδικα, αναγκάζονται µέσα από τον
ιδιωτικό πάροχο να δίνουν ένα ηµερήσιο κόστος στην έκδοση
των αποδείξεων ενδεχοµένως και πάνω από 50 ευρώ. Και αυτό
είναι ένα πολύ µεγάλο κόστος για µια µικροµεσαία επιχείρηση. 

Και το τελευταίο. Υπάρχουν πόλεις, όπως είναι το Ηράκλειο –
και πρέπει να σας το πω αυτό-, το κέντρο του Ηρακλείου,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ:…το οποίο έχει πολύ χαµηλές τα-
χύτητες ίντερνετ. Επειδή γίνονται επτά βήµατα, επτά διαδροµές
προκειµένου να εκδοθεί η απόδειξη, δηµιουργούνται καθυστε-
ρήσεις και ουρές. Πώς σκέπτεσθε να αντιµετωπίσετε αυτό το
πρόβληµα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, χαίροµαι πάρα πολύ που λέτε ότι είναι κοι-

νός στόχος η αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής. Είναι το αυτο-
νόητο. Βέβαια το αυτονόητο τα τελευταία χρόνια το έχουµε
χάσει σε κάποιες περιπτώσεις. Και εµείς θεωρούµε ότι είναι µια
πάρα πολύ σηµαντική µεταρρύθµιση. Πάµε όµως να δούµε ένα
προς ένα τα θέµατα τα οποία έχετε θίξει. 

Αναφορικά µε το επαρκές χρονικό διάστηµα για την απόσυρση
των φορολογικών µηχανισµών των ΕΑΦΔΣΣ, των Ειδικών Ασφα-
λών Φορολογικών Διατάξεων Σήµανσης Στοιχείων και τη διασύν-
δεση ERP - POS να αναφέρω αρχικά ότι µετατίθενται ως εξής οι
παρακάτω καταληκτικές ηµεροµηνίες, µε σκοπό τη διευκόλυνση
των επιχειρήσεων να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις απόσυρ-
σης, αντικατάστασης ταµειακών µηχανισµών και διασύνδεσης
λογισµικών ERP µε τα POS. 

Πρώτον, όσον αφορά στις ΕΑΦΔΣΣ - φορολογικοί µηχανισµοί,
που είναι συσκευές εγκεκριµένης φορολογικής σήµανσης παρα-
στατικών λιανικής και χονδρικής πώλησης όλων των επιχειρή-
σεων, αποσύρονται υποχρεωτικά έως 31 Ιουλίου του 2024. 

Οι απλοί ΦΗΜ -Φορολογικός Ηλεκτρονικός Μηχανισµός, τα-
µειακή µηχανή- που χρησιµοποιούνται και από επιχειρήσεις
εστίασης, όπως είπατε, µε σερβίρισµα σε τραπεζοκαθίσµατα,
αποσύρονται υποχρεωτικά και αυτές ως τις 31 Ιουλίου του 2024. 

Ειδικά οι επιχειρήσεις που έχουν διασυνδέσει τα POS µε τα
ταµειακά τους συστήµατα υποχρεούνται να αποσύρουν τις
ΕΑΦΔΣΣ, τις συσκευές εγκεκριµένης, όπως είπα, φορολογικής
σήµανσης που χρησιµοποιούν, έως τις 31 Οκτωβρίου του 2024. 

Πρατήρια καυσίµων παύουν τη χρήση των ΕΑΦΔΣΣ που δια-
θέτουν, έως και 31 Δεκεµβρίου του 2024 και έχουν υποχρέωση
διασύνδεσης των ταµειακών συστηµάτων µε τα οποία αντικαθι-
στούν τις ΕΑΦΔΣΣ µε τα POS έως 1-1-2025. 

Από 1η Αυγούστου του 2024 οι επιχειρήσεις εστίασης µε σερ-
βίρισµα σε τραπεζοκαθίσµατα, που σήµερα χρησιµοποιούν τις
ΕΑΦΔΣΣ ή απλούς ΦΗΜ, έχουν υποχρέωση να επιλέξουν ένα
από τα παρακάτω ταµειακά συστήµατα: ΦΗΜΑΣ Εστιατορίου,
ΦΤΜ Εστιατορίου, ΑΔΗΜΕ Εστιατορίου ή πάροχο ηλεκτρονικής
έκδοσης στοιχείων. Έτσι, λοιπόν, είναι στη διακριτική τους ευχέ-
ρεια τι θα επιλέξουν και δεν είναι υποχρέωση να συνεργαστούν
µε πάροχο. 

Επίσης, δεν πρέπει να παραλείπουµε τις εξαιρέσεις από την
υποχρέωση αντικατάστασης των απλών ΦΗΜ, πρώτον, σε οντό-
τητες που ασκούν τη δραστηριότητά τους σε οικισµό µε πληθυ-
σµό κάτω των πεντακοσίων κατοίκων και σε νησιά µε πληθυσµό
κάτω των τριών χιλιάδων εκατό κατοίκων, πλην των τόπων που
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έχουν ανακηρυχθεί ως τουριστικοί. 
Όσον αφορά τις συναλλαγές πώλησης σε πακέτα, το take

away, τη διανοµή, το delivery, την αυτοεξυπηρέτηση, καθώς και
κατά τη διενέργεια συγκεκριµένων συναλλαγών η επιχείρηση δεν
παρακολουθεί τα ανοιχτά τραπέζια. 

Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να πω ότι είναι η τέταρτη πα-
ράταση που δίνεται για την αντικατάσταση των ΕΑΦΔΣΣ. Όλοι
νοµίζω καταλαβαίνουµε ότι οι ΕΑΦΔΣΣ είναι εστίες φοροδιαφυ-
γής και έχει έρθει η στιγµή που πρέπει να το αντιµετωπίσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο. Παρακαλώ να ολοκληρώσετε εντός
τριών λεπτών. 

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, και
µόνο το ότι πάµε σε µία τέταρτη παράταση επιβεβαιώνει ότι δεν
δώσατε εξαρχής ή δεν είχατε γνώση των ακριβών χρονοδιαγραµ-
µάτων που απαιτούνται τουλάχιστον από την αγορά έτσι ώστε
να προσαρµοστεί. Ωστόσο δεν µου απαντήσατε σε κανένα από
τα ερωτήµατα που σας έθεσα. 

Ξαναλέω, οδηγείτε την ηλεκτρονική τιµολόγηση, µε συγκεκρι-
µένες οδηγίες, µε συγκεκριµένα βήµατα, σε ολιγοπώλια ακόµη
και στο κοµµάτι της πληροφορικής, των εταιριών πληροφορικής
στη χώρα µας. Υπάρχουν δύο – τρεις εταιρείες αυτή τη στιγµή
οι οποίες έχουν καθετοποιήσει ουσιαστικά την αγορά λογισµικά,
ιδιωτικοί πάροχοι ηλεκτρονικής τιµολόγησης, και οι οποίες δί-
νουν προσφορές πολύ συγκεκριµένες και πολύ υψηλές, επιβα-
ρύνοντας πάρα πάρα πολύ τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις µε ένα
επιπλέον κόστος. 

Δεύτερον, δεν µου απαντήσετε σε σχέση µε έναν επαγγελµα-
τία ο οποίος βρίσκεται απέναντι, ας πούµε, από ένα κέντρο
υγείας κάπου στην Καστοριά, ο οποίος εκδίδει ένα τιµολόγιο για
το κέντρο υγείας πάνω από 2.500 ευρώ. Αυτός γιατί πρέπει να
είναι αναγκασµένος να δώσει 500 ευρώ συν την εγκατάσταση για
PEPPOL και ηλεκτρονική τιµολόγηση και δεν προχωρήσατε σε
έναν δηµόσιο πάροχο ηλεκτρονικής τιµολόγησης;

Και το τελευταίο. Γιατί δεν δώσατε οδηγίες για ένα κοινό ap-
ping, ένα κοινό πρωτόκολλο στο οποίο επάνω να «κουµπώσουν»,
να παραµετροποιηθούν δηλαδή, όλοι οι υπόλοιποι πάροχοι µαζί
µε τα EFT-POS, τα οποία έχουν εκατόν τριάντα άλλα λογισµικά
και δυστυχώς ακόµη και µε τις παρατάσεις που έχετε δώσει δεν
πρόκειται αυτά να «κουµπώσουν»; 

Όλα αυτά διαµορφώνουν µία κατάσταση αναταραχής στον
κόσµο της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας και των επαγγελ-
µατιών, και όχι µόνο της µικροµεσαίας, αλλά γενικότερα της ελ-
ληνικής επιχειρηµατικότητας. Δηµιουργούν αναστάτωση, διότι
είτε είναι οι παρατάσεις, είτε είναι οι οδηγίες, είτε το ότι δεν δί-
νετε απαντήσεις συγκεκριµένες, υπάρχει µια τεράστια ανατα-
ραχή στην αγορά. Όσον αφορά το χρονικό διάστηµα δε στο
οποίο θα διασυνδεθούν τα EFT µε τα POS µέχρι 1-1-2025 που
είναι, σύµφωνα µε τις σηµερινές τουλάχιστον οδηγίες όπως
αυτές ισχύουν, υποχρεωµένοι όλοι να περάσουν στην ηλεκτρο-
νική τιµολόγηση και στη διασύνδεση, αυτό δεν πρόκειται να γίνει.
Όλη η αγορά το γνωρίζει. Είναι εκατόν τριάντα διαφορετικά λο-
γισµικά των POS. Δεν πρόκειται αυτά ποτέ να διασυνδεθούν µε
τα λογισµικά, µε τους ιδιώτες παρόχους. Άρα είναι µία αποτυχία
και µια αστοχία πολιτικής, διότι δεν ξεκινήσατε σωστά ούτε σε
σχέση µε το χρονικό διάστηµα, αλλά ούτε και σε σχέση µε τις
κατευθυντήριες γραµµές. 

Απαντήστε µας, λοιπόν, γιατί οδηγείτε όλο αυτό το πράγµα
πάλι σε µία ολιγοπωλιακή δοµή και διάρθρωση, εξυπηρετώντας
ουσιαστικά τους δύο-τρεις µεγάλους παίκτες πληροφορικής
στην ελληνική αγορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Κύριε συνάδελφε, είπατε και εσείς ότι στο πλαίσιο
της εναρµόνισης της οδηγίας του 2014 για την έκδοση ηλεκτρο-
νικών τιµολογίων στο πλαίσιο των δηµοσίων συµβάσεων έχει επι-
βληθεί ηλεκτρονική τιµολόγηση και για τις συναλλαγές µεταξύ
οικονοµικών φορέων και του ευρύτερου τοµέα, το λεγόµενο B2G
που είπατε προηγουµένως, προοδευτικά από τον Σεπτέµβριο του
2023 έως τον Ιανουάριο του 2025, οπότε και θεσµοθετείται η κα-

θολική υποχρέωση ηλεκτρονικής  τιµολόγησης των δηµοσίων
συµβάσεων. Η υποχρεωτική τιµολόγηση, όµως, για τις B2G συ-
ναλλαγές διενεργείται αποκλειστικά µέσω παρόχων υπηρεσιών
ηλεκτρονικής έκδοσης στοιχείων. Ακολουθούµε εποµένως ορθά
την ευρωπαϊκή οδηγία.

Η πλατφόρµα myDATA, στην οποία κάνατε αναφορά, ακολου-
θεί τις προδιαγραφές του ανωτέρω ευρωπαϊκού προτύπου και
έχει σχεδιαστεί ώστε να αναπτυχθεί, προκειµένου να χρησιµο-
ποιείται για την ηλεκτρονική τιµολόγηση, τόσο σε B2G συναλλα-
γές, όσο και B2B µεταξύ οντοτήτων και B2C µεταξύ ιδιωτών. 

Ως προς αυτό, λοιπόν, να διευκρινίσω ότι το B2G δεν παρακο-
λουθείται από την ΑΑΔΕ, αλλά από τη Γενική Γραµµατεία Πλη-
ροφοριακών Συστηµάτων. Εποµένως το myDATA δεν λαµβάνει
τα τιµολόγια B2G, αλλά µόνο τα τιµολόγια B2B και B2C. Κατ’
εφαρµογήν της προβλεπόµενης διαδικασίας υπεβλήθη από τη
χώρα µας αρµοδίως αίτηµα παρέκκλισης στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή για την εφαρµογή υποχρεωτικής ηλεκτρονικής τιµολόγη-
σης που αφορά τις εγχώριες χονδρικές συναλλαγές της B2B.
Εφόσον εγκριθεί το υποβληθέν αίτηµα παρέκκλισης, η χώρα µας
σχεδιάζει εντός του 2024 να διευρύνει τη λειτουργικότητα της
εφαρµογής έκδοσης της διαβίβασης παραστατικών, το τιµολόγιο
που παρέχει η ΑΑΔΕ δωρεάν και θεωρείται αξιόπιστη λύση για
όλες τις επιχειρήσεις και κυρίως µικροµεσαίες για την έκδοση
και διαβίβαση δεδοµένων σε πραγµατικό χρόνο για συναλλαγές
χονδρικής, καθώς και για συναλλαγές λιανικής που δεν υποχρε-
ούνται σε χρήση ΦΗΜ. 

Από κει και πέρα σχετικά µε το κόστος που αναφέρατε, θα σας
πω ότι το αρχικό κόστος υπαγωγής σε πάροχο υπηρεσιών ηλε-
κτρονικής έκδοσης στοιχείων ή αναβάθµισης των υφιστάµενων
προγραµµάτων διαχείρισης που χρησιµοποιούν οι οντότητες
κατά περίπτωση αναµένεται να αντισταθµιστεί µε τη µείωση του
διαχειριστικού κόστους. Κατά συνέπεια, οι οντότητες θα αντα-
ποκρίνονται άµεσα και µε χαµηλότερο κόστος στις φορολογικές
υποχρεώσεις. 

Αναφορικά µε το ολιγοπώλιο που αναφέρατε, αναφέρατε ότι
δύο, τρεις επιχειρήσεις είναι το 70% µε 80% της αγοράς. Δεν
γνωρίζετε. Να σας ενηµερώσω ότι έχουν αδειοδοτηθεί δεκαεν-
νέα -όχι δύο, τρεις- πάροχοι υπηρεσιών ηλεκτρονικής έκδοσης
στοιχείων. Οι σχετικές αδειοδοτήσεις αναρτώνται στην επίσηµη
ιστοσελίδα της ΑΑΔΕ µε στόχο την καλύτερη πληροφόρηση εν-
διαφεροµένων. Άρα µπορείτε και εσείς ο ίδιος να ανατρέξετε και
να τις βρείτε.

Κλείνοντας, όσον αφορά τις χαµηλές ταχύτητες του διαδι-
κτύου -είπατε συγκεκριµένα για το Ηράκλειο- που συνεπάγονται
καθυστερήσεις, παρατηρείται συχνά το φαινόµενο η ταχύτητα
του διαδικτύου πράγµατι να διαφέρει ανάλογα µε την επιλογή
του τηλεπικοινωνιακού παρόχου ανά περιοχή. Εποµένως, η επι-
χείρηση µπορεί να επιλέξει τον κατάλληλο πάροχο µε σκοπό τη
βελτίωση της ταχύτητας και τη µείωση της καθυστέρησης στην
έκδοση του παραστατικού. Είναι εποµένως στην απόλυτη διακρι-
τική της ευχέρεια. Σε κάθε περίπτωση όµως η χρήση του διαδι-
κτύου µε την ανταλλαγή των απαραίτητων στοιχείων κατά τη
διαδικασία έκδοσης παραστατικού µέσω παρόχου ηλεκτρονικής
τιµολόγησης είναι περιορισµένη και απολύτως απαραίτητη, συν-
δυάζοντας την ακεραιότητα µε την εµπιστευτικότητα των δεδο-
µένων και ταυτόχρονα την ενηµέρωση της φορολογικής αρχής
στη συγκεκριµένη συναλλαγή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η πρώτη µε
αριθµό 1262/11-7-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Νικόλαου Παππά προς
τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Απί-
στευτες αστοχίες στο σύστηµα και ταλαιπωρία πολιτών και λογι-
στών µε ευθύνη της Κυβέρνησης της ΝΔ. Να δοθεί παράταση
στην υποβολή φορολογικών δηλώσεων» και η τρίτη µε αριθµό
1253/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική
Λύση» κ. Στυλιανού Φωτόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής Οι-
κονοµίας Οικονοµικών, µε θέµα: «Επιβεβληµένη η παράταση του
χρονικού περιθωρίου υποβολής των τρεχουσών φορολογικών δη-
λώσεων λόγω ανακυψάντων προβληµάτων», οι οποίες αναφέρον-
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ται στο ίδιο θέµα θα συζητηθούν ταυτόχρονα χωρίς να επηρεά-
ζουν το δικαίωµα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας τους
σε εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου 131
του Κανονισµού της Βουλής. 

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, αυτή την ώρα που συζητάµε µέσα στην Αί-

θουσα απέναντι ακριβώς, στην πλατεία Συντάγµατος, έχουν συγ-
κέντρωση οι φοροτεχνικοί και για τις 11.00’ έχουν προγραµµατίσει
παράσταση στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας. Ελπίζουµε πραγ-
µατικά η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου -δεν βρήκε τον χρόνο
να έρθει στις ερωτήσεις ο κύριος Υπουργός- να τους δεχθεί και
να έχει κάτι να τους πει.

Έχουµε µια αίσθηση ότι η τακτική σας απέναντι στους φορο-
τεχνικούς είναι εκδικητική και ελπίζω και εσείς προσωπικά να µην
ασπάζεστε αυτό που προ ηµερών είχε πει ο κ. Χατζηδάκης ότι η
πρόνοιά σας την οποία διαφηµίσατε σχεδόν ως µια καταπληκτική
νέα πρωτοβουλία, ενώ προϋπήρχε, για τις προσυµπληρωµένες
φορολογικές δηλώσεις κατέληξε να είναι µεγάλο φιάσκο. Από το
ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες δηλώσεις που λέγατε ότι
θα συµπληρωθούν, συµπληρώθηκαν τετρακόσιες τριάντα χιλιά-
δες. Επιβεβαιώστε ή διαψεύστε τα νούµερα. Και σαν να µην
έφτανε αυτό, από αυτές τις προσυµπληρωµένες έχουµε πάρα
πολλές στις οποίες υπάρχουν λάθη που δεν οφείλονται σε λάθη
των φοροτεχνικών και των λογιστών, αλλά στο γεγονός ότι υπάρ-
χει καθυστέρηση των δηµοσίων φορέων να αποστείλουν τα δε-
δοµένα. Έχουµε πλέον την πεποίθηση ότι σκοπίµως καθυ-
στερήσατε, ειδικά σε σχέση µε τη φορολόγηση των ελευθέρων
επαγγελµατιών, για να µην βγουν στο φως οι υποχρεώσεις οι
οποίες προκύπτουν από τη νοµοθεσία την οποία ψηφίσατε στο
τέλος του προηγούµενου έτους και σχετίζεται µε την τεκµαρτή
φορολόγηση. 

Δύο πάρα πολύ απλές ερωτήσεις: 
Πρώτον, τι θα κάνετε για να διορθωθούν τα λάθη;
Δεύτερον, θα δώσετε παράταση για την υποβολή των φορο-

λογικών δηλώσεων; Αυτήν τη στιγµή εκκρεµούν περίπου ενάµισι
εκατοµµύριο φορολογικές δηλώσεις, οκτώ ηµέρες πριν από τη
λήξη της προθεσµίας. Αυτό σηµαίνει ότι οι φοροτεχνικοί πρέπει
να συµπληρώνουν διακόσιες χιλιάδες φορολογικές δηλώσεις την
ηµέρα και να τις υποβάλουν από τώρα µέχρι το τέλος της προ-
θεσµίας. 

Μια απάντηση θα ήθελα, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Φω-

τόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τον Απρίλη του τρέχοντος έτους, κατά τη διάρκεια της συζή-

τησης και ψήφισης του νοµοσχεδίου για τον Κώδικα Φορολογι-
κών Διαδικασιών, από αυτό το Βήµα εγώ προσωπικά είχα
αναφέρει στον προκάτοχό σας, τον κ. Θεοχάρη, τα προβλήµατα
που θα προκύψουν µε το άνοιγµα των φορολογικών δηλώσεων,
όχι γιατί έχω κάποιο κληρονοµικό χάρισµα, αλλά γιατί τα ίδια
προβλήµατα τυγχάνει να τα βλέπουµε και να τα αντιµετωπίζουµε
οι λογιστές φοροτεχνικοί κάθε χρόνο. 

Ποια είναι αυτά; Αλλαγές στη φορολογία, αποφάσεις στη διάρ-
κεια της φορολογικής περιόδου, µη τήρηση του νόµου, ο οποίος
λέει ότι η διάρκεια υποβολής των φορολογικών δηλώσεων πρέ-
πει να είναι πεντάµηνη και όχι τρίµηνη, όπως επιλέξατε φέτος,
ασυνεννοησία κυρίως των δηµοσίων φορέων και ασυνέπεια στην
υποβολή των βεβαιώσεων αποδοχών για τους συνταξιούχους και
για τους εργαζόµενους σε αυτές. Αυτά είναι λάθη και προβλή-
µατα τα οποία αντιµετωπίζουµε κάθε χρόνο. Σας το λέω µετά βε-
βαιότητας. Είµαι φοροτεχνικός τριάντα χρόνια. Από την αρχή
λειτουργίας του Taxisnet τα αντιµετωπίζουµε κάθε χρόνο. 

Δεν είναι, λοιπόν, κάτι πρωτόγνωρο για σας. Το γεγονός ότι
επιλέξατε φέτος να συντοµεύσετε τη διάρκεια της φορολογικής
περιόδου πραγµατικά µάς εκπλήσσει. Το κάνατε εσκεµµένα; Το
κάνατε λόγω άγνοιας; Δεν µπορεί να το κάνατε όµως λόγω
άγνοιας, όταν φορείς όπως είναι η ΠΟΦΕΕ, όπως είναι τα κόµ-
µατα τα κοινοβουλευτικά, σας τα λέγαµε από την πρώτη στιγµή. 

Θα ήθελα στη διάρκεια της πρωτολογίας σας, πρώτον, να επι-
βεβαιώσετε αυτό το οποίο είπε και ο συνάδελφος κ. Παππάς, ότι

δηλαδή οι φορολογικές δηλώσεις τις οποίες πολυδιαφηµίσατε
περί προσυµπλήρωσης και περί αυτόµατης υποβολής, κάτι το
οποίο δεν αποδείχθηκε, καθώς είναι πολύ λιγότερες από τις ανα-
µενόµενες -τα προβλήµατα τα οποία προέκυψαν θα σας τα πω
και στη δευτερολογία µου- και δεύτερον εάν προτίθεστε να δώ-
σετε την επιβεβληµένη παράταση για υποβολή φορολογικών δη-
λώσεων µέσω πιστοποιηµένων φορολογικών τουλάχιστον µέχρι
τις 30 Σεπτεµβρίου του τρέχοντος έτους.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αρχικά πρέπει να ξεκινήσουµε µε κάτι. Οι προσυµπληρωµένες

φορολογικές δηλώσεις νοµίζω είναι ένα πολύ σηµαντικό άλµα
προς τα εµπρός. Και αυτό νοµίζω ότι είναι µία κοινή διαπίστωση.
Βεβαίως, είµαι ο πρώτος ο οποίος θα πω ότι υπήρχαν και λάθη
και παραλείψεις. 

Εδώ πέρα θέλω να σταθώ στο γεγονός ότι πράγµατι και λογι-
στές και φοροτεχνικοί και άλλοι άνθρωποι από την αγορά βοή-
θησαν ώστε να εντοπιστούν και να αντιµετωπιστούν άµεσα
κάποια απ’ αυτά τα λάθη και τις παραλείψεις, τα οποία διορθώ-
θηκαν. Όµως, οπωσδήποτε είναι ένα πολύ σηµαντικό βήµα προς
τα εµπρός και αυτό είναι κάτι το οποίο θα ήθελα να ακούσω και
από εσάς κανονικά. 

Επειδή, όµως, εδώ πέρα ασκούµε πολιτική, πρέπει να γνωρί-
ζουµε ότι όταν ασκούµε πολιτική την κάνουµε µε πολύ συγκεκρι-
µένα δεδοµένα. Και θέλω να σας δώσω κάποια στοιχεία από τη
διαδικασία υποβολής των φορολογικών δηλώσεων. 

Θα ξεκινήσω να πω ότι µέχρι χθες είχαν υποβληθεί ηλεκτρο-
νικά πέντε εκατοµµύρια τριακόσιες εννιά χιλιάδες εννιακόσιες
εβδοµήντα οκτώ δηλώσεις εισοδήµατος φυσικών προσώπων. 

Τη χθεσινή ηµέρα, στις 18 Ιουλίου, είχαµε εκατόν εννέα χιλιά-
δες εκατόν ογδόντα οριστικές υποβολές Ε1. Την προηγούµενη
ηµέρα, στις 17 του µηνός, είχαµε εκατόν είκοσι εννέα χιλιάδες
εννιακόσιες σαράντα έξι. Την προ προηγούµενη ηµέρα, στις 16
Ιουλίου, είχαµε εκατόν δώδεκα χιλιάδες επτακόσιες εξήντα επτά.
Την προ προ προηγούµενη ηµέρα είχαµε εκατόν τρεις χιλιάδες
εννιακόσιες τριάντα τέσσερις. 

Θέλω, επίσης, να κρατήσετε ότι σε προσωρινή υποβολή πα-
ραµένουν διακόσιες εξήντα χιλιάδες διακόσιες ογδόντα υποβο-
λές Ε1. Τι σηµαίνει αυτό το πράγµα; Σηµαίνει ότι είναι χτισµένες
σε πολύ µεγάλο βαθµό, άρα σχεδόν έτοιµες να υποβληθούν. 

Πού θέλω να καταλήξω; Ότι µε τη ροή που δείχνουµε να
έχουµε φαίνεται ότι η διαδικασία µπορεί να ολοκληρωθεί. 

Εδώ πέρα θέλω πάλι να πω ότι η συνεργασία που υπάρχει και
µε την αγορά και µε τους φοροτεχνικούς και µε τους λογιστές
είναι διαρκής. Όπως ξέρετε, για πρώτη χρονιά το Υπουργείο Οι-
κονοµικών δηµιούργησε και την Επιτροπή Αρωγής Φορολογικής
Πολιτικής, µε ανθρώπους από την αγορά. 

Ναι, υπάρχουν κάποια ζητήµατα -δεν κρυβόµαστε πίσω από το
δάχτυλό µας- τα οποία µε πολύ καλή συνεργασία και µε την
αγορά και µε την ΑΑΔΕ και µε τη φορολογική διοίκηση σε πάρα
πολύ µεγάλο βαθµό έχουµε αντιµετωπίσει σε πολύ άµεσο χρο-
νικό διάστηµα. 

Κάποια άλλα προβλήµατα µπορεί να πήραν λίγο περισσότερο
χρονικό διάστηµα, ειδικότερα µε τις προσυµπληρωµένες δηλώ-
σεις που είπατε. Υπήρχε και υπάρχει ακόµη η δυνατότητα της
τροποποίησης της δήλωσης. 

Μου δίνεται η δυνατότητα και από αυτό το Βήµα να µπορέσω
να πω σε όσους συµπολίτες µας δεν έχουν ακόµη υποβάλει τη
φορολογική δήλωση να σπεύσουν να το κάνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, και οι επαγγελµατίες
πρέπει κατ’ αρχάς να κολυµπούν σε µια θάλασσα νόµων και ρυθ-
µίσεων, δεύτερον, να χειρίζονται πρόσθετες διεργασίες που σχε-
τίζονται µε το myDATA, να αντιµετωπίζουν τις καθυστερήσεις, να
υπερβαίνουν τα εµπόδια ενός µη συνεκτικού ψηφιακού µετασχη-
µατισµού και ελλείψεων στη διαλειτουργικότητα των συστηµά-
των και να προστατεύουν, βεβαίως, και τους πελάτες τους. Και
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αντιµετωπίζουν, δυστυχώς, από εσάς µια απαξιωτική συµπερι-
φορά. 

Στην απάντησή σας, πραγµατικά, δεν περίµενα να παραθέσετε
νούµερα τα οποία ακριβώς βεβαιώνουν ότι δεν βγαίνουν οι ηµέ-
ρες. Τι είπατε; Είπατε ότι υποβάλλονται γύρω στις εκατό µε εκα-
τόν είκοσι χιλιάδες φορολογικές δηλώσεις την ηµέρα. Αυτό
είπατε. 

Εσείς είπατε ότι είναι 5,3 εκατοµµύρια οι φορολογικές δηλώ-
σεις που έχουν υποβληθεί. 5,3 εκατοµµύρια από τα 6,5 εκατοµ-
µύρια! Άρα, έχουµε ένα εκατοµµύριο τρακόσιες χιλιάδες συν
περίπου τριακόσιες χιλιάδες τροποποιητικές. Ένα εκατοµµύριο
εξακόσιες χιλιάδες στις οκτώ ηµέρες! Είναι διακόσιες χιλιάδες
την ηµέρα! Και έρχεστε εδώ και µας λέτε ότι µε εκατόν είκοσι χι-
λιάδες την ηµέρα βγαίνει ο λογαριασµός; 

Δεν θα δώσετε παράταση; Εσείς τα επικαλεστήκατε τα νού-
µερα, δεν το περίµενα. Τα είχα έτοιµα για να τα προσκοµίσω ως
επιχείρηµα ότι είναι απαραίτητη η παράταση. Και έρχεστε εδώ
και µας λέτε τα νούµερα, τα οποία, ακριβώς, αποδεικνύουν ότι
δεν βγαίνει ο χρόνος; Σε οκτώ ηµέρες πείτε µας πώς θα γίνει. 1,6
εκατοµµύριο µαζί µε τις τροποποιητικές σε οκτώ ηµέρες! Διακό-
σιες χιλιάδες την ηµέρα! Και εσείς ο ίδιος είπατε µόλις τώρα ότι
υποβάλλονται εκατό µε εκατόν είκοσι χιλιάδες φορολογικές δη-
λώσεις την ηµέρα. 

Πώς θα βγει αυτός ο λογαριασµός; Θα τους ακούσετε τους
ανθρώπους; Θα τους δείτε; Έχετε ενηµέρωση από την πολιτική
ηγεσία, από τον Υπουργό, αν θα ανοίξει την πόρτα του µετά από
την παράσταση διαµαρτυρίας των φοροτεχνικών; Θα δοθεί µια
παράταση; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Φω-

τόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά στο

θέµα που θίξατε µε τις προσυµπληρωµένες δηλώσεις, θα πούµε
–γιατί όσοι ήµασταν εδώ το θυµόµαστε- ότι εµείς είχαµε µιλήσει
για προσυµπληρωµένες δηλώσεις οι οποίες θα έχουν προβλή-
µατα και όχι για αυτόµατη υποβολή δηλώσεων. Να το ξεκαθαρί-
σουµε αυτό. Η όλη επικοινωνιακή προσπάθεια της Κυβέρνησης
να πείσει τους φορολογούµενους οι οποίοι έχουν εισοδήµατα
από συντάξεις και από µισθωτές υπηρεσίες ότι θα είναι έτοιµες
στο σύστηµα µέσα, στο Taxisnet.

Το δεύτερο το οποίο ζητάµε από εσάς είναι αυτό που έχει -όχι
από εσάς προσωπικά- βγει προς τα έξω τα τελευταία χρόνια είναι
ότι ένας ολόκληρος κλάδος, ο κλάδος των λογιστών-φοροτεχνι-
κών, είναι «παρατασάκηδες». Δεν είναι καθόλου «παρατασάκη-
δες». Αυτό το οποίο ζητούν είναι η τήρηση του νόµου. 

Ο νόµος τι λέει; Πεντάµηνη διάρκεια υποβολής φορολογικών
δηλώσεων! Και σας κάνουν µία πρόταση επιπλέον, να είναι ξε-
χωριστή η διάρκεια υποβολής των φορολογικών δηλώσεων όταν
αυτή γίνεται µέσω πιστοποιηµένων λογιστών–φοροτεχνικών, το
οποίο είναι ένα αίτηµα που πρέπει να το δείτε και πρέπει να το
νοµοθετήσετε, γιατί διασφαλίζει και το κράτος και τον φορολο-
γούµενο και τον πιστοποιηµένο επαγγελµατία λογιστή. 

Το δεύτερο το οποίο δεν είπατε είναι η διαδικασία την οποία
έχουµε δει τις τελευταίες ηµέρες. Έχετε στείλει διακόσιες πε-
νήντα τρεις χιλιάδες οκτακόσια δεκαέξι emails για τροποποιήσεις
σχετικά µε δηλώσεις οι οποίες έχουν υποβληθεί. Αυτές τις έχετε
υπολογίσει; Είναι περίπου τριακόσιες χιλιάδες τροποποιήσεις -
γιατί ποτέ το νούµερο αυτό δεν είναι συγκεκριµένο- στις ήδη
υποβληθείσες δηλώσεις. 

Όπως είπε και ο συνάδελφος, ο κ. Παππάς, αντικειµενικά δεν
υπάρχει περίπτωση να αντέξει το σύστηµα διακόσιες χιλιάδες
υποβολές φορολογικών δηλώσεων την ηµέρα, όταν θα πρέπει
να συνυπολογίσετε πως εκτός από τις δηλώσεις των φυσικών
προσώπων θα πρέπει να υποβληθούν και οι δηλώσεις των νοµι-
κών προσώπων, για τις οποίες δεν έχουµε κάνει κουβέντα και για
τις οποίες η ηµεροµηνία είναι πάλι 26 Ιουλίου και για τις οποίες
υπάρχει και ένα πρόβληµα για το οποίο δεν βλέπω να γίνεται συ-
ζήτηση. Εάν δηλαδή, για τον άλφα ή βήτα λόγο, για αντικειµενι-
κούς λόγους, εγώ σας λέω, δεν γίνει εµπρόθεσµα η δήλωση,
πέρα από τη διοικητική κύρωση των 250 ή 500 ευρώ την οποία
επισύρει, επισύρει και άλλα προβλήµατα, όπως η µη ένταξη σε

αναπτυξιακά προγράµµατα, αλλά και η µη απόσβεση της διαδι-
κασίας παραγραφής των φορολογικών υποθέσεων, το οποίο
είναι κάτι πάρα-πάρα-πάρα πολύ σηµαντικό. 

Θα θέλαµε, λοιπόν, εδώ, στο σηµείο που βρισκόµαστε να δώ-
σετε µια σαφή απάντηση στους ανθρώπους οι οποίοι βρίσκονται
έξω, στους ανθρώπους οι οποίοι έβαλαν πλάτη στη διάρκεια της
κρίσης του COVID, και ουσιαστικά µετασχηµάτισαν ψηφιακά το
κράτος όταν το ίδιο το κράτος δεν µπορούσε. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Αρχικά, απ’ ό,τι φαίνεται, µε τα µαθηµατικά δεν
έχετε καλή σχέση. Και θέλω να γίνω πολύ συγκεκριµένος. 

Πέραν των διακοσίων εξήντα χιλιάδων διακοσίων ογδόντα δη-
λώσεων που είναι σε προσωρινή υποβολή, για να έχετε ακριβή
εικόνα, ο ρυθµός υποβολής θα πρέπει να είναι λίγο πάνω από τις
εκατό σαράντα χιλιάδες καθηµερινά. Άρα, είναι πολύ σηµαντικό
να µπορέσουν οι συµπολίτες µας που δεν έχουν υποβάλει τις φο-
ρολογικές δηλώσεις να το κάνουν άµεσα. 

Από εκεί και πέρα, θέλω να υπογραµµίσω πως δεν αφήνουµε
κανένα ζήτηµα χωρίς να εστιάσουµε πάνω σε αυτό και να το λύ-
σουµε µε όσο το δυνατόν καλύτερο και γρήγορο τρόπο.

Πρώτον, δεν άκουσα τίποτα από εσάς για το κατά πόσο συµ-
φωνείτε ότι οι προσυµπληρωµένες δηλώσεις είναι ένα σηµαντικό
βήµα για τη φορολογική δήλωση. Εννοώ από τον κ. Παπά. Εσείς
το αναφέρατε. 

Έχετε ασκήσει εξουσία µε τον τρόπο που την ασκήσατε, βέ-
βαια. Άρα, νοµίζω ότι το γεγονός ότι δεν αναφερθήκατε στο ότι
είναι ένα άλµα από τη δική σας πλευρά κάτι λέει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θάλασσα τα κάνατε. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ας µην ξεχνάµε ότι όποια από τα προβλήµατα δη-
µιουργήθηκαν και για τα οποία γίνεται λόγος επιλύονται και µε
την υποβολή της τροποποιητικής δήλωσης, η οποία αν υποβλη-
θεί µέσα στην προθεσµία υποβολής των δηλώσεων, επέχει θέση
αρχικής χωρίς κυρώσεις. 

Από εκεί και πέρα, έως σήµερα έχουν αποσταλεί περισσότερα
από οκτώ χιλιάδες µηνύµατα σε φορολογούµενους, που µετα-
βλήθηκαν τα δεδοµένα τους και δεν κατέστη δυνατή η προσυµ-
πλήρωση και η αυτόµατη οριστικοποίηση της δήλωσής τους. Στο
προσεχές διάστηµα θα αποσταλούν και άλλα µηνύµατα σε επι-
πλέον φορολογούµενους για τον ίδιο λόγο.

Αντίστοιχα, δροµολογείται και η ενηµέρωση φορολογουµένων,
που υπέβαλαν δηλώσεις, αλλά εστάλησαν µεταγενέστερα της
υποβολής στοιχεία από δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς που µε-
ταβάλλουν τελικά τα εισοδήµατά τους. Επισηµαίνεται ότι οι τρο-
ποποιητικές δηλώσεις, που θα χρειαστεί να υποβληθούν για να
συµπληρωθούν ή να διορθωθούν οι οίκοθεν υποβληθείσες δη-
λώσεις, δεν θα επιβαρυνθούν µε πρόστιµο αν ο φόρος που προ-
κύψει σε αυτές σε σχέση µε το φόρο της αρχικής δήλωσης είναι
µέχρι 100 ευρώ οποτεδήποτε και αν υποβληθεί η δήλωση. 

Με τις διορθώσεις που κάναµε, παραδείγµατος χάριν η γνω-
στοποίηση για το IBAN λογαριασµού των πολιτών πριν την υπο-
βολή της δήλωσης φορολογίας εισοδήµατος έτους του 2023,
εφόσον δεν δικαιούνται επιστροφή φόρου από τη δήλωση, είναι
πλέον προαιρετική, όπως ξέρετε, σε αντίθεση µε την αρχική υπο-
χρεωτική αναγραφή, που ίσχυε για όλους τους φορολογούµε-
νους. Είναι κάτι µικρό, πλην, όµως, ενδεικτικό, της προσπάθειάς
µας να συνεχίσουµε να απλουστεύουµε και να βελτιώνουµε διαρ-
κώς τη διαδικασία. Διευκρινίζεται, όµως, ότι σε όσους φορολο-
γούµενους προκύπτει επιστροφή φόρου εισοδήµατος πρέπει να
προχωρήσουν σε δήλωση IBAN πριν από την υποβολή της δή-
λωσης, προκειµένου να τους επιστραφεί το ποσό.

Στην προσπάθειά µας αυτή θέλω να τονίσω ότι δεν είµαστε
µόνοι. Δουλεύουµε από κοινού µε τους πολίτες και τους ειδικούς,
τους επαγγελµατίες στα απαιτητικά φορολογικά ζητήµατα, κα-
θότι οι επισηµάνσεις, οι ενηµερώσεις και οι προτάσεις παίζουν
σηµαντικό ρόλο στην όσο το δυνατόν καλύτερη και ορθότερη
λειτουργία της ψηφιακής υποβολής των δηλώσεων φόρου εισο-
δήµατος φυσικών προσώπων, που αφορά σε πάνω από εννέα
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εκατοµµύρια πολίτες, είναι στο σύνολό τους ηλεκτρονική. Το
ερώτηµα είναι αν θέλουµε να έχουµε µία γρήγορη ηλεκτρονική
διαδικασία; Ναι, υπήρχαν κάποια ζητήµατα. Βλέπετε, όµως, ότι
η φορολογική διοίκηση άµεσα αντιδράει ώστε να µπορέσει να τα
επιλύσει. 

Και κλείνοντας, αναφέρω πάλι τη διαδικασία της συµπλήρω-
σης φορολογικών δηλώσεων. Προς διευκόλυνση των φορολο-
γουµένων εφαρµόστηκε για πρώτη φορά φέτος -και πρέπει να
αξιολογηθεί- όλη η διαδικασία και το πλήθος των δηλώσεων
αυτών συναρτάται από δεδοµένα στοιχεία φορέων τόσο από το
δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα εκτός του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών και της ΑΑΔΕ, από το σύνολο της
οικονοµίας δηµόσιας και ιδιωτικής. Και βούλησή µας, προφανώς,
ως Κυβέρνηση, νοµίζω ότι αυτό είναι για όλα, όµως, τα κόµµατα
που βρίσκονται εδώ πέρα, είναι να µειώσουµε στον ελάχιστο
χρόνο που απαιτείται τη συµπλήρωσή τους, παρακολουθώντας
παράλληλα τη ροή υποβολής τους και διορθώνοντας κάθε ατέ-
λεια που εντοπίζουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1261/10-7-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑ-
ΧΙΑ» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών
µε θέµα: «Άµεση µετεγκατάσταση του Εργαστηρίου Ειδικής
Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΕΕΕΕΚ) Κορδε-
λιού Ευόσµου και κατασκευή κτηρίου για τη στέγαση του».

Ορίστε, κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, φέρνουµε το θέµα του Ειδικού Σχολείου Κορ-

δελιού Ευόσµου στη Βουλή. Δεν υπάρχει καµµία πρόθεση κοµ-
µατικής εκµετάλλευσης. Άλλωστε είµαι βέβαιη πως εάν και εσείς
το επισκεφτείτε θα νιώσετε την ίδια ντροπή που νιώθουµε οι πο-
λίτες της Θεσσαλονίκης για την κατάσταση στην οποία εκπαι-
δεύονται, βρίσκονται και περνάνε τον χρόνο της ηµέρας τους τα
παιδιά που είναι άτοµα µε αναπηρία, αλλά και οι εκπαιδευτικοί
που, µέσα σε πολύ δύσκολες συνθήκες, καλούνται να επιτελέ-
σουν το λειτούργηµά τους.

Γνωρίζω ότι αυτό το θέµα δεν έρχεται για πρώτη φορά στη
Βουλή. Αυτό αποδεικνύει την πολύ µεγάλη σηµασία του, αλλά
και την αγωνία όλων µας να επιλυθεί. Πριν από λίγες ηµέρες,
πριν από τις ευρωεκλογές, φέρατε την εθνική στρατηγική για τα
δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία. Για να µη µείνει στα χαρ-
τιά, όπως πολύ φοβόµαστε, θα πρέπει να συνοδευτεί µε την υλο-
ποίηση πολιτικών που δίνουν λύσεις στα προβλήµατα των
πολιτών σε όλα τα επίπεδα, ένα από αυτά είναι η παιδεία, είναι η
εκπαίδευση, είναι η δυνατότητα των µαθητών να έχουν ισότιµη
πρόσβαση στην παιδεία κάτω από ασφαλείς, αξιοπρεπείς συν-
θήκες. 

Το συγκεκριµένο σχολείο εγκαταστάθηκε και το 2002, είκοσι
δύο χρόνια πριν. Τότε ήταν µια προσωρινή λύση. Είκοσι δύο χρό-
νια µετά οι άνθρωποι παραµένουν εκεί. Γνωρίζετε το πρόβληµα.
Γνωρίζετε ότι φοιτούν τριάντα έξι µαθήτριες και είκοσι εννέα εκ-
παιδευτικοί, ειδικό εκπαιδευτικό και βοηθητικό προσωπικό. 

Επισκέφθηκα τον δήµαρχο της περιοχής, του έθεσα µετ’ επι-
τάσεως το ζήτηµα. Με χαρά διαπίστωσα και τη δική του πρό-
θεση, δηλωµένη τουλάχιστον, να συµβάλει στην επίλυση του
ζητήµατος και ενηµερωνόµαστε από δηµοσιεύµατα τις τελευ-
ταίες ηµέρες ότι προβλέπεται να προχωρήσει σε µία επίσης προ-
σωρινή λύση µεταστέγασης του σχολείου µέχρις ότου να βρεθεί
η µόνιµη.

Κύριε Υπουργέ, σας ζητώ ενηµέρωση για αυτό, δηλαδή πού
πρόκειται να ανοίξει το σχολείο από τον Σεπτέµβρη, σε τι συν-
θήκες, µε ποιο χρονοδιάγραµµα και κυρίως, εκ των προτέρων
ζητώ τη δέσµευση σας για τη δηµιουργία ενός ειδικού σχολείου,
καθώς υπάρχει και χώρος ορισµένος για τη δηµιουργία αυτού
του σχολείου, µία µόνιµη λύση για την ασφάλεια των µαθητών
και των εκπαιδευτικών, που σας διαβεβαιώ ότι καθηµερινά τίθεται
σε κίνδυνο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Σπανάκη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κυρία συνάδελφε, θα συµφωνήσουµε στο ότι σε τέτοιου
είδους ζητήµατα δεν υπάρχει χώρος για κοµµατικές ή πολιτικές
αντιπαραθέσεις. Από την άλλη πρέπει να αναγνωρίσετε και εσείς
ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει µια ιδιαίτερη ευαισθησία όσον
αφορά και στη συνεργασία που έχει µε την τοπική αυτοδιοίκηση
για την αντιµετώπιση τέτοιων ζητηµάτων. 

Συνολικά, η Κυβέρνηση στην πολιτική της, γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά, ότι από το 2019 µέχρι σήµερα έχει κάνει σηµαντικό-
τατα βήµατα. Και το λέω αυτό, διότι εσείς µου αναφέρετε ένα
πρόβληµα, το οποίο είναι όντως πολύ σοβαρό ζήτηµα για την πε-
ριοχή του συγκεκριµένου δήµου και για τα παιδιά και για τους
γονείς της συγκεκριµένης περιοχής. Το πρόβληµα αυτό, όµως,
δεν δηµιουργήθηκε τώρα. Το πρόβληµα αυτό είναι αρκετά χρό-
νια. 

Έρχοµαι, λοιπόν, σήµερα στο Κοινοβούλιο να σας πω θετικά
πράγµατα. Θέλω να σας πω ότι αµέσως είχα επικοινωνία και µε
τον δήµαρχο και µε τις υπηρεσίες να δω τι έχει γίνει και τι µπορεί
να γίνει για να λυθεί το άµεσα ζήτηµα αυτό. Σας ενηµερώνω, λοι-
πόν, ότι ήδη εχθές υπεγράφη το πιστοποιητικό καταλληλότητας
για τη µεταστέγαση του συγκεκριµένου σχολείου σε δηµοτικό
χώρο από τον σηµερινό χώρο, που είναι µισθωµένος χώρος, σε
δηµοτικό χώρο κατάλληλο. Εχθές µόλις, ο δήµος πήρε το πιστο-
ποιητικό καταλληλότητας από τη συγκεκριµένη επιτροπή, ώστε
να γίνει η µεταστέγαση. 

Αυτή, λοιπόν, είναι µία πρώτη προσωρινή λύση. Χρειάζεται µία
διαδικασία. Είµαστε σε επικοινωνία µε τον δήµαρχο. Ξέρετε πάρα
πολύ καλά και την ευαισθησία του σηµερινού Υπουργού Εσωτε-
ρικών και πρώην Αναπληρωτή Υπουργού Εσωτερικών, του Θο-
δωρή Λιβάνιου, όταν ήταν στη θέση µου και σήµερα τη δική µου
ευαισθησία για το θέµα αυτό.

Άρα, λοιπόν, σας απαντώ ότι αυτή τη στιγµή τρέχουν οι διαδι-
κασίες για την άµεση µεταστέγαση ώστε ένα πρόβληµα πολλών
ετών να βρει µία συγκεκριµένη λύση. Επίσης, θέλω να σας πω
ότι αυτή η προσπάθεια της µεταστέγασης δεν είναι µία εύκολη
διαδικασία, απαιτεί ένα κόστος. Ήδη είµαστε σε συζητήσεις για
να µπορέσουµε να δούµε πώς µπορεί να λυθεί το θέµα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Νο-
τοπούλου, έχετε τον λόγο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ,
σας ευχαριστώ για την απάντηση. 

Ξεκαθαρίζω ότι δεν είµαι εδώ για να αµφισβητήσω προσωπι-
κές ευαισθησίες. Το αντίθετο, εκτιµώ και αναγνωρίζω την αγωνία
όλων µας για να επιλυθεί αυτό το αίτηµα. Επειδή, όµως, στο
τέλος της ηµέρας κρινόµαστε από τις πράξεις µας και κυρίως,
από τις συνθήκες κάτω από τις οποίες ζουν, διαβιούν, αλλά και
εργάζονται οι πολίτες, εκεί γνωρίζετε ότι κρίνεστε και εσείς ως
Κυβέρνηση.

Ούτε τα προηγούµενα χρόνια, την περίοδο της πανδηµίας,
«εκµεταλλευτήκατε» -εντός εισαγωγικών η λέξη-, αξιοποιήσατε
τα κονδύλια που υπήρχαν, έτσι ώστε να δώσετε την παραµικρή
λύση στα προβλήµατα σχολικής στέγης, τουλάχιστον, στην πε-
ριφέρεια που εκπροσωπώ, την Α’ Θεσσαλονίκης.

Ειδικά στα ζητήµατα των ειδικών σχολείων, η κατάσταση είναι
άθλια και επανερχόµαστε διαρκώς µε ερωτήσεις. Αυτό που µας
απαντά η Κυβέρνησή σας διαχρονικά είναι ότι δεν είναι αρµοδιό-
τητα του Υπουργείου Εσωτερικών, αλλά του Παιδείας και το Παι-
δείας ότι δεν είναι αρµοδιότητα του Παιδείας, αλλά είναι του
Εσωτερικών και των δήµων. Ένα µπαλάκι γίνονται τα σχολεία.
Αυτά επί της αρχής σε σχέση µε τα πεπραγµένα της Κυβέρνησής
σας.

Για το συγκεκριµένο, όµως, ακούω µε χαρά το ότι βρίσκεται
µια προσωρινή λύση. Θα ήθελα να µας πείτε πιο συγκεκριµένα
τον χώρο, το χρονοδιάγραµµα και κυρίως, τον χρονικό ορίζοντα
αυτής της προσωρινής λύσης. Διότι, όπως αποδεικνύεται και από
την πράξη σχετικά µε αυτό το σχολείο, ουδέν µονιµότερον του
προσωρινού.

Από την άλλη µεριά, εγώ θα καταθέσω στα Πρακτικά µια σειρά
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από επιστολές των γονέων, αλλά και της Διεύθυνσης Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης Ειδικής Αγωγής, του Συλλόγου Γονέων και
Κηδεµόνων, του Συνηγόρου του Πολίτη, διαχρονικά. Θα τα κα-
ταθέσω, ακριβώς, για να έχετε εµπεδωµένη όλη την αγωνία που
επικρατεί στην πόλη, σχετικά µε αυτές τις άθλιες συνθήκες.

Κύριε Υπουργέ, θέλω τη δέσµευσή σας, ζητώ τη δέσµευσή
σας για την ένταξη της κατασκευής ενός ειδικού σχολείου στον
Δήµο Κορδελιού - Ευόσµου. Σας γνωστοποιώ ότι είναι από τους
πιο επιβαρυµένους δήµους σε ολόκληρη την Περιφερειακή Ενό-
τητα Θεσσαλονίκης. Είχα διαχειριστεί αντίστοιχα ζητήµατα κατά
την περίοδο της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Γνωρίζω από πρώτο
χέρι, λοιπόν, ότι υπάρχει µεγάλη ανάγκη.

Προτίθεστε να εντάξετε την κατασκευή, την ανέγερση ενός
νέου σχολείου, έτσι ώστε να µετακινηθεί αυτό το ειδικό σχολείο
σύντοµα, είτε µε ΣΔΙΤ είτε από εθνικούς πόρους; Όµως, θα πρέ-
πει να υπάρχει αυτή η δέσµευση και η δέσµευσή σας δεν θα πρέ-
πει να είναι λόγια. Θα πρέπει να είναι χρονοδιαγράµµατα, θα
πρέπει να είναι κονδύλια, θα πρέπει να είναι λύσεις.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχτε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Κατ’ αρχάς, χαίροµαι, διότι νοµίζω ότι η απάντηση που σας
έδωσα, κυρία Νοτοπούλου, δεν ήταν µια απάντηση να κάνω την
ερώτησή σας «µπαλάκι» σε άλλο Υπουργείο. Ήταν µια ξεκάθαρη
απάντηση για τη λύση στο ζήτηµα αυτό, για το οποίο σας λέω
για άλλη µια φορά ότι ακόµα και η µετεγκατάσταση δεν είναι µια
εύκολη διαδικασία.

Δεν µπορώ να σας απαντήσω αυτή τη στιγµή για τον χρονικό
ορίζοντα. Δεν µπορώ να σας πω περισσότερα. Το µόνο που
µπορώ να σας πω είναι ότι στον νέο χώρο, που είναι δηµοτικός
χώρος, εχθές βγήκε το πρακτικό καταλληλότητας. Σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα θα µπορέσω να σας πω περισσότερα.

Αυτό το οποίο, όµως, θέλω να σας πω είναι ότι σε αυτή την
προσωρινή λύση συµφωνούν και οι γονείς και ότι ο χώρος είναι
λειτουργικότατος.

Σε ό,τι αφορά, όµως, στο προτεινόµενο για µια οριστική λύση
-που, ναι, πρέπει να βρεθεί µια οριστική λύση και έχει ανάγκη η
συγκεκριµένη περιοχή- συνίσταται στη µελέτη και κατασκευή
νέου Εργαστηρίου Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης σε ιδιό-
κτητο οικόπεδο του δήµου, στην άνωθεν περιφερειακού περιοχή
της Δηµοτικής Ενότητας Ευόσµου, το οποίο έχει τον κατάλληλο
χαρακτηρισµό και ανέρχεται σε δύο χιλιάδες πενήντα οκτώ τε-
τραγωνικά µέτρα. Είναι σύµφωνο µε το κτηριολογικό πρόγραµµα
της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

Το νέο αυτό σχολείο, η κατασκευή του οποίου προτείνεται και
από τον Δήµο Κορδελιού - Ευόσµου ως ριζική και µόνιµη λύση,
θα έχει όλες τις απαραίτητες προδιαγραφές για την κάλυψη
εξήντα µαθητών. Αν δεν κάνω λάθος, σήµερα είναι σαράντα οι
µαθητές. Αυτό το σχολείο θα προορίζεται για εξήντα µαθητές,
µε τον αντίστοιχο αριθµό καθηγητών που χρειάζεται για την εκ-
παίδευσή τους. Το εκτιµώµενο κόστος για τη µελέτη και κατα-
σκευή του συγκεκριµένου σχολείου ανέρχεται στο ποσό του 1,5
εκατοµµυρίου ευρώ.

Θέλω, όµως, κλείνοντας αυτή την τοποθέτησή µου, να σας πω
τι έχει κάνει η Κυβέρνηση όσον αφορά στον συγκεκριµένο δήµο,
γιατί πρέπει να βλέπουµε λίγο και τη µεγάλη εικόνα. Από τους
ΚΑΠ, δηλαδή από τους Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους, για το
2024, προβλέπεται ποσό ύψους 556.980 ευρώ για την κάλυψη
δαπανών εκτέλεσης έργων και επενδυτικών δραστηριοτήτων και
355.500 ευρώ για την επισκευή και συντήρηση των σχολικών κτη-
ρίων της περιοχής. Αντίστοιχα ποσά είχαν δοθεί στον δήµο και
κατά το προηγούµενο έτος 2023.

Το Υπουργείο Εσωτερικών, µε στόχο την ενίσχυση της ισόρ-
ροπης ανάπτυξης των δήµων της χώρας, τη βελτίωση των υπο-
δοµών, την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της τοπικής
οικονοµίας, έχει δηµιουργήσει, επίσης, το ειδικό πρόγραµµα «ΦΙ-

ΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ». Για τη βελτίωση των υποδοµών πρωτοβάθµιας,
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, στην πρόσκληση µε τίτλο «Επι-
σκευή, συντήρηση σχολικών κτηρίων και αύλειων χώρων και λοι-
πές δράσεις», συνολικού ποσού ύψους 50 εκατοµµυρίων ευρώ,
ο Δήµος Κορδελιού - Ευόσµου εντάχθηκε µε ποσό 588.700 ευρώ.

Επίσης στο «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ» χρηµατοδοτήθηκε για επενδυτι-
κές δραστηριότητες ο Δήµος Κορδελιού µε ποσό 622.300 ευρώ.
Επίσης, για τη σύνταξη µελετών και υλοποίηση µέσων πυροπρο-
στασίας στις σχολικές µονάδες εντάχθηκε ο Δήµος Κορδελιού
µε το ποσό των 439.140 ευρώ. Επίσης, για την απρόσκοπτη πρό-
σβαση των ΑΜΕΑ στους σχολικούς χώρους, µε την κατασκευή
και τοποθέτηση ραµπών πρόσβασης ΑΜΕΑ, καθώς και για την
κατασκευή χώρων υγιεινής για την εξυπηρέτησή τους, ο Δήµος
Κορδελιού εντάχθηκε στο πρόγραµµα µε το ποσό των 158.100
ευρώ.

Κυρία συνάδελφε, όσον αφορά στα ζητήµατα αυτά, ξέρετε ότι
η Κυβέρνησή µας έχει µια ιδιαίτερη ευαισθησία και σε αυτή την
κατεύθυνση συνεχίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Είναι ντροπή αυτό το σχολείο. Το 1ο ΕΕΕΕΚ

είναι ντροπή! Να πάτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 4773/17-5-2024
ερώτησης του κύκλου αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
µε θέµα: «Απαράδεκτη και επικίνδυνη η κατάσταση του Φράγµα-
τος Θεραπειού στην Περιφερειακή Ενότητα Έβρου».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα φύγουµε από το Κορ-

δελιό και από το 1ο Ειδικό Σχολείο. Ελπίζω ότι το κόστος δεν θα
εµποδίσει την προσωρινή µετεγκατάσταση, για να κάνω και µια
σύνδεση µε την προηγούµενη ερώτηση.

Και να πάµε στον βόρειο Έβρο, κύριε Υπουργέ, στο φράγµα
του Άρδα, εκεί στο Θεραπειό του Τριγώνου, µε χωρητικότητα
τριάµισι εκατοµµυρίων κυβικών µέτρων, το οποίο αρδεύει εδώ
και πενήντα χρόνια πάνω από διακόσιες χιλιάδες στρέµµατα στην
περιοχή.

Αυτό το φράγµα, λοιπόν, βρίσκεται σε πολύ κακή κατάσταση.
Σήµερα, συγκεκριµένα, παρουσιάζει µια εικόνα κυριολεκτικά εγ-
κατάλειψης και ο κίνδυνος να πάθει έµφραγµα αυτή η κυριότερη
δοµή άρδευσης του Έβρου και να µείνουν χωρίς νερό όλες οι
αρδευόµενες εκτάσεις είναι ορατός.

Υπήρχαν ηλεκτρολόγοι οι οποίοι, όµως, συνταξιοδοτήθηκαν
και δεν αντικαταστάθηκαν. Μιλώ για ηλεκτρολόγους του φράγ-
µατος. Την ηλεκτρολογική υποστήριξη του φράγµατος την ανέ-
λαβε πια ένας ιδιώτης.

Επιπλέον, από την πρωτοχρονιά του 2024, εδώ και επτά µήνες
δηλαδή, το φράγµα είναι και χωρίς προσωπικό φύλαξης. Δεν
υπάρχει κανείς για να το φυλάει, µιας και ο τελευταίος φύλακάς
του συνταξιοδοτήθηκε και οι εγκαταστάσεις, φυσικά, του φράγ-
µατος σκουριάζουν, καθώς είναι ασυντήρητες για πάρα πολλά
χρόνια.

Συγκεκριµένα, το κυριότερο ζήτηµα είναι ότι οι πόρτες οι
οποίες ρυθµίζουν τη ροή του νερού είναι σε ένα εξαιρετικά
οριακό σηµείο, έτοιµες να µπλοκάρουν, µε ολέθριες φυσικά συ-
νέπειες, αν συµβεί αυτό, για τους αγρότες και για την περιοχή.

Επίσης, έγινε και ένα βοηθητικό φράγµα εκεί κοντά, δίπλα, στο
χωριό Κόµαρα και δαπανήθηκαν εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ.
Αυτό, όµως, το φράγµα εξακολουθεί και σήµερα να παραµένει
ανενεργό, χωρίς να «ιδρώνει» κανενός το αυτί ούτε, βέβαια, να
απολογείται κάποιος γι’ αυτό.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, µε βάση τα παραπάνω, κύριε Υπουργέ, τι
θα κάνετε, ως Κυβέρνηση, ώστε να εξασφαλιστούν οι προϋπο-
θέσεις, τα χρήµατα δηλαδή, προκειµένου να γίνει η συντήρηση,
να στελεχωθεί για να λειτουργήσει αποτελεσµατικά αυτό το πολύ
σηµαντικό φράγµα για την περιοχή, να προσληφθεί άµεσα φυ-
σικά και όλο το αναγκαίο προσωπικό, µε τους φύλακες, τους ηλε-
κτρολόγους, για να συνεχίσει τη λειτουργία του αυτό το φράγµα
και τι θα κάνετε για να λειτουργήσει και αυτό το βοηθητικό
φράγµα που προανέφερα, στα Κόµαρα.
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Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Αναφέρεστε στη λειτουργία δύο φραγµάτων στον Νοµό
Έβρου, του φράγµατος Θεραπειού και του βοηθητικού σε αυτό,
όπως είπατε, φράγµατος στα Κόµαρα.

Ας τα πάρουµε ένα-ένα, για να δούµε ποια είναι σήµερα εκεί η
πραγµατική κατάσταση. Το φράγµα Θεραπειού κατασκευάστηκε
το 1972 από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δη-
µοσίων Έργων, το ΥΠΕΧΩΔΕ δηλαδή, κάθετα στον ποταµό
Άρδα. Το τότε Υπουργείο Γεωργίας δεν δέχθηκε να το παραλά-
βει για χρήση και µε την ίδρυση των κρατικών περιφερειών η λει-
τουργία, η συντήρηση και η φύλαξή του περιήλθαν στην
αρµοδιότητα της Διεύθυνσης Ελέγχου Κατασκευής Έργων. Από
την 1η Ιουλίου του 2011 µε τον ν.3852/2010 τη λειτουργία, τη συν-
τήρηση και τη φύλαξη ανέλαβε η Περιφέρεια Ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης.

Ίσως γνωρίζετε καλύτερα και από εµένα, κύριε συνάδελφε, ότι
το φράγµα Θεραπειού λειτουργεί ανελλιπώς τα τελευταία πε-
νήντα χρόνια. Οι εγκαταστάσεις του συντηρούνται από όργανα
της περιφέρειας και τα νερά του ποτίζουν περισσότερα από δια-
κόσιες τριάντα χιλιάδες στρέµµατα. Πρόκειται για ένα φράγµα
το οποίο βρίσκεται λίγα χιλιόµετρα µακριά από τα σύνορά µας
µε τη Βουλγαρία και η Κυβέρνησή µας, όπως γνωρίζετε, δίνει µε-
γάλη σηµασία στις ανάγκες που έχουν οι ακριτικές περιοχές της
χώρας. 

Δεδοµένου ότι πρόκειται για ένα πολύ σηµαντικό για την πε-
ριοχή φράγµα, οι σύγχρονες προδιαγραφές και ανάγκες της πε-
ριοχής επιβάλλουν παρεµβάσεις για την αναβάθµιση και τον
εκσυγχρονισµό όλων των εγκαταστάσεων και υποδοµών του. Χα-
ρακτηριστικό παράδειγµα είναι το πρόβληµα που εντοπίζεται στα
θυροφράγµατα ρύθµισης της ροής των υδάτων, το οποίο ανέ-
κυψε κατά τη διάρκεια της προηγούµενης αρδευτικής περιόδου
του έτους 2023 και για την επίλυσή του έχει ήδη αποσταλεί αί-
τηµα εξασφάλισης χρηµατοδότησης ποσού 65.545 ευρώ από το
ετήσιο Πρόγραµµα Δράσης έτους 2024 της Περιφέρειας Ανατο-
λικής Μακεδονίας-Θράκης, ώστε µε το πέρας της τρέχουσας αρ-
δευτικής περιόδου να γίνουν όλες οι απαραίτητες εργασίες
αποκατάστασης στο σύστηµα ανύψωσης των θυρών εκτόνωσης
του φράγµατος και στις ρηγµατώσεις που παρουσιάστηκαν
στους προσαγωγούς αγωγούς οι οποίες προκαλούν διαρροές. 

Επίσης, για τη βελτίωση της χωρητικότητας του φράγµατος
Θεραπειού έχει κατατεθεί ήδη αίτηµα του περιφερειάρχη προς
τον Γενικό Γραµµατέα Φυσικού Περιβάλλοντος και Υδάτων του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας για χρηµατοδότηση
από το Τοµεακό Πρόγραµµα Ανάπτυξης του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας ποσού ύψους 5 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Περισσότερα θα αναφέρω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σας άκουσα προσεκτικά, κύριε Υπουργέ.

Προσπαθήσατε να ωραιοποιήσετε την εικόνα λέγοντας απλώς
ότι υπάρχουν κάποια µικρά προβλήµατα µε τα θυροφράγµατα,
δώσαµε 60.000-70.000 ευρώ -δεν θυµάµαι το ακριβές ποσό που
είπατε- και όλα θα λυθούν. Δεν είναι ακριβώς έτσι. Μόνο έτσι δεν
είναι, κύριε Υπουργέ. Τα πράγµατα είναι οριακά, είναι κρίσιµα.
Οι αγρότες εκεί στην περιοχή, στο Τρίγωνο του Έβρου, είναι
αγανακτισµένοι. Μιλούν για εµπαιγµό. Καλά θα κάνετε να πάτε,
να βρείτε έναν τρόπο να µιλήσετε µε αυτούς να σας τα πουν. 

Και φυσικά, για την κατάσταση αυτή στο φράγµα του Θερα-
πειού, ένα τεράστιο φράγµα, πολύ σηµαντικό για την αγροτική
οικονοµία της περιοχής, έχουν ευθύνη όλες οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις, αλλά µαζί και οι διοικήσεις της περιφέρειας και των
δήµων, οι οποίες, όλες αυτές, αν και γνωρίζουν το πρόβληµα,
αδιαφορούν. Γιατί, ξέρετε, για να ανακύψει πέρυσι το πρόβληµα
αυτό µε τα θυροφράγµατα, έχει προηγηθεί µια κατάσταση. Το
πρόβληµα κάποια στιγµή προκύπτει, ανακύπτει, όµως, τι έχει
προηγηθεί; Η υποσυντήρηση, η έλλειψη -µάλλον, η απουσία-
οποιασδήποτε συντήρησης για δεκαετίες.

Το θέµα το ανέδειξε, φυσικά, ο Αγροτικός Σύλλογος του Τρι-
γώνου στον Έβρο µε ανακοίνωσή του. Από τις αρχές του Δεκέµ-

βρη του 2023 η Λαϊκή Συσπείρωση, η περιφερειακή παράταξη
του ΚΚΕ στο Περιφερειακό Συµβούλιο Ανατολικής Μακεδονίας -
Θράκης, κατέθεσε σχετική επερώτηση στο περιφερειακό συµ-
βούλιο. Εµείς ως κόµµα στο ΚΚΕ στις 24 του Γενάρη καταθέ-
τουµε ερώτηση προς την Κυβέρνηση για το θέµα. Δεν
λαµβάνουµε καµµία απάντηση. Επανερχόµαστε στις 14 Μαρτίου,
κύριε Πρόεδρε, του 2024 χωρίς πάλι να λάβουµε κάποια απάν-
τηση. Την επανακαταθέτουµε εκ νέου στις 17 Μαΐου. Μήνες προ-
σπαθούµε να πάρουµε µια απάντηση από την Κυβέρνηση για το
πρόβληµα αυτό. Συναντάµε την ίδια κυβερνητική αδιαφορία και
ερχόµαστε σήµερα να συζητήσουµε επιτέλους αυτή την ερώ-
τηση που την έχουµε µετατρέψει σε επίκαιρη. 

Κοιτάξτε, σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα στον Τύπο της περιοχής,
ακόµα και οι αρµόδιοι φορείς, όπως για παράδειγµα ο αρµόδιος
Αντιπεριφερειάρχης του Έβρου, ο οποίος έκανε αυτοψία στο
φράγµα, κυριολεκτικά τρόµαξε µε αυτό που αντίκρισε και το χα-
ρακτήρισε ως µία βόµβα έτοιµη να εκραγεί. Δεν είναι δικά µου
λόγια. Είπε ότι η υπόθεση του φράγµατος χρειάζεται µία υψηλή
παρέµβαση, µιας και η κατάσταση µε τις πόρτες, λέει, είναι αδια-
νόητη, αφού δεν τις ανοίγουν για να µην τους µείνουν στο χέρι!
Για τις πόρτες του φράγµατος µιλάµε, για τα θυροφράγµατα. 

Φυσικά, όπως σας είπα, αυτό το φράγµα είναι καθοριστικό. Αρ-
δεύει µια περιοχή διακοσίων χιλιάδων στρεµµάτων. Το µέλλον
του αγροτικού κόσµου της περιοχής εξαρτάται από αυτό. Εκτός
αν θέλετε και εσείς να διώξετε όσους έχουν αποµείνει εκεί στην
περιοχή, αδιαφορώντας για τη λύση αυτού του σοβαρού προ-
βλήµατος.

Ξέρετε, οι παρεµβάσεις οι οποίες θα πρέπει να γίνουν, κύριε
Υπουργέ, δεν µπορούν να γίνουν από τον Απρίλιο µέχρι τον Σε-
πτέµβριο, γιατί καταλαβαίνετε ότι είναι µια καλλιεργητική περίο-
δος και το φράγµα είναι σε πλήρη λειτουργία. Μπορούν να
γίνουν τους επόµενους µήνες, τους υπόλοιπους. 

Εν τω µεταξύ, και πρέπει να το πούµε και αυτό, είναι σηµαντικό
να ειπωθεί ότι δεν υπάρχει για το ζήτηµα αυτό ή τουλάχιστον δεν
γνωρίζουµε εµείς να υπάρχει κάποια περιβαλλοντική µελέτη, η
οποία είναι και βασική προϋπόθεση, κύριε Πρόεδρε, για να εν-
ταχθεί ένα έργο, εν προκειµένω το φράγµα, σε κάποιο χρηµατο-
δοτικό εργαλείο, έτσι ώστε να γίνουν και οι αναγκαίες εργασίες
της συντήρησής του. Εν πάση περιπτώσει, είχαµε ακούσει, ο πε-
ριφερειάρχης είχε πει ότι θα προβεί σε ενέργειες, ώστε να εν-
ταχθεί αυτό το έργο στο νέο ΕΣΠΑ. Θα θέλαµε να µας πείτε επ’
αυτού. 

Σε κάθε περίπτωση, νοµίζουµε θα πρέπει να αναγνωρίσετε ότι
η κατάσταση είναι κρίσιµη και θα πρέπει να γίνουν άµεσα ενέρ-
γειες αποκατάστασης και συντήρησης αυτού του φράγµατος,
προκειµένου να λειτουργήσει και προκειµένου να µείνουν, τέλος
πάντων, και να µη φύγουν και οι τελευταίοι που έχουν µείνει στον
Έβρο και ειδικότερα στον βόρειο Έβρο.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, επειδή µας παρακολουθούν οι πατριώ-
τες µας στον Έβρο και επειδή προσπαθείτε µε την ερώτησή σας
να κινδυνολογήσετε, εγώ θα καταθέσω στα Πρακτικά δύο πρό-
σφατες φωτογραφίες του φράγµατος Θεραπειού. Παρακαλώ
πολύ να κατατεθούν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Βασίλειος -
Πέτρος Σπανάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες φωτογραφίες, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Δεύτερον, σήµερα που µιλάµε έχουµε έξι συγκεκριµένες δρά-
σεις για έργα που αφορούν στη συγκεκριµένη περιοχή γενικό-
τερα. Δηλαδή, την επιχειρηµατολογία σας ότι υπάρχει
αδιαφορία, ότι φεύγουν τα ΑΦΜ, ότι είναι ανύπαρκτη η Κυβέρ-
νηση ή οτιδήποτε, εγώ θα σας την απαντήσω µε συγκεκριµένα
έργα:

Πρώτον, αντικατάσταση και υπογειοποίηση αρδευτικών δι-
κτύων ΤΟΕΒ Ερυθροποτάµου Νοµού Έβρου προϋπολογισµού
9,5 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Δεύτερον, ενεργειακή αναβάθµιση - εκσυγχρονισµός αρδευ-
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τικών εγκαταστάσεων ΓΟΕΒ Ορεστιάδας προϋπολογισµού
2.199.951 ευρώ. 

Τρίτον, συντήρηση - λειτουργία αντλιοστασίου κεφαλής ποτα-
µού Άρδα έτους ’23-’24 προϋπολογισµού 227.000 ευρώ.

Τέταρτον, αποκατάσταση ζηµιών εγκαταστάσεων αποστραγ-
γιστικών αντιπληµµυρικών αντλιοστασίων Α1 έως Α12 περιοχής
Ερυθροποτάµου προϋπολογισµού 2.130.000 ευρώ. 

Πέµπτον, επείγουσες παρεµβάσεις για την αποκατάσταση λει-
τουργικότητας των ρεµάτων των Δήµων Ορεστιάδας, Διδυµοτεί-
χου, Σουφλίου φάση Α’ προϋπολογισµού 4.137.467,24 ευρώ.

Έκτον, είναι στη διαδικασία ανάθεσης η µελέτη µε τίτλο: «Με-
λέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων αρδευτικών έργων ποταµού
Άρδα - φράγµα Θεραπειού µετά των συνοδών έργων µέχρι τους
τελικούς αποδέκτες» προϋπολογισµού 250.000 ευρώ. 

Να αναφερθώ, όµως, τώρα και στο βοηθητικό αυτού φράγµα
Καλύβα στην περιοχή Κοµάρων του Νοµού Έβρου, η κατασκευή
του οποίου αποσκοπούσε στην παροχή νερού στα υφιστάµενα
αρδευτικά δίκτυα βόρεια του ποταµού Άρδα σε περιόδους ανε-
πάρκειας υδάτων του ποταµού ή σε περιόδους διακοπής των εισ-
ροών του ποταµού από το βουλγαρικό έδαφος. Η υπογραφή της
σύµβασης του έργου για την κατασκευή του εν λόγω φράγµατος
έγινε στις 2 Μαρτίου του 2004 και η κατασκευή ολοκληρώθηκε
στις 29 Αυγούστου 2008. Η προσωρινή παραλαβή έγινε στις 2
Ιουνίου του 2009 και η οριστική παραλαβή έγινε στις 17 Δεκεµ-
βρίου 2013. Το τελικό οικονοµικό αντικείµενο του έργου ανήλθε
στο ποσό των 9.115.000 ευρώ και προβλέφθηκε η συντήρησή
του για χρονική διάρκεια τριάντα έξι µηνών, η οποία έληξε στις
29 Αυγούστου 2011.

Σε ό,τι αφορά στη λειτουργία του φράγµατος Καλύβα, ο Γενι-
κός Οργανισµός Εγγείων Βελτιώσεων, ΓΟΕΒ όπως αναφέρεται,
καταθέτει κάθε χρόνο στην αρµόδια διεύθυνση τεχνικών έργων
της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης αίτηµα -µε
τελευταίο το περσινό, µε ηµεροµηνία κατάθεσης στις 9 Ιανουα-
ρίου 2023- για χορήγηση βεβαίωσης για λήψη νερού άρδευσης
των επιφανειακών δικτύων από το φράγµα Καλύβα, έτσι ώστε να
µπορεί ο οργανισµός να χρησιµοποιεί ως πηγή υδροδότησης αρ-
δευτικού νερού το φράγµα για την τροφοδοσία του αρδευτικού
δικτύου βόρειας περιοχής Άρδα, αλλά µε την επισήµανση ότι η
χρήση της υδροληψίας αυτής είναι απαραίτητη µόνο σε έκτακτες
ανάγκες.

Τα σχετικά αιτήµατα του ΓΟΕΒ, δηλαδή του Γενικού Οργανι-
σµού Εγγείων Βελτιώσεων, έχουν γίνει όλα δεκτά µέχρι σήµερα
παρ’ όλο που ακόµη δεν έχει απαιτηθεί η χρησιµοποίηση του
φράγµατος Καλύβα διότι, όπως αναφέρει ο οργανισµός σε έγ-
γραφό του, επαρκούν οι ποσότητες από τον ποταµό Άρδα.
Ωστόσο, επειδή όπως είναι φυσιολογικό, µε την πάροδο του χρό-
νου έχουν προκύψει και φθορές στο έργο, επιβάλλεται να γίνουν
και κάποιες ενέργειες, όπως να συνταχθεί φάκελος πρώτης πλή-
ρωσης του φράγµατος, να συνταχθεί µελέτη θραύσης του φράγ-
µατος, να συναχθεί περιβαλλοντική µελέτη για το έργο
αντιµετώπισης των διαρροών. 

Στο πλαίσιο αυτό, έχει ενταχθεί στο πρόγραµµα δράσης της
Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας και Θράκης η παροχή υπηρε-
σίας µε τίτλο: «Ωρίµανση φακέλου µελέτης για την έγκριση των
φραγµάτων της περιφέρειας από τη διοικητική αρχή φραγµάτων,
µέσα από την οποία µελέτη θα συνταχθεί και ο φάκελος προ της
πλήρωσης του φράγµατος Καλύβα. Επίσης, αναµένεται να υπο-
βληθεί από την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης
πρόταση στην ανοιχτή πρόσκληση µε τίτλο: «Παρεµβάσεις εκτί-
µησης τρωτότητας και ανθεκτικότητας φραγµάτων έναντι
ακραίων καιρικών φαινοµένων» της Ειδικής Γραµµατείας Διαχεί-
ρισης Προγραµµάτων Ευρωπαϊκού Ταµείου Περιφερειακής Ανά-
πτυξης και Ταµείου Συνοχής Ειδικής Υπηρεσίας Διαχείρισης
Προγραµµάτων Περιβάλλον και Κλιµατική Αλλαγή και Πολιτική
Προστασία.

Μέσα από τη µελέτη της επικαιροποίησης του φακέλου του
φράγµατος και του σχεδίου αντιµετώπισης επικίνδυνων καταστά-
σεων φράγµατος καθίσταται δυνατή η διενέργεια περαιτέρω
ελέγχων και η υλοποίηση συγκεκριµένων πιλοτικών παρεµβά-
σεων, όπου θα κριθεί ότι αυτό είναι αναγκαίο και µετά την έγ-
κριση του φακέλου από τη διοικητική αρχή φραγµάτων. 

Όπως έχω αναφέρει ξανά, κύριοι συνάδελφοι -και εδώ ολο-
κληρώνω- η Κυβέρνησή µας παρεµβαίνει άµεσα µε µεθοδικότητα
όπου και όποτε εντοπίζει το οποιοδήποτε πρόβληµα, καθώς και
για την πρόληψη ενδεχόµενων προβληµάτων και πετυχαίνει τα
καλύτερα δυνατά αποτελέσµατα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Σπανάκη. 
Η κ. Νοτοπούλου, της οποίας η ερώτηση είναι έκτη στη σειρά,

µίλησε µε την κ. Κτενά και τον κ. Ηλιόπουλο για να προηγηθεί. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, αλλά αν

γίνεται, να προηγηθώ, γιατί έχω να πάω κάπου αλλού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οπότε,

κυρία Νοτοπούλου, θα προηγηθεί η ερώτηση της κ. Κτενά και
µετά η δική σας. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Εντάξει, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Επόµενη,
λοιπόν, είναι η τρίτη µε αριθµό 1276/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Αφροδίτης Κτενά προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού µε θέµα: «Να σταµατήσει η διαδικασία επιστρο-
φής των τροφείων από τους υποψήφιους διδάκτορες που λαµ-
βάνουν υποτροφία από το ΙΚΥ».

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Κυρία Υπουργέ, επανερχόµαστε στο γνω-

στό θέµα υποτροφιών του ΙΚΥ, πρώτου και δεύτερου κύκλου και
«ώριµων διδακτορικών». Όπως γνωρίζετε, έχουν αρχίσει να στέλ-
νονται εκθέσεις ελέγχου µέσω δικαστικών επιµελητών στους
υποτρόφους και τους ζητούν να επιστρέψουν τροφεία πολλών
µηνών. Τα ποσά είναι µεγάλα, είναι δεκάδες χιλιάδες. Είναι
12.000 ευρώ και 15.000 ευρώ. Μάλιστα, ζητούν να επιστραφούν
µέχρι και 400.000 ευρώ από καρκινοπαθή, η οποία µάλιστα, έχει
κάνει αίτηση για να γίνει αναστολή της σύµβασης, λόγω ανωτέ-
ρας βίας και δεν έγινε αποδεκτή. Θέλω να πω ότι δεν έπρεπε να
έχουµε φτάσει µέχρι εδώ σήµερα και να συζητάµε αυτό το
πράγµα το καλοκαίρι του 2024, γιατί το θέµα είναι γνωστό του-
λάχιστον από πέρυσι. Ωστόσο, εδώ είµαστε. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αυτή η πρακτική είναι εξοντωτική απέ-
ναντι στους νέους ερευνητές. Δεν είναι τρόπος αυτός για να µε-
ταχειριζόµαστε νέα µυαλά και αν όντως νοιάζεστε για το «brain
drain», στέλνετε λάθος µήνυµα σε όσους είναι στο εξωτερικό.
Είναι πραγµατικά απαράδεκτο να θεωρείται αποκλειστικά υπεύ-
θυνος και να τιµωρείται ο υποψήφιος διδάκτορας µε αυτόν τον
τρόπο, όταν µια ερευνητική πρόταση, δηλαδή µια εργασία υψη-
λού ρίσκου, δεν ολοκληρώνεται, όπως έχει σχεδιαστεί.

Δεν θα επεκταθώ, γιατί σε αυτό το σηµείο εκείνο που έχει
πάρα πολύ µεγάλη σηµασία είναι να µην τιµωρηθούν οι υπότρο-
φοι για αστοχίες του προγράµµατος και του πλαισίου χρηµατο-
δότησης. Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου σε αυτό. Επίσης,
ζητάµε να σκύψετε πάνω σε αυτό πρόβληµα των νέων παιδιών
και να µην προχωρήσει ο καταλογισµός, ώστε να µη φτάσουν οι
οφειλές και στο ΚΕΑΚ, γιατί µετά θα είναι ακόµα πιο δύσκολο να
αντιµετωπιστεί το πρόβληµα, αλλά και να σταµατήσει η απαρά-
δεκτη διαδικασία επιστροφής των υποτροφιών και να δοθεί λύση
είτε µέσω αλλαγής του παραδοτέου υλικού ή οποιαδήποτε άλλη
λύση κρίνουν κατάλληλη το Υπουργείο και το ΙΚΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρία συνάδελφε, πράγµατι επανέρχεστε σε µία ερώτηση που
είχατε θέσει τον Απρίλιο και στην οποία είχα απαντήσει. Δεν θα
πω κάτι διαφορετικό τώρα. Θα επαναλάβω, λοιπόν, ότι όπως είχα
πει τότε και όπως ισχύει, οι υποτροφίες αυτές για τις οποίες µας
ρωτάτε συγχρηµατοδοτούνται στο πλαίσιο των πράξεων του
ΕΣΠΑ της προγραµµατικής περιόδου 2014-2020. Ειδικότερα,
πρόκειται για το επιχειρησιακό πρόγραµµα «Ανάπτυξη Ανθρώπι-
νου Δυναµικού, Εκπαίδευση και Διά Βίου Μάθηση» του Ευρωπαϊ-
κού Κοινωνικού Ταµείου. Άρα, η υλοποίηση διέπεται από την
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ευρωπαϊκή και την εθνική νοµοθεσία σε ό,τι αφορά και στη δια-
χείριση και στον έλεγχο.

Το ΙΚΥ είναι ο φορέας υλοποίησης αυτών των πράξεων και
οποιοδήποτε αίτηµα τίθεται από τους υπότροφους -ενδεικτικά
αναφέρω να τροποποιηθεί το φυσικό και οικονοµικό αντικείµενο,
τα χρονοδιαγράµµατα ολοκλήρωσης- υποβάλλεται προς έγκριση
στην Ειδική Γραµµατεία Διαχείρισης Προγραµµάτων του ΕΚΤ,
του τότε Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων.

Με τον πρώτο κύκλο της πράξης εγκρίθηκαν το 2016 διακό-
σιες έντεκα υποτροφίες διδακτορικών σπουδών διάρκειας
τριάντα έξι µηνών. Τροποποιήθηκε η απόφαση αυτή τον Μάρτιο
του 2018 και στον δεύτερο κύκλο εγκρίθηκαν τριακόσιες τριάντα
υποτροφίες ίδιας διάρκειας, δηλαδή τριάντα έξι µηνών. Με νέα
τροποποίηση τρεις µήνες αργότερα οι υποτροφίες διδακτορικών
σπουδών του δευτέρου κύκλου ανήλθαν σε επτακόσιες µε την
ίδια χρονική διάρκεια.

Τέλος, τον Νοέµβρη του 2021 εγκρίθηκε µια νέα πράξη, αυτή
που ονοµάζετε εσείς στην ερώτησή σας «ώριµα διδακτορικά»,
οπότε κατ’ επέκταση εγκρίθηκε νέα πρόσκληση εκδήλωσης εν-
διαφέροντος της ειδικής γραµµατείας για την προκήρυξη πεντα-
κοσίων θέσεων υποτροφιών. Η πρόσκληση αυτή αφορούσε
αιτούντες που η τριµελής επιτροπή τους είχε ορίσει το χρονικό
διάστηµα από 1-5-2017 έως 30-6-2019 και η διδακτορική τους
διατριβή προβλεπόταν να ολοκληρωθεί µέχρι τις 30 Ιουνίου του
2023.

Σε ό,τι αφορά τώρα στις παρατήσεις και για να αποδείξω ότι
όντως υπάρχει ευαισθησία και ότι δεν ήταν ανελαστικά τα χρο-
νικά περιθώρια στον βαθµό που επιτρέπεται, θα σας πω ότι είχαν
ήδη χορηγηθεί δύο παρατάσεις µετά από σχετικά αιτήµατα του
ΙΚΥ προς την ειδική γραµµατεία, δεδοµένου ότι υπήρχαν συνθή-
κες ανωτέρας βίας, πανδηµίας και πήραν έγκριση για την υπο-
βολή των τελικών παραδοτέων µέχρι τις 31-12-2022, παράταση
που αντιστοιχεί σε διάστηµα πάνω από δώδεκα µήνες και στη συ-
νέχεια µέχρι τις 30-9-2023, δηλαδή δεκαεννέα µήνες επιπλέον.

Πέρα από αυτό, το διοικητικό συµβούλιο του ΙΚΥ σε συνεργα-
σία µε την Ειδική Γραµµατεία Διαχείρισης Προγραµµάτων του
ΕΚΤ αποφάσισε να δοθεί η δυνατότητα στους υποτρόφους πρώ-
του, δεύτερου κύκλου και των «ώριµων διδακτορικών» να ολο-
κληρώσουν τα παραδοτέα τους µέχρι τις 31-12-2023. Η συνολική
διάρκεια πρώτου και δεύτερου κύκλου, κυρία συνάδελφε, είναι
εννέα χρόνια, ενώ των «ώριµων διδακτορικών» έξι χρόνια και
οκτώ µήνες. Νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι πως πρόκειται για ένα
ικανό διάστηµα για οποιονδήποτε συνεπή και επιµελή υποψήφιο
για να αφιερωθεί και να ολοκληρώσει τη διδακτορική διατριβή
του. 

Έχει επέλθει η λήξη της προγραµµατικής περιόδου του ΕΣΠΑ
2014-2020 και δεν υπάρχει καµµία δυνατότητα το ΙΚΥ να δώσει
άλλη παράταση υποβολής των παραδοτέων ή να επαναπροσδιο-
ρίσει τα παραδοτέα. Είναι όροι που µνηµονεύονται σαφώς και
συγκεκριµένα και έχουν γίνει αποδεκτοί και από τους υποτρό-
φους. Εξετάζονται πάντοτε µε αντικειµενικότητα και διαφάνεια
τα αιτήµατα τα οποία είναι τεκµηριωµένα και ζητούν περαιτέρω
παράταση. 

Στην παρούσα χρονική στιγµή θα σας πω ότι για τον πρώτο
κύκλο έχουν εγκριθεί έξι περιπτώσεις υποτρόφων που επικαλέ-
στηκαν λόγους ανωτέρας βίας και βεβαίως, τους απέδειξαν. Για
τα «ώριµα διδακτορικά» ο αριθµός ανέρχεται σε δεκαέξι. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Κυρία Υπουργέ, δεν αµφισβητούµε τα

στοιχεία που παραθέτετε ή τους όρους των συµβάσεων. Το πρό-
βληµα είναι ακριβώς αυτοί οι όροι της σύµβασης. Εκ του αποτε-
λέσµατος προκύπτει ότι το ΕΣΠΑ και οι όροι που έχει για τη
χρηµατοδότηση δεν είναι κατάλληλοι. Διότι το ΕΣΠΑ χρηµατο-
δοτεί πάρα πολλά έργα. Δεν είναι µόνο για τα διδακτορικά. Αυτοί
οι όροι, λοιπόν, που καθορίζουν τη λειτουργία αυτού του χρηµα-
τοδοτικού εργαλείου δεν είναι κατάλληλοι ούτε για την επίβλεψη
ούτε για την εκπόνηση διδακτορικών. Αυτό προκύπτει εκ του
αποτελέσµατος. 

Ξέρετε, είπα και προηγουµένως ότι η ερευνητική εργασία είναι

εργασία υψηλού ρίσκου. Δεν µπορείς να γνωρίζεις εκ των προ-
τέρων ούτε το αποτέλεσµα ούτε τον χρόνο ολοκλήρωσης. Δεν
γνωρίζεις ούτε καν αν θα ολοκληρωθεί, θα µου επιτρέψετε. Επί-
σης, είναι πάρα πολλοί οι εµπλεκόµενοι. Δεν είναι ατοµική υπό-
θεση του υποψήφιου διδάκτορα η επιτυχής ολοκλήρωση και η
έκβαση ενός διδακτορικού. 

Ταυτόχρονα, πολλοί από αυτούς τους διδάκτορες προσφέ-
ρουν υπηρεσίες στους φορείς όπου εκπονούν τα διδακτορικά
τους. Όλα αυτά τα χρόνια πρακτικά στελεχώνουν ερευνητικά
κέντρα. Εργάζονται πάνω στα διδακτορικά τους, ταυτόχρονα
προσφέροντας υπηρεσίες στα κέντρα, γιατί τα διδακτορικά είναι
ενταγµένα στο ερευνητικό έργο των κέντρων. Και αυτό δεν µπο-
ρεί να το παραγνωρίζει η πολιτεία. Φυσικά, το γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά αυτό και εσείς, όπως και τα ερευνητικά κέντρα. 

Δεν θα συζητήσουµε τώρα για το αν είναι αυτός ο τρόπος να
χρηµατοδοτείται η έρευνα είτε στα ερευνητικά κέντρα των ώρι-
µων ερευνητών, είτε των νέων ερευνητών, των υποψήφιων διδα-
κτόρων. Ο λόγος που είµαστε εδώ σήµερα είναι γιατί πραγµατικά
πρέπει να δοθεί µία λύση σε αυτό το πρόβληµα. Μεσολάβησαν
και πάρα πολλά και ακριβώς χρειάστηκε να δοθούν και παρατά-
σεις. Ήταν και η πανδηµία στη µέση. Ξέρετε, το να τραβάει µια
επιστηµονική έρευνα τόσα πολλά χρόνια δεν είναι καλό ούτε για
την έρευνα. Συµφωνούµε, αλλά δεν είναι υπεύθυνοι, δεν φταίνε
γι’ αυτό οι υποψήφιοι διδάκτορες και δεν γίνεται να τιµωρούνται
γι’ αυτό το πράγµα, τη στιγµή που όλα αυτά τα χρόνια έχουν πα-
ραγάγει έργο. Μπορεί να βεβαιωθεί αυτό µέσα από µια τεχνική
έκθεση, όπως ζητάµε. 

Σας παρακαλώ πολύ να σκεφτείτε και να σκύψετε πάνω από
το πρόβληµά τους. Είναι, ούτως ή άλλως, δύσκολη και µετ’ εµ-
ποδίων γίνεται η αναπαραγωγή του ερευνητικού δυναµικού στη
χώρα. Μην τους τιµωρείτε περαιτέρω. Είναι πάρα πολύ δύσκολο
να βρίσκεται χρηµατοδότηση για ένα νέο παιδί να κάνει διδακτο-
ρικό. Οι υποτροφίες του ΙΚΥ του ΕΛΙΔΕΚ είναι από τα λίγα εργα-
λεία που υπάρχουν για να γίνει κάτι τέτοιο. Αποδείχτηκε ότι µε
το ΕΣΠΑ δεν γίνεται και φαντάζοµαι ότι στο µέλλον θα σκύψετε
πάνω από αυτό και θα δώσετε µια λύση ώστε µε έναν άλλο τρόπο
να χρηµατοδοτούνται τα διδακτορικά, γιατί, ας πούµε, στο ΕΛΙ-
ΔΕΚ έχει ληφθεί αυτό υπ’ όψιν. Το παραδοτέο για τις υποτροφίες
του ΕΛΙΔΕΚ είναι η τεχνική έκθεση, δεν είναι το διδακτορικό, γιατί
ακριβώς είναι γνωστές οι δυσκολίες ολοκλήρωσης µιας διδακτο-
ρικής διατριβής και το πόσοι παράγοντες εµπλέκονται. Και δεν
εννοώ µόνο στη χώρα, καθώς υπάρχουν τα διεθνή περιοδικά,
κ.λπ..

Άρα, σας παρακαλώ πάρα πολύ, να το δείτε. Το ζητάµε αυτό
το πράγµα µετ’ επιτάσεως τόσον καιρό. Έχουµε φτάσει πια στο
«παρά ένα» ή στο «και ένα». Δείτε πώς θα αντιµετωπίσετε το πρό-
βληµα δεκάδων ή εκατοντάδων ίσως παιδιών, νέων ερευνητών
που ζητούν πίσω τα τροφεία. Ξέρετε, αυτά είναι χρήµατα µε τα
οποία συντηρήθηκαν όλα τα χρόνια που εργάζονταν πάνω στο
διδακτορικό τους και µέσω αυτού προσέφεραν και υπηρεσίες
στους φορείς υποδοχής. Είναι απαράδεκτο να τους τιµωρείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Για να µην κουράζω, δεν θα επαναλάβω αυτά που είπα. Θα το-
νίσω, όµως, κυρία συνάδελφε, το χρονικό διάστηµα. Σας είπα ότι
οι υπότροφοι της πρώτης και της δεύτερης πράξης είχαν εννέα
χρόνια και τα ώριµα διδακτορικά είχαν έξι χρόνια και οκτώ µήνες.
Τα ώριµα διδακτορικά, όπως ξέρετε και εσείς, ήταν διδακτορικά
που είχαν ήδη αρχίσει να δουλεύουν, που είχε ορισθεί η τριµελής
επιτροπή. 

Άρα, λοιπόν, είναι ένα ικανό διάστηµα και χαίροµαι που σας
άκουσα να παραδέχεστε ότι επιστηµονικά χρειάζεται κι ένας συγ-
κεκριµένος χρόνος να ολοκληρωθούν. Δεν µπορεί να είναι αυτό
απεριόριστο και η έρευνα οπωσδήποτε δεν ωφελείται από αυτό. 

Θα σας πω και κάποια στοιχεία που έχουν ενδιαφέρον για τα
ποσοστά των υποτρόφων που δεν προσκόµισαν τα τελικά παρα-
δοτέα. Στην πρώτη πράξη και τον πρώτο κύκλο το 12,38% των
υποτρόφων δεν υπέβαλε παραδοτέα, στον δεύτερο κύκλο το
11,14% και στα ώριµα διδακτορικά το 16,82%. Αυτό σηµαίνει ότι
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όντως οι επιµελείς, οι συνεπείς, µε όλες αυτές τις παρατάσεις
που δόθηκαν –και ορθά- έκαναν πολύ σωστά τη δουλειά τους.
Σας ανέφερα και ποιοι υπότροφοι είχαν τεκµηριωµένα λόγους
ανωτέρας βίας και πήραν την αναβολή.

Θα ολοκληρώσω λέγοντας ότι για την υλοποίηση των πράξεων
που είναι αρµοδιότητα του ΙΚΥ, το ΙΚΥ ως δικαιούχος ευθύνεται
για την παραλαβή, για τον έλεγχο των παραδοτέων, για την απο-
ζηµίωση των ωφελουµένων, για την καταχώρηση των δαπανών,
για τη συλλογή και την καταχώρηση των απογραφικών και όλες
τις άλλες γραφειοκρατικές διαδικασίες στο διάστηµα που χρει-
άζεται, τριάντα έξι αρχικά, χρόνια αργότερα. 

Τα χρονικά περιθώρια δεν έχουν µόνο εξαντληθεί επιστηµο-
νικά ή ερευνητικά. Έχουν εξαντληθεί γιατί έχει ολοκληρωθεί η
προγραµµατική περίοδος του ΕΣΠΑ 2014 - 2020. Αυτή η προ-
γραµµατική περίοδος ολοκληρώνεται στις 31-12-2023. Όπως κα-
ταλαβαίνετε, ευρωπαϊκά κονδύλια είναι και υπάρχει δέσµευση.
Αυτά ήταν γνωστά στους υποψηφίους. Ενδεχοµένως να µην ήταν
γνωστή η πολύ µεγάλη παράταση των ετών που δόθηκε.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Από πέρυσι το συζητάµε.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Με πολλή ικανοποίηση άκουσα ότι αυτή τη φορά
στην ερώτησή σας δεν χρησιµοποιήσατε τον όρο «δεδουλευ-
µένα», όπως την προηγούµενη φορά. Πράγµατι είναι τροφεία και
πράγµατι δίδονται για να ενισχυθούν στην έρευνά τους. Δίδονται
σύµφωνα µε τις συµβάσεις που γνωρίζουν οι υπότροφοι, έχουν
αποδεχτεί κι έχουν συνυπογράψει και επιστρέφονται όταν δεν
ολοκληρωθεί η διαδικασία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Προχω-

ρούµε τώρα στη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό 1267/12-7-
2024 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’
Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Άµεση ανάγκη επαναλειτουργίας των οικοτροφείων για τη φι-
λοξενία κωφών και βαρήκοων µαθητών πρωτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης, σπουδαστών ΟΑΕΔ, ΣΑΕΚ και φοιτητών πανεπιστηµίων».

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Καληµέρα. 
Είµαι εδώ για να µεταφέρω στη Βουλή την κραυγή αγωνίας

παιδιών µαθητών, γονέων και εκπαιδευτικών από σχολεία κωφών
και βαρήκοων ή από µαθητές, γονείς και εκπαιδευτικούς για τα
παιδιά που επιθυµούν να φοιτήσουν σε αυτά τα σχολεία, τα
οποία γνωρίζετε, κυρία Υπουργέ, πως είναι µόνο στα τρία µεγάλα
αστικά κέντρα –Αθήνα, Θεσσαλονίκη και Πάτρα- αλλά δεν µπο-
ρούν διότι δεν µπορούν να λύσουν την ανελαστική ανάγκη για
στέγαση. 

Γνωρίζετε, λοιπόν, ότι τα ειδικά σχολεία λειτουργούν σε αυτές
τις τρεις πόλεις. Γνωρίζετε πως και τα εκπαιδευτικά ιδρύµατα
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στην πλειονό-
τητά τους βρίσκονται εκεί, τα ιδρύµατα τριτοβάθµιας, αλλά και
οι σχολές επαγγελµατικής εκπαίδευσης του ΟΑΕΔ.

Αυτό, λοιπόν, δηµιουργεί µια πολύ µεγάλη ανάγκη µετεγκατά-
στασης για µεγάλο αριθµό ανθρώπων στη χώρα που πρέπει να
µετεγκατασταθούν, αλλά δεν έχουν αυτή τη δυνατότητα και
λόγω της στεγαστικής κρίσης, αλλά κυρίως επειδή έχουν να κα-
λύψουν και πολλές άλλες ανάγκες των παιδιών, οι οποίες δεν κα-
λύπτονται από τη δήθεν κοινωνική πολιτική της Κυβέρνησης. 

Υπάρχει, όµως, η λύση. Είναι από τις λίγες φορές που µπο-
ρούµε να πούµε ότι η λύση είναι µπροστά µας. Γνωρίζετε ότι από
το Εθνικό Ίδρυµα Κωφών λειτουργούσαν οικοτροφεία υπό την
εποπτεία του, τα οποία διαθέτουν και τον σχετικό υλικοτεχνικό
εξοπλισµό.

Κυρία Υπουργέ, επειδή το κράτος οφείλει να διασφαλίζει την
ισότιµη πρόσβαση όλων των µαθητών, όλων των παιδιών στην
εκπαίδευση –και µάλιστα ανεµπόδιστα, χωρίς εµπόδια- επειδή
πολλά εκπαιδευτικά ιδρύµατα πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης για κωφά και βαρήκοα παιδιά βρίσκονται στα
τρία µεγάλα αστικά κέντρα και λαµβάνουν πάρα πολύ συχνά τη-
λεφωνήµατα επιθυµίας από γονείς που θέλουν να γράψουν εκεί
τα παιδιά τους αλλά δεν µπορούν να ζήσουν σ’ αυτές τις πόλεις,

επειδή όσον αφορά την αποστολή του Εθνικού Ιδρύµατος
Κωφών µεταξύ των υπολοίπων εντάσσονται και η εκπαίδευση, η
επαγγελµατική κατάρτιση, η αποκατάσταση κωφών και βαρή-
κοων ατόµων όλων των ηλικιών, η διευκόλυνσή τους µε όλους
τους σύγχρονους τρόπους και τη χρήση της τεχνολογίας στην
επικοινωνία µε τους ακούοντες, επειδή το Εθνικό Ίδρυµα Κωφών
αποτελεί πολύ σηµαντικό φορέα παροχής υπηρεσιών για τα
κωφά και βαρήκοα άτοµα και οφείλει να αναβαθµίσει τις υπηρε-
σίες του και να διευκολύνει τους µαθητές στην εκπαιδευτική τους
πορεία, σας ζητώ να µας απαντήσετε τι ακριβώς σκοπεύετε να
κάνετε, αφ’ ενός, για να καταστεί δυνατή η ανεµπόδιστη πρό-
σβαση των µαθητών σε αυτά τα σχολεία, αλλά και, αφ’ ετέρου,
για να επαναλειτουργήσουν τα οικοτροφεία που είναι και το κυ-
ρίαρχο αίτηµα αυτής της επιστολής που απέστειλαν τόσο σε
εσάς, όσο και στην κ. Ζαχαρέα και στην κ. Κεραµέως οι γονείς
από το Ειδικό Σχολείο Πανοράµατος Θεσσαλονίκης, η οποία συ-
νυπογράφεται, όµως, και από τριάντα έναν συλλόγους σε ολό-
κληρη τη χώρα και σχολεία που δείχνει ακριβώς την αγωνία τους
και σήµερα χρειάζονται απαντήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Με την άδειά σας, πριν απαντήσω, θα ήθελα να πω κάτι στη
συνάδελφο.

Σε ερώτηση που κάνατε προηγουµένως στον κ. Σπανάκη σας
άκουσα να λέτε στη δευτερολογία σας για το θέµα του σχολείου
του Ευόσµου ότι το Υπουργείο Παιδείας πετάει το µπαλάκι στο
Εσωτερικών και το Εσωτερικών στο Παιδείας.

Νοµίζω ότι κακώς το αναφέρατε αυτό, γιατί θυµάστε ότι όταν
καταθέσατε ερώτηση, σας είπα πως δεν έχει αρµοδιότητα για το
κτηριακό το Υπουργείο Παιδείας και αρµόδιο είναι το Υπουργείο
Εσωτερικών. Και πράγµατι, απευθύνατε ορθά την ερώτηση στο
Εσωτερικών και ο κ. Σπανάκης σας απάντησε εµπεριστατωµένα. 

Εκείνο που δεν είπε ο κ. Σπανάκης από σεµνότητα, αλλά θα
σας το πω εγώ είναι ότι ο Υπουργός ο κ. Λιβάνιος πήγε ο ίδιος
στη Θεσσαλονίκη ως αρµόδιος Υπουργός και είχε προσωπική
φροντίδα, ώστε οι διαδικασίες να ολοκληρωθούν νωρίτερα και
το ίδιο έκανε και ο κ. Σπανάκης, όταν ανέλαβε την αρµοδιότητα. 

Λυπούµαι, λοιπόν, που θα σας πω και το ίδιο σήµερα. Απευθύ-
νεστε στο Υπουργείο Παιδείας που είναι αναρµόδιο, διότι το
Εθνικό Ίδρυµα Κωφών και τα οικοτροφεία που λειτουργούν υπό
την εποπτεία του, δεν ανήκουν στην αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου Παιδείας. Η λειτουργία και η αποστολή του Εθνικού Ιδρύ-
µατος Κωφών ανήκει στην αρµοδιότητα του Υπουργείου
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. Πράγµατι, λειτουργούσε
από το 1973, αλλά δεν είναι δική µας αρµοδιότητα. Όλες οι σχο-
λικές µονάδες αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας δεν
έχουν οικοτροφεία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με συγχω-

ρείτε, να ρωτήσω το εξής: Η κυρία Υπουργός πολύ σωστά είναι
αναρµόδια, γιατί γίνεται η ερώτηση τότε και δεν ζητάµε να επα-
νακατατεθεί; 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Αυτό να το δείτε µε τη Γραµµατεία της Βουλής. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν εκπλήσσοµαι,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, σας ευχαριστώ για τη µη απάντηση για ακόµα
µία φορά σε ένα εξαιρετικά κρίσιµο ζήτηµα. Εάν κάτι µπορούµε
να αναγνωρίσουµε στην Κυβέρνησή σας είναι πως δηλώνει αναρ-
µόδια για την πλειοψηφία των προβληµάτων του ελληνικού λαού,
από την ακρίβεια και την αισχροκέρδεια, από την αδυναµία των
ανθρώπων να βρουν στέγη, από την αδυναµία να βρουν σχολική
στέγη, εξαιτίας της κυβερνητικής σας ανεπάρκειας. Διότι τα προ-
βλήµατα των πολιτών δεν σας απασχολούν. Σας διευκολύνει
µόνο το να κρύβεστε πίσω από µία αρµοδιότητα ή αναρµοδιό-
τητα. 

Από τη στιγµή που είστε στη θέση που είστε, σήµερα καλείστε
να απαντήσετε όχι µόνο σε µένα. Καλείστε να απαντήσετε στο
εξής ερώτηµα µιας γυναίκας και θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω
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µε αυτό τη δευτερολογία µου. Θα διαβάσω αυτούσια κοµµάτια
από την επιστολή µητέρας κωφού παιδιού που φοιτά στη Γ’ γυ-
µνασίου, ζει σε άλλη πόλη, και την οποία θα την καταθέσω και
στα Πρακτικά. 

«Οι δυσκολίες που αντιµετωπίζει το παιδί στο γενικό σχολείο
είναι πολλές και συγκεκριµένα, ο σχολικός εκφοβισµός που δέ-
χεται από τους συµµαθητές του. Το ΚΕΔΑΣΥ προτείνει να πάει
στο Ειδικό Σχολείο Κωφών και Βαρήκοων Θεσσαλονίκης. Το σχο-
λείο αυτό µπορεί να παρέχει στο παιδί µου την καλύτερη εκπαί-
δευση για την εξέλιξή του και την ένταξή του στην κοινωνία,
όµως, είµαστε αντιµέτωποι µε ένα µεγάλο πρόβληµα, αυτό της
στέγασης. Πήραµε τηλέφωνο στο Εθνικό Ίδρυµα Κωφών Αθή-
νας, αλλά δεν υπάρχουν οικοτροφεία και δεν µπορούν να µας
βοηθήσουν. Είµαστε, λοιπόν, σε ένα µεγάλο δίληµµα. Να ακο-
λουθήσει το παιδί τον δρόµο που το βοηθά ουσιαστικά στην εκ-
παίδευσή του, αν και αποτελεί ένα δυσβάστακτο κόστος για εµάς
που δεν µπορούµε να διαθέσουµε, ή να παραµείνει µε την οικο-
γένειά του, χωρίς τη δυνατότητα εξειδικευµένης υποστήριξης;». 

Κυρία Υπουργέ, βρίσκεστε εκεί για να δώσετε απαντήσεις στο
πλαίσιο του Κοινοβουλευτικού Ελέγχου, αλλά και στο πρόβληµα
της µητέρας. Εάν δεν µπορείτε να δώσετε, τότε µπορείτε να το
παραδεχτείτε στον ελληνικό λαό και να πάρετε τις αποφάσεις
που οφείλετε. 

Δεν είναι δυνατόν σε κάθε πρόβληµα να απαντάτε «µη αρµο-
διότητα». Έχετε κάνει το ελάχιστο; Έχετε έρθει σε επικοινωνία
µε το Εθνικό Ίδρυµα Κωφών; Έχετε δώσει όλες εκείνες τις κα-
τευθύνσεις, τις συζητήσεις, τα κονδύλια, τη στήριξη, έτσι ώστε
να λειτουργήσουν; 

Είναι δυνατόν σήµερα να σας λέµε -και ξαναλέω ότι υπογρά-
φεται από τριάντα έναν συλλόγους και σχολεία σε ολόκληρη τη
χώρα- ότι οι γονείς δεν µπορούν να στείλουν τα παιδιά τους σχο-
λείο, να έχουν πρόσβαση στην εκπαίδευση όντας βαρήκοα και
κωφά παιδιά; Και ως και η ίδια βαρήκοη, καταλαβαίνω από πρώτο
χέρι τις δυσκολίες που έχουν. 

Τι τους λέτε, λοιπόν; Να µη φοιτήσουν σε ειδικά σχολεία,
επειδή δεν έχετε τη δυνατότητα ή τη διάθεση να επιλύσετε ένα
πρόβληµα, στοιχειωδώς να πάρετε πέντε πρωτοβουλίες και να
συζητήσετε µε το Εθνικό Ίδρυµα Κωφών; Και εάν υπάρχει άρ-
νηση, λοιπόν, από εκεί να αξιοποιηθούν τα οικοτροφεία, βρείτε
µία λύση ως Κυβέρνηση µόνοι σας ως οφείλετε. 

Εµείς εδώ ερχόµαστε και θα σας καταθέτουµε ότι υπάρχουν
χώροι οι οποίοι έχουν εξοπλισµό, οι οποίοι έχουν λειτουργήσει
κατά το παρελθόν έτσι και οι οποίοι απαξιωθήκαν στην πορεία,
επειδή δεν υπήρχε ζήτηση, επειδή δεν έγιναν προσλήψεις, επειδή,
επειδή, επειδή. Σήµερα, όµως, υπάρχει ανάγκη. Γνωρίζετε πόσο
έχουν πάει τα ενοίκια; Γνωρίζετε πού βρίσκεται το πραγµατικό δια-
θέσιµο εισόδηµα των πολιτών; Γνωρίζετε, κυρία Υπουργέ, ότι το
28% των παιδιών ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας; Γνωρίζετε
ότι τα άτοµα µε αναπηρία δεν έχουν πρόσβαση σε υπηρεσίες
υγείας; Αυτοί είναι οι δείκτες που καταγράφει η χώρα µας στον
ευρωπαϊκό πυλώνα κοινωνικών δικαιωµάτων. 

Σε όλα αυτά τα προβλήµατα, η Κυβέρνησή σας δηλώνει αναρ-
µόδια και σήµερα εσείς µας λέτε ότι κακώς κάναµε την ερώτηση,
επί της ουσίας. Ε, για όνοµα του Θεού!

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτό-
πουλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Σε κάθε περίπτωση, η διαδικασία είναι -γιατί όλα τα Υπουργεία
δεν έχουν τις αρµοδιότητες- ότι το Υπουργείο απαντά ότι είναι
αναρµόδιο να επανακατατεθεί η ερώτηση. Άρα, έτσι γίνεται, αυτή
είναι η πρακτική, για να µπορέσουµε να πάµε πιο πέρα. Εγώ αυτό
θέλω να πω ως προς τη διαδικασία. 

Η κυρία Υφυπουργός έχει τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, πράγµατι το διευκρι-
νίσατε αυτό που ισχύει. 

Εγώ καταλαβαίνω την αγανάκτηση της κ. Νοτοπούλου, αλλά

τώρα δεν ευθύνοµαι εγώ αν για ένα θέµα πραγµατικά σηµαντικό
που φαίνεται ότι σας απασχολεί και απασχολεί πολλούς και είναι
ευαίσθητο, εσείς δεν κάνετε καλά τη δουλειά σας. Γιατί και την
άλλη φορά που σας υπέδειξα την αρµοδιότητα του Υπουργείου
µας, απευθυνθήκατε στο σωστό Υπουργείο και πριν από πολύ
λίγη ώρα πήρε απάντηση από τον αρµόδιο Υπουργό.

Άκουσα, επίσης, να λέτε ότι επειδή το θέµα είναι ευαίσθητο -
στον κ. Σπανάκη- δεν θα κάνετε κοµµατική εκµετάλλευση…. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Απαντήστε στο
ερώτηµα στο οποίο καλείστε να απαντήσετε.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): … διαψεύσατε τον εαυτό σας. Είπατε αυτά που εί-
χατε ετοιµάσει. Αγανακτήσατε, αλλά θα έπρεπε να αγανακτήσετε
κατά του εαυτού σας που δεν κάνατε σε αυτό το ευαίσθητο θέµα
τη δουλειά που έπρεπε, ώστε να µη χάσετε κοινοβουλευτικό
χρόνο να ρωτήσετε το αρµόδιο Υπουργείο και οι ενδιαφερόµενοι
που διεκτραγωδήσατε -και πολύ καλά κάνατε- την κατάσταση
τους είναι ένα ευαίσθητο θέµα, γιατί αντιµετωπίζουν προβλή-
µατα. Αφού σας ενδιαφέρει, ψάξτε να βρείτε ποιος είναι αρµό-
διος, για να σας δώσει τις απαντήσεις. Θα καθησυχάσετε και
εκείνους και τη συνείδησή σας. 

Αν έπρεπε για κάτι να µε ευχαριστήσετε κυρία Νοτοπούλου,
είναι γιατί σας υποδεικνύω που θα απευθυνθείτε να πάρετε τις
απαντήσεις, κάτι που οφείλετε να κάνετε εσείς και οι συνεργάτες
σας. Είµαι στη διάθεσή σας να µου κάνετε κοινοβουλευτικό
έλεγχο τι κάνουµε για τα παιδιά που έχουν ανάγκες ειδικές, τι
κάνουµε µε τα ειδικά σχολεία, όχι για τα οικοτροφεία.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ε, πείτε µας τι κά-
νετε γι’ αυτά τα παιδιά!

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Κυρία Νοτοπούλου, είµαι παλιά στην Αίθουσα
αυτή, το καταλαβαίνω! Κάποιοι σας ακούν και θέλετε να απολο-
γηθείτε και να δικαιολογηθείτε. 

Τα οικοτροφεία δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Παι-
δείας και δεν έχω καµµία δυνατότητα ούτε και διάθεση να απαν-
τήσω για άλλο Υπουργείο. 

Ευχαριστώ πολύ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Προ-

χωούµε στη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό 1274/15-7-24 επί-
καιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά», κ. Αθανάσιου Ηλιό-
πουλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, µε θέµα: «Πλήθος αναπληρωτών εκπαιδευτικών
προερχόµενων από την ιδιωτική εκπαίδευση αποκλείεται από επι-
κείµενους διορισµούς µε υπαιτιότητα του ΥΠΑΙΘΑ». 

Ο συνάδελφος, κ. Ηλιόπουλος έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υπουργέ, είχαµε την ευκαιρία να συζητήσουµε το συγ-

κεκριµένο ζήτηµα και στο πρόσφατο νοµοσχέδιο και µάλιστα δεί-
ξατε και ενδιαφέρον και είστε σήµερα εδώ, για να απαντήσετε
για την ερώτηση και σας ευχαριστώ γι’ αυτό. 

Να υπενθυµίσω ποια είναι η κατάσταση. Μιλάµε για µία πραγ-
µατική αδικία. Μια πραγµατική αδικία, γιατί οι εκπαιδευτικοί που
προέρχονται από την ιδιωτική εκπαίδευση και εργάζονται ως
αναπληρωτές ή ωροµίσθιοι, αυτή τη στιγµή αποκλείονται από το
δικαίωµά τους να κάνουν αίτηµα για διορισµό. Για ποιο λόγο;
Υπάρχει το κριτήριο για τα δύο πλήρη διδακτικά έτη. Τι έγινε
πέρσι; Προφανώς, µε υπαιτιότητα του Υπουργείου, όχι των αν-
θρώπων, η απόφαση πρόσληψης βγήκε αντί για 1η Σεπτεµβρίου,
4 Σεπτεµβρίου. Ήταν Παρασκευή 1 Σεπτεµβρίου, βγήκε Δευτέρα
4 Σεπτεµβρίου. Για αυτές τις τρεις µέρες, υπάρχουν εκπαιδευτι-
κοί οι οποίοι δεν έχουν το δικαίωµα να κάνουν τα χαρτιά τους,
να κάνουν αίτηµα. Δεν ζητάνε οι άνθρωποι παραπάνω µόρια, δεν
ζητάνε κάποια ειδική εξαίρεση, δεν ζητάνε κάποια ειδική µετα-
χείριση. Ζητάνε το πολύ απλό,  ακριβώς επειδή δεν είναι δική
τους υπαιτιότητα ότι η απόφαση διορισµού βγήκε στις 4 Σεπτεµ-
βρίου και όχι την 1η Σεπτεµβρίου, να θεωρηθεί ότι είναι πλήρες
το διδακτικό έτος, για να µπορέσουν να κάνουν τα χαρτιά τους,
να κάνουν το αίτηµα. Δεν ζητάνε κάποια ειδική µεταχείριση. Ακρι-
βώς, επειδή γνωρίζω πολύ καλά ότι η διοίκηση δεν είναι απλά ζή-
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τηµα επιλογής -πρέπει να έχεις το πλαίσιο ή να έχεις τη δυνατό-
τητα να διαµορφώσεις το κατάλληλο πλαίσιο- θεωρώ ότι έχετε
στα χέρια σας ένα εργαλείο, το οποίο µπορεί να σας βοηθήσει
να το κάνετε αυτό. Είναι η γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβου-
λίου του Κράτους 314/12 η οποία αναφερόταν για το διδακτικό
έτος 2009 - 2010 η οποία λέει: «εφόσον οι εκπαιδευτικοί προσε-
λήφθησαν για το διδακτικό έτος 2009 - 2010 βάσει πρόσκλησης
ανάληψης υπηρεσίας που δεν τους επέτρεπε εξ αντικειµένου να
υπηρετήσουν την 1-9-2009, κακώς δεν υπολογίστηκε υπέρ αυτών
ως πραγµατική υπηρεσία η συγκεκριµένη µέρα και κατ’ επέκταση
ως πλήρες διδακτικό έτος». 

Άρα, θεωρώ ότι έχετε στα χέρια σας -για κάτι που φαντάζοµαι
πως και εσείς καταλαβαίνετε ότι δεν είναι ορθολογικό, είναι µία
αδικία- και ένα διοικητικό νοµικό εργαλείο να προχωρήσετε.
Έχουµε και νοµοσχέδιο του Παιδείας τις επόµενες ηµέρες,
οπότε εκεί µπορεί να λυθεί το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Με αυτή την έννοια, το πρώτο µου ερώτηµα είναι αν σχεδιά-
ζετε να γίνει κάτι, ώστε να λυθεί αυτή η αδικία για τους ανθρώ-
πους που συζητάµε αυτή τη στιγµή και αν θα σκεφτόσασταν και
µία αλλαγή στο πλαίσιο, για να µην αντιµετωπίσουµε ξανά αυτή
την αδικία. 

Να σας δώσουµε µόνο ένα παράδειγµα που µπορεί να φαίνε-
ται λίγο µικρό, λίγο χαζό. Φέτος 1η Σεπτεµβρίου πέφτει η Κυ-
ριακή. Θα υπάρξει, δηλαδή, πάλι αυτό το πρόβληµα. Θα το
βρείτε µπροστά σας και είµαι σίγουρος ότι δεν θέλετε να απο-
κλειστεί κόσµος για ένα τέτοιο διοικητικό ζήτηµα, το οποίο δεν
είναι ουσίας και µπορεί να λυθεί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, επιτρέψτε µου, πριν σας δώσω τον λόγο, να ανακοι-
νώσω ένα σχολείο. 

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-
ρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από Ελλάδα και Ισπανία, στο
πλαίσιο του ευρωπαϊκού προγράµµατος «Summer Youth Ex-
change».

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχετε τον λόγο, κυρία Υπουργέ. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι, κύριε συνάδελφε, το είχαµε συζητήσει όταν είχαµε

τον νόµο για την Ακαδηµία και είχα δεσµευτεί να σας απαντήσω.
Σας τηλεφώνησα την επόµενη µέρα. Δεν κατέστη δυνατό να επι-
κοινωνήσουµε, αλλά ο ορθότερος τρόπος είναι αυτός, ο κοινο-
βουλευτικός, είναι ο πιο επίσηµος και ο πιο ενδεδειγµένος.
Απλώς το λέω γιατί είχα δεσµευτεί απέναντί σας να σας δώσω
σύντοµα απάντηση. 

Όπως ξέρετε και εσείς, για να µπούνε στον κατάλογο των διο-
ριστέων, στον κατάλογο εκείνων που θα διοριστούν, οι εκπαιδευ-
τικοί οι οποίοι θητεύουν στην ιδιωτική εκπαίδευση υπάρχει µια
σειρά από προϋποθέσεις: πόσο καιρό θα έχουν υπηρετήσει στη
δηµόσια εκπαίδευση, µε ποιον τρόπο έχει λυθεί η σύµβασή τους
και πόσο καιρό έχουν υπηρετήσει ως αναπληρωτές. Στην πρω-
τολογία θα αναφέρω, κύριε συνάδελφε, πώς προσµετράται η
προϋπηρεσία των αναπληρωτών και αυτά τα ρυθµίζει η υπουρ-
γική απόφαση 104627/7-8-2020. 

Η προϋπηρεσία ξεκινά να προσµετράται από την ηµεροµηνία
που εκδίδεται η απόφαση πρόσληψης. Η προϋπόθεση είναι η
απόφαση πρόσληψης να έχει εκδοθεί εντός του οικείου διδακτι-
κού έτους και η ανάληψη υπηρεσίας να γίνεται εντός του χρονι-
κού διαστήµατος που ορίζει η απόφαση πρόσληψης. Σηµαίνει
αυτό, κύριε συνάδελφε, ότι όλοι οι προσληφθέντες αναπληρωτές
εκπαιδευτικοί, άρα και αυτοί για τους οποίους µας ρωτάτε, που
έχουν προϋπηρεσία στην ιδιωτική εκπαίδευση, ενώ υπηρετούν
από µεταγενέστερη ηµεροµηνία στη σχολική µονάδα η προσµέ-
τρηση της υπηρεσίας τους ξεκινά κάποιες µέρες νωρίτερα, δη-
λαδή από την έκδοση της απόφασης. Έχουν δηλαδή µια πλασµα-

τική προσµέτρηση προϋπηρεσίας µιας ή συνήθως και περισσο-
τέρων ηµερών. Και αυτό δείχνει την ευαισθησία της διοίκησης
για ένα θέµα που πολύ σωστά θέσατε κι εσείς και µε πολύ συγ-
κροτηµένο τρόπο, γιατί η διοίκηση αντιλαµβάνεται ότι χρειάζον-
ται κάποιες µέρες µέχρι να πάνε να αναλάβουν υπηρεσία, αλλά
από την ηµέρα που ανακοινώνεται ο διορισµός τους µέχρι την
ανάληψη υπηρεσίας αυτός ο πλασµατικός χρόνος προσµετρά-
ται. 

Θα σας πω ενδεικτικά: 
Στο σχολικό έτος 2023 - 2024 αυτοί που προσλήφθηκαν στην

α’ φάση πήραν τρεις έως τέσσερις ηµέρες πλασµατικής προϋπη-
ρεσίας. Η απόφαση πρόσληψης εκδόθηκε στις 4-9-2023 και υπη-
ρεσία ανέλαβαν στις 7 ή 8-9-2023. 

Στη β’ φάση είχαν πέντε ή έξι ηµέρες πλασµατικής προϋπηρε-
σίας. Η απόφαση πρόσληψης εκδόθηκε στις 5-10-2023 και ανέ-
λαβαν υπηρεσία στις 10 και 11-10-2023.

Το ίδιο ίσχυσε και το έτος 2022 - 2023 που στην α’ φάση πήραν
πέντε ηµέρες -να µην κουράσω µε ηµεροµηνίες- και στη β’ φάση
τρεις έως τέσσερις ηµέρες. 

Θα πρέπει να πω εδώ, κύριε συνάδελφε, ότι µέχρι το σχολικό
έτος 2013 - 2014 οι εκπαιδευτικοί δεν παίρνανε καµµία πλασµα-
τική προσµέτρηση της προϋπηρεσίας γιατί, σύµφωνα µε τις
ισχύουσες τότε διατάξεις, η προϋπηρεσία υπολογιζόταν από την
ηµεροµηνία ανάληψης υπηρεσίας στη σχολική µονάδα τοποθέ-
τησης και όχι από την ηµεροµηνία έκδοσης της απόφασης πρόσ-
ληψης. Αυτό ισχύει από το 2014 και µετά, που παίρνουν την
πλασµατική προϋπηρεσία υπό τον όρο ότι υπάρχουν και οι άλλες
προϋποθέσεις. 

Άρα λοιπόν, η ενδεχόµενη απώλεια ηµερών προϋπηρεσίας,
όπως αναφέρετε και στην ερώτηση, επειδή οι προσλήψεις έγιναν
ελάχιστες µέρες µετά την έναρξη του διδακτικού έτους ισοσταθ-
µίζεται µε την παροχή πλασµατικής προϋπηρεσίας στους εκπαι-
δευτικούς. Και η απόφαση του ΝΣΚ, που αναφέρετε στην
ερώτησή σας, είναι το 2010, πριν ισχύσει δηλαδή αυτή η διαφο-
ροποίηση που µόλις είπα αναλυτικά.

Θέλω επίσης τελειώνοντας να πω ότι από το θεσµικό πλαίσιο
δεν υπάρχει καµµία υποχρέωση οι προσλήψεις να γίνονται 1η Σε-
πτεµβρίου κάθε σχολικού έτους. Από το σχολικό έτος 2014 -
2015 που ισχύει αυτή η ρύθµιση µέχρι και τώρα µόνο τρεις
φορές έγιναν την 1η Σεπτεµβρίου. Όλες τις υπόλοιπες φορές έγι-
ναν αργότερα. Κι αυτό γιατί ο νόµος υποχρεώνει τη διοίκηση να
προβεί στις ενέργειες αυτές όταν διαπιστωθούν τα κενά. Εάν δεν
έχουν διαπιστωθεί, δεν είναι µόνον η ηµεροµηνία -που έχει αυτά
τα αποτελέσµατα που αναφέρατε- που θα υποχρεώσει τη διοί-
κηση να κάνει πράξη χωρίς να έχει διαπιστώσει τι κενά θα καλύ-
ψει και τι πρέπει να κάνει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ, είπατε

για την απόφαση που βγήκε στις 4 του µηνός. Αυτό είναι το πρό-
βληµα. Η απόφαση θα µπορούσε να είχε βγει την 1η του µήνα.
Είναι εδώ µία αντιπροσωπεία εκπαιδευτικών που είναι από αυ-
τούς που αποκλείονται µε αυτό το θεσµικό πλαίσιο. Μπορούν να
σας δείξουν οι άνθρωποι µήνυµα που έχουν στο τηλέφωνό τους
από την 1η Σεπτέµβρη, ότι «θα µπείτε σε θέση». Άρα η διοίκηση
γνώριζε ποιους ανθρώπους θα πάρει. Ήταν καθυστέρηση της δι-
οίκησης. 

Δεν θέλω να συζητήσουµε συνολικά για το πλαίσιο, συνολικά
για τις προϋποθέσεις. Είµαι σίγουρος ότι καταλαβαίνετε και
εσείς ότι είναι άδικο άνθρωποι να χάσουν το δικαίωµα να κάνουν
τα χαρτιά τους -ούτε χάρη ζητάνε ούτε παραπάνω µόρια- επειδή
άργησε η διοίκηση να βγάλει τρεις µέρες µια απόφαση. Αυτό συ-
ζητάµε. Η διοίκηση ήξερε τα κενά. Δεν άλλαξε κάτι από την 1η

έως τις 4 Σεπτέµβρη. Γνωρίζατε τα κενά, καθυστέρησαν οι µη-
χανισµοί του Υπουργείου. Δεν θα µπω σε αυτό. Σας ζητώ κάτι
πάρα πολύ απλό, ότι µπορεί αυτό να λυθεί. Είναι ένα πολύ µικρό
ζήτηµα. Πώς µπορεί να λυθεί; Με το να αναγνωριστεί από τη δι-
οίκηση ότι οι εκπαιδευτικοί που προσλαµβάνονται στην α’ φάση
-άρα είναι κενά τα οποία είναι γνωστά από την αρχή του σχολικού
έτους-, ότι η α’ φάση δίνει το πλήρες διδακτικό έτος. Είναι ένα
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πολύ απλό -φαίνεται οριακά διαδικαστικό- ζήτηµα, για κάποιους
ανθρώπους όµως είναι ζήτηµα ζωής, είναι ζήτηµα τού να µη χά-
σουν το δικαίωµά τους να κάνουν τα χαρτιά και την αίτηση. Ξα-
ναλέω, οι άνθρωποι δεν ζητάνε κάποια ειδική µεταχείριση, ούτε
παραπάνω προϋπηρεσία, ούτε παραπάνω µόρια, ούτε ζητάνε
διορισµό. Ζητάνε να έχουν το δικαίωµα να κάνουν τα χαρτιά τους
και µε βάση την προϋπηρεσία και τα µόρια που έχουν προφανώς
µετά να κριθούν µε τους κανόνες που υπάρχουν και για όλους
τους υπόλοιπους.

Έχετε δίκιο σε αυτό που λέτε ότι η γνωµοδότηση του ΝΣΚ
είναι σε άλλο πλαίσιο, αλλά ως µεθοδολογία µπορεί να σας βοη-
θήσει και είµαι σίγουρος ότι αν στο νοµοσχέδιο του Παιδείας που
έχουµε µπροστά µας και µπαίνει τώρα στις επιτροπές φέρετε µία
τέτοια διάταξη, οµόφωνα θα περάσει από όλες τις Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες. Δεν είναι ευνοϊκή µεταχείριση, είναι το να λύσουµε
µια αδικία. Γιατί προφανώς και όταν νοµοθετείς πρέπει να βάζεις
κάποιους κανόνες. Όταν η ζωή σού δείχνει µια τόσο µικρή στη
διαδικασία, αλλά ουσιαστική για τις ζωές ανθρώπων αδικία, µετά
η διοίκηση αν δεν το λύσει αυτό γίνεται συνένοχη σε αυτή την
αδικία. Σας το λέω µε πάρα πολύ µεγάλη ψυχραιµία. Έχετε τη
δυνατότητα αυτή τη στιγµή να λύσετε κάτι το οποίο είναι πραγ-
µατικά ανορθολογικό και άδικο. Άνθρωποι χάνουν το δικαίωµα
να κάνουν τον διορισµό για τρεις µέρες! Δεν είναι ούτε λογικό
ούτε ορθολογικό αυτό το πράγµα. 

Νοµίζω ότι µπορούµε να το λύσουµε και θα είναι κι ένα καλό
παράδειγµα ότι ο κοινοβουλευτικός διάλογος λειτουργεί και ότι
το Υπουργείο ακούει ένα αίτηµα που ήρθε πρώτα από την κοι-
νωνία. Γιατί λέω «από την κοινωνία»; Γιατί είχε σταλεί στο Υπουρ-
γείο από τον Αύγουστο του 2023 επιστολή του Πανελλήνιου
Συλλόγου Αναπληρωτών που ενηµέρωνε ότι αυτό το πρόβληµα
θα υπάρχει, και σας το είπα ότι θα το βρίσκουµε και µπροστά
µας. Δηλαδή δεν είναι κρίµα κάποιος να χάσει το δικαίωµα να
µπορεί να κάνει τα χαρτιά του επειδή η 1η Σεπτέµβρη πέφτει Κυ-
ριακή; Μπορεί να είναι αυτό κριτήριο για τη διοίκηση; Θα παί-
ζουµε Τζόκερ αν θα πέσει η 1η Σεπτέµβρη Σαββατοκύριακο και
θα χάνει κόσµος το δικαίωµα να κάνει τα χαρτιά του επειδή
έπεσε η 1η Σεπτέµβρη Σαββατοκύριακο; Νοµίζω πραγµατικά ότι
µπορείτε να το δείτε λίγο πιο ψύχραιµα, λίγο πιο συµπεριληπτικά
και να φέρετε µια ρύθµιση στο νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά
µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον
λόγο, κυρία Υπουργέ. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε. 

Νοµίζω ότι ψύχραιµα το βλέπω, κύριε συνάδελφε. Τώρα αν εν-
νοείτε ότι δεν το βλέπω µε ευαισθησία, θέλω να σας πω µε πολλή
προσοχή –τώρα παρέλκει να πω τις απαντήσεις, γιατί απ’ ό,τι κα-
τάλαβα δεν διαφωνούµε στο πλαίσιο και στις προϋποθέσεις του
διορισµού των ιδιωτικών εκπαιδευτικών, άρα δεν έχει καµµία ση-
µασία να τις πω- ότι εµένα η διοίκηση µε διαβεβαίωσε ότι τότε
κατεγράφησαν τα κενά και για αυτό σας απαντώ και σας απαντώ
µε απόλυτη ειλικρίνεια. Δεν ξέρω αν στο πλαίσιο κάποιων συζη-
τήσεων που έγιναν και υπήρξε µια πρώτη εκτίµηση κάποιοι εκ
των εκπαιδευτικών -για τους οποίους ρωτάτε- είχαν διαβεβαίωση
πριν. Ενδεχοµένως να έγινε. Γιατί εγώ πιστεύω ότι η διοίκηση δεν
µου είπε ψέµατα για την απάντηση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έχουν µήνυµα στο κι-
νητό τους τηλέφωνο. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Το µήνυµα στο κινητό, κύριε συνάδελφε, θα µου
επιτρέψετε να το ερευνήσω και θα το µεταφέρω στον Υπουργό
που, όπως ξέρετε, έχει και τη νοµοθετική πρωτοβουλία. Αλλά η
διοίκηση εµένα µε διαβεβαίωσε για δύο πράγµατα: πρώτον, ότι
τότε κατεγράφησαν τα κενά και δεν µπορώ σε αυτό να την ψέξω,
γιατί αυτή είναι και η αποστολή της καταγραφής των λειτουργι-
κών κενών - καταγράφονται όταν αρχίσει η λειτουργία-, αυτή
είναι η διαβεβαίωση η ρητή και κατηγορηµατική. Και η δεύτερη
αφορά στο ότι δεν έφτασε στο Υπουργείο καµµία διαµαρτυρία
όχι µόνο τώρα, αλλά και ποτέ. Γιατί σας είπα ότι κατά τη διάρκεια
της δεκαετίας µόνο τρεις φορές βγήκε 1η Σεπτεµβρίου. 

Παρ’ όλα αυτά, επειδή κανείς δεν είναι ανάλγητος, πρώτος και

κύριος ο Υπουργός, θα του το µεταφέρω. Επαναλαµβάνω, όµως,
ότι αν ισχύουν αυτά τα δύο που η διοίκηση µε διαβεβαίωσε δεν
νοµίζω ότι υπάρχουν πολλά περιθώρια. Δηλαδή αν όντως τα κενά
κατεγράφησαν µετά, όπως πράγµατι φαίνεται ότι η εκπαιδευτική
διαδικασία επιτρέπει ή επιβάλλει, και δεύτερον, δεν υπήρξε καµ-
µία διαµαρτυρία, προφανώς δεν έχει σηµασία για τη νοµοθετική
πρωτοβουλία. Εσείς διαµαρτύρεστε και µάλιστα έντονα και κοι-
νοβουλευτικά και ορθά. Θα τα µεταφέρω στον Υπουργό, αλλά
σας είπα τις δύο προϋποθέσεις µε τις οποίες σας απαντώ. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε την έκτη µε αριθµό 1263/11-7-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου, του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΝΙΚΗ» κ. Σπυρίδωνα Τσιρώνη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Συµµόρφωση µε αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας
που αφορούν διορισµό επιτυχόντων εκπαιδευτικών διαγωνισµών
ΑΣΕΠ 2004, 2006 και 2008». 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, σας κάλεσα εδώ σήµερα µετά την απάντηση

που έλαβα στην ερώτησή µου µε αριθµό 4816/21-5-2024 από τη
διοίκηση του Υπουργείου σας σχετικά µε την υποχρέωση του
Υπουργείου να συµµορφωθεί µε την υπ’ αριθµόν 2491/2015 από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, η οποία ακύρωσε τις αν-
τισυνταγµατικές διατάξεις του ν.3255/2004 και βάσει της οποίας
κατατέθηκαν αιτήσεις διορισµού αρκετών επιτυχόντων εκπαιδευ-
τικών του ΑΣΕΠ 2004, 2006 και 2008 µε τη θεωρία «όµοιων πρά-
ξεων προς ήδη ακυρωθείσα». 

Το Υπουργείο αρνήθηκε να τις αποδεχθεί -σας λέω ένα µικρό
ιστορικό- και οι εκπαιδευτικοί κατέθεσαν αίτηση ακύρωσης κατά
της αρνητικής απάντησης στο Διοικητικό Εφετείο Αθηνών. Από
τον Σεπτέµβριο του 2022 µέχρι τον Ιανουάριο του 2023 έχουν εκ-
δοθεί δώδεκα θετικές αποφάσεις από το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας υπέρ των εκπαιδευτικών. Η διοίκηση συγκέντρωσε τις
αποφάσεις ως όφειλε, έστειλε τα ονόµατα στο ΑΣΕΠ για έλεγχο
των δικαιολογητικών και επιβεβαίωση της σειράς κατάταξης και
µετά την αναθεώρηση των πινάκων έστειλε πίσω όλους αυτούς
που δικαιούνται να διοριστούν αναδροµικά, που είναι περίπου
διακόσιοι µε διακόσιοι πενήντα από τους πεντακόσιους από την
περίοδο παράλειψης του διορισµού τους. Το Υπουργείο σας έχει
τα ονόµατα από τον Οκτώβριο του 2023 και ακόµα δεν έχετε
δώσει εντολή για την εκτέλεση των αποφάσεων του Συµβουλίου
της Επικρατείας και ενώ δεν χρειάζεται καµµία νοµοθετική ρύθ-
µιση, παρά µόνο η ορθή διοικητική εκτέλεση των δώδεκα απο-
φάσεων του Συµβουλίου της Επικρατείας, οι οποίες θα έκλειναν
κιόλας όλες τις δικαστικές εκκρεµότητες όλων των διαγωνισµών
του ΑΣΕΠ που προέκυψαν από αυτή. 

Στην ερώτησή µου για το προφανές της καθυστέρησης της δι-
οίκησης η απάντηση που έλαβα από το Υπουργείο σας επί της
ουσίας δεν απαντά σε τίποτα, απαντά µάλλον σε κάποιες άλλες
ερωτήσεις πιθανόν άλλων συναδέλφων, αφού γίνεται προσπά-
θεια εξοµοίωσης µιας άλλης απόφασης του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, την οποία εγώ δεν ανέφερα ποτέ στην ερώτησή µου
και δεν έχει σχέση µε τις δώδεκα αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας που αναφέρω, καθώς επίσης εµπλέκει και κάποιες
άλλες µη τελεσίδικες αποφάσεις του Διοικητικού Εφετείου µε µια
εντελώς διαφορετική νοµική βάση από την υπόθεση που σας
έθεσα εγώ. 

Γι’ αυτό σας καλώ εδώ σήµερα να µου απαντήσετε εσείς ως
έγκριτος νοµικός, γιατί προφανώς σάς εξέθεσε η απάντηση της
διοίκησης, αν προτίθεστε επιτέλους να δώσετε άµεσα την εντολή
στη διοίκηση να συµµορφωθεί πλήρως µε την απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας και να διοριστούν όσοι είναι στη σειρά
κατάταξης όπως είπε το ΑΣΕΠ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ελπίζω, κύριε συνάδελφε, ότι η συζήτηση που θα κάνουµε
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τώρα ζώσης να δώσει επαρκείς απαντήσεις και να καθησυχά-
σουν και τις δικές σας ανησυχίες, αλλά και όλων εκείνων οι
οποίοι πραγµατικά και στο Υπουργείο έρχονται και µε τον νοµικό
τους παραστάτη και έχουν θέσει το θέµα επανειληµµένα.

Αναφέρετε στην ερώτησή σας τις αποφάσεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας -1830, 1831, 1832 κ.λπ.- που εκδόθηκαν µετά
από αίτηµα των εκπαιδευτικών, που είναι επιτυχόντες των διαγω-
νισµών ΑΣΕΠ 2004, 2006 και 2008. Το αίτηµα αυτών των εκπαι-
δευτικών ήταν να ανακληθούν οι διορισµοί που έγιναν κατ’
εφαρµογήν διατάξεων που κρίθηκαν αντίθετες µε το Σύνταγµα
και να διοριστούν οι αιτούντες, εκείνοι οι εκπαιδευτικοί που προ-
σέφυγαν στο Σ.τ.Ε.. 

Το σκεπτικό των αποφάσεων του Σ.τ.Ε., κύριε συνάδελφε, δεν
υποχρεώνει τη διοίκηση να διορίσει τους εκπαιδευτικούς που ζη-
τούν αυτό το πράγµα. Κρίνει ότι η διοίκηση υποχρεούται -και
είναι υποχρέωση- να εξετάσει το αίτηµα και αιτιολογηµένα να το
απορρίψει ή να το κάνει δεκτό, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το δηµόσιο
συµφέρον, την ανάγκη προστασίας των δικαιωµάτων τρίτων, που
αποκτήθηκαν καλόπιστα, και τον χρόνο που έχει παρέλθει από
αυτούς τους διορισµούς. 

Στην απόφαση 1737/2022 του Σ.τ.Ε., που την επικαλείστε και
εσείς στην ερώτησή σας, κύριε συνάδελφε, τονίζεται ότι είναι
εξαιρετικά σηµαντικό να ληφθεί υπ’ όψιν ο εύλογος χρόνος για
την εξέταση από τη διοίκηση των αιτηµάτων ανάκλησης. Οι συγ-
κεκριµένες αποφάσεις του Σ.τ.Ε. είναι δεκατρείς, όπως ξέρετε
και εσείς, και το Υπουργείο Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού, όπως έχει υποχρέωση, ad hoc κάνει τον έλεγχο αυτών
των αµετάκλητων δικαστικών αποφάσεων και κρίνει µε βάση την
αιτιολογία και το διατακτικό της απόφασης, ώστε να πράξει τα
νόµιµα στο πλαίσιο της συµµόρφωσης, που είναι επιβεβληµένη
µε την παράγραφο 5 του άρθρου 95 του Συντάγµατος.

Στη µία από τις περιπτώσεις που έχει εξετάσει µέχρι τώρα το
ΥΠΕΘΑ -για τις άλλες είναι σε εξέλιξη η εξέταση- να σας πω τι
έχει διαληφθεί στην απάντηση της διοίκησης για να έχετε και
εσείς µια εικόνα. Είναι η απόφαση 1729/2022 του Σ.τ.Ε.: «Η διοί-
κηση απέρριψε το αίτηµα για τους εξής λόγους: Πέρασαν εννέα
χρόνια από τη δηµοσίευση της απόφασης διορισµών εκπαιδευ-
τικών µέχρι την ηµεροµηνία υποβολής της συγκεκριµένης αίτη-
σης, όπως και των υπολοίπων. Άρα αν ανακληθεί ο διορισµός,
αυτό είναι αντίθετο προς το δηµόσιο συµφέρον, γιατί διαταράσ-
σει την οµαλή λειτουργία της εκπαίδευσης. Αν διορίζονταν ανα-
δροµικά οι αιτούντες όπως ζητούν, θα πρέπει να πάνε σε έναν
βαθµό που δεν αντιστοιχεί στην πραγµατική υπηρεσία την οποία
δεν έχουν κάνει και θα επηρέαζε την υπηρεσιακή κατάσταση και
τη σταδιοδροµία των ήδη υπηρετούντων. Οι αποφάσεις διορι-
σµού των συγκεκριµένων εκπαιδευτικών, των οποίων ζητείται η
ανάκληση του διορισµού, δηµιούργησαν σε εκείνους τους διορι-
σθέντες δικαιώµατα, τα οποία πρέπει η διοίκηση να τα προστα-
τεύσει. Είναι η αρχή της δικαιολογηµένης εµπιστοσύνης του
διοικούµενου, πολύ δε περισσότερο όταν ο χρόνος που πέρασε
από την έκδοση των αποφάσεων του διορισµού µέχρι την κατά-
θεση των αιτήσεων, δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να θεωρη-
θεί εύλογος, εννέα ολόκληρα χρόνια». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Θα θυµίσω εδώ -το λέω verbatim- ότι «δεν είναι νόµιµη η ανά-
κληση πράξης διορισµού δηµοσίου υπαλλήλου µετά την παρέ-
λευση διετίας από τον διορισµό, εκτός εάν αυτός που
διορίστηκε, προκάλεσε δολίως ή υποβοήθησε την παρανοµία ή
αν ο διορισµός του έγινε κατά παράβαση των άρθρων 4 περί ιθα-
γένειας και 8 περί ποινικής καταδίκης στερητικής ή επικουρικής
δικαστικής συµπαράστασης του Υπαλληλικού Κώδικα».

Στη δευτερολογία µου, κύριε συνάδελφε, θα σας πω τι είπε το
Συµβούλιο της Επικρατείας µετά την έκδοση αυτής της απόφα-
σης της διοίκησης.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Τσιρώνη, έχετε

τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Κυρία Υπουργέ, βλέπω ότι εµµένετε

στην ίδια απάντηση και σας εξηγώ ότι η µοναδική περίπτωση που
αναφέρετε ότι υπάρχει απόφαση, είναι εντελώς διαφορετική.

Είναι παρόµοια και όχι όµοια και αναφέρεται σε άλλη απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας και όχι σε αυτή για την οποία
έχω ξεκάθαρα ρωτήσει στην ερώτησή µου.

Θέτετε τρία θέµατα που η διοίκηση έλαβε υπ’ όψιν της, δη-
λαδή το δηµόσιο συµφέρον, τα δικαιώµατα των καλόπιστων τρί-
των και τον εύλογο χρόνο διορισµού.

Σας απαντώ για καθένα ξεχωριστά: 
Από τους πεντακόσιους αιτούντες συνολικά, µετά τον έλεγχο

της διοίκησης, έχουν εγκριθεί περίπου διακόσιοι πενήντα, εκ των
οποίων οι περισσότεροι έχουν διοριστεί και µένουν περίπου
εξήντα. Καταλαβαίνετε ότι δεν µπορεί εξήντα άτοµα δέκα περί-
που ειδικοτήτων και ενώ ήδη έχετε προκηρύξει δέκα χιλιάδες θέ-
σεις εκπαιδευτικών είναι κατά του δηµοσίου συµφέροντος. Άρα
το πρώτο από τα επιχειρήµατα που θέτετε, για µένα είναι έωλο.
Τα εξήντα άτοµα πρέπει να βρουν τη δουλειά που χρειάζεται
µετά την απόφαση του Σ.τ.Ε.. 

Το δεύτερο επιχείρηµά σας είναι το δικαίωµα κατά καλόπιστων
τρίτων. Θα σας πω ότι υπάρχει -και το γνωρίζετε εσείς- ρητή πρό-
βλεψη για εν µέρει ανάκληση µόνον των αντισυνταγµατικών ατο-
µικών διοικητικών πράξεων, δηλαδή µόνο της παράλειψης
διορισµού αυτών των εξήντα πέντε ανθρώπων. Δεν χρειάζεται να
πάει φυσικά εν όλω, αλλά εν µέρει. Άρα δεν θα επηρεάσει καθό-
λου τους υπόλοιπους, τους τρίτους. Με αυτόν τον τρόπο στον
δηµόσιο τοµέα εκτελούνται οι εν µέρει ακυρώσεις και εν µέρει
ανακλήσεις διορισµών. Δεν είναι κάτι καινούργιο. Έτσι δεν βλά-
πτονται όλοι οι υπόλοιποι. Έτσι καταρρίπτεται και το δεύτερο
επιχείρηµα. 

Το τρίτο επιχείρηµά σας είναι ο εύλογος χρόνος. Από τη
στιγµή που εντός εξήντα ηµερών από την απόφαση έκαναν την
αίτηση και µάλιστα εντός των εξήντα ηµερών κατά της αρνητικής
απάντησης του Υπουργείου είναι εντός χρόνου, αλλά και σύµ-
φωνα µε το Διοικητικό Δίκαιο οι παράνοµες, αυτές που έχουν κρι-
θεί αντισυνταγµατικές και επαχθείς, όπως είναι η παράλειψη των
διορισµών, ατοµικές διοικητικές πράξεις ανακαλούνται ελευθέ-
ρως, καθώς δεν υφίσταται κάποιο ανώτατο χρονικό όριο ανάκλη-
σης εκ του νόµου.

Και τα τρία επιχειρήµατα που θέσατε για άλλη υπόθεση -η δι-
οίκηση έβαλε, προφανώς όχι εσείς- στην απάντηση είναι έωλα.
Άρα είναι µόνο θέµα πολιτικής βούλησης να δικαιωθούν αυτοί οι
εξήντα άνθρωποι και γι’ αυτό σας καλώ µε την ευαισθησία που
έχετε -δέκα χιλιάδες θέσεις εκπαιδευτικών προκηρύξατε τώρα-
να ικανοποιήσετε τα αιτήµατα εξήντα. Και επειδή αναφέρατε και
το άρθρο 73 να σας πω ότι δεν θα προκύψουν νέες απαιτήσεις.
Νοµίζω ότι έχουν έρθει άνθρωποι στο Υπουργείο και συζήτησαν
µαζί σας. Δεν προκύπτουν άλλα δικαστικά θέµατα. Επιλύεται
παντελώς το θέµα µε αυτούς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Άκουσα τις ενστάσεις και τις αντιρρήσεις που έχετε και βασί-

ζονται κυρίως στην παράθεση των νοµικών επιχειρηµάτων που
είπα και εγώ. Θα σας πω όµως αν δεν σας πείθει το τι έκανε η δι-
οίκηση -έχετε κάθε λόγο να αµφισβητείτε, η νοµική επιστήµη έτσι
είναι, υπάρχει αντιπαράθεση- ότι τελικώς τον λόγο τον έχουν τα
δικαστήρια πάντοτε. 

Ο ενδιαφερόµενος, λοιπόν, ζήτησε να εξετάσει το Συµβούλιο
της Επικρατείας εάν συµµορφώθηκε η διοίκηση. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Δεν µιλάω για τον έναν.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Το κατάλαβα ότι δεν µιλάτε για τον έναν. Σας λέω
τη διαδικασία. Την ξέρω την υπόθεση από την προηγούµενη θη-
τεία µου στο Υπουργείο. Είχαν έρθει και στην τότε Υπουργό και
µε τον νυν Υπουργό -µε τον διευθυντή του γραφείου, δεν έχει
σηµασία- νοµίζω συναντήθηκαν.

Σας λέω, λοιπόν, ότι η εξέλιξη της υπόθεσης οδηγεί τη διοί-
κηση στην υποχρέωση να εξετάσει εάν συντρέχουν λόγοι δηµο-
σίου συµφέροντος ή άλλες προϋποθέσεις που ανέφερα στην
πρωτολογία, ώστε να γίνει δεκτή αυτή η αίτηση. 

Η διοίκηση απάντησε αρνητικά. Ο ενδιαφερόµενος ορθά προ-
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σέφυγε στο Συµβούλιο της Επικρατείας, στο Τριµελές Συµβούλιο
Συµµόρφωσης του Σ.τ.Ε., για να δει αν ορθά η διοίκηση έπραξε
και αν συµµορφώθηκε µε ό,τι ζητούσε το Σ.τ.Ε. να κάνει. 

Το Τριµελές Συµβούλιο Συµµόρφωσης, µε την υπ’ αριθµόν 15
του 2024 απόφασή του, είπε ότι µε την έκδοση απορριπτικής
πράξης η διοίκηση συµµορφώθηκε πλήρως προς την απόφαση
Σ.τ.Ε. 1729 του 2022. Δηλαδή αιτιολογηµένα, χωρίς τις πληµµέ-
λειες που είχαν ήδη διαπιστωθεί µε την ακυρωτική απόφαση του
Σ.τ.Ε., ορθά έπραξε η διοίκηση, γιατί επικαλέστηκε λόγους δη-
µοσίου συµφέροντος, την ανάγκη προστασίας δικαιωµάτων τρί-
των, εν προκειµένω των εκπαιδευτικών που είχαν ήδη διοριστεί. 

Δεν σας ευχαριστούν αυτά που λέω. Αυτή, όµως, είναι η νοµική
σειρά. Τι να κάνω τώρα; Δεν µπορώ να τα ανατρέψω. Νοµικά
γνωρίζω, απ’ ό,τι  καταλαβαίνω και εσείς. Άρα, συνεννοούµαστε
τουλάχιστον µεταξύ µας. Πέρασε και ικανός χρόνος που δεν
µπορούσε να υλοποιηθεί αυτό που ζητούσε ο εκπαιδευτικός που
είχε προβεί σε αυτές τις νοµικές ενέργειες. 

Άρα, λοιπόν, στην απόφασή του το Τριµελές Συµβούλιο Συµ-
µόρφωσης του Σ.τ.Ε. αναφέρει ότι το συµβούλιο διαπιστώνει ότι
η διοίκηση συµµορφώθηκε προς την ακυρωτική απόφαση, από
την οποία εξάλλου κατά τα γενόµενα δεκτά στη σκέψη 5 δεν
απέρρεε υποχρέωση άνευ ετέρου διορισµού του αιτούντος σε
µόνιµη θέση εκπαιδευτικού στη δηµόσια εκπαίδευση και µάλιστα
αναδροµικά. 

Άρα, λοιπόν, συµµορφούµενη η διοίκηση προς τις αποφάσεις
του Σ.τ.Ε. λειτουργεί. Αυτό βεβαίως είµαι υποχρεωµένη να ανα-
φέρω και να το υπερασπιστώ στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακολουθεί η δεύτερη

µε αριθµό 1278/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Κιλκίς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής» κ. Στέφανου Παραστατίδη προς τον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Συνεχείς κα-
θυστερήσεις, παλινωδίες και παρατάσεις για την εισαγωγή του
πολλαπλού βιβλίου στα σχολεία της χώρας». 

Κύριε Παραστατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ, επανέρχοµαι µε

επιµονή στο θέµα της εισαγωγής του πολλαπλού βιβλίου στα
σχολεία της χώρας, γιατί το θεωρώ µείζον ζήτηµα, γιατί κάποτε
επιτέλους πρέπει να υπερβούµε τη λογική της παπαγαλίας και
της αποστήθισης και να πάµε σε ένα επόµενο βήµα, ελπίζω το
συντοµότερο δυνατό. 

Δεν είναι κάτι που το επιθυµούµε εµείς ως ΠΑΣΟΚ, είναι κάτι
το οποίο έχετε ανακοινώσει εσείς. Και προφανώς, το θέλετε και
το επιθυµείτε εσείς. Βέβαια, δεν κυβερνούµε εµείς, εσείς κυβερ-
νάτε. Άρα, από εσάς περιµένουµε την υλοποίηση. 

Έχουµε συνεχείς παρατάσεις και καθυστερήσεις. Σύµφωνα µε
το χρονοδιάγραµµα το οποίο είχε αρχικώς εξαγγείλει το Ινστι-
τούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής και µετά από συνεχείς παρατά-
σεις, φτάσαµε σε κάποιες συγκεκριµένες ηµεροµηνίες: 22η

Μαρτίου του 2024 για την πρωτοβάθµια, το γυµνάσιο και την
πρώτη λυκείου, και 21 Φλεβάρη του 2025 για τη δευτέρα και την
τρίτη λυκείου. 

Την 11η Ιουλίου του 2024 ο Υπουργός Παιδείας ανακοινώνει
µια νέα παράταση, η οποία µεταθέτει για το σχολικό έτος 2026-
2027 την έκδοση σε έντυπη µορφή των νέων σχολικών βιβλίων
της πρωτοβάθµιας, ενώ για το 2027-2028 τα βιβλία για τη Β’ λυ-
κείου και για το 2028-2029 για τη Γ’ λυκείου. 

Στο µεταξύ, εκκρεµεί η έκδοση προκήρυξης για τη συγγραφή
σαράντα δύο βιβλίων, µε άγνωστο τον χρόνο ολοκλήρωσης της
διαδικασίας. Παρ’ όλα αυτά, ο κύριος Υπουργός εξαγγέλλει σε
συνεντεύξεις του, σε ενεστωτικό µάλιστα χρόνο, ότι εισάγει το
πολλαπλό βιβλίο στο ελληνικό σχολείο, παρ’ ότι αυτό δεν πρό-
κειται να γίνει πριν τον Σεπτέµβριο του 2026. Δηµιουργούνται
έτσι εσφαλµένες εντυπώσεις σε µαθητές και γονείς της χώρας. 

Εν όψει των ανωτέρω, ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός ποιο
είναι το ακριβές χρονοδιάγραµµα για την ολοκλήρωση της σχε-
τικής διαδικασίας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε . 

Θα συµφωνήσουµε, κύριε συνάδελφε, ότι πράγµατι το πολλα-
πλό βιβλίο -εικάζω, αν κάνω λάθος, θα µε διορθώσετε- είναι µια
καινοτοµία και αποµακρύνει όντως τους µαθητές από την απο-
στήθιση και κάνει πιο γνωσιοκεντρικό τον τρόπο της διδασκα-
λίας. Άρα, λοιπόν, εµπλουτίζει και τα διαθέσιµα εκπαιδευτικά
εργαλεία και είναι στη διάθεση, όχι µόνο των εκπαιδευτικών,
αλλά και των ίδιων των µαθητών. 

Είναι, λοιπόν, ένα θέµα πάρα πολύ σηµαντικό που απαιτεί και
ιδιαίτερη ευαισθησία και προσοχή στον χειρισµό. Επιδέξιους χει-
ρισµούς απαιτεί, γιατί, κύριε συνάδελφε, αυτή η εκπαιδευτική
καινοτοµία αφορά σε ένα εκατοµµύριο τετρακόσιους οκτώ χιλιά-
δες ενεργούς µαθητές. Καλλιεργούµε την κριτική τους σκέψη µε
έναν τρόπο που θέλουµε να πιστεύουµε ότι είναι σωστός, άρα
τα βήµατα θα πρέπει να είναι πολύ προσεκτικά. 

Θα σας αναφέρω λοιπόν την ενηµέρωση που υπάρχει από τον
Πρόεδρο του ΙΕΠ, για να απαντήσω στα ερωτήµατά σας και, εν-
νοείται, να ενηµερώσω µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου
όλους τους ενδιαφερόµενους, που, όπως είπαµε, είναι πάρα πολ-
λοί. 

Τον Σεπτέµβριο του 2025 θα βρίσκεται στα δηµοτικά, τα γυ-
µνάσια και την πρώτη λυκείου το πολλαπλά βιβλίο σε ψηφιακή
µορφή, όπως ακριβώς έχει ανακοινώσει ο Υπουργός επανειληµ-
µένα και εγώ βεβαίως στη συνέχεια. Εν συνεχεία, θα ολοκληρω-
θεί την επόµενη χρονιά έγχαρτα και θα ακολουθήσει η διαδικασία
για τη Β’ λυκείου και για την Γ’ λυκείου, όπως ήταν και το αρχικό
πρόγραµµα. 

Κύριε συνάδελφε, το ΙΕΠ έχει ολοκληρώσει µε επιτυχία τα
εκατό εξήντα έξι νέα προγράµµατα σπουδών που είναι προϋπό-
θεση, αλληλοσυµπληρώνονται, κουµπώνουν µε το πολλαπλό βι-
βλίο. Δηλαδή, η ολοκλήρωση των προγραµµάτων αυτών που
εφαρµόστηκαν πιλοτικά στα πειραµατικά και πρότυπα σχολεία
και εν συνεχεία θα εφαρµοστούν σε όλα τα σχολεία θα ολοκλη-
ρωθεί µε το πολλαπλό βιβλίο όταν αυτό θα είναι έτοιµο και µε
την αντίστοιχη επιµόρφωση χιλιάδων εκπαιδευτικών. 

Στις 25 Απριλίου του 2023 δηµοσιεύθηκε η πρόσκληση εκδή-
λωσης ενδιαφέροντος για την υποβολή αιτήσεων συµµετοχής
στη διαδικασία αξιολόγησης και ένταξης διδακτικών βιβλίων στο
Μητρώο Διδακτικών Βιβλίων και στην Ψηφιακή Βιβλιοθήκη Διδα-
κτικών Βιβλίων, σύµφωνα µε το άρθρο 84 του ν.4823/2021. 

Κατατέθηκαν για τη συγγραφή εξακόσιες τριάντα έξι προτά-
σεις από εβδοµήντα τρεις συγγραφικές οµάδες, είτε ήταν φυ-
σικά πρόσωπα, είτε ενώσεις φυσικών προσώπων, είτε νοµικά
πρόσωπα, είτε ενώσεις νοµικών προσώπων, για τη συγγραφή
εκατό ογδόντα επτά διδακτικών πακέτων για την πρωτοβάθµια
και δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Δεν έχει σηµασία να πούµε τι πε-
ριλαµβάνει το κάθε διδακτικό πακέτο. Από τις προτάσεις που κα-
τατέθηκαν εγκρίθηκαν πεντακόσιες ενενήντα για τη συγγραφή
διδακτικών πακέτων. Οι συγγραφικές οµάδες είναι εξήντα και οι
εµπλεκόµενοι συγγραφείς πάνω από χίλιοι. 

Είναι µια συντονισµένη διαδικασία, σοβαρή, επίπονη, εξειδι-
κευµένη, για να γίνουν και οι σωστές κινήσεις. Οι παρατάσεις
που ειπώθηκαν, που νοµίζω ότι κακώς τις αποκαλείτε «παλινω-
δίες», είναι απαντήσεις και ανταπόκριση του ΙΕΠ στα σχετικά αι-
τήµατα που υπέβαλαν οι εκπρόσωποι της Ένωσης Ελληνικού
Βιβλίου. Είναι ένα πολυπαραγοντικό εγχείρηµα, πρωτοφανές και
απαιτεί και την ανάλογη σοβαρότητα στην αντιµετώπιση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, δεν θα κάνω κατάχρηση.
Θέλουµε να γίνουν ποιοτικά τα βιβλία, να υπάρχει χρόνος

στους εκπαιδευτικούς να τα µελετήσουν, για να τα επιλέξουν.
Άρα, λοιπόν, οφείλουµε σε αυτές τις αιτιολογηµένες παρατάσεις
εµείς να έχουµε θετική ανταπόκριση. Όταν τα βιβλία θα υποβλη-
θούν, θα αξιολογηθούν και θα εγκριθούν, θα ενταχθούν στο Μη-
τρώο Διδακτικών Βιβλίων, θα αναρτηθούν ψηφιακά στην
Ψηφιακή Βιβλιοθήκη Διδακτικών Βιβλίων. 

Θέλω να σας πω πως υπάρχει σε εξέλιξη ένα αίτηµα για πρό-
σθετη παράταση µέχρι τον Σεπτέµβριο, ένα αίτηµα που το εξε-
τάζει σοβαρά το Υπουργείο, ακριβώς για τους λόγους που σας
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ανέφερα, για να υπάρχει ποιότητα στα διδακτικά βιβλία τα οποία
θα κατατεθούν. Το Υπουργείο το εξετάζει σοβαρά. Όταν, λοιπόν,
µετά την ολοκλήρωση της παράτασης αυτής, που µε κατά πάσα
βεβαιότητα θα δοθεί, θα ακολουθήσει η αξιολόγηση των βιβλίων
που έχουν υποβληθεί. Αυτή θα ολοκληρωθεί στις 30 Νοεµβρίου
του 2024. 

Το ΙΕΠ δηµοσίευσε την πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος
υποβολής αιτήσεων από ενδιαφερόµενους για την ένταξη στο
Μητρώο Αξιολογητών Διδακτικών Βιβλίων. Για τα βιβλία της Β’
και της Γ’ λυκείου η προθεσµία υποβολής προς αξιολόγηση θα
ολοκληρωθεί στις 30-4-2025.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο για τη
δευτερολογία σας, κύριε Παραστατίδη. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Θα κάνω µόνο ένα µικρό σχό-
λιο. 

Θα πω ότι παραθέτετε ορθώς τα στοιχεία. Τα γνωρίζω κι εγώ,
τα παρακολουθώ κι εγώ. Και βλέπω µε σεβασµό το εγχείρηµα
όλο, γιατί κατανοώ και τη δυσκολία και τη συνθετότητα του εγ-
χειρήµατος. 

Οι γονείς, όµως, περιµένουν. Τα παιδιά περιµένουν. Εµείς πε-
ριµένουµε. Θεωρούµε ότι είναι πολύ - πολύ κρίσιµο και σηµαν-
τικό να υλοποιηθεί η εισαγωγή του πολλαπλού βιβλίου στα
σχολεία της χώρας ει δυνατόν συντοµότερα. 

Για το χρονοδιάγραµµα και την παράταση, παρά -επαναλαµ-
βάνω- τη συνθετότητα του εγχειρήµατος, δεν ευθυνόµαστε
εµείς. Η δική µας η δουλειά είναι να επιµείνουµε και να πάµε σε
όσο το δυνατόν γρηγορότερη υλοποίηση για το καλό των παι-
διών, για το καλό της εκπαίδευσης και για το καλό της παιδείας
γενικότερα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Μακρή, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά για να ολοκληρώσετε την απάντησή σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ολοκληρώσω, κάνοντας µια πολύ σύντοµη αναφορά, ευχα-

ριστώντας τον κ. Παραστατίδη για το ενδιαφέρον που δείχνει
πάντοτε για την εκπαίδευση και για τις παρατηρήσεις που µας
βοηθούν, το ξέρετε πολύ καλά και από την επεξεργασία των νο-
µοσχεδίων. 

Ρωτάτε, επίσης και δεν απάντησα στην πρωτολογία για τη συγ-
γραφή των σαράντα δύο βιβλίων για τα οποία δεν υπήρξε καµµία
ή µόνο µία πρόταση. Θέλω να σας πω ότι θα προκηρυχθεί η συγ-
γραφή αυτών των βιβλίων µέχρι τις 15 Δεκεµβρίου του ’24 και θα
περιλαµβάνονται σε αυτά, κύριε Παραστατίδη και βιβλία από
γνωστικά αντικείµενα, για τα οποία δεν υπήρξε περισσότερο από
µη εγκεκριµένη και αξιολογηµένη θετικά πρόταση, όχι µόνο για
εκείνα για τα οποία υπήρξε µια πρόταση ή καµµιά, αλλά και για
εκείνα που υπήρξαν περισσότερες προτάσεις, αλλά δεν αξιολο-
γήθηκαν περισσότερες της µιας. Θέλουµε περισσότερα εγχειρή-
µατα, όπως ξέρετε, αυτήν την έννοια έχει και το πολλαπλό βιβλίο.

Επίσης, επειδή ρωτάτε, µε ένα νέο πρόγραµµα ΕΣΠΑ, το ΙΕΠ
θα προχωρήσει στην ανανέωση του περιεχοµένου της τράπεζας
θεµάτων και στην αντιστοίχιση του µε τα νέα προγράµµατα
σπουδών. Υπάρχουν πάρα πολλά προγράµµατα που χρηµατοδο-
τούνται από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για να δη-
µιουργηθούν νέοι πόροι µάθησης. Αυτό για όσους δεν είναι
εξοικειωµένοι είναι αυτό που λέγαµε παλιά το «φωτόδεντρο», εκ-
παιδευτικά σενάρια, ψηφιακά µαθήµατα, επιµόρφωση εκατόν εί-
κοσι χιλιάδων εκπαιδευτικών έως το ’25 για να µπορούν να
ανταποκριθούν και στα νέα δεδοµένα, επιµόρφωση και τριάντα
πέντε χιλιάδων εκπαιδευτικών εξειδικευµένων στην ειδική αγωγή.

Να µην κουράσω άλλο, κυρία Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε, για την ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεχίζουµε µε την τέ-

ταρτη µε αριθµό 1273/15-7-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Δηµήτριου Νατσιού προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Εφαρµογή της συνταγµατικής επιταγής για ανάπτυξη της εθνι-
κής και θρησκευτικής συνείδησης µέσω της παιδείας».

Τον λόγο έχει ο κ. Νατσιός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρία Υφυπουργέ, ανατρέχοντας κανείς στα προγράµµατα
σπουδών των παιδαγωγικών τµηµάτων διαπιστώνει ότι δεν υπάρ-
χει κανένα υποχρεωτικό µάθηµα, που να προετοιµάζει τους φοι-
τητές, οι οποίοι αύριο θα είναι οι δάσκαλοι, που θα µπουν στις
σχολικές αίθουσες θα ξέρουν πώς θα διδάξουν τους Έλληνες
µαθητές θέµατα που σχετίζονται µε την ανάπτυξη της θρησκευ-
τικής και εθνικής συνείδησης, όπως προβλέπει και το Σύνταγµά
µας στο άρθρο 16, παράγραφος 2.

Βρίσκουµε µαθήµατα «παιδαγωγικής θεάτρου», «διδακτική της
µουσικής», «εθνικοπολιτισµικές οµάδες και επικοινωνία», αλλά τί-
ποτε για θέµατα πίστεως, γιατί αν δεν υπάρχει το υπόβαθρο της
θρησκευτικής πίστης, είναι αστείο να µιλάµε για τη συλλογική
συνείδηση. Αυτό έχει βέβαια και ως δυσµενή συνέπεια πολλοί
δάσκαλοι όταν πάνε µέσα στις σχολικές αίθουσες να µην εκτι-
µούν την σπουδαιότητα του µαθήµατος των θρησκευτικών. 

Επίσης, διαβάζουµε τις ανακοινώσεις σχετικά µε την πρόθεση
σας να αλλάξουν όλα τα βιβλία στη σχολική εκπαίδευση και να
εισαχθεί το πολλαπλό βιβλίο, αναφέρθηκε και στην προηγούµενη
επίκαιρη ερώτηση, δηλαδή η δυνατότητα ενός εκπαιδευτικού να
επιλέγει από ένα κατάλογο συγκεκριµένων βιβλίων για να διδάξει
το µάθηµα. Και αυτό θα εισαχθεί πρώτα ηλεκτρονικά το σχολικό
έτος 2025 και σε έντυπη µορφή την επόµενη χρονιά. 

Και επειδή ξέρουµε ότι σε µερικά πράγµατα η Κυβέρνηση σας
είναι όντως συνεπής θα θέλαµε να ξέραµε αν αυτές οι αλλαγές
έχουν σχέση και µε την περίφηµη «εθνική στρατηγική για την ισό-
τητα των ΛΟΑΤΚΙ», που τόσο υποστήριξε ο Πρωθυπουργός και
την πρόθεση να διαµορφωθεί «εξειδικευµένο αναλυτικό πρό-
γραµµα ανά τάξη και τη σεξουαλική εκπαίδευση, µε µορφή συµ-
περιληπτική και ολιστική». Είναι από την επιτροπή Σισιλιάνου. 

Το είδαµε βέβαια ότι είστε συνεπέστατη σε αυτό µε την προ-
ώθηση της υποψηφιότητας της κ. Φουντεδάκη στην Επιτροπή
Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής, που στόχο είχε µε έµµεσο
τρόπο, κρυφίως, ύπουλα να περάσει την υιοθεσία παιδιών από
οµοφυλόφιλα ζευγάρια. 

Ερωτάσθε, λοιπόν, ποιες είναι οι οδηγίες του Υπουργείου σας
για το πώς θα πρέπει να προετοιµαστεί ένας δάσκαλος για να
εφαρµόσει την συνταγµατική επιταγή του άρθρου 16, παράγρα-
φος 2, για την ανάπτυξη θρησκευτικής και εθνικής συνειδήσεως;
Υπάρχει κάποια στρατηγική στο θέµα αυτό; 

Και δεύτερον, ποιοι συµµετέχουν στις επιτροπές που γράφουν
τα νέα βιβλία για το σχολείο και αν σε αυτές τις επιτροπές, κυ-
ρίως για τα θέµατα του µαθήµατος των θρησκευτικών, συµµετέ-
χει και η εκκλησία ή µόνο αν συµµετέχουν µέλη της ΛΟΑΤΚΙ
κοινότητας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κυρία Μακρή,

έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Θα σας πω, κύριε Πρόεδρε, ότι η Κυβέρνηση είναι συνεπής σε

όσα κάνει. Δεσµεύεται, υλοποιεί, όχι σε µερικά εξ αυτών που τα
αποµονώνετε γιατί ενδεχοµένως αυτό θέλετε να αναδείξετε και
δολίως και κρυφίως δεν γίνεται τίποτα όταν τον τελευταίο λόγο
έχει Βουλή. 

Θα απαντήσω στην πρωτολογία, κυρία Πρόεδρε, για τα θέ-
µατα που έθιξε ο κ. Πρόεδρος και στη δευτερολογία θα πω για
το πολλαπλό βιβλίο συµµορφούµενη και µε τον χρόνο τον οποίον
έχω.

Οι παιδαγωγικές ακαδηµίες, που αναφέρετε στην ερώτησή
σας, κύριε Πρόεδρε, έχουν εδώ και πολλά χρόνια συγχωνευθεί
στα τµήµατα ή τις σχολές των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµά-
των της χώρας. Άρα, λοιπόν, τα πανεπιστήµια είναι υπεύθυνα να
οργανώσουν, να προσανατολίσουν τις σπουδές, να δώσουν τις
κατάλληλες δεξιότητες και γνώσεις, ουσιαστικές γνώσεις στους
φοιτητές. Είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένη η αρχή της αυτοδι-
οίκησης των πανεπιστηµίων και να άρρηκτα συνδεδεµένη µε την
αρχή της ακαδηµαϊκής ελευθερίας και της λειτουργικής αυτοδυ-
ναµίας. Κάθε, δηλαδή, πανεπιστηµιακό ίδρυµα είναι το µόνο αρ-
µόδιο να διαχειριστεί τα του οίκου του, να αποφασίζει για τα δικά
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του ζητήµατα, να καθορίζει τα ωρολόγια προγράµµατα σπουδών
ανά ακαδηµαϊκό εξάµηνο, να κατανείµει τις διδακτικές ώρες, το
διδακτικό έργο και να λάβει τις ανάλογες αποφάσεις η συνέ-
λευση του κάθε τµήµατος. Άρα, τα τµήµατα ή οι σχολές που σχε-
τίζονται µε την ανάπτυξη της εθνικής και θρησκευτικής
συνείδησης, όπως παράδειγµα στο ΕΚΠΑ της Θεολογίας, Κοινω-
νικής Θεολογίας και Θρησκειολογίας, της Κοινωνικής Θεολογίας
και Χριστιανικού Πολιτισµού στο ΑΠΘ είναι εκείνα που ορίζουν
τη στρατηγική και το περιεχόµενο των προγραµµάτων σπουδών.
Αυτά επιτάσσει το Σύνταγµα και έτσι λειτουργούν.

Στη σχολική τάξη γνωρίζουµε όλοι µας ότι διδάσκεται το µά-
θηµα των θρησκευτικών ανά τάξη και ανά βαθµίδα εκπαίδευσης
ανάµεσα σε ένα σύνολο µαθηµάτων. Στοιχεία θρησκευτικής παι-
δείας εµπεριέχονται στη διδακτέα ύλη της µελέτης περιβάλλοντος
στην Α’ και Β’ τάξη του δηµοτικού. Το µάθηµα των θρησκευτικών
διδάσκεται δύο ώρες την εβδοµάδα από την Γ’ τάξη έως την ΣΤ’
τάξη του δηµοτικού, δύο ώρες σε όλες τις τάξεις του γυµνασίου,
καθώς και στην Α’ και Β’ τάξη του λυκείου και µία ώρα στην Γ’ τάξη
του λυκείου. 

Η διδασκαλία του µαθήµατος των θρησκευτικών, κύριε Πρό-
εδρε, ακολουθεί κατά γράµµα και κατά πνεύµα τις επιταγές των
αποφάσεων του Συµβουλίου της Επικρατείας 1749 και 1750/19,
σύµφωνα µε τις οποίες καθορίζονταν τα προγράµµατα των σπου-
δών των θρησκευτικών και επιδιώκεται η ανάπτυξη της ορθόδο-
ξης χριστιανικής συνείδησης των µαθητών µας. 

Στο Υπουργείο µας, όµως, πέρα από τη διδασκαλεία του συγ-
κεκριµένου µαθήµατος, όπως σας ανέπτυξα, έχουµε θεσπίσει και
τα εργαστήρια δεξιοτήτων. Είναι θεµατικές ενότητες βραβευµέ-
νες από την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου βιωµατικά διδάσκονται και
ενσωµατώνονται θεµελιώδεις αρχές του ανθρωπισµού, ηθικές
αξίες µε τις οποίες καλλιεργείται το πνεύµα της εθνικής και θρη-
σκευτικής συνείδησης των µαθητών µε βιωµατικό τρόπο. 

Θα αναφέρω πολύ σύντοµα τη θεµατική ενότητα «ενδιαφέρο-
µαι και ενεργώ - κοινωνική συναίσθηση και ευθύνη» διδάσκονται
και δηµιουργούν δικά τους σχέδια οι µαθητές, κάνουν σχέδια
δράσης για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, τον εθελοντισµό, τη συµ-
περίληψη, τον αλληλοσεβασµό, τη διαφορετικότητα, αποκτούν
δεξιότητες ζωής του 21ου αιώνα, δεξιότητες κοινωνικής ζωής και
ενσυναίσθησης.

Η θεµατική ενότητα «ζω καλύτερα - ευ ζην» περιλαµβάνει προ-
γράµµατα για την ψυχική υγεία και τη σεξουαλική διαπαιδαγώ-
γηση.

Και τέλος, κυρία Πρόεδρε -και θα ήθελα την ανοχή σας για
λίγο- υπάρχει η «εθνική στρατηγική για την ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ»,
που αναφέρετε στην ερώτηση σας. Στις 17 Μαρτίου του ’21 µε
απόφαση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη συστήθηκε
επιτροπή µε σκοπό τη σύνταξη της «εθνικής στρατηγικής για την
ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ». Συµπεριλαµβάνει µια σειρά κατευθυντή-
ριων γραµµών και προτάσεων, που διαπνέονται από την αρχή της
ισότητας και την απαγόρευση των διακρίσεων µε βάση τον σε-
ξουαλικό προσανατολισµό, την ταυτότητα, τα χαρακτηριστικά
και την έκφραση φύλου. Είναι θεµελιώδης αρχή και αξία που αν-
τανακλάται στο άρθρο 4 του Συντάγµατος, την Ευρωπαϊκή Σύµ-
βαση για τα δικαιώµατα του Ανθρώπου, το Ενωσιακό Δίκαιο και
τη Διεθνή Σύµβαση για τα Ανθρώπινα Δικαιώµατα. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Πρόεδρε, έχετε

τον λόγο στη δευτερολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Το αποτύπωµα της επιτυχηµένης εκπαιδευτικής πολιτικής το

βλέπουµε στην πραγµατικότητα που τα παιδιά µας έχουν αγριέ-
ψει. Να σας διορθώσω ότι δίωρο το µάθηµα των θρησκευτικών
είναι µόνο στην Γ’ και στην Δ’. Στην Ε’ και στην ΣΤ’ είναι µία ώρα. 

Κυρία Υφυπουργέ, για µια ακόµη φορά δεν απαντήσατε στην
ουσία του ερωτήµατος µας. Θα επαναλάβω, λοιπόν, το κοµβικό
ερώτηµα. Δεσµεύεστε ότι στα παιδαγωγικά τµήµατα της χώρας,
οι σχολές που βγάζουν αυριανούς δασκάλους, θα προστεθεί ως
υποχρεωτικό µάθηµα η διδακτική των θρησκευτικών, ώστε οι φοι-
τητές να έχουν τις απαραίτητες γνώσεις για να το διδάξουν -µι-
λάµε για παιδαγωγικά τµήµατα, όχι για θεολογικές σχολές- όπως

συµβαίνει µε τα αντίστοιχα γνωστικά αντικείµενα για τα υπόλοιπα
µαθήµατα του δηµοτικού και µάλιστα µονόωρα πληροφορική,
µουσική, θεατρική αγωγή; 

Μήπως έχετε σκοπό το µάθηµα των θρησκευτικών να το κά-
νετε προαιρετικό ή να το καταργήσετε; Αποπειράθηκε να γίνει,
επενέβη όµως µε ηχηρό ράπισµα το Συµβούλιο της Επικρατείας
και επανέφερε την τάξη. 

Θυµίζω, όπως σας είπα, ότι παραµένει δίωρο στην Γ’ και Δ’.
Βέβαια, η καλλιέργεια της εθνικής και θρησκευτικής συνείδησης
των Ελληνοπαίδων, που επιτάσσει το Σύνταγµα, δεν φαίνεται να
ήταν ή να είναι στις άµεσες προτεραιότητες σας. 

Δεν εξηγείται αλλιώς η ανυπαρξία ή η κατάργηση των σχετι-
κών πανεπιστηµιακών εδρών που προανέφερα για τα Θρησκευ-
τικά. Βέβαια, θα µου πείτε ότι κάτι τέτοιο συνάδει µε τις επιταγές
της νέας τάξης πραγµάτων, που σας υπαγορεύει και εσείς, ως
πειθήνια όργανα, εφαρµόζετε, ώστε να µην υπάρχουν αναφορές
σε πολέµους µε τις όµορες χώρες, για να µη διαταράξουµε τη
µεγάλη χίµαιρα, την παγκοσµιοποίηση.

Εν κατακλείδι και ως µέγιστο τεκµήριο της εν γένει στάση σας,
να σας θυµίσω ότι είστε εσείς που επί δεκαπέντε χρόνια ανέχε-
στε τη συνεχιζόµενη απαλοιφή του επιθέτου «εθνικός» από την
ονοµασία του Υπουργείου Παιδείας, επειδή προφανώς, η παιδεία
δεν αποτελεί για εσάς εθνική υπόθεση. Και µάλλον, τελευταία
φορά που προστέθηκε το επίθετο «εθνικός, εθνική, εθνικό» σε
µια επιτροπή είναι σε αυτή την επιτροπή που αναφερθήκατε, την
επιτροπή εθνικής στρατηγικής για την ισότητα των ΛΟΑΤΚΙ. Εκεί
το ανέχεστε. Στην παιδεία δεν το ανέχεστε, γιατί προφανώς, δεν
θέλετε εθνική παιδεία.

Ερχόµαστε στο πολλαπλό βιβλίο, τον ορισµό της ασυνέπειας
της πολιτικής σας, καθώς οι παρατάσεις που έχουν δοθεί ξεπερ-
νούν και την πλέον καλπάζουσα φαντασία. Ενδεικτικά, σας θυ-
µίζω ότι το πολλαπλό βιβλίο θα πρέπει να συνάδει µε τα
αναλυτικά προγράµµατα.

Αναφέρατε πριν ότι αναλυτικά προγράµµατα δηµοσιεύθηκαν
σε ΦΕΚ του 2021, που σηµαίνει ότι ουσιαστικά ολοκληρώθηκαν
το 2020 και το πολλαπλό βιβλίο θα εφαρµοστεί, κατά δήλωση
του κ. Πιερρακάκη πριν από λίγες ηµέρες, σε έγχαρτη µορφή
από τους εκπαιδευτικούς στην καλύτερη περίπτωση για το σχο-
λικό έτος 2026-2027. Έξι χρόνια διαφορά αναλυτικών προγραµ-
µάτων και βιβλίων δεν καθιστούν τα πρώτα ήδη παρωχηµένα εν
τη γενέσει τους;

Δεν θα µείνω στο τελευταίο σας έγγραφο, που ορίζει ως τελική
ηµεροµηνία παράδοσης το 75% για όλα τα βιβλία τη 15η Ιουλίου
2024 και για το 100% την 30-8-2024. Είµαι απόλυτα σίγουρος
πως θα δοθεί και νέα παράταση. Εάν το διαψεύδετε, φοβάµαι ότι
για άλλη µια φορά θα είστε ανακόλουθη.

Πριν από λίγες ηµέρες, µας προετοίµασε ο Υπουργός για την
εισαγωγή του πολλαπλού βιβλίου -το επαναλαµβάνω- από το
σχολικό έτος 2026-2027. Προφανώς, θέλει να διευκολύνει κά-
ποιες δικές του οµάδες που δεν ολοκλήρωσαν έγκαιρα, εξυπη-
ρετώντας εκδοτικά, φροντιστηριακά -αλήθεια, ισχύει ότι οµάδες
από φροντιστηριακούς οµίλους συγγράφουν σειρές βιβλίων;- ή
άλλα συµφέροντα, παραβιάζοντας κατάφωρα την αρχή της ισό-
τητας για όσους θα είναι συνεπείς.

Όπως καταλαβαίνετε, αυτό για άλλη µια φορά δηµιουργεί χρο-
νικό εκτροχιασµό της όλης διαδικασίας, καθώς ούτε οι επιτροπές
των κριτών θα έχουν τον επαρκή χρόνο να κρίνουν τα νέα βιβλία
-πρώτη φορά είδα για το µητρώο των κριτών τα µόνα κριτήρια
να είναι τα χρόνια υπηρεσίας και η κατοχή µεταπτυχιακού ή δι-
δακτορικού διπλώµατος, ενδεχοµένως και άσχετων µε τα προς
κρίση βιβλία- ούτε θα ολοκληρωθεί η αναγκαία ανατροφοδό-
τηση, ώστε να πραγµατοποιηθούν οι ανάλογες διορθώσεις.

Εκείνο, όµως, για το οποίο τηρείτε σιγήν ιχθύος, γεγονός που
µας βάζει σε σκέψεις, είναι η άρνησή σας να δηµοσιοποιήσετε
τα ονόµατα των εξακοσίων δεκατεσσάρων οµάδων για τα εκατόν
ογδόντα επτά βιβλία τα οποία έχουν εγκριθεί από το ΙΕΠ από τον
Νοέµβριο του 2023. Στην εποχή της διαφάνειας, της διαύγειας
και της συµµετρικής πληροφόρησης, γιατί αρνείστε τη δηµοσιο-
ποίηση; Γιατί δεν ανακοινώνετε τον αριθµό, τις υποψηφιότητες
και τις συγγραφικές οµάδες που εγκρίθηκαν ανά γνωστικό αντι-
κείµενο και τάξη; Μήπως στη συγγραφή µετέχουν άτοµα από
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συγκεκριµένες κοινότητες, όπως παραδείγµατος χάριν, ΛΟΑΤΚΙ;
Μήπως κάποιοι µετέχουν σε δύο οµάδες ή και στους κριτές των
βιβλίων και θέλετε να το αποκρύψετε; Ποιος είναι ο αριθµός και
ποιες οι αιτήσεις για το µάθηµα των Θρησκευτικών ανά τάξη;
Υπάρχει και υποψηφιότητα συγγραφικής οµάδας αλλοθρήσκων
ή ετεροδόξων;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Ζούµε σε καιρούς σακάτικους, που λέει ο ποιητής. Οι εθνικές

ταυτότητες βάλλονται, τα παιδιά µας έχουν αγριέψει, χάνονται
στα σκοτάδια της απελπισίας και της έλλειψης προτύπων, επε-
λαύνει η οµοφυλοφιλική προπαγάνδα. Στηρίξτε, παρακαλώ, το
µάθηµα των Θρησκευτικών. Αναβαθµίστε το.

Σας θυµίζω κάτι βασικό: Πριν η παιδαγωγική ανακαλύψει ότι
ωριµότητα σηµαίνει διάσωση σηµαντικών στοιχείων της παιδικό-
τητας και όχι υπέρβασή της, ο ίδιος ο Χριστός προέβαλε το παι-
δίον ως πρότυπο ύπαρξης ανοιχτής προς τον Θεό, λέγοντας
εκεί, στο κατά Ματθαίον, «άφετε τα παιδία ελθείν προς µε». Η
πρόταση που διατυπώνει το µάθηµα των Θρησκευτικών έχει
στόχο να γλυκαίνει, να ανακουφίζει, να παρηγορεί, να βοηθήσει
τους µαθητές να µην πάψουν να εκπλήσσονται για την οµορφιά
της θεϊκής δηµιουργίας, να κάνει τις αισθήσεις τους ευαίσθητες
στη χαρά της ζωής και την ελπίδα της Ανάστασης, να παρασύρει
την τάξη µε έναν αέρα που φυσάει από τη δύση του παρελθόν-
τος στην ελπίδα της ανατολής, να αρχίζει το παιδί, ναι, µε την
επίκληση «Δι’ ευχών των αγίων πατέρων ηµών» και να συνεχίζει
µε την ευχή και την προσευχή «Κύριε Ιησού Χριστέ, ελέησον µε».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Λυπούµαι που δεν αντιληφθήκατε, κύριε Πρόεδρε, αυτό που

είπα στην πρωτολογία. Τα πανεπιστήµια έχουν το αυτοδιοίκητο,
έχουν λειτουργική και εκπαιδευτική αυτονοµία και εκείνα αποφα-
σίζουν.

Συγκράτησα από αυτό το µανιφέστο που είπατε ότι εµείς εί-
µαστε πειθήνια όργανα της νέας τάξης. Αν το να είναι κάποιος
συνεπής σε αυτά που έχει δεσµευτεί, έχει παρουσιάσει στον ελ-
ληνικό λαό και βάσει των οποίων έλαβε ψήφο εµπιστοσύνης και
υποστήριξης, τον καθιστά πειθήνιο όργανο, µπορώ πολύ εύκολα
έχω να σας αποδώσω και σε εσάς αυτό τον χαρακτηρισµό και
µάλιστα, µε περισσότερα στοιχεία και µε µεγαλύτερη τεκµη-
ρίωση.

Στο µάθηµα των Θρησκευτικών, σας το είπα σαφώς: Ό,τι λέει
το Συµβούλιο της Επικρατείας. Ποτέ δεν παρεκκλίνουµε από κάτι
που οι δικαστικές αποφάσεις επιβάλλουν στη διοίκηση να κάνει.
Νοµίζω ότι δεν έχει καµµία σηµασία να επαναλάβω όσα είπα στην
προηγούµενη ερώτηση για το πώς είναι το πολλαπλό βιβλίο -άλ-
λωστε, δεν είναι και αυτό το αντικείµενο της δικής σας ερώτη-
σης- για να µην κουράσω το Σώµα.

Θα πω µόνο ότι στην πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος
για την υποβολή αιτήσεων συµµετοχής για τη συγγραφή των

πολλαπλών βιβλίων, δικαίωµα συµµετοχής έχουν φυσικά πρό-
σωπα ή ενώσεις φυσικών προσώπων, συγγραφικές οµάδες που
διαθέτουν επιστηµονική ή εκπαιδευτική εµπειρία συναφή µε το
γνωστικό αντικείµενο του υπό ένταξη διδακτικού βιβλίου -«συ-
ναφή µε το γνωστικό αντικείµενο», απαντά αυτό στην ανησυχία
σας- νοµικά πρόσωπα και λοιπές νοµικές οντότητες ή κοινοπρα-
ξίες ή ενώσεις νοµικών προσώπων ή οντοτήτων που ασκούν δρα-
στηριότητες σχετικές ή συναφείς µε την εκπαίδευση ή τη
συγγραφή νέων βιβλίων. Τα φυσικά πρόσωπα που µε οποιαδή-
ποτε σχέση έχουν συµβληθεί ή θα συµβληθούν ή καθ’ οιονδή-
ποτε τρόπο θα συµπράξουν µε τα νοµικά πρόσωπα και τις λοιπές
νοµικές οντότητες ή τις κοινοπραξίες ή ενώσεις τους, προκειµέ-
νου να συµµετάσχουν στη συγγραφή ή σύνταξη υπό ένταξη δι-
δακτικού βιβλίου, θα πρέπει να διαθέτουν επιστηµονική ή
εκπαιδευτική εµπειρία συναφή µε το γνωστικό αντικείµενο του
υπό ένταξη βιβλίου.

Στις οµάδες αυτές µπορεί να συµµετέχουν επικουρικά και κα-
τηγορίες εµπειρογνωµόνων, γραφίστες, επιµελητές κειµένων,
πληροφορικοί, λοιπές ειδικότητες που απαιτούνται για την ολο-
κλήρωση της τελικής µορφής του βιβλίου που θα υποβληθεί.

Υπάρχει, λοιπόν, δυνατότητα σε όσους πληρούν τις προδια-
γραφές εκπρόσωποι όλων των χώρων να συµµετέχουν.

Κύριε Πρόεδρε, δεν διανοήθηκε ποτέ κανείς να εξετάσει µε-
ταξύ των προσόντων τη σεξουαλική ταυτότητα εκείνων που
έχουν τα τυπικά προσόντα να κάνουν. Δεν ξέρω, δεν µπορώ να
σας απαντήσω και δεν θα ήθελα ποτέ να ενδιαφερθώ για κάτι τέ-
τοιο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η έβδοµη µε αριθµό 1258/10-7-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Σπαρτιάτες» και Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών κ. Βασι-
λείου Στίγκα προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Εµείς, οι « Σπαρτιάτες», εδώ και έναν χρόνο που είµαστε
κοινοβουλευτικό κόµµα, βιώνουµε έναν ιδιότυπο ρατσισµό και
αποκλεισµό από µέσα και φορείς, αλλά και από το Υπουργείο
Δηµόσιας Τάξης», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος των κυρίου
Προέδρου.

Επίσης, η τέταρτη µε αριθµό 1252/8-7-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Παράσχου Παπαδάκη προς τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Μη νό-
µιµη συµπερίληψη στην πρόσφατη απογραφή πληθυσµού των
παράνοµων µεταναστών που φιλοξενούνται προσωρινά σε δοµές
εντός των γεωγραφικών ορίων της Κοινότητας Φυλακίου του
Δήµου Ορεστιάδας Έβρου», δεν θα συζητήσω λόγω κωλύµατος
του κυρίου Βουλευτή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.

Διακόπτουµε µέχρι τις 13.00’, για να εισέλθουµε στη συνέχεια
στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής εργα-
σίας.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση
της από 28.3.2024 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς - Έργο ΧΙΙ, Πα-
ράρτηµα 14 της από 6.9.2018 κύριας Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ
του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και
του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των
υποδοµών στον τοµέα της υγείας».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 18 Ιουλίου του 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής και επί των άρθρων. Η εγ-
γραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το τέλος της
οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-

τίνα Καραµπατσώλη για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω αρχικά να εκ-
φράσω την ιδιαίτερη χαρά µου που την πρώτη µου φορά ως ει-
σηγήτρια του ενός σχεδίου νόµου ενώπιον της Ολοµέλειας της
Βουλής έρχοµαι να εκφράσω τις απόψεις µου για µία ρύθµιση
γεµάτη ευαισθητοποίηση για τα παιδιά και τους νέους της χώρας
µας, το αύριο δηλαδή του τόπου µας, ιδιαίτερα όταν αυτή αφορά
ένα τόσο σηµαντικό θέµα όπως αυτό της ψυχικής τους υγείας.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο, λοιπόν, κυρώνεται και αποκτά
ισχύ νόµου η από 28-3-2024 Επιµέρους Σύµβαση Δωρεάς - Έργο
ΧΙΙ, Παράρτηµα 14 της από 6-9-2018 κύριας Σύµβασης Δωρεάς
µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρ-
χος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και αναβάθ-
µιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας, όπως αυτή κυρώθηκε
για πρώτη φορά µε τον ν.4564/2018. Η από 6-9-2018 αρχική σύµ-
βαση δωρεάς µαζί µε τις τροποποιήσεις της ρυθµίζει το συµβα-
τικό πλαίσιο, τους γενικούς όρους και τις προϋποθέσεις για την
υλοποίηση εκ µέρους του ιδρύµατος δωρεών, για την ενίσχυση
και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας στην Ελ-
λάδα, η οποία ονοµάζεται «Πρωτοβουλία για την Υγεία».

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτής της σύµβασης συνήφθησαν επιµέ-
ρους συµβάσεις δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρ-
χος», οι οποίες κυρώθηκαν νοµοθετικά. Μία εξ αυτών αφορούσε
το Έργο ΧΙ, το οποίο αφορά στον σχεδιασµό, στην υλοποίηση
ενός πενταετούς επιστηµονικού προγράµµατος κόστους 15 εκα-
τοµµυρίων ευρώ για την ενίσχυση του τοµέα της ψυχικής υγείας
παιδιών και εφήβων στην Ελλάδα µε την κύρωσή του να λαµβάνει
χώρα µε τον ν.5015/2023. Το πρόγραµµα αυτό είναι πιλοτικό και
λειτουργεί µε χρηµατοδότηση του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρ-
χος» και υπό την επιστηµονική καθοδήγηση του «Child Mind In-
stitute». Η δε υλοποίησή του λαµβάνει χώρα µέσω έξι πανε-
πιστηµιακών παιδοψυχιατρικών κλινικών και µίας του ΕΣΥ, ως εκ-
παιδευτικά κέντρα, µε προσωπικό που έχει επιλεγεί από το
ίδρυµα και εκτελεί προγράµµατα που σκοπό έχουν την εκπαί-
δευση επαγγελµατιών ψυχικής υγείας του Υπουργείου Υγείας
και των εκπαιδευτικών. Αυτά για την ώρα όσον αφορά το Έργο
ΧΙ. Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτού του πολύ σηµαντικού έργου, τόσο
από κοινωνικής όσο και από ανθρώπινης απόψεως, έρχεται η ση-
µερινή ρύθµιση, η οποία συνιστά στην ουσία δωρεά του ιδρύµα-
τος προς το ελληνικό δηµόσιο ακριβώς για την εκπλήρωση των
στόχων που θέτει το Έργο ΧΙ.

Ειδικότερα, µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο κυρώνεται και απο-
κτά ισχύ νόµου η Επιµέρους Σύµβαση Δωρεάς για το Έργο ΧΙΙ,
Παράρτηµα 14 του ν.4564/2018, η οποία αφορά στη µελέτη, στην
ανακατασκευή, στην ανακαίνιση και στον εξοπλισµό ενός υφι-

στάµενου κτηρίου επί του Νοσοκοµείου Παίδων «Η Αγία Σοφία».
Το εν λόγω κτήριο πρόκειται να λειτουργήσει ως κέντρο αναφο-
ράς για την ψυχική υγεία παιδιών και εφήβων στο πλαίσιο του δι-
κτύου αναφοράς για την ψυχική υγεία παιδιών και εφήβων του
Έργου ΧΙ. Το κτήριο αυτό θα είναι υποστηρικτικό των αναγκών
του πιλοτικού προγράµµατος όσο αυτό βρίσκεται εν ισχύι.

Περνώ τώρα στις επιµέρους ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, οι
οποίες παρουσιάζουν εν προκειµένω αρκετό ενδιαφέρον. Ο σκο-
πός και το αντικείµενο που ορίζονται στο άρθρο 1 της σύµβασης
αναφέρθηκαν προηγουµένως και είναι η µελέτη, η ανακατα-
σκευή, η ανακαίνιση και ο εξοπλισµός υφιστάµενου κτηρίου επί
του Νοσοκοµείου Παίδων «Η Αγία Σοφία» µε χρηµατοδότηση του
Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» διά της εταιρείας ειδικού σκοπού
«Πρωτοβουλία για την Υγεία Μ.Α.Ε.», το οποίο θα χρησιµοποιηθεί
ως κέντρο αναφοράς για την ψυχική υγεία παιδιών και εφήβων
στην Περιφέρεια Αττικής, δηλαδή για να καλυφθούν οι ανάγκες
που προκύπτουν από το Έργο ΧΙ.

Περιγράφονται οι σηµαντικότατοι άξονες που θα εκπληρω-
θούν διά της σύµβασης αυτής, οι οποίοι είναι: Πρώτον, η σύ-
σταση και λειτουργία του κέντρου αναφοράς Αθήνας στο πλαίσιο
του πανελλήνιου δικτύου αναφοράς για την ψυχική υγεία παιδιών
και εφήβων. Δεύτερον, η κατάρτιση, ο σχεδιασµός, η υλοποίηση
και η διάδοση, µε έµφαση στην περιοχή της Αττικής, των εκπαι-
δευτικών προγραµµάτων στις βασικές αρχές ψυχικής υγείας και
παιδικής προστασίας. Τρίτον, η κατάρτιση, ο σχεδιασµός, η υλο-
ποίηση και η διάδοση, µε έµφαση στην περιοχή της Αττικής, των
εκπαιδευτικών προγραµµάτων. Τέταρτον, η παροχή ποιοτικής
ψυχικής φροντίδας σε παιδιά και εφήβους στην περιοχή της Ατ-
τικής µέσω της συνεργασίας και ενίσχυσης του έργου της Ψυ-
χιατρικής Κλινικής του Νοσοκοµείου Παίδων «Η Αγία Σοφία».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χρονικός ορίζοντας αποπερά-
τωσης του Έργου ΧΙΙ είναι βραχύς, µόλις είκοσι µήνες από την
κύρωση της σύµβασης. Παράλληλα, ορίζεται ως προϋπολογι-
σµός ποσό έως 500.000 ευρώ πλέον ΦΠΑ. Πολλές παρατηρήσεις
υποβλήθηκαν επί του προϋπολογισµού. Επιτρέψτε µου να ξεκα-
θαρίσω ότι θα διενεργηθεί διαγωνισµός για την εκτέλεση των
αναγκαίων εργασιών και ως εκ τούτου το ποσό πολύ πιθανόν να
είναι χαµηλότερο. Το δηµόσιο δεν θα έχει καµµία δηµοσιονοµική
επιβάρυνση. Όλα θα διενεργηθούν µε την οικονοµική στήριξη
του ιδρύµατος, το οποίο θα διατηρήσει ως µόνο δικαίωµα το
Έργο ΧΙΙ να προσδιορίζεται µε ονοµασία που περιέχει το όνοµα
και να αναφέρεται στο Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» ως αποκλει-
στικό δωρητή.

Το αντικείµενο της δωρεάς µε βάση τη σύµβαση θα περιέλθει
στην δικαιοδοσία του ελληνικού δηµοσίου, ήτοι µετά την παρά-
δοση - παραλαβή του έργου το νοσοκοµείο θα υπεισέλθει ως
απόλυτος κύριος, κάτοχος και νοµέας του έργου, καθώς και ως
απόλυτος δικαιούχος επί κάθε προνοµίου ή άλλου δικαιώµατος,
εξ ου και η συνακόλουθη υποχρέωση του νοσοκοµείου περί της
ορθής συντήρησης του κτηρίου και του περιβάλλοντος χώρου
µε ίδιους πόρους, της ασφάλειας και φύλαξής του και της πλή-
ρους ανάληψης της λειτουργίας του σύµφωνα µε τον σκοπό του
ως έδρα του κέντρου αναφοράς για την ψυχική υγεία παιδιών και
εφήβων στην Αθήνα.

Αυτά όσον αφορά στο περιεχόµενο της σύµβασης, µαζί µε την
οποία εισάγονται προς κύρωση τα συνηµµένα παραρτήµατά της
1 και 2.

Παρατηρούµε, λοιπόν, ότι σήµερα ψηφίζουµε για µια δωρεά
από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», η οποία έχει, µεν, σκοπό να
εξυπηρετήσει άµεσα τις ανάγκες του Έργου ΧΙ, αλλά παράλληλα
διά της υπεισέλευσης του έργου στο ελληνικό δηµόσιο θα συνε-
χίσει να αποτελεί αρωγό των προσπαθειών στον κρίσιµο τοµέα
της ψυχικής υγείας των νέων και µετά τη λήξη του προγράµµα-
τος.

Εκ των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης ακούσαµε απόψεις περί
µη προτεραιοποίησης των δηµοσίων δοµών ψυχικής υγείας. Σε
αυτό απαντάµε ότι το κέντρο αναφοράς για την ψυχική υγεία παι-
διών και εφήβων θα βοηθήσει σηµαντικά, καταλυτικά τους επαγ-
γελµατίες ψυχικής υγείας να έχουν πληρέστερη κατάρτιση, ενώ
η σηµερινή δωρεά ουδόλως επηρεάζει τις ενέργειες του Υπουρ-
γείου Υγείας για την ενίσχυση των δηµόσιων δοµών. 
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Πώς, όµως, θα αξιοποιηθεί αυτή η δωρεά µετά τη λήξη του
προγράµµατος; Σε αυτό απάντηση έδωσε ο Υφυπουργός κ. Βαρ-
τζόπουλος σε συνεδρίαση της Διαρκούς Επιτροπής Κοινωνικών
Υποθέσεων, όπου ανέφερε πως υπάρχει επαφή του Υπουργείου
µε το ίδρυµα για να περάσει η διοίκηση του Έργου ΧΙ στο Υπουρ-
γείο, το οποίο θα αξιοποιήσει µετά το πέρας της πενταετίας τόσο
τις δοµές όσο και τις γνώσεις επί του προγράµµατος. Αυτά, λοι-
πόν, για την τεχνική πλευρά του νοµοσχεδίου.

Επιτρέψτε µου όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι
το σηµερινό νοµοσχέδιο έχει και µία κοινωνική πλευρά. Είναι
πραγµατικά αξιέπαινες οι προσπάθειες για την ενίσχυση των
δοµών και της γνώσης γύρω από τον τοµέα ψυχικής υγείας.
Στους σηµερινούς δύσκολους καιρούς µε τον φρενήρη ρυθµό
της ζωής, µε τις περιπτώσεις της καραντίνας ακόµη ορατές, η
ψυχική υγεία των παιδιών και των εφήβων δοκιµάζεται. Όπως
έχω τονίσει και πάλι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν
αρκείται ποτέ σε ρυθµίσεις επί του παρόντος. Έχουµε πάντοτε
το βλέµµα µας στραµµένο προς το µέλλον, προς το αύριο, προς
τους νέους µας. Γι’ αυτό και κάνει τα πάντα για να είναι δίπλα
τους. Η ενίσχυση των δοµών και των επιστηµόνων ψυχικής
υγείας είναι άµεση προτεραιότητα για εµάς. 

Πλάι, όµως, στο πλάνο ενίσχυσης των δηµόσιων δοµών, υπάρ-
χουν και εξαιρετικές ενέργειες, όπως είναι οι δωρεές από το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», στο πλαίσιο των οποίων εντάσσεται
η σηµερινή σύµβαση. Ο κρατικός µηχανισµός έχει ανάγκη από
ιδιωτικές πρωτοβουλίες. Ως µέλος, λοιπόν, του ελληνικού Κοινο-
βουλίου θέλω να συγχαρώ και να εκφράσω την ευγνωµοσύνη
µου στο Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και τη διοίκησή του που επι-
δεικνύοντας πρωτοφανές και ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τους πο-
λίτες συνεισφέρουν στην ενίσχυση των κρατικών δοµών υγείας
βοηθώντας στην ποιοτική αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρε-
σιών.

Η προσφορά του ιδρύµατος στην ελληνική κοινωνία είναι πο-
λυδιάστατη και πολυεπίπεδη. Η αρωγή µέσω υποτροφιών, χορη-
γιών και δωρεών προς µεγάλο µέρος του πληθυσµού
αποτυπώνει τη σηµασία που έχει το ίδρυµα αυτό για τη χώρα
µας. Η σχέση µεταξύ ελληνικής πολιτείας και Ιδρύµατος «Σταύ-
ρος Νιάρχος» µετρά αρκετά χρόνια ζωής, στηρίζεται στους αµοι-
βαίο στόχους και στο κοινό όραµα για την εξέλιξη της κοινωνίας
µας. Η παρούσα σύµβαση, την οποία κυρώνουµε σήµερα, απο-
δεικνύει για άλλη µια φορά τη δύναµη αυτής της σχέσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πιστεύω ότι έχουν
απαντηθεί οι όποιες αντιρρήσεις µπορεί να είχατε. Είµαι βέβαιη
ότι καµµία κοινοβουλευτική παράταξη δεν θα τεθεί ενάντια στη
ρύθµιση αυτή, η οποία εντάσσεται σε ένα ελπιδοφόρο πρό-
γραµµα και η οποία έχει προοπτική να µείνει δωρεά στη δηµόσια
περιουσία. Και όλα αυτά χωρίς να χρειαστεί δηµοσιονοµική επι-
βάρυνση για την εκτέλεση των εργασιών.

Η ψυχική υγεία είναι το ύψιστο αγαθό και η προστασία της δεν
πρέπει να αφήσει κανέναν αµέτοχο ανεξαρτήτως κοµµατικής
προέλευσης. Καλώ, λοιπόν, όλα τα κόµµατα να στηρίξουν το
παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο αποτυπώνει την προσπάθεια για την
προστασία της ψυχικής υγείας των συµπολιτών µας, για την ενί-
σχυση κρατικών δοµών υγείας δίχως κρατικές δαπάνες, για την
ενίσχυση ουσιωδών πρωτοποριακών και εξαιρετικά ελπιδοφόρων
προγραµµάτων και για την αγαθή προαίρεση του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος» να βοηθήσει την ελληνική κοινωνία. Σας
καλώ λοιπόν και πάλι, απαλλαγµένοι από κοµµατικές προκατα-
λήψεις, να ταχθείτε µε το δηµόσιο συµφέρον και να υπερψηφί-
σετε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Καραµπατσώλη. 

Και τώρα θα δώσω τον λόγο στην εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Μαρίνα Κοντοτόλη. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας που έχει ως αντικεί-
µενο την κύρωση της επιµέρους σύµβασης δωρεάς του Ιδρύµα-

τος «Σταύρος Νιάρχος» για την ενίσχυση και την αναβάθµιση των
υποδοµών στον τοµέα της υγείας. Τα κύρια ζητήµατα που αφο-
ρούν στο παρόν νοµοσχέδιο τα έθεσε ο εισηγητής µας κ. Πανα-
γιωτόπουλος στην αρµόδια επιτροπή, κάποια εκ των οποίων θα
τονίσω και στην Ολοµέλεια. 

Η Κυβέρνηση φέρνει δίχως καµµία δηµόσια διαβούλευση προς
ψήφιση στη Βουλή σχέδιο νόµου που αφορά στην πολύπαθη
σύµβαση µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος», µία σύµβαση που είχε συναφθεί επί δικών
µας ηµερών, επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ και µάλιστα σε δύσκο-
λους καιρούς, το 2018. Να θυµίσω, λοιπόν, ότι το 2018 εµείς ψη-
φίσαµε αυτή τη συνεργασία µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»,
το οποίο είχε δεχθεί να ενισχύσει και να αναβαθµίσει το ΕΣΥ µε
δωρεές οι οποίες τότε, το 2018, κοστολογούνταν µεταξύ 200 και
250 εκατοµµυρίων ευρώ.

Να θυµίσω, επίσης, ότι από τον Ιούλιο του 2019, οπότε και ανα-
λάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας, έχετε δείξει µια αρνητική
στάση απέναντι σε αυτή τη σύµβαση µε αναβολές, αναθεωρή-
σεις και κωλυσιεργίες. Μάλιστα, αρχές του 2023 έφτασαν στο
σηµείο να αναγκάσουν το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» να εκφρά-
σει δηµοσίως την ανησυχία του για την ακύρωση και αναβολή
των υπεσχηµένων. 

Δεν µας κάνει απολύτως καµµία εντύπωση αυτή σας η συµπε-
ριφορά. Είναι δεδοµένη η αλλεργία σας ως Κυβέρνηση σε οτι-
δήποτε κοινωνικό και δηµόσιο και φυσικά απέναντι στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. Το αποδεικνύετε δε µε τις πράξεις σας και την
αντιµετώπιση των προβληµάτων των εργαζοµένων στο ΕΣΥ,
όπως στον νοµό µου, στον Νοµό Τρικάλων. Επιλέγετε τις µετα-
κινήσεις του προσωπικού, νοσηλευτικού και ιατρικού, από τις µό-
νιµες προσλήψεις και στο νοσοκοµείο και στα κέντρα υγείας της
Καλαµπάκας, της Πύλης, της Φαρκαδόνας και των Τρικάλων. Τη
µια µέρα ο ακτινολόγος του Νοσοκοµείου Τρικάλων είναι στο Νο-
σοκοµείο Καρδίτσας και την άλλη στο Νοσοκοµείο των Τρικάλων.
Ένας γιατρός για δύο νοσοκοµεία, για δύο νοµούς. Και η διά-
γνωση εξ αποστάσεως µακριά από τον ασθενή. Τον Μάιο ο πα-
θολόγος είναι στο Κέντρο Υγείας Καλαµπάκας και τον Ιούνιο στη
Σκιάθο ή στη Σκόπελο για τον τουρισµό. Τα χωριά µας, όµως,
του Δήµου Μετεώρου και της Πύλης το καλοκαίρι σφύζουν από
κόσµο και τουρίστες και γιατρός δεν υπάρχει. Μήπως το ίδιο δεν
συµβαίνει και µε τις εφηµερίες στα τµήµατα επειγόντων περιστα-
τικών; Γιατροί σε διαρκή µετακίνηση. Και έρχεστε να φορολογή-
σετε διπλά και τριπλά εφηµερίες των γιατρών και ύστερα τους
απειλείτε, γιατί δεν σας εµπιστεύονται. Απλά µπαλώνετε τρύπες. 

Αυτά λένε καιρό τώρα η Ένωση Ιατρών Νοσοκοµείων και Κέν-
τρων Υγείας των Τρικάλων. Όµως, µήπως αφουγκράζεστε την
κραυγή αγωνίας του κλάδου των ιδιωτικών εργαστηρίων που υφί-
στανται µακροχρόνια συστηµατική υφαρπαγή εισοδήµατος µε
το µνηµονιακό µέτρο του clawback; Τα ίδια και εδώ. 

Επανέρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο, όσον αφορά στο έργο της
ανακατασκευής και του εξοπλισµού του υφιστάµενου τµήµατος
του «Αγία Σοφία», µε στόχο να λειτουργήσει ως κέντρο αναφο-
ράς για την ψυχική υγεία των παιδιών και των εφήβων της Αττι-
κής. Θα έλεγα ότι είναι µια απόφαση στο πλαίσιο πάντα της
αρχικής σύµβασης µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και του Ιδρύ-
µατος «Σταύρος Νιάρχος». 

Η πολιτική σας στον ευαίσθητο τοµέα της ψυχικής υγείας και
της απεξάρτησης, όπως τη διαβάζουµε στο σχετικό σχέδιο
νόµου που προωθεί το Υπουργείο Υγείας, είναι απαξιωτική και
διαλυτική. Ωστόσο, το συγκεκριµένο έργο αναµένεται να ενισχύ-
σει τις υπηρεσίες ψυχικής υγείας εντός της Περιφέρειας της Ατ-
τικής. Αναρωτιέται, βέβαια, κανείς τι είδους κέντρο αναφοράς
οραµατίζεστε, όταν οι υφιστάµενες δηµόσιες δοµές ψυχικής
υγείας στην Αττική είναι υπό κατάρρευση, όταν είναι ανεπαρκείς,
υποστελεχωµένες και υποχρηµατοδοτούνται συστηµατικά µε τε-
λικό στόχο την πραγµατική τους διάλυση, ώστε η προσφυγή σε
ιδιωτικές υπηρεσίες να είναι µονόδροµος για τους ψυχικά πά-
σχοντες συνανθρώπους µας. 

Αναρωτιέται, επίσης, κανείς γιατί επιλέγετε να δηµιουργήσετε
µια τέτοια δοµή σε ένα παιδιατρικό νοσοκοµείο. Υποτίθεται ότι
συµφωνείτε µε την αποασυλοποίηση και αποϊδρυµατοποίηση
των ανθρώπων που νοσούν από κάποια ψυχική νόσο ή διατα-
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ραχή. Τόσο η Σύµβαση του ΟΗΕ για τα Δικαιώµατα των Ατόµων
µε Αναπηρία, όσο και η Σύµβαση του ΟΗΕ για τα Δικαιώµατα του
Παιδιού θεωρούνται θετικοί καταλύτες για την αλλαγή του τρό-
που µε τον οποίο πρέπει να απολαµβάνονται τα δικαιώµατα και
να παρέχονται οι υπηρεσίες, ώστε να διασφαλίζεται πλήρης πρό-
σβαση αυτών των ατόµων. 

Συνεπώς οι δοµές κοινωνικής πρόνοιας καλούνται ολοένα πε-
ρισσότερο να προσαρµοστούν και να αναπτύξουν νέα καινοτόµα
συστήµατα για να υποστηρίζουν τα άτοµα, τις οικογένειες και τα
παιδιά. Η ψυχική υγεία απαιτεί κοινοτική προσέγγιση, εγγύτητα
στις υπηρεσίες στον τόπο κατοικίας και εργασίας του ανθρώπου.
Με λίγα λόγια, η υπηρεσία να έρχεται στον άνθρωπο και όχι ο
άνθρωπος να πηγαίνει στην υπηρεσία. 

Όµως, εσείς επιλέγετε να δηµιουργήσετε µια νοσοκοµειακή
δοµή. Αλήθεια, αυτή τη δοµή µε βάση την προς κύρωση σύµ-
βαση στο Υπουργείο Υγείας είναι υποχρεωµένο να διατηρεί, να
συντηρεί και να χρηµατοδοτεί στο πλαίσιο της βιωσιµότητας. Τι
θα απογίνει µε βάση το προωθούµενο νοµοσχέδιο για την υποτι-
θέµενη ολοκλήρωση της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης; Διότι σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του, η δοµή αυτή θα πρέπει να καταργηθεί
και να υπαχθεί στην 1η Υγειονοµική Περιφέρεια Αττικής. Αυτό κα-
ταδεικνύει την παντελή έλλειψη στρατηγικού σχεδιασµού και
οράµατος εκ µέρους της Κυβέρνησης. 

Οµοίως, η συνεργασία µε µια ιδιωτική µη κερδοσκοπική οργά-
νωση σχετικά µε το παιδί είναι προβληµατική. Πρόκειται για µια
µη κερδοσκοπική οργάνωση, της οποίας ούτε καν η έδρα είναι
βέβαιη. Πρόκειται για ένα θολό και αδιαφανές µέρος της σύµβα-
σης και ειλικρινά δεν σας έχουµε απολύτως καµµία εµπιστοσύνη. 

Επίσης, θα ήθελα να εκφράσω την απορία µου όσον αφορά
την κοστολόγηση του εν λόγω έργου. Στο σχέδιο νόµου µάς λέτε
ότι αυτή θα ανέλθει έως του ποσού των 500.000 ευρώ. Αυτό,
όµως, είναι έωλο και αόριστο. Προφανώς δεν γνωρίζετε πόσο θα
κοστίσει το έργο, διότι αν υπήρχε µια στοιχειώδης έγκριση σκο-
πιµότητας, θα υπήρχε και µία τάξη µεγέθους, έστω µια προσέγ-
γιση του κόστους. Εσείς µας λέτε «έως 500.000 ευρώ», αλλά
αυτό δεν είναι επαρκές. Αντιθέτως, είναι άκρως προβληµατικό
και επιτρέπει δεύτερες σκέψεις και υποψίες. 

Επίσης, ένα άλλο πολύ σηµαντικό ζήτηµα είναι αυτό του προ-
σωπικού το οποίο λέτε ότι θα προσληφθεί. Λέτε για είκοσι πέντε
έως τριάντα άτοµα, αλλά δεν µας λέτε µε τι κριτήρια θα προσ-
ληφθούν, βάσει ποιων τυπικών και ουσιαστικών προσόντων και,
κυρίως, τι θα απογίνει αυτό το προσωπικό µετά το πέρας του πι-
λοτικού προγράµµατος, το οποίο µάλιστα είναι µεγάλο για πιλο-
τικό πρόγραµµα γιατί φτάνει τα πέντε χρόνια. Τι θα απογίνει όλο
το παραχθέν έργο, όλη η εµπειρία και όλο το αποτέλεσµα του
πιλοτικού;

Αυτά είναι ζητήµατα που δεν διευκρινίζονται και δεν ρυθµίζον-
ται στο σχέδιο νόµου, όπως δεν υπάρχει και καµµία πρόβλεψη
για αξιολόγηση του πολιτικού προγράµµατος, κάτι που είναι ανή-
κουστο. 

Εποµένως, στον βαθµό που το νοµοσχέδιο αφορά σε έργο που
θα µείνει στο ΕΣΥ που, όπως λέτε, θα ωφελήσει αδιακρίτως τα
παιδιά και τους εφήβους της Αττικής και που αφορά στην άκρως
ελλειµµατική ψυχική υγεία εντός Αττικής, είµαστε µε επιφύλαξη
θετικοί στο νοµοσχέδιο. Επιφυλασσόµαστε. Υπάρχουν, όµως,
πολύ συγκεκριµένα ζητήµατα, όπως τα εξέθεσα, τα οποία δεν
µπορούν να παρακαµφθούν και εµείς περιµένουµε να µας δώ-
σετε κάποιες εξηγήσεις. 

Επιτρέψτε µου, όµως, κύριε Πρόεδρε, πριν κλείσω, να κάνω
µια αναφορά σε ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα που έχει προκύψει
στην περιοχή µου, στην Καλαµπάκα, µε την πανώλη των αιγο-
προβάτων, µια ασθένεια που ναι µεν δεν υπάρχει κίνδυνος για τη
µετάδοσή της στον άνθρωπο, καθώς εµφανίζεται µόνο στα αιγο-
πρόβατα, πλην όµως γι’ αυτά είναι καταστροφική. Ήδη από χθες
εµφανίστηκε και νέο κρούσµα σε άλλη κτηνοτροφική περιοχή
εκτός Καλαµπάκας και αυτό είναι πάρα πολύ ανησυχητικό, διότι
αποδεικνύει ότι η νόσος της πανώλης είναι σε διασπορά. 

Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έχει εκδώ-
σει σχετική απόφαση µε τα ενδεδειγµένα µέτρα περιορισµού τής
νόσου και προστασίας των υπόλοιπων κτηνοτροφικών µονάδων,
σε στενή συνεργασία µε την Περιφέρεια Θεσσαλίας και τις αρ-

µόδιες κτηνιατρικές υπηρεσίες. Όµως, η ανησυχία των κτηνο-
τρόφων είναι έντονη και δικαιολογηµένη. Από τη µία ανησυχούν
για τα κοπάδια τους, καθώς αρκετοί εξ αυτών δεν έχουν ακόµα
αποζηµιωθεί για τα πνιγµένα ζώα τους από τις πληµµύρες. Από
την άλλη, ο περιορισµός της διακίνησης των κτηνοτροφικών προ-
ϊόντων εκτός της ζώνης επιτήρησης της νόσου της πανώλης και
για τα αιγοπρόβατα και για τα βοοειδή δηµιουργεί αλυσιδωτά
προβλήµατα κυρίως µε την παράδοση του νωπού γάλακτος.
Όπως µας ενηµερώνουν οι κτηνίατροι, υπάρχουν µεγάλες δυ-
σκολίες να πουλήσουν το γάλα τους σε τυροκοµεία της περιο-
χής. Όµως, και τα ίδια τα τυροκοµεία εµφανίζονται ιδιαίτερα
επιφυλακτικά για την αγορά γάλακτος από τις κτηνοτροφικές µο-
νάδες επιτήρησης, παρ’ ότι δεν υπάρχει κίνδυνος για τη δηµόσια
υγεία. 

Αποτέλεσµα όλων των παραπάνω είναι το γάλα αρκετών κτη-
νοτρόφων της Καλαµπάκας -αύριο και άλλων περιοχών που θα
µπουν σε επιτήρηση- να παραµείνει αδιάθετο και να µην ξέρουν
τι να το κάνουν. Και για να έχετε µια τάξη µεγέθους της κατα-
στροφής, µόνο στην περιοχή της Καλαµπάκας παράγονται κα-
θηµερινά περίπου είκοσι πέντε τόνοι γάλακτος.

Εποµένως, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, απευθύνοµαι
στην Κυβέρνηση από αυτό εδώ το Βήµα και µεταφέρω την αγω-
νία και την έκκληση των συµπολιτών µου κτηνοτρόφων για τη
λήψη άµεσων και αποτελεσµατικών µέτρων αφ’ ενός για τη δια-
σφάλιση της υγείας των υπολοίπων ζώων, αφ’ ετέρου για τη δια-
σφάλιση του απολεσθέντος εισοδήµατος όσων µε άµεσο ή
έµµεσο τρόπο πλήττονται από αυτή τη νέα καταστροφή, την κα-
ταστροφική πανώλη. 

Σας βεβαιώνω, κύριε Υπουργέ, πέρα από τις προεκτάσεις στον
διατροφικό τοµέα της χώρας και τις επιπτώσεις στην οικονοµία
και την πρωτογενή παραγωγή, οι κτηνοτρόφοι µας δεν θα αντέ-
ξουν άλλη καταστροφή. 

Συντασσόµαστε, λοιπόν, στο πλάι όλων των κρατικών φορέων
που έχουν την ευθύνη διαχείρισης αυτής της τροµακτικής κρίσης
και ζητάµε, όπως ήδη έχει συζητήσει και η Περιφέρεια Θεσσα-
λίας, την κήρυξη της περιοχής σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης,
ώστε να ληφθούν όλα τα αναγκαία µέτρα για την προστασία της
υγείας, τον περιορισµό της νόσου και την αποζηµίωση των πλη-
γέντων. 

Κάντε, επιτέλους, κάτι αποτελεσµατικό για τη Θεσσαλία και
για τους ανθρώπους της. Η Θεσσαλία καταστρέφεται. Βοηθήστε
να ορθοποδήσουν οι άνθρωποι του µόχθου, οι άνθρωποι που δεν
έχουν Κυριακή και σχόλη, οι άνθρωποι που έχουν επενδύσει τα
πάντα στα ζώα τους. Από εµάς περιµένουν. 

Σας ευχαριστώ που µε ακούσατε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Κοντοτόλη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Ιωάννη Τσίµαρη, ειδικό αγο-

ρητή από το ΠΑΣΟΚ.
Εν τω µεταξύ, παρακαλώ να κλείσει ο ηλεκτρονικός κατάλο-

γος.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. Μπορείτε να µιλή-

σετε από τη θέση σας κατ’ εξαίρεση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-

µοσχέδιο κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η από 28-3-2024 Επι-
µέρους Σύµβαση Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές
Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου για την
ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα υγείας και
πιο συγκεκριµένα για την υλοποίηση στο Νοσοκοµείο Παίδων «Η
Αγία Σοφία», τη µελέτη, την ανακατασκευή, την ανακαίνιση και
τον εξοπλισµό ενός υφιστάµενου κτηρίου επί του νοσοκοµείου
µε σκοπό την κάλυψη των αναγκών στέγασης και υλοποίησης
στην Περιφέρεια Αττικής στο πλαίσιο ενός πενταετούς επιστη-
µονικού προγράµµατος για την ενίσχυση του τοµέα ψυχικής
υγείας παιδιών και εφήβων στην Ελλάδα και τη διασφάλιση της
ποιότητας της παρεχόµενης φροντίδας στις δηµόσιες δοµές ψυ-
χικής υγείας. 

Το τόνισα και στην επιτροπή ότι επικροτούµε το κοινωφελές
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έργο του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», που µέσα από το πρό-
γραµµα «Πρωτοβουλία για την Υγεία» που υλοποιεί, αφήνει
ισχυρό αποτύπωµα βελτίωσης του υγειονοµικού συστήµατος στη
χώρα µας και ειδικότερα όταν πρόκειται για την υγεία των παι-
διών και των εφήβων, δεν µπορεί παρά να είµαστε ενδυναµωτές
και πολλαπλασιαστές αυτής της προσπάθειας. 

Ως ηπειρώτης -από τον τόπο καταγωγής των µεγάλων ηπειρω-
τών ευεργετών του έθνους- γνωρίζω και ενστερνίζοµαι και προ-
σωπικά τη σπουδαιότητα των δωρεών. Θα ήθελα να αναφέρω
κάποια στοιχεία, σε σχέση µε το αντικείµενο του προγράµµατος
που υλοποιείται, ώστε να αντιλαµβανόµαστε πλήρως το εύρος
του ζητήµατος. Η έγκαιρη αντιµετώπιση είναι και έγκυρη αντιµε-
τώπιση. Το γεγονός ότι σύµφωνα µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό
Υγείας, περίπου ένα στα επτά άτοµα ηλικίας δέκα µε δεκαεπτά
ετών πάσχει από κάποια ψυχική διαταραχή, κάτι που έχει επιδει-
νωθεί ραγδαία µε την πανδηµία COVID-19, έπρεπε ήδη να µας
έχει κρούσει τον κώδωνα του κινδύνου. 

Στη χώρα µας εµφανίζεται ένα σηµαντικό κενό, όσον αφορά
την αποτύπωση της κατάστασης στα παιδιά και τους εφήβους,
ελλείψει στοιχείων σε εθνικό επίπεδο για τις περισσότερες ψυχι-
κές διαταραχές. Το 5% µε 13% αυτών των παιδιών και των εφή-
βων παρουσιάζουν προβλήµατα συµπεριφοράς, ενώ το 8% µε
16% βιώνουν συµπτώµατα που απαιτούν εκτίµηση από ειδικό. Τα
δεδοµένα αυτά δεν είναι επιδηµιολογικά, υπάρχουν µέσα από
την έρευνα Ψυχική Υγεία Παιδιών και Εφήβων στην Ελλάδα
Ανάγκες και Προτεραιότητες, που πραγµατοποιήθηκε στο πλαί-
σιο δράσεων της πρωτοβουλίας για την ψυχική υγεία παιδιών και
εφήβων, µέρος των οποίων είναι και η σηµερινή κύρωση της σύµ-
βασης. Ένα από τα σηµαντικότερα ζητήµατα είναι το στίγµα που
ακολουθεί την ψυχική υγεία. Πριν κάποιος φτάσει να χτυπήσει
την πόρτα του ειδικού, θα πρέπει πρώτα να έχει αντιληφθεί το
πρόβληµα και να δεχτεί την ύπαρξή του χωρίς προκαταλήψεις.
Προς αυτή την κατεύθυνση πρέπει να δράσουµε ως κοινωνία και
ως πολιτεία, ώστε να αλλάξουµε πεποιθήσεις που είναι βαθιά ρι-
ζωµένες. 

Αξιοσηµείωτο είναι να αναφερθεί ότι η συχνότητα των προβλη-
µάτων στα παιδιά και στους εφήβους, όπως η Διαταραχή Ελλειµ-
µατικής Προσοχής Υπερκινητικότητας, το άγχος, η διαταρακτική
συµπεριφορά, η κατάθλιψη και εκφοβισµός όλο και αυξάνεται,
κάτι που πρέπει να µας ανησυχήσει και να δράσουµε άµεσα µε
µέτρα για την αντιµετώπισή τους. Στόχος µας πρέπει να είναι να
αλλάξουµε τον τρόπο που βλέπουµε την ψυχική υγεία και να την
αντιµετωπίσουµε όπως της αρµόζει. Να πάψει να είναι πια ο φτω-
χός συγγενής. Αυτό απαιτεί να µετατοπίσουµε τις προτεραιότη-
τες ως προς την πρόληψη, συµπεριλαµβανοµένης της
αντιµετώπισης συµπεριφορικών παραγόντων κινδύνου, καθώς
και κοινωνικών περιβαλλοντικών παραγόντων. 

Όταν η προσέγγιση και θεραπεία των προβληµάτων ψυχικής
υγείας που αντιµετωπίζουν τα παιδιά και οι έφηβοι είναι ανεπαρ-
κής, αυτό θα έχει ως αποτέλεσµα να οδηγήσει σε σοβαρές συ-
νέπειες και να επηρεάσει όχι µόνο τη σηµερινή τους ευηµερία,
αλλά και τις µελλοντικές τους προοπτικές. Τα παιδιά και οι έφη-
βοι ως πιο ευάλωτες οµάδες χρήζουν ιδιαίτερης ψυχοκοινωνικής
µέριµνας. Δυστυχώς η Ελλάδα δεν διαθέτει ένα ενιαίο και συν-
τονισµένο σύστηµα διάγνωσης και αξιολόγησης των αναγκών
των παιδιών και γενικότερα παιδικής προστασίας. Ο τοµέας ψυ-
χικής υγείας χαρακτηρίζεται από ασάφεια, διοικητικές επιβαρύν-
σεις και αλληλεπικαλυπτόµενες κατακερµατισµένες αρµοδιό-
τητες Υπουργείων και φορέων, που επηρεάζουν σηµαντικά την
παροχή υποστήριξης και φροντίδας στα παιδιά που την έχουν
ανάγκη. 

Επιπρόσθετα, η απουσία ενιαίων πρωτοκόλλων εργαλείων
αξιολόγησης και παραποµπής, καθώς και θεσµοθετηµένων τρό-
πων συνεργασίας, µεταξύ των φορέων και των υπηρεσιών, έχει
ως αποτέλεσµα να διαφοροποιείται η µεταχείριση των παιδιών,
ανά περίπτωση και από περιοχή σε περιοχή. Και αυτό επιπλέον
οδηγεί αρκετές φορές σε καθυστέρηση αξιολόγησης των παι-
διών, σε παρατεταµένη νοσηλεία αυτών, σε µειωµένη ποιότητα
φροντίδας και ανεπαρκή υποστήριξη των επαγγελµατιών υγείας. 

Οι δοµές αποδεικνύονται ανεπαρκείς, καθώς από τη µια υπάρ-
χει µεγάλη αναµονή, που κάνει περίπου τους µισούς να απευθύ-

νονται σε κάποιον ιδιώτη και από την άλλη, υπάρχει έλλειψη
δοµών σε κάποιες περιοχές και υπερσυγκέντρωση σε µεγάλα
αστικά κέντρα, όπως η Αθήνα και η Θεσσαλονίκη. 

Η πρωτοβουλία για την υγεία έχει συνεισφέρει σε µεγάλο
βαθµό στην αναβάθµιση του τοµέα της υγείας και ειδικότερα
στην ψυχική υγεία. Το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», µε µια σειρά
συµβάσεων και δωρεών, θα συντείνει να κάνει αυτό που θα
έπρεπε να έχει κάνει ήδη η πολιτεία στο σύστηµα ψυχικής
υγείας, δηλαδή, τη δηµιουργία ενός δικτύου εξειδικευµένης ποι-
οτικής φροντίδας σε όλη τη χώρα, µε την εκπαίδευση δηµοσίων
λειτουργών, των επαγγελµατιών ψυχικής υγείας παιδιών και εφή-
βων, την ανάπτυξη ηλεκτρονικών εργαλείων και ψηφιακών µέσων
τηλεϊατρικής και την οργάνωση της συµµετοχής εφήβων σε συµ-
βουλευτικές οµάδες.

Επίσης, η «Πρωτοβουλία για την Υγεία» έχει αποδείξει στο
κράτος ότι εάν υπάρχει συνεργασία µε φορείς πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας, µπορεί να ακούγεται η φωνή της κοινότητας,
µπορεί να ακούγονται τα παιδιά και οι έφηβοι, οι γονείς και οι
φροντιστές τους, καθώς και οι υποεκπροσωπούµενες µειονότη-
τες.

Είναι σηµαντικές και καλοδεχούµενες οι δωρεές από ιδιωτι-
κούς φορείς, γιατί συµπληρώνουν τα όποια κενά στην υγεία.
Ωστόσο, µπορούν να λειτουργήσουν µόνο συµπληρωµατικά και
το Υπουργείο Υγείας οφείλει να διαµορφώσει το κατάλληλο πλαί-
σιο για την επαρκή κάλυψη των αναγκών του πληθυσµού και ιδι-
αιτέρως των παιδιών και των εφήβων. Ένα εθνικό σχέδιο που θα
στηρίζεται και θα υλοποιείται από όλους απαρέγκλιτα.

Φυσικά, είµαστε θετικοί και επικροτούµε την προσπάθεια του
έργου που πραγµατοποιείται. Αποδεικνύεται ότι υπάρχει τρόπος
για την αντιµετώπιση και τη διαχείριση της ψυχικής υγείας και
των εξαρτήσεων εν γένει, αλλά υπολείπεται η πολιτική βούληση.
Και διαπιστώνει κανείς ότι υπολείπεται η πολιτική βούληση, όταν
φέρνει σε αντιπαράθεση το εν λόγω πρόγραµµα µε το νοµοσχέ-
διο, που µέχρι χθες ήταν σε διαβούλευση µε την ολοκλήρωση
της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που φαινοµενικά έρχεται να ορίσει ένα
πλαίσιο λειτουργίας στην ψυχική υγεία και παραβλέπει στοιχει-
ώδεις µεταρρυθµίσεις και δικλίδες ασφαλείας, ώστε να λειτουρ-
γήσει αποτελεσµατικά και προς όφελος των πολιτών.
Χαρακτηριστικό παράδειγµά του είναι η έλλειψη διασφάλισης
λειτουργίας των κέντρων πρόληψης, που κατά αντιστοιχία στο
πρόγραµµα που σήµερα εµπεριέχεται στη σύµβαση, λειτουρ-
γούν, όπως τα συµβουλευτικά κέντρα. 

Ενδεικτικά ανέφερα το παράδειγµα, γιατί και το δίκτυο που δη-
µιουργείται και θα περιέλθει στη διοίκηση του ελληνικού δηµο-
σίου, θα πρέπει να ενταχθεί στη λειτουργία της νέας δοµής της
ψυχιατρικής µεταρρύθµισης, δηλαδή, στον αρµόδιο υπεύθυνο
της ΥΠΕ. Υπάρχει περίπτωση αυτό το µοντέλο να λειτουργήσει;
Διατηρούµε πολύ ισχυρές επιφυλάξεις. 

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ ήµασταν και είµαστε αρωγοί κάθε προσπά-
θειας που κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση. Παράλληλα,
όµως, θα είµαστε αυστηροί κριτές στις ανεπάρκειες της Κυβέρ-
νησης. 

Υπερψηφίζουµε την κύρωση της σύµβασης, µε την ευχή να πα-
ραδειγµατιζόµαστε όλοι και κυρίως οι διοικούντες από θετικές
πρακτικές που ενισχύουν τον χώρο της υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τσίµαρη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Αντιπρόεδρο της Βουλής κ. Γε-
ώργιο Λαµπρούλη από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Επιτρέψτε µου, πριν αναφερθούµε στο νοµοσχέδιο, να ανα-
φερθώ σε κάτι άλλο, γιατί θεωρούµε αναγκαίο να θέσουµε ένα
πολύ σοβαρό ζήτηµα και να το καταγγείλουµε, µε βάση και την
πληροφόρηση που έχουµε. Πληροφορούµαστε ότι σήµερα στο
λιµάνι της Θεσσαλονίκης ένας εµπορικός συρµός ναυλωµένος
από το ΝΑΤΟ θα φορτώσει κοντέινερς που έχουν συγκεντρωθεί
τις προηγούµενες ηµέρες εκεί και θα αναχωρήσει το πρωί για τα
ελληνοβουλγαρικά σύνορα µε τελικό προορισµό τα Σκόπια. Και
µιλάµε για κοντέινερς µε στρατιωτικό υλικό µεγάλης ποσότητας,
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αφού ο συρµός αποτελείται από τρεις µηχανές µαζί. 
Και εδώ να υπενθυµίσουµε ότι τον περασµένο Μάη η Κυβέρ-

νηση είχε αποστείλει, επίσης από τη Θεσσαλονίκη, εκατοντάδες
τόνους πολεµικού υλικού, στο οποίο περιλαµβανόταν ακόµα και
τον απαγορευµένο λευκό φώσφορο, διά µέσου της Ρουµανίας
στον ιµπεριαλιστικό πόλεµο στην Ουκρανία. 

Η Ελλάδα έχει µετατραπεί σε νατοϊκό ορµητήριο σε βάρος
άλλων λαών, µε µεγάλο κίνδυνο για τον λαό µας, µε ευθύνη της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και των νατοϊκών κοµµάτων.
Η χώρα εµπλέκεται στους ιµπεριαλιστικούς πολέµους και σχε-
διασµούς, εµείς το καταγγέλλουµε και καλούµε την Κυβέρνηση
και τα άλλα κόµµατα να τοποθετηθούν. Ο λαός απαιτεί να στα-
µατήσει τώρα η µεταφορά νατοϊκού πολεµικού υλικού στην Ου-
κρανία και να απεµπλακεί η χώρα από τους ιµπεριαλιστικούς
σχεδιασµούς. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου
να αναδείξουµε κάποιες περαιτέρω πλευρές ή συνολικά, εάν θέ-
λετε και στη βάση των τοποθετήσεων έως τώρα, από την περίοδο
που ξεκινήσαµε να συζητάµε στην Ολοµέλεια τις επιµέρους κυ-
ρώσεις, µέχρι και τη βασική κύρωση του 2018. 

Ξεκαθαρίζουµε ότι ως κόµµα, δεν είµαστε αντίθετοι σε µέτρα
τα οποία µπορούν να βελτιώσουν τις παροχές, τις συνθήκες πε-
ρίθαλψης του λαού και ιδιαίτερα αυτές που αφορούν την έγκαιρη
διάγνωση και θεραπεία του λαού µας. Και, βεβαία, αναδει-
κνύουµε συστηµατικά τις τεράστιες ελλείψεις στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας σε υποδοµές, εξοπλισµό και προσωπικό στα
νοσοκοµεία, την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, την επείγουσα
νοσοκοµειακή φροντίδα. Παράλληλα, διεκδικούµε την επίλυσή
τους µε τις παρεµβάσεις µας, µέσω των διαδικασιών της Βουλής
και κυρίως µε τη δράση µας στο πλαίσιο του εργατικού και λαϊ-
κού κινήµατος. 

Θέλουµε να επισηµάνουµε ότι τέτοια µέτρα πρέπει να αποτε-
λούν αποκλειστικά ευθύνη του κράτους, να χρηµατοδοτούνται
πλήρως από τον κρατικό προϋπολογισµό, να εξασφαλίζεται η
στελέχωση µε µόνιµο προσωπικό πλήρους και αποκλειστικής
απασχόλησης και να εξασφαλίζεται επαρκής και σύγχρονος ια-
τροµηχανολογικός εξοπλισµός και όλα αυτά να αποτελούν
µέρος του πανελλαδικά ανεπτυγµένου Δηµόσιου Συστήµατος
Υγείας, προκειµένου να µπορούν να παρέχονται έγκαιρα, µε
ασφάλεια και απολύτως δωρεάν όλες οι προληπτικές διαγνωστι-
κές και θεραπευτικές πράξεις σε όσους, φυσικά, έχουν ανάγκη
χωρίς όρους και προϋποθέσεις. 

Οι δηµόσιες υπηρεσίες υγείας, η ανάπτυξή τους και η απολύ-
τως και καθολική αξιοποίησή τους από τον λαό κατά τη γνώµη
µας δεν µπορεί να εξαρτάται από τη φιλανθρωπία, τον εθελοντι-
σµό και την ατοµική διάθεση προσφοράς. Αποτελεί λαϊκό δι-
καίωµα και κρατική ευθύνη, που απορρέουν από τον χαρακτήρα
που πρέπει να έχουν αυτές οι υπηρεσίες και επιπλέον από το γε-
γονός ότι οι εργαζόµενοι και τα άλλα λαϊκά στρώµατα είναι αυτά
που παράγουν τον πλούτο στη χώρα µας.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι το κράτος πρέπει να εξασφαλίζει πλή-
ρως αυτές τις δοµές και τις υπηρεσίες και µόνο επικουρικά και
συµπληρωµατικά να αξιοποιούνται τυχόν προσφορές. Μπορεί να
ακούσουµε -το ακούγαµε και στις προηγούµενες συνεδριάσεις
γύρω από τα ζητήµατα των δωρεών- το επιχείρηµα ότι το κράτος
δεν έχει λεφτά είτε υπήρχε η κρίση τότε είτε τώρα δηµοσιονοµι-
κοί περιορισµοί. 

Όµως η πραγµατικότητα λέει ότι και στην περίοδο των αυξη-
µένων ρυθµών ανάπτυξης το κράτος και το κεφάλαιο µε όλες τις
κυβερνήσεις του υποχρηµατοδοτούσαν το δηµόσιο σύστηµα
υγείας, δεν ανέπτυσσαν τις αναγκαίες υποδοµές, έπαιρναν
µέτρα περικοπών των δηµόσιων παροχών, οι ασθενείς πλήρωναν
πολλά περισσότερα και όλα αυτά σήµερα φυσικά επιταχύνονται
και πολλαπλασιάζονται, διότι ακριβώς αυτού του τύπου η ανά-
πτυξη µε ατµοµηχανή τους επιχειρηµατικούς οµίλους είναι σε
πλήρη αντίθεση µε τις λαϊκές κοινωνικές ανάγκες. Το κράτος
ποτέ δεν έχει λεφτά για τις ανάγκες των λαϊκών στρωµάτων ούτε
στη φάση της καπιταλιστικής ανάπτυξης ούτε στη φάση της κα-
πιταλιστικής οικονοµικής κρίσης, διότι ξεκάθαρα αποτελεί πολι-
τική επιλογή η παντός είδους στήριξη των επιχειρηµατικών
οµίλων µέσω φοροαπαλλαγών, φοροελαφρύνσεων, ζεστού χρή-

µατος για την εξασφάλιση της ανταγωνιστικότητας, δηλαδή της
υψηλής κερδοφορίας τους. 

Εµείς λέµε ότι αυτά που παράγουν οι εργαζόµενοι και πολύ
περισσότερο αυτά που εµποδίζονται να παράγουν λόγω ακριβώς
της καπιταλιστικής ιδιοκτησίας φτάνουν και περισσεύουν για την
ανάπτυξη ενός δηµόσιου, σύγχρονου, καθολικού και δωρεάν συ-
στήµατος υγείας. Άλλωστε τα χρήµατα που θα διαθέσει το
ίδρυµα είτε για τη συγκεκριµένη σύµβαση που συζητούµε είτε
για το σύνολο της σύµβασης -από το 2018 και εντεύθεν- αποτε-
λούν ένα µικρό µέρος των κερδών που προέκυψαν από την άγρια
εκµετάλλευση των εργαζοµένων, από τον απλήρωτο χρόνο ερ-
γασίας τους που δηµιουργεί τα κέρδη και από την εκµετάλλευση
των φυσικών πόρων της χώρας µας και όχι µόνο, του πλούτου
κάθε χώρας.

Δείτε ποιο είναι το οξύµωρο. Την ίδια ώρα που η Ελλάδα ηµε-
ρησίως δαπανά 500.000 ευρώ για να έχουµε τη φρεγάτα στην
Ερυθρά Θάλασσα που «υποστηρίζει» τα δικαιώµατα της χώρας
µας και τα σύνορά µας στην Ερυθρά Θάλασσα, έως 500.000
προβλέπεται µε βάση και το νοµοσχέδιο το συγκεκριµένο ύψος
δαπάνης για την ανακατασκευή του χώρου στο Νοσοκοµείο Παί-
δων «Η Αγία Σοφία». 

Φυσικά εµείς, όπως είπαµε και στην επιτροπή, το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα, το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου δεν µπορούµε να
το αντιµετωπίζουµε -και δεν το αντιµετωπίζουµε- αποσυνδεδε-
µένο είτε αποσπασµατικά από τους στόχους συνολικά αφ’ ενός
της δωρεάς, αλλά και πιο συγκεκριµένα µε βάση και τη συζήτηση
που έγινε για τον ν.5015/2023, τον οποίο και καταψηφίσαµε. 

Η σύµβαση η συγκεκριµένη αφορά στον σχεδιασµό και στην
υλοποίηση του πενταετούς επιστηµονικού προγράµµατος για την
ενίσχυση του τοµέα της ψυχικής υγείας παιδιών και εφήβων στην
Ελλάδα και τη διασφάλιση της ποιότητας της παρεχόµενης
φροντίδας στις δηµόσιες υποδοµές ψυχικής υγείας και αντί-
στοιχα εντάσσεται στη δηµιουργία σε έξι πόλεις της Ελλάδας αν-
τίστοιχων κέντρων αναφοράς τα οποία θα χρηµατοδοτηθούν από
το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» µε τη γνωστή στελέχωση είκοσι
πέντε, τριάντα ατόµων, όπως αναφέρεται, και σε συνεργασία πα-
ράλληλα µε το SMI µε έδρα τη Νέα Υόρκη. 

Αυτά τα κέντρα αναφοράς θα δραστηριοποιηθούν γύρω από
το ερευνητικό, κλινικό και εκπαιδευτικό έργο. Πρόκειται, δηλαδή,
για έναν µηχανισµό στον οποίο εκχωρείται η προσαρµογή του
περιεχοµένου και της κατεύθυνσης των προγραµµάτων ψυχικής
υγείας παιδιών και εφήβων και του ελέγχου τους µε την αντί-
στοιχη εκπαίδευση των σχετικών ειδικοτήτων υγειονοµικών κυ-
ρίως του δηµόσιου τοµέα. Και, βέβαια, περίοπτη θέση στους
στόχους κατέχει η εξασφάλιση των λεγόµενων «βέλτιστων πρα-
κτικών». Και έτσι µετά την πάροδο της πενταετίας όπως προβλέ-
πεται στη συµφωνία και στο πιλοτικό στάδιο εφαρµογής, τα
κέντρα αναφοράς µαζί µε το προσωπικό τους θα ενσωµατωθούν
στις δηµόσιες µονάδες υγείας και θα αναλάβει πλέον το δηµόσιο
να χρηµατοδοτήσει και να λειτουργήσει αυτούς τους τοµείς ψυ-
χικής υγείας παιδιών και εφήβων. Τώρα για ποιο δηµόσιο µιλάµε
είναι ένα ερώτηµα. Πλέον τα νοσοκοµεία και δηµόσια υγεία, οι
δηµόσιες δοµές υγείας µε την εµπορευµατοποίηση και την συ-
νεχώς αυξανόµενη επιχειρηµατική τους δράση έχουν χάσει
πλέον αυτό που λέµε τον όποιο δηµόσιο χαρακτήρα τους. Μόνο
κατ’ όνοµα είναι δηµόσιες. Άµα περάσεις την πύλη, µέσα λει-
τουργούν ξεκάθαρα ως ανώνυµες εταιρείες. 

Σε αυτή τη συµφωνία δεν υπάρχουν ζητήµατα -τα οποία προ-
φανώς εµείς τα αναδεικνύουµε- που αφορούν την ανάπτυξη και
τη στελέχωση των δηµόσιων µονάδων ψυχικής υγείας. Καµµιά
αναφορά. Πρακτικά τι γίνεται; Ανατίθεται σε ένα ιδιωτικό φορέα
εκτός δηµόσιου συστήµατος να αναµορφώσει τον προσανατολι-
σµό, το περιεχόµενο και τις προτεραιότητες σχετικά µε την ψυ-
χική υγεία παιδιών και εφήβων, καθώς και την αντίστοιχη
εκπαίδευση του προσωπικού των δηµόσιων µονάδων υγείας. 

Στην επιτροπή είχαµε βάλει ερωτήµατα και θα περιµέναµε µια
απάντηση. Δεν ξέρω αν απαντήθηκαν γιατί έπρεπε να εγκατα-
λείψω την επιτροπή λόγω υποχρεώσεων στην Αίθουσα της Ολο-
µέλειας. 

Το υπάρχον επιστηµονικό δυναµικό των πανεπιστηµίων, των
δηµόσιων νοσοκοµείων είναι ή δεν είναι επαρκές προκειµένου να
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παρακολουθεί τις εξελίξεις και να επικαιροποιεί το περιεχόµενο
της παρέµβασης; 

Έχει ή δεν έχει την ικανότητα αυτό το προσωπικό να ασχολη-
θεί µε την εκπαίδευση των σχετικών κλάδων των υγειονοµικών;
Αν έχει γιατί δεν το αναλαµβάνουν αυτοί οι επιστήµονες που
έχουµε; 

Με την παρούσα σύµβαση δεν έχουµε απλά µία διάθεση χρη-
µατοδότησης από ένα ίδρυµα για να βελτιωθούν έστω δηµόσιες
υποδοµές µε την ανάπτυξή τους, τη στελέχωσή τους, αλλά στην
ουσία πρόκειται για ευθεία παρέµβαση µε τη σύµφωνη γνώµη
της Κυβέρνησης στον έλεγχο του περιεχοµένου και των κριτη-
ρίων της ψυχικής υγείας παιδιών και εφήβων. Σε αυτό, όπως εί-
παµε και στην επιτροπή, δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε και γι’
αυτό θα το καταψηφίσουµε. 

Και, βέβαια, το δεύτερο ζήτηµα σε ό,τι αφορά την τοποθέτησή
µας µε την αρνητική ψήφο είναι ότι αυτό το σχέδιο νόµου προ-
ωθείται ταυτόχρονα -εδώ µπορείτε να µας πείτε και πότε θα ξε-
κινήσει στις επιτροπές- µε το σχέδιο νόµου που φέρνετε µε τις
αντιλαϊκές αντιδραστικές προβλέψεις στον χώρο της δηµόσιας
ψυχικής υγείας, µε το κλείσιµο των δύο από τα τρία δηµόσια ψυ-
χιατρεία, την ουσιαστική παράδοση των αναγκών στην ιδιωτική
επιχειρηµατική δράση, ανοιχτή ή συγκαλυµµένη, µέσω των δια-
φόρων δηλαδή µη κυβερνητικών οργανώσεων ή και άλλων «φι-
λανθρώπων» που εµφανίζονται ή θα εµφανιστούν στο µέλλον. 

Συνεπώς το κύριο δεν είναι οι παρεµβάσεις που θα γίνουν στο
κτήριο, τα µερεµέτια, του νοσοκοµείου «Αγία Σοφία» αλλά ότι
αυτό ακριβώς εντάσσεται στην πολιτική υλοποίησης των αντιλαϊ-
κών µέτρων στην ψυχική υγεία. Έτσι και η δωρεά αποτελεί ξεκά-
θαρα το προκάλυµµα, το «τυράκι», αν θέλετε, για να µη φαίνεται
η φάκα που ετοιµάζεται και από βδοµάδα θα το συζητήσουµε και
στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής και βέβαια όταν θα έρθει
στην Ολοµέλεια. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει κα-
ταδικαστεί ήδη εδώ και µήνες -και πολύ περισσότερο το τελευ-
ταίο διάστηµα- από την πλειοψηφία των εργαζοµένων στον χώρο
όχι µόνο της ψυχικής υγείας αλλά συνολικά της υγείας, από σω-
µατεία και γονείς. 

Γιατί µπαίνουν όχι µόνο ψυχιατρικά ζητήµατα ή ελέγχου δια-
χείρισης των δοµών ψυχικής υγείας, αλλά αναδεικνύονται µέσα
από το νοµοσχέδιο και τα ζητήµατα της απεξάρτησης στο σύ-
νολό της.

Έτσι, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο εµείς λέµε να µην κατατεθεί.
Πάρτε το πίσω. Αποτελεί όνειδος γι’ αυτόν τον τοµέα που πρό-
κειται να νοµοθετήσετε και να ξέρετε ότι στην πράξη δεν πρό-
κειται να εφαρµοστεί. Ήδη όλη η ελληνική κοινωνία βρίσκεται
απέναντι -και το ξέρετε πολύ καλά- σε αυτό το νοµοσχέδιο, απέ-
ναντι σε αυτό το «έκτρωµα» που φέρνετε. 

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Αντιπρόεδρο. 
Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης

κ. Μαρία Αθανασίου. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, καλοδεχούµενη η δωρεά

Νιάρχου. Καλύπτει πολλές και βασικές ανάγκες στον τοµέα
υγείας. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η
από 28-3-2024 Επιµέρους Σύµβαση Δωρεάς - Έργο ΧΙΙ, Παράρ-
τηµα 14 της από 6-9-2018 κύριας σύµβασης δωρεάς µεταξύ του
Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του ελ-
ληνικού δηµοσίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδο-
µών στον τοµέα της υγείας. Η εν λόγω δωρεά του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος» κυρώθηκε µε τον ν.4564/2018 µε τα συνηµ-
µένα σε αυτήν παραρτήµατα, πρώτον, µνηµόνιο συνεργασίας
και, δεύτερον, τοπογραφικό διάγραµµα, που υπογράφησαν µε-
ταξύ των συµβαλλοµένων. 

Η υλοποίηση της δωρεάς του ιδρύµατος αφορά στη µελέτη,
την ανακατασκευή, την ανακαίνιση και τον εξοπλισµό ενός υφι-
στάµενου κτηρίου επί του νοσοκοµείου. Αυτό το κτήριο πρόκειται
να λειτουργήσει ως κέντρο αναφοράς για την ψυχική υγεία παι-
διών και εφήβων στην Αθήνα. 

Όπως είπαµε και στην αρχή, είναι ευπρόσδεκτες οι δωρεές

ιδιωτών. Ωστόσο επισηµαίνουµε ότι δεν είναι δυνατόν αυτές οι
δωρεές να υποκαθιστούν το κράτος, το οποίο οφείλει να µεριµνά
για την ευηµερία κάθε τοµέα της δηµόσιας σφαίρας, όπως ο το-
µέας της δηµόσιας υγείας. Και εύλογα γεννιέται το ερώτηµα: τι
θα απογίνουν τα έργα όταν λήξουν οι δωρεές; Θα συνεχίσει η
Κυβέρνηση το έργο το οποίο στήριξαν οι δωρητές ή θα το εγκα-
ταλείψει και θα το αφήσει να µαραζώσει µέχρι να καταστραφεί;
Η µέχρι τώρα πολιτική της Κυβέρνησης δυστυχώς επιβεβαιώνει
ότι η Κυβέρνηση επιδιώκει να ωθεί τους πολίτες προς τους ιδιώ-
τες, µε κάθε κόστος, κυρίως µε το να υποβαθµίζει συστηµατικά
και ηθεληµένα την ποιότητα παροχών υπηρεσιών υγείας, να
κρατά υποστελεχωµένες και υποβαθµισµένες τις δηµόσιες
δοµές υγείας και να εξωθεί τους υγειονοµικούς στα όρια των φυ-
σικών και ψυχικών αντοχών τους. Τι άραγε χρησιµεύουν τα νο-
σοκοµεία χωρίς ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, χωρίς
έµψυχο προσωπικό;

Όσον αφορά τα κενά των νοσοκοµείων µε έλλειµµα τριάντα
εννέα γιατρών, ως επί το πλείστον παθολόγων, είναι ευθύνη της
Κυβέρνησης αυτή η υποστελέχωση, που ουδέποτε θέσπισε ει-
δικά µέτρα για τις νησιωτικές και άγονες περιοχές και που δεν
τηρεί ούτε καν την πρόβλεψη για αναπροσαρµογή του επιδόµα-
τος άγονης περιοχής που όφειλε να υλοποιήσει ως τις 30-6-2023.

Σας κάνουµε προτάσεις ως Ελληνική Λύση: βάλτε 1 ευρώ για
κάθε διανυκτέρευση τουριστών. Έτσι κι αλλιώς δεν νοείται του-
ρισµός χωρίς να έχουν κάλυψη υγείας. Κάντε συντάξιµες τις
εφηµερίες των γιατρών στην παραµεθόριο, που είναι πολλές.
Αυτά είναι τα κίνητρα. Δεν θέλετε να τα δώσετε. Σας τα λέµε,
σας τα ξαναλέµε. Έτσι θα καλυφθούν οι θέσεις. 

Τώρα ακούµε και το υποχρεωτικό κάλεσµα του Υπουργού
Υγείας για εφηµέρευση ιδιωτών στα νοσοκοµεία και µε απειλητι-
κές συνθήκες εργασίας, αφού ακούστηκε ότι θα τους αφαιρεθεί
η συνταγογράφηση αν δεν πάνε. Μα, σοβαρά, θα κάνετε επίταξη
στους ιδιώτες γιατρούς; Τόσο δύσκολο σας είναι να κάνετε το
αυτονόητο, να καταλάβετε γιατί οι γιατροί δεν θέλουν να διορι-
στούν στο δηµόσιο και να βρείτε λύσεις βιώσιµες και όχι αυταρ-
χικές; Είναι επιστήµονες, κύριοι συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ.
Το ξέρετε πολύ καλά ότι έχουν χρόνια σπουδών και έχουν ένα
επάγγελµα µεγάλης ευθύνης. Δεν είναι σωστό, λοιπόν, να τους
φέρεται η πολιτεία µε τόση απαξίωση, αλλά και θα πρέπει να
αφουγκραστείτε τα προβλήµατά τους. 

Επιστρέφω στο νοµοσχέδιο. 
Άρθρο 1, σκοπός και αντικείµενο - περιγραφή του έργου. Το

έργο θα αναλύεται σε τέσσερις άξονες: πρώτον, τη σύσταση και
λειτουργία του Κέντρου Αναφοράς Αθήνας στο πλαίσιο του Πα-
νελλήνιου Δικτύου Αναφοράς για την Ψυχική Υγεία Παιδιών και
Εφήβων. Δεύτερον, την κατάρτιση, τον σχεδιασµό, την υλοποί-
ηση και τη διάδοση, µε έµφαση στην περιοχή της Αττικής, των
εκπαιδευτικών προγραµµάτων στις βασικές αρχές ψυχικής
υγείας και παιδικής προστασίας και στις βασικές αρχές ψυχικής
υγείας και παιδικής προστασίας για εκπαιδευτικούς. Τρίτον, την
κατάρτιση, τον σχεδιασµό, την υλοποίηση και τη διάδοση, µε έµ-
φαση στην περιοχή της Αττικής, των εκπαιδευτικών προγραµµά-
των στις εξειδικευµένες ψυχοθεραπευτικές µεθόδους και,
τέταρτον, την παροχή ποιοτικής ψυχικής φροντίδας σε παιδιά
και εφήβους στην περιοχή της Αττικής µέσω της συνεργασίας
και της ενίσχυσης του έργου της Παιδοψυχιατρικής Κλινικής του
Νοσοκοµείου Παίδων «Η Αγία Σοφία». 

Άρθρο 2, όροι υλοποίησης της δωρεάς του έργου. Το ερώ-
τηµα που τίθεται είναι κατά πόσον θα ευθύνεται ο δωρητής σχε-
τικά µε την ασφάλεια των εγκαταστάσεων και του εξοπλισµού
που θα παραδώσει. 

Άρθρο 3, χρονοδιάγραµµα υλοποίησης. Ας ελπίσουµε ότι η
πρόοδος των εργασιών δεν θα σκοντάψει σε γραφειοκρατικές
αγκυλώσεις. Η καθηµερινότητα έχει γίνει πολύ πιο πολύπλοκη
και η Κυβέρνηση επιµένει να διατηρεί διαδικασίες δαιδαλώδεις
και µε κίνδυνο πολύµηνων καθυστερήσεων. Προβληµατιζόµαστε
ότι ούτε η δωρεά Νιάρχου θα γλιτώσει από αυτή τη γραφειοκρα-
τία. 

Η Κυβέρνηση υποστηρίζει ότι νοιάζεται για την ψυχική υγεία
των παιδιών και των εφήβων. Σχεδιάζει, οργανώνει κέντρα θερα-
πείας, διαφηµίζει. Το ερώτηµα το οποίο θα απευθύνουµε στην
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Κυβέρνηση είναι: ποια µέτρα λαµβάνει για την πρόληψη των φαι-
νοµένων των ψυχικών διαταραχών; Έχει ποτέ σκεφθεί η Κυβέρ-
νηση ότι η πλειοψηφία των συµπτωµάτων είναι ψυχοσωµατικής
προέλευσης; Έχει ποτέ αναλογιστεί ότι όλα αυτά είναι αποτελέ-
σµατα και εκφράσεις άγχους και ανασφάλειας, τα οποία η ίδια
έχει ενσπείρει στους πολίτες;

Όταν η Κυβέρνηση έχει αναγάγει την καθηµερινή επιβίωση σε
ράλι, όταν κυνηγά και περιθωριοποιεί όσους τολµούν να εκφρά-
ζονται, όταν στιγµατίζει τους αντιφρονούντες, όταν τους εµπλέκει
σε φοβερές γραφειοκρατικές εφιαλτικές και αδιέξοδες διαδικα-
σίες σε σχεδόν όλους τους τοµείς της καθηµερινότητας, όταν
τους στερεί την εργασία, την παραγωγή, όταν θάβει τα όνειρα επι-
χειρηµατικότητας σε φρικτές γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και
στερεί τα όνειρα από τους γονείς των εφήβων, όταν η επιβίωση
φαίνεται αδύνατη, όταν η περιουσία απειλείται από ουρανοκατέ-
βατα πρόστιµα απίθανης εφευρετικότητας, από απίστευτη απα-
ξίωση και από αποκλεισµό οποιασδήποτε µεταβίβασης είτε
αξιοποίησής της λόγω της διαφοράς λίγων τετραγωνικών εκατο-
στών, ενώ παράλληλα η ίδια η Κυβέρνηση δέχεται αδιαµαρτύρητα
και ευρισκόµενη σε ρόλο αµέτοχου θεατή τους µαζικούς πλειστη-
ριασµούς πρώτης κατοικίας για λίγα ή περισσότερα ευρώ, χωρίς
να προστατεύει τους πολίτες ούτε στο παραµικρό από τα funds,
τα οποία η ίδια προσκάλεσε στο σπίτι µας, ας µην προσπαθεί να
µας υποβαθµίσει και τη νοηµοσύνη µας λέγοντας ότι δήθεν µερι-
µνά για την οικογένεια και τους επαγγελµατίες. 

Ποιος µικροµεσαίος, λοιπόν, µπορεί κάτω από αυτές τις συν-
θήκες να ανοίξει σπιτικό; Ποιος µπορεί να κάνει παιδιά και να τα
αναθρέψει αξιοπρεπώς; Ποιος µπορεί να ανοίξει µαγαζί και να
είναι σίγουρος ότι του χρόνου δεν θα αλλάξει το φορολογικό
πλαίσιο και δεν θα επινοηθούν απίθανοι φόροι και τέλη που θα
τον πνίξουν; Ποιος µπορεί να εγγυηθεί ότι από τη µια στιγµή στην
άλλη δεν θα του επιβληθούν απίθανα τέλη είτε πρόστιµα για το
κτήµα στο χωριό, φερ’ ειπείν;

Ποιος, λοιπόν, θα τολµήσει να κάνει το οτιδήποτε όταν δεν
µπορεί να αντεπεξέλθει σε έκτακτες δαπάνες, επί παραδείγµατι
1.000 µόλις ευρώ; Όταν οικογενειάρχες, γονείς παιδιών και εφή-
βων, ζουν κάτω από τέτοιες ανασφάλειες και αβεβαιότητες πώς
µπορεί να µην έχουν άγχος και µην να το µεταδίδουν στα παιδιά
τους; Όταν οι γονείς πνίγονται σε ανεργία, ανέχεια, γκρέµισµα
των ονείρων τους και πλήρη αβεβαιότητα για το µέλλον, ποιο
µέλλον µπορούν να ονειρεύονται τα παιδιά τους και οι έφηβοι;

Τα φαινόµενα ψυχικής νόσου των εφήβων οφείλονται εν πολ-
λοίς στην κακή ψυχολογική κατάσταση των γονέων τους και στη
διάλυση της οικογένειας, διάλυση στην οποία έχει συµβάλει δρα-
µατικά η πολιτική σας. Αν προτίθεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση να
λάβει µέτρα προστασίας της ψυχικής υγείας των παιδιών και των
εφήβων, ας φροντίσει πρώτα για την πνευµατική και υλική ευη-
µερία των γονέων, πρώτα ας στηρίξει την οικογένεια. Και όταν
στηριχθεί η οικογένεια, θα γεννήσει υγιείς σωµατικά, ψυχικά και
πνευµατικά ανθρώπους. Είναι θέµα καθαρά πολιτικής βούλησης.
Ας ελπίσουµε ότι θα το κάνετε. 

Η Ελληνική Λύση ψηφίζει «παρών». 
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την κ.

Αθανασίου. 
Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από τη Νέα Αριστερά

κ. Οζγκιούρ Φερχάτ. 
ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, µεγάλη βιασύνη παρατηρούµε από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης και του Υπουργείου για την ψήφιση του νοµοσχεδίου,
χωρίς όµως να έχουν απαντηθεί πολλά θέµατα τα οποία αναδείχ-
θηκαν κατά τη προχθεσινή µας συζήτηση στην Επιτροπή Κοινω-
νικών Υποθέσεων. 

Όπως ήδη αναφέραµε, επικροτούµε τη δωρεά του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος», που έχει ως στόχο την ενίσχυση και την ανα-
βάθµιση των υποδοµών του δηµόσιου τοµέα υγείας. Άλλωστε, η
συνεργασία του ελληνικού δηµοσίου και του Ιδρύµατος «Σταύ-
ρος Νιάρχος» ξεκίνησε από το 2018 επί υπουργίας Ανδρέα Ξαν-
θού. 

Αποτέλεσµα αυτής της συµφωνίας είναι η ανέγερση τριών νο-
σοκοµείων στη χώρα µας -εµβληµατικά έργα-, του Γενικού Νο-
σοκοµείου Κοµοτηνής στην εκλογική µου περιφέρεια, του
Γενικού Νοσοκοµείου Σπάρτης και του Παιδιατρικού Νοσοκο-
µείου Θεσσαλονίκης. 

Οι συµβάσεις που είχαν υπογραφεί τότε ανάµεσα στο Υπουρ-
γείο Υγείας και το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» είχαν ως σαφή
προσανατολισµό την πλήρη ενσωµάτωση των νοσοκοµείων στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, κάτι που σπεύσατε να αλλάξετε µε την
ανάληψη της διακυβέρνησης, φέρνοντας νέες συµβάσεις µε τις
οποίες µετατρέψατε το νοµικό πρόσωπο των νοσοκοµείων από
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου. Είναι σαφής ο προσανατολισµός σας στη σταδιακή ιδιω-
τικοποίηση του δηµόσιου συστήµατος υγείας. 

Με αυτά τα δείγµατα γραφής, αλλά και µε το νοµοσχέδιο για
τη µεταρρύθµιση της ψυχικής υγείας και των εξαρτήσεων, του
οποίου τελείωσε χθες η διαβούλευση και θα το φέρετε σε ψή-
φιση πριν κλείσει η Βουλή καταµεσής των διακοπών, προκειµέ-
νου να έχετε όσο το δυνατόν λιγότερες αντιδράσεις, όχι µόνο
είµαστε επιφυλακτικοί για τις προθέσεις σας, αλλά γνωρίζουµε
ότι µοναδικός σας στόχος είναι η εκχώρηση της δηµόσιας υγείας
και του ευαίσθητου τοµέα της ψυχικής υγείας και των εξαρτή-
σεων σε ιδιώτες, ΜΚΟ και ΑΜΚΕ. 

Αναφορικά µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, στη συζήτηση
στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων ο Υφυπουργός Υγείας
µάς είπε ότι τώρα ψηφίζουµε τη δωρεά συγκεκριµένου ποσού
της τάξεως έως 500.000 ευρώ για τη µελέτη, ανακατασκευή,
ανακαίνιση και εξοπλισµό υφιστάµενων κτηρίων στο Παιδιατρικό
Νοσοκοµείο «Η Αγία Σοφία», χωρίς βέβαια να συνοδεύεται η σύµ-
βαση από µια µελέτη ανάλυσης κόστους. Εκτός αν αυτό το σχε-
διάγραµµα που επισυνάπτετε το θεωρείτε µελέτη. 

Μας είπε βέβαια ο Υφυπουργός ότι µε το «έως» εννοείτε ότι
όταν θα γίνει διαγωνισµός µπορεί να υπάρξει έκπτωση που θα
περιέλθει µετά τη δικαιοδοσία του ελληνικού δηµοσίου. Δεν πι-
στεύετε, όµως, ότι οι συνάδελφοι Βουλευτές θα έπρεπε να
έχουµε λεπτοµερή ενηµέρωση; 

Καταθέτω στα Πρακτικά το σχεδιάγραµµα αυτό αντί µελέτης,
γιατί πρόκειται για ένα σχεδιάγραµµα και δεν µας αποκαλύπτει
τίποτα περισσότερο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οζγκιούρ Φερχάτ καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο άρθρο 2 της σύµβασης αναφέρονται ρητά οι υποχρεώσεις
που θα βαρύνουν το νοσοκοµείο και τον κρατικό προϋπολογισµό
όταν το έργο θα παραδοθεί. Πρόκειται για την ασφάλεια και τη
φύλαξη, την εύρυθµη λειτουργία και την αποκατάσταση οποιασ-
δήποτε ζηµιάς, την καθαριότητα και οτιδήποτε, τέλος πάντων,
χρειάζεται για την εύρυθµη λειτουργία του. 

Στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους δεν γίνεται
καµµία αναφορά στο ποσό µε το οποίο θα επιβαρυνθεί το νοσο-
κοµείο ή ο κρατικός προϋπολογισµός. 

Δεν πιστεύετε ότι θα έπρεπε να κατατεθεί και ένα σχέδιο προ-
ϋπολογισµού; Για παράδειγµα, θα χρειαστεί επιπλέον προσωπικό
φύλαξης, καθαριότητας; Και πόσο θα επιβαρυνθεί ο προϋπολο-
γισµός του νοσοκοµείου; Γιατί και οι δηµόσιες δαπάνες για την
υγεία χρόνο µε τον χρόνο µειώνονται και οι προϋπολογισµοί των
νοσοκοµείων είναι κάτω από τα όρια λειτουργίας τους. 

Τη σύµβαση, όµως, της δωρεάς για την κτηριακή υποδοµή συ-
νοδεύει και ένα µνηµόνιο συνεργασίας για τον σχεδιασµό και την
υλοποίηση ενός νέου επιστηµονικού προγράµµατος για την ενί-
σχυση του τοµέα της ψυχικής υγείας παιδιών και εφήβων. 

Διαχειριστής του έργου είναι µια αστική µη κερδοσκοπική εται-
ρεία υπό την επωνυµία «Πρωτοβουλία για την παιδική ψυχική
υγεία», που έχει συσταθεί προκειµένου να λειτουργεί ως εγχώ-
ριος φορέας µιας πιλοτικής φάσης διάρκειας πέντε ετών. Την
επιστηµονική εποπτεία αυτής της πιλοτικής φάσης θα έχει µια
ΜΚΟ µε έδρα τη Νέα Υόρκη, όπως µας είπατε, η «Child Mind In-
stitute». 

Μας είπατε επίσης ότι πρόκειται για ένα πενταετές εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα που χρηµατοδοτεί το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρ-
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χος» κόστους 15 εκατοµµυρίων, που βρίσκεται σε συνεργασία
µε αυτή τη ΜΚΟ. Επιπλέον, η ΑΜΚΕ θα προχωρά σε προσλήψεις
προσωπικού σε µία από κοινού επιλογή µε την παιδοψυχιατρική
κλινική του Πανεπιστηµίου Αθηνών. 

Το προσωπικό θα απασχολείται µε συµβάσεις έργου στο κέν-
τρο αναφοράς, αλλά και στην πανεπιστηµιακή κλινική. Μετά το
πέρας του εκπαιδευτικού προγράµµατος, όταν το Υπουργείο θα
αναλάβει τη διοίκηση του έργου, το προσωπικό θα τεθεί υπό τη
διοίκηση του Εθνικού Κέντρου Ψυχικής Υγιεινής και Ερευνών
που είναι ένα σε εποπτευόµενους φορείς του δηµοσίου του
Υπουργείο Υγείας. 

Τα κριτήρια πρόσληψης του προσωπικού θα θέτει το ίδρυµα
και η ΜΚΟ ή η ΑΜΚΕ αυτή; 

Εποµένως, φέρνετε προς ψήφιση µία σύµβαση για βελτίωση
κτηρίου σε ένα δηµόσιο νοσοκοµείο και τη συνοδεύετε µε ένα
µνηµόνιο ανάθεσης δράσης σε µία ΜΚΟ. Με τη σύµφωνη γνώµη
σας, λοιπόν, τα επιστηµονικά κριτήρια και η προσέγγιση της ψυ-
χικής υγείας παιδιών και εφήβων, ενός τόσο ευαίσθητου τοµέα,
και η πρόσληψη του προσωπικού θα ανατεθούν σε έναν ιδιωτικό
φορέα.  

Αναθέτετε δηµόσια εξουσία σε µη κερδοσκοπικούς φορείς,
γιατί αυτή είναι η πολιτική σας: Διαρκώς µειούµενες δηµόσιες
δράσεις και υπηρεσίες και πριµοδότηση επιχειρηµατικών οµίλων
και ΜΚΟ!

Απεµπολείτε από την πλευρά σας την ευθύνη της χρηµατοδό-
τησης του τοµέα της ψυχικής υγείας και καταστρατηγείτε τη συν-
ταγµατική επιταγή ότι το κράτος έχει την ευθύνη της υγείας των
πολιτών. Και είναι η πολιτική σας επιλογή σε έναν τόσο ευαί-
σθητο τοµέα οι δηµόσιες δοµές και οι υπηρεσίες ψυχικής υγείας
να είναι δραµατικά υποστελεχωµένες και απαξιωµένες. 

Αυτή είναι η κυβερνητική και κοινοβουλευτική σας συµπερι-
φορά, να κατεβάσετε ένα νοµοσχέδιο προς ψήφιση µε προπέτα-
σµα την κτηριακή αναβάθµιση, αδιαφορώντας για τους
εµπλεκόµενους φορείς οι οποίοι θα έπρεπε να έχουν κληθεί προ-
κειµένου να πάρουν θέση για το µνηµόνιο συνεργασίας. 

Βέβαια, δεν θεωρούµε τυχαία και τη χρονική στιγµή και τη βια-
σύνη για την ψήφιση της δωρεάς, η οποία έρχεται σε απόλυτη
συµφωνία µε το νοµοσχέδιο για τη µεταρρύθµιση της ψυχικής
υγείας, όπως λέτε εσείς -αντιµεταρρύθµιση, λέµε εµείς-, που
αποτελεί καταστροφή για την ψυχιατρική φροντίδα των ασθενών,
διάλυση των δηµόσιων δοµών στις εξαρτήσεις και κόλαφο για τη
δηµόσια ψυχική υγεία. 

Η Νέα Αριστερά δηλώνει σε όλους τους τόνους ότι προέχει η
στήριξη και η στελέχωση των δηµόσιων δοµών και υπηρεσιών
ψυχικής υγείας και εξαρτήσεων. Πιστεύω ότι είναι επιβεβληµένη
η ανάγκη ενός µοντέλου εθνικού σχεδιασµού και συντονισµού
για την ψυχική υγεία µε ανθρωποκεντρική παρέµβαση, που θα
εξασφαλίζει καθολική πρόσβαση του πληθυσµού, θα µειώνει τις
ανισότητες και θα διαµορφώνεται από το Υπουργείο Υγείας και
το κράτος. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΥΕΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Φερχάτ. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από τη Νίκη, τον

κ. Βρεττό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητάµε σήµερα για µια κύρωση της δωρεάς του Κοινωφε-

λούς Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». 
Γενικά, αυτή την περίοδο στο διεθνές περιβάλλον ο Παγκό-

σµιος Οργανισµός Υγείας έχει ανακτήσει υπερεξουσίες, πολλές
φορές εφαρµόζοντας υπερεθνικές κυβερνητικές πρακτικές. 

Στο εδώ περιβάλλον, στο ντόπιο, τα τελευταία χρόνια, µε πρό-
φαση την πανδηµία του COVID, είδαµε ότι το Υπουργείο Υγείας
άσκησε επιτακτικές πολιτικές και ανάγαγε την υποχρεωτικότητα
ως µια βασική δοµή άσκησης πολιτικής, προκειµένου να προστα-
τευτεί η δηµόσια υγεία, κάτι που τελικά έµεινε συνήθειο στο
Υπουργείο Υγείας. Και τώρα βλέπουµε σε αυτή τη συγκεκριµένη
περίοδο να υπάρχει µια µεγάλη πίεση, επίταξη στην ουσία, επι-
βολής υποχρεωτικής άσκησης δηµοσίου έργου από ιδιώτες για-
τρούς. 

Σε µια περίοδο που καταρρέει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, έχει

χάσει προ πολλού τον δηµόσιο χαρακτήρα του, είναι πολλές
φορές ανακοινωµένο από τον Πρωθυπουργό ότι σε αυτή την πε-
ρίοδο της κυβερνητικής του θητείας θα δώσει όλο το ενδιαφέρον
του πάνω στο ΕΣΥ και γενικά στον τοµέα της υγείας. Παρά
ταύτα, βλέπουµε ότι αδυνατεί να το κάνει και µένουν µόνο οι πρα-
κτικές και οι στοµφώδεις ανακοινώσεις. 

Άλλωστε, πώς µπορεί να υπηρετηθεί αυτή η ανακοίνωση του
Πρωθυπουργού, όταν ο ίδιος ο Υπουργός Υγείας πριν λίγο σε
µία επιτροπή όπου συζητούσαµε τα προβλήµατα της δηµόσιας
υγείας και της παροχής ιατρικών υπηρεσιών κυρίως στη νησιω-
τική Ελλάδα και στην υπόλοιπη ηπειρωτική και γενικά στην περι-
φέρεια, είχε τη βεβαιότητα ότι: Τι να κάνουµε, αφού το πρόβληµα
του συστήµατος υγείας είναι οι µισθοί; Και εµείς δεν µπορούµε
να ανταγωνιστούµε τις βόρειες χώρες που έχουν υψηλούς µι-
σθούς και δεν µπορούµε να ανταγωνιστούµε και το εγχώριο ιδιω-
τικό σύστηµα υγείας, το οποίο δίνει καλύτερες αµοιβές από
αυτές που µπορούµε να δώσουµε στους γιατρούς. 

Αυτή ήταν η παραδοχή ότι τελικά τίποτα δεν µπορεί να γίνει,
άρα για ποιον λόγο να φωνάζετε; Και αφού δεν µπορεί τίποτα να
γίνει καλύτερο, ας αποδεχτούµε κάθε δωρεά. Και είναι κακό να
αποδεχτούµε µια δωρεά; Όχι, βέβαια, όταν αυτή έχει να κάνει µε
τη βοήθεια και τη συνδροµή για τους δικούς τους λόγους, που
κάθε φιλάνθρωπος ευεργέτης ή οικονοµική µονάδα θέλει να προ-
σφέρει, όταν αυτό έχει να κάνει µε τις υποδοµές, έχει να κάνει
µε τις συνθήκες και κυρίως τον εξοπλισµό όλων των ιατρικών νο-
σοκοµείων και κέντρων υγείας. 

Όταν, όµως, αυτές οι δωρεές παρεµβαίνουν στον πυρήνα,
στην ουσία της παροχής και άσκησης πολιτικής και συγκεκριµένα
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που συζητάµε κύρωση της δωρεάς
αφορά την ψυχική υγεία, τότε τα πράγµατα αλλάζουν. Τελικά,
ένας ιδιωτικός φορέας, µια οικονοµική παντοκρατορία -γιατί
αυτά είναι τα κριτήρια- είτε για λόγους φιλανθρωπίας είτε για λό-
γους πολιτικής υπεροχής είτε για λόγους κερδοσκοπίας είτε και
για τα τρία αυτά µαζί έρχεται να παρέµβει σε ένα σύστηµα για
πέντε χρόνια, που πέρα από τα χρήµατα που θα διαθέσει για να
εξωραϊστούν και να γίνουν αντίστοιχα του επιπέδου που θα πρέ-
πει να παρέχεται η ψυχική υγεία σε αυτούς τους ευαίσθητους
πάσχοντες συνανθρώπους µας, όπως και σε προγράµµατα κυ-
ρίως υποστήριξης, σηµεία αναφοράς ερευνητικά που µπορεί να
γίνεται και µε προσωπικό που σίγουρα επιλέγει µια ΜΚΟ, την
οποία υποστηρίζει, συντονίζει και βοηθά, έτσι ώστε µετά από
πέντε χρόνια αυτό το προσωπικό να παραµείνει, όπως ακούστηκε
και από άλλους συναδέλφους, µέσα στο σύστηµα υγείας µε ποια
διαδικασία θα το δούµε τότε.

Αυτές οι πολιτικές, όµως, δεν µπορούν να επιτρέψουν σε ένα
κράτος, το οποίο θέλει να παρέχει το µίνιµουµ των υποχρεώσεων
του -ειδικά όταν αφορά τον τοµέα της ψυχικής υγείας, έναν τόσο
ευαίσθητο τοµέα- να παρέχει µια ουσιαστική άσκηση πολιτικής. 

Εποµένως, εµείς, σαν Νίκη, δεν αποδεχόµαστε ότι µπορεί η
οποιαδήποτε δωρεά να επεµβαίνει στην ουσία άσκησης πολιτι-
κής, γιατί µην ξεχνάµε ότι πριν µερικά χρόνια ήταν της µόδας το
Ίδρυµα «Σόρος» να δίνει λίγο πετρέλαιο για να µπορεί να παρεµ-
βαίνει στην άσκηση της πολιτικής των Βαλκανίων. 

Προφανώς, το συγκεκριµένο ίδρυµα, που µέσω του νοµοσχε-
δίου πρέπει να αποδεχτούµε τη δωρεά, η µόνη του παρέµβαση
είναι -πέρα από τη συγκεκριµένη που αναφέρθηκα προηγούµενα
σχετικά µε τον τρόπο παροχής, προστασίας, ενηµέρωσης, τα
κέντρα αναφοράς και σηµεία αναφοράς της ψυχικής υγείας- να
παρέµβει σε κοινωνικές πολιτικές, οι οποίες επηρεάζουν µονο-
µερώς την πορεία της πολιτικής. 

Στα πλαίσια αυτά εµείς, σαν Νίκη, δεν θα κατοχυρώσουµε
αυτή την κύρωση και καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Βρεττό.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από την Πλεύση

Ελευθερίας, τον κ. Σπυρίδωνα Μπιµπίλα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα ξεκινήσω σήµερα την οµιλία µου, λόγω των ηµερών που

διανύουµε, αποτίοντας φόρο τιµής στους χιλιάδες νεκρούς, τους
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εκτοπισµένους, τους αγνοούµενους της άνανδρης, δήθεν ειρη-
νευτικής επιδροµής και εισβολής του «Αττίλα 2» των Τούρκων
στη µαρτυρική Κύπρο που από αύριο ξεκίνησε και οδήγησε τε-
λικά στην τραγωδία της Κύπρου και στο 35% του νησιού να βρί-
σκεται υπό κατοχή ακόµα και σήµερα, πενήντα χρόνια µετά και
η διεθνής κοινότητα ουσιαστικά να µην λύνει αυτό το τεράστιο
πρόβληµα. 

Η Πρόεδρος µας, Ζωή Κωνσταντοπούλου, έκανε ειδική µνεία
στο Στρασβούργο αυτές τις µέρες όπου βρισκόταν και ήταν η
µόνη που βρισκόταν στο µνηµόσυνο που έγινε πέρυσι για τους
πεσόντες εδώ. Αυτό κάτι σηµαίνει. 

Η µέρα αυτή είναι η απαρχή πολλών δεινών και οδήγησε στη
Μεταπολίτευση στην Ελλάδα χάρη στην οποία βρισκόµαστε σή-
µερα εδώ ελεύθερη και δηµοκρατικά αποφασίζουµε για κάθε τι
που απασχολεί τον ελληνικό λαό, ο οποίος όµως δυστυχώς ακόµα
και σήµερα µετά από πενήντα χρόνια δηµοκρατίας δεν είναι στο
σύνολό του ακόµα ώριµος. Γι’ αυτό έχουµε φτάσει στο σηµείο να
µην γίνονται ακόµα κατανοητά τα ανθρώπινα δικαιώµατα από
όλους και έχουµε φαινόµενα, όπως αυτά των συνεχόµενων γυ-
ναικοκτονιών, για τις οποίες παρά τις πιέσεις και ειδικά της Προ-
έδρου µας της Πλεύσης Ελευθερίας, κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου,
µε τις συνεχείς επίκαιρες ερωτήσεις της για το θέµα αυτό, οι
οποίες µένουν δυστυχώς αναπάντητες από τον Πρωθυπουργό,
γιατί η Κυβέρνηση δεν δίνει την πρέπουσα σηµασία. Έχουµε φαι-
νόµενα, όπως αυτά του ξυλοδαρµού από συνοµήλικους του ενός
αγοριού στην Κρήτη επειδή φορούσε σκουλαρίκι και βερµούδα
που δεν άρεσε σε µια παρέα δεκαεξάρηδων νταήδων.

Αναρωτιέµαι, αλήθεια, αυτή η παρέα των νεαρών εφήβων, αν
βρισκόταν µπροστά µου, θα µου φερόταν µε τον ίδιο ακριβώς
τρόπο, επειδή φορώ σκουλαρίκια από τα είκοσι µου χρόνια; Ποιοι
γονείς και µε ποια παιδεία µεγαλώνουν αυτά τα παιδιά;

Επίσης, στη χώρα µας στα εργασιακά δεν υπάρχει πια η από-
λυτη ασφάλεια, ακόµα και για τις ζωές των εργαζοµένων. Χθες
είχαµε δύο σοβαρά τραυµατίες σε πλατό γυρισµάτων µεγάλης
εταιρίας τηλεοπτικής σειράς από έκρηξη. Τα διαβόητα µέτρα
προστασίας είναι µία φενάκη, µια κοροϊδία, η ανθρώπινη ζωή σε
δεύτερη µοίρα χάριν της κερδοφορίας των εργοδοτών. Η κατά-
σταση στο επάγγελµά µας των καλλιτεχνών, που λειτουργεί
χωρίς συλλογικές συµβάσεις ακόµα, είναι ανεξέλεγκτη. Εργαζό-
µενοι υποχρεούνται πια και µε τις ευλογίες της Κυβέρνησης σε
εξαήµερη εργασία, σε δωδεκάωρα γυρίσµατα. Και φτάσαµε στο
σηµείο να απολύεται εργαζόµενη καλλιτέχνης, επειδή υπερασπί-
στηκε την Παλαιστίνη. 

Όλα αυτά µπορεί να φαίνονται άσχετα µε την κύρωση της συµ-
φωνίας για τη δωρεά του Ιδρύµατος «Νιάρχος» προς το δηµόσιο
για την αναβάθµιση στον τοµέα της υγείας, αλλά δεν είναι, γιατί
το κράτος µας πάσχει και πάσχει σχεδόν παντού.

Για εµάς στην Πλεύση Ελευθερίας βασική αρχή είναι ότι στον
τοµέα της υγείας και αφού οι πολίτες συνεισφέρουν µε τους φό-
ρους τους και τις παρακρατήσεις, που τους γίνονται για την
ασφαλιστική τους κάλυψη, θα έπρεπε το κράτος να έχει την
επαρκή ικανότητα να τους παρέχει τα απαραίτητα χωρίς να έχει
την αρωγή των κατά τα άλλα ευπρόσδεκτων δωρεών από εύπο-
ρες οικογένειες και ιδρύµατα, που εν είδει φιλανθρωπίας προ-
σφέρουν στο κράτος τον οβολό τους για να επιλύσει τα
προβλήµατα της ανεπάρκειάς του. 

Εδώ δεν πρόκειται για µια διεθνή σύµβαση, όπου θα µπορούσε
να εξαντληθεί η διαδικασία στη χρονική διάρκεια µιας επιτροπής.
Το σωστό θα ήταν και θα προτιµούσαµε να ακούγαµε φορείς και
να είχαµε την ανάπτυξη των θέσεων τους σε µια πιο εκτενή δια-
βούλευση. 

Το ερώτηµα που τίθεται επί της αρχής είναι αν η δωρεά αυτή
καλύπτει πραγµατικές ανάγκες. Για ποιον λόγο δεν έχουν καν
αναφερθεί ως τώρα ελλείψεις σε κάποια σχετική έκθεση και για
ποιον λόγο δεν έχουν ήδη προϋπολογιστεί και καλυφθεί από το
κράτος; Για ποιον λόγο επιλέγεται η Αθήνα και δεν ενισχύεται
περισσότερο η περιφέρεια, που σήµερα ένας ολόκληρος νοµός,
όπως το νησί του Πρωθυπουργού, έχει έναν µόνο παιδοψυχία-
τρο;

Απαιτείται µεγαλύτερη σοβαρότητα όταν η δωρεά αφορά στη
δηµόσια υγεία. Στο πλαίσιο της υλοποίησης της δωρεάς του

«Έργου ΧΙΙ» το ελληνικό δηµόσιο δια του Υπουργείου Υγείας και
του Νοσοκοµείου Παίδων «Αγία Σοφία» αναλαµβάνουν την υπο-
χρέωση και δεσµεύονται ότι θα αναλάβουν εξ ολοκλήρου µε ιδί-
ους πόρους την ορθή συντήρηση του κτηρίου και του
περιβάλλοντος χώρου και την ασφάλεια και τη φύλαξή του, δια-
τηρώντας το σε άριστη κατάσταση προς χρήση σύµφωνα µε τον
σκοπό του έργου. Δεν υπάρχει, όµως, σχετική πρόβλεψη στον
προϋπολογισµό του νοσοκοµείου και δεν υπάρχει αναφορά από
πού θα αντλήσει τους πόρους. Άραγε υπάρχει επαρκής χώρος
για το έργο ή στερείται αναγκαστικά χώρος, που ήδη χρησιµο-
ποιούνταν για άλλες λειτουργίες του νοσοκοµείου;

Παράλληλα µετά την ολοκλήρωση και οριστική παράδοση του
έργου το ελληνικό δηµόσιο δεσµεύεται ότι θα αναλάβει εξ ολο-
κλήρου µε δικούς του πόρους τη συνέχιση της λειτουργίας του
Κέντρου Αναφοράς Αθήνας µέσω της παιδοψυχιατρικής κλινικής
του νοσοκοµείου, διατηρώντας τον πρωτεύοντα ρόλο του ως
κέντρο σχεδιασµού, διάδοσης και υλοποίησης βασικών και εξει-
δικευµένων εκπαιδευτικών σε ζητήµατα ψυχικής υγείας και παι-
δικής προστασίας. Δεν υπάρχει, όµως, σχετική πρόβλεψη στον
προϋπολογισµό. Δεν υπάρχει αναφορά από πού θα αντλήσει πό-
ρους, δεδοµένης της υποστελέχωσης των παιδοψυχιατρικών κλι-
νικών, όπως έγινε στην Κρήτη. 

Τι συµβαίνει εκεί ακριβώς; Τι µπαίνει; Οριστικό λουκέτο στην
παιδοψυχιατρική κλινική του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου
Ηρακλείου, παρά τις δεσµεύσεις εκ µέρους των αρµοδίων πολι-
τικών προϊσταµένων. Είχε γνωστοποιηθεί, βεβαίως, η παραίτηση
του ενός από τους δύο παιδοψυχίατρους που είχαν αποµείνει
στην κλινική, µε ό,τι αυτό µπορεί να συνεπάγεται για την απρό-
σκοπτη λειτουργία της κλινικής.

Εργαζόµενοι και γονείς έχουν επανειληµµένα καταγγείλει τη
χρόνια υποστελέχωση και την αδικαιολόγητη παραµέληση αυτής
της κλινικής. Η περίθαλψη των παιδιών και των εφήβων υφίσταται
συνεχή αποδυνάµωση, ενώ οι υπηρεσίες υγείας προς τους µι-
κρούς ασθενείς περιορίζονται.

Το κλείσιµο της παιδοψυχιατρικής κλινικής επιφέρει σοβαρές
συνέπειες στην υγεία των παιδιών και των οικογενειών τους,
καθώς κλείνει η µοναδική δηµόσια παιδοψυχιατρική κλινική, που
πλέον θα λειτουργεί σαν εξωτερικό ιατρείο. Με αυτό τον τρόπο,
µένει η Κρήτη και όλο το Νότιο Αιγαίο χωρίς δηµόσια παιδοψυ-
χιατρική κλινική, παρά τις συνεχείς εκκλήσεις, τις οχλήσεις και
τις προειδοποιήσεις του Σωµατείου Εργαζοµένων ΠΑΓΝΗ, παρά
το φιλότιµο και την προσπάθεια των εργαζοµένων της κλινικής,
που εδώ και έναν χρόνο υπερβαίνουν εαυτόν για να µείνει ανοι-
χτή η κλινική, χωρίς άδειες, χωρίς ρεπό, χωρίς δικαίωµα ούτε καν
να αρρωστήσουν, µε τις οικογένειες να αναγκαστούν να αναζη-
τούν λύσεις είτε στον ιδιωτικό τοµέα είτε να µεταβαίνουν στην
Αθήνα µε δικά τους έξοδα.

Οι αντιδράσεις για το θέµα είναι πολλές. Το Σωµατείο Εργα-
ζοµένων ΠΑΓΝΗ είχε καλέσει τα σωµατεία και τους φορείς Ηρα-
κλείου και ολόκληρης της Κρήτης να προασπίσουν το δικαίωµα
των παιδιών και των οικογενειών τους να έχουν δηµόσια, ανα-
βαθµισµένη και πλήρως στελεχωµένη παιδοψυχιατρική κλινική
και συνολικά δηµόσιο δωρεάν σύστηµα υγείας.

Για τη σύµβαση, η οποία ακολουθεί τις αρχές της σύµβασης
του 2018, κάθε διαφορά µεταξύ των συµβαλλοµένων µερών που
απορρέει από ή σχετίζεται µε την παρούσα σύµβαση, περιλαµ-
βανοµένων διαφορών επί της εγκυρότητας της ύπαρξης και της
λύσης της σύµβασης και δεν µπορεί να διευθετηθεί φιλικά εντός
σαράντα ηµερών από την ηµέρα κατά την οποία το ένα από τα
συµβαλλόµενα µέρη υποβάλλει σχετικό αίτηµα στο άλλο, θα επι-
λύεται αποκλειστικά και οριστικά µε διαιτησία. Ο τόπος της διε-
ξαγωγής αυτής της διαιτησίας θα είναι το Λονδίνο και η γλώσσα
η αγγλική.

Αναρωτιόµαστε, όµως, γιατί υπάρχει τόση δυσπιστία για την
ελληνική δικαιοσύνη και επιλέγεται το Λονδίνο και η αγγλική
γλώσσα. Άραγε, τι λένε για αυτή την αντιµετώπιση οι Έλληνες
δικαστές; Με τη συµφωνία αυτή το δηµόσιο αναγνωρίζει ότι η
ελληνική δικαιοσύνη δεν επαρκεί για να κρίνει ούτε µία σύµβαση
αξίας 500.000 ευρώ;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)
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Όσον αφορά στη λύση της σύµβασης, η σύµβαση λύεται από
το ίδρυµα στις ακόλουθες περιπτώσεις: Αν το σύνολο ή µέρος
των έργων του χρησιµοποιηθούν για χρήση σε άλλες από αυτές
για τις οποίες προορίζονται ή αν το ελληνικό δηµόσιο παραβαίνει
συστηµατικά τους όρους συντήρησης και λειτουργίας των έργων
ή αν ο εξοπλισµός δεν χρησιµοποιηθεί σύµφωνα µε τον σκοπό
του ή αν το ελληνικό δηµόσιο δεν αναλάβει τις υποχρεώσεις του
σχετικά µε την υιοθέτηση και υλοποίηση των εκπαιδευτικών προ-
γραµµάτων, όπως αυτές θα ορίζονται στις επιµέρους συµβάσεις.

Σύµφωνα, όµως, µε το άρθρο 2 της υπό ψήφιση σύµβασης, το
ελληνικό δηµόσιο και το νοσοκοµείο είναι υπεύθυνα για τη συν-
τήρηση και λειτουργία τόσο των χώρων του κτηρίου όσο και του
προγράµµατος.

Σήµερα, όλη η υγεία είναι υποχρηµατοδοτούµενη. Ποια µέτρα
έχει λάβει το ελληνικό δηµόσιο, ώστε να διασφαλιστεί η συντή-
ρηση και η λειτουργία τους; Έχει εκπονηθεί µελέτη για την εν-
σωµάτωση στη λειτουργία της ήδη υπάρχουσας παιδοψυχια-
τρικής κλινικής; Έχουν εξασφαλιστεί οι ανάλογοι πόροι;

Όπως τόνισα και στην επιτροπή τις προάλλες, οι δηµόσιες
υπηρεσίες ψυχικής υγείας, η ανάπτυξή τους και ο εκσυγχρονι-
σµός τους δεν µπορεί να εξαρτώνται από τη φιλανθρωπία, τον
εθελοντισµό και την ιδιωτική διάθεση προσφοράς και βοήθειας.
Κανονικά, θα έπρεπε να χρηµατοδοτούνται από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό και να λειτουργούν µε µόνιµο προσωπικό πλήρους
και µόνιµης απασχόλησης, µε αξιοπρεπείς ανάλογους µισθούς
και οι εκάστοτε δωρεές, που βεβαίως και µπορεί να είναι ευπρόσ-
δεκτες, κύρια όµως πρέπει να συµπληρώνουν το έργο των δη-
µοσίων υπηρεσιών ψυχικής υγείας και όχι να είναι απαραίτητες
για τις βασικές λειτουργίες τους.

Ειδικά τώρα που έρχεται προς ψήφιση η δωρεά αυτή, ταυτό-
χρονα αποτελεί και µια µεγάλη πρόκληση για τους χιλιάδες ερ-
γαζοµένους στην ψυχική υγεία, που απεργούν και διαδηλώνουν
και αποτελεί ειρωνεία, όταν σκεφτούµε ότι την ίδια στιγµή είναι
άσχηµη η κατάσταση των υπηρεσιών ψυχικής υγείας και οι ελ-
λείψεις είναι τεράστιες στην αντιµετώπιση των εξαρτήσεων, που,
αντί να επιλύονται, ενισχύονται µε το νοµοσχέδιο για την ψυχική
υγεία που επεξεργάζεται η Κυβέρνηση και εσπευσµένα το φέρνει
µέσα στην καρδιά του καλοκαιριού.

Δεν πλήττονται µόνο οι πολίτες µε αυτό τον τρόπο, αλλά και
οι ίδιοι οι φορείς της υγείας. Το νοµοσχέδιο αυτό που έρχεται
στη διαβούλευση κλείνει δύο µεγάλα ψυχιατρεία, χωρίς να δηµι-
ουργεί εναλλακτικές δοµές µέσα στην κοινότητα. Οµογενοποιεί
όλα τα δηµόσια και δωρεάν θεραπευτικά προγράµµατα απεξάρ-
τησης, εντάσσοντάς τα µαζί µε τα ιδιωτικά κάθε είδους µέσα σε
έναν υπερσυγκεντρωτικό γραφειοκρατικό οργανισµό νοµικού
προσώπου ιδιωτικού δικαίου, έξω από το ΕΣΥ. Στερεί από τα
εξαρτηµένα άτοµα την ελπίδα να απεξαρτηθούν και να επανεν-
ταχθούν στην κοινωνία καθαροί µαχητές της ζωής. Τα καταδικά-
ζει στη συντήρηση της εξάρτησης και τα υποκατάστατα και στην
εξαθλίωση του δρόµου. Είναι αυτό ηθικό;

Επανερχόµενος στην κύρωση της δωρεάς, τα µέρη αναγνω-
ρίζουν και αποδέχονται ότι κατά την πιλοτική αυτή φάση -στο
µνηµόνιο αυτό αναφέρεται- την επιστηµονική εποπτεία του
έργου θα φέρει το Child Mind Institute, το οποίο θα εισφέρει τη
διεθνώς αναγνωρισµένη εµπειρία και τεχνογνωσία του, ενώ χρη-
µατοδοτείται αποκλειστικά για τη συµµετοχή του στο πρό-
γραµµα, µε ξεχωριστή συµπληρωµατική δωρεά του ιδρύµατος.

Η τεχνογνωσία, όµως, του Child Mind Institute είναι συµβατή
µε τον τρόπο λειτουργίας της υπόλοιπης κλινικής; Υπάρχει σύµ-
φωνη γνώµη του προσωπικού της κλινικής και ποιοι είναι οι όροι
της συµπληρωµατικής αυτής δωρεάς;

Επανερχόµενος και στο µνηµόνιο συνεργασίας, µε το παρόν
µνηµόνιο, η κλινική αναλαµβάνει να αναζητήσει κατάλληλους έως
τρεις επαγγελµατίες µε ειδίκευση σε ζητήµατα ψυχικής υγείας,
ψυχοκοινωνικής στήριξης και ειδικής εκπαίδευσης παιδιών και
εφήβων, προς στελέχωση της οµάδας του κέντρου αναφοράς
και σύµφωνα µε τις ανάγκες της τοπικής κοινότητας, να αξιολο-
γήσει από κοινού µε τον διαχειριστή του έργου τους προτεινό-
µενους επαγγελµατίες που θα στελεχώσουν την ως άνω
αναφερόµενη οµάδα, να εποπτεύει επιστηµονικά και κλινικά τους
ανωτέρω επαγγελµατίες.

Ποια είναι τα κριτήρια, όµως, αυτά που πρέπει να έχουν οι
επαγγελµατίες αυτοί; Γιατί δεν αναγράφεται τι ειδικότητας και τι
βαθµούς τίτλου σπουδών ή µεταπτυχιακά και τι εµπειρία πρέπει
να κατέχουν; Από πού θα µισθοδοτούνται και τι ύψους αποδοχές
θα λαµβάνουν; Υπάρχει πρόβλεψη για τη µισθοδοσία τους µετά
τη λήξη του προγράµµατος; Οι τρεις επαγγελµατίες που θα
προσληφθούν για τη λειτουργία του προγράµµατος θα παραµεί-
νουν και µετά στην κλινική;

Αν η απάντηση στα δύο ως άνω ερωτήµατα είναι καταφατική,
για ποιον λόγο δεν έχουν προκηρυχθεί ως τώρα αυτές οι δύο θέ-
σεις; Αναρωτιέµαι: Ο απλός λαός θα µπορεί να πληρώνει αναγ-
καστικά τον ιδιωτικό τοµέα, όταν του παρακρατούνται από τον
µισθό του µηνιαίως τα απαραίτητα για να έχει µια αρµόζουσα,
ευπρεπή δηµόσια υγεία, όπως πρέπει να υπάρχει σε ένα πολιτι-
σµένο κράτος;

Γενικά, από τα αληθινά, αυτά που µας προβληµατίζουν, ως πο-
λίτες, αλλά και ως υπεύθυνο κόµµα που ασκεί αντιπολίτευση,
εµείς, στην Πλεύση Ελευθερίας, ανησυχούµε, γιατί κρίνουµε ως
υποκρισία να αναζητούνται λύσεις στις -ξαναλέω- ευπρόσδεκτες
δωρεές, ενώ το κράτος θα έπρεπε να µην τις έχει ουσιαστικά
ανάγκη. Τα χρήµατα που παρακρατούνται µέσα από τους υπέ-
ρογκους φόρους και τις κρατήσεις επί των αµοιβών των εργαζο-
µένων -µην ξεχνάτε ότι πολλοί από αυτούς δεν φτάνουν ποτέ ως
τη σύνταξη γιατί έχουν ήδη πεθάνει, ενώ ήδη έχουν συνεισφέρει
τα µάλα- θα έπρεπε να επαρκούν.

Προφανώς, κακή διαχείριση και παθογένειες του παρελθόντος
είναι οι αιτίες που δεν επαρκούν. Δηµόσια ιατρεία και µονάδες
εκτός κέντρου και ειδικότερα, σε νησιά και ορεινές περιοχές µε
δυσκολία στελεχώνονται, αφού η ζωή στα νησιά ειδικά έχει γίνει
ασύµφορη για τους επιστήµονες που θα επιθυµούσαν να προ-
σφέρουν την εργασία τους εκεί. Πανάκριβη η µετακίνηση, η στέ-
γαση και οι χαµηλοί µισθοί. Η ανεξέλεγκτη τουριστική άνοδος
έφερε την άνοδο των τιµών και το ανεξέλεγκτο Airbnb έκανε την
εύρεση στέγης για τους γιατρούς ένα δυσεπίλυτο πρόβληµα.

Σοβαρές ελλείψεις παντού, όπως πρόσφατα και στο Νοσοκο-
µείο Παίδων «Η Αγία Σοφία», όπου τα κενά στις θέσεις αναισθη-
σιολόγων έφεραν τεράστια προβλήµατα. Οι αναισθησιολόγοι
προτιµούν τον ιδιωτικό τοµέα, αφού εκεί οι µισθοί τους είναι τρι-
πλάσιοι από το δηµόσιο.

Η επικεφαλής µας της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταν-
τοπούλου στις πρόσφατες επισκέψεις της σε νοσοκοµεία, όπως
το Κρατικό Νίκαιας και άλλες µονάδες, ιδίοις όµµασι είδε τη ζο-
φερή κατάσταση που επικρατεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ας προσπαθήσουµε, λοιπόν, να διορθώσουµε όσα µπορούµε

από τα κακώς κείµενα, γιατί πραγµατικά οι ενέσεις µε τις δωρεές
αυτές δεν λύνουν ουσιαστικά το πρόβληµα που υφίσταται στον
τοµέα της υγείας αυτή τη στιγµή, αλλά δίνουν στον απλό λαό την
πλασµατική εικόνα ότι κάτι πάει να διορθωθεί, αλλά τελικά δεν
διορθώνεται.

Κλείνοντας, θα ήθελα να παρακαλέσω τον κύριο Υπουργό να
ξαναδεί το θέµα των ιατρών του ΕΣΥ που επάνδρωναν τις θέσεις
του Ταµείου Αλληλοβοήθειας του Σωµατείου Ελλήνων Ηθοποιών.
Ξέρουµε και αναγνωρίζουµε ότι ο κ. Γεωργιάδης στην προηγού-
µενη θητεία του είχε κάνει τα πάντα για να τους έχουµε. Ζητάµε,
όµως, να γίνει και τώρα το ίδιο, γιατί σήµερα το ΤΑΣΕΗ είναι
χωρίς γιατρούς, ενώ διαθέτει ιατρεία, οι ηθοποιοί έχουν χάσει
τον προσωπικό τους γιατρό µε τον οποίο είχαν αναπτύξει εδώ
και τριάντα χρόνια οικογενειακή σχέση. Λόγω της ιδιοµορφίας
του επαγγέλµατός µας, ζητάµε να το ξαναδείτε µε ευαισθησία
αυτό το θέµα. Θα παρακαλούσαµε σύντοµα να µας φωνάξετε σε
µία συνάντηση για να σας το αναπτύξουµε ξανά, όπως το είχαµε
κάνει και τα προηγούµενα χρόνια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Μπιµπίλα. 
Και ολοκληρώνουµε τον κύκλο των εισηγητών και ειδικών αγο-
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ρητών µε τον κ. Αθανάσιο Χαλκιά από τους Σπαρτιάτες.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάνω και

εγώ µία αναφορά, όπως είπε πριν ο αξιόλογος και αξιότιµος συ-
νάδελφός µου, ο Σπύρος Μπιµπίλας, ότι αύριο συµπληρώνονται
πενήντα χρόνια από την κυπριακή τραγωδία, µια τραγωδία στην
οποία δολοφονήθηκαν αθώοι άνθρωποι, βιάστηκαν γυναίκες,
εκτοπίστηκαν πάνω από διακόσιες χιλιάδες κόσµου και υπάρχει
η παράνοµη κατοχή από τον τουρκικό στρατό του βορείου τµή-
µατος ενός κυρίαρχου κράτους. Είναι ντροπή για την Ευρωπαϊκή
Ένωση πενήντα χρόνια µετά, ένα κράτος-µέλος της, να µην µπο-
ρεί να κάνει κάτι γι’ αυτό. Δεν ξεχνούµε, γιατί αν ξεχάσουµε, θα
τα ξαναζήσουµε. Και δεν πρέπει να ξεχάσουµε. Χειροκροτούµε
και επικροτούµε δηλώσεις ότι «η Κύπρος δεν κείται µακράν»,
γιατί για εµάς δεν κείται µακράν, δηλώσεις όπου τα Ραφάλ και
οι Μπελαρά και ο Ελληνικός Στρατός θα είναι δίπλα στους Κυ-
πρίους αδελφούς µας. 

Επί του νοµοσχεδίου, καλούµαστε σήµερα -ή τουλάχιστον έτσι
νόµιζα- να στηρίξουµε το αυτονόητο. Εµείς είµαστε η πολιτική
δύναµη η οποία όποιο νοµοσχέδιο είναι υπέρ του έθνους, υπέρ
του λαού θα το στηρίξουµε. Και αυτό το νοµοσχέδιο, κατά την
προσωπική µας άποψη, όχι µόνο είναι προς τη θετική κατεύ-
θυνση, αυτό το νοµοσχέδιο πραγµατικά θα στηρίξει την ανύπαρ-
κτη ψυχική υγεία στη χώρα. Δεν έχουµε ψυχική υγεία στη χώρα.
Ευελπιστούµε στο νοµοσχέδιο που φέρνετε το προσεχές διά-
στηµα να δούµε µια βελτίωση προς όφελος της ελληνικής κοι-
νωνίας. Όσο δε για τους εφήβους µας και τα παιδιά µας,
ευελπιστούµε ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο που θα ψηφίσουµε σή-
µερα θα µπορέσουµε τουλάχιστον να έχουµε σύγχρονες κτηρια-
κές εγκαταστάσεις και θα µπορέσει το Υπουργείο Υγείας να
κάνει αυτό που είναι αυτονόητο, να ενισχύσει τους συµπολίτες
µας. 

Η µόνη αντίδραση από εµένα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι αργή-
σατε να το φέρετε. Έπρεπε να έχει έρθει πιο µπροστά. Και θέλω
να εκφράσω από αυτό εδώ το Βήµα συγχαρητήρια στο Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος». Είναι καλοδεχούµενη η όποια βοήθεια και
µακάρι να γίνει παράδειγµα προς µίµηση και από άλλους ευερ-
γέτες να βοηθήσουν το κράτος µας. Με µία όµως επισήµανση:
Δεν θα πρέπει η βοήθεια από κάποιους ευεργέτες να υποκαθιστά
το ελληνικό κράτος και αυτό που οφείλει το ελληνικό κράτος να
παρέχει στους Έλληνες πολίτες. Συγχαρητήρια και για το 2018
στον ΣΥΡΙΖΑ που ξεκίνησε αυτή την προσπάθεια, συγχαρητήρια
και στη Νέα Δηµοκρατία που σήµερα το φέρνει για υλοποίηση. 

Θα πρέπει να περάσουµε σε άλλο επίπεδο πολιτικής. Θα πρέ-
πει να µονιάσουµε. Ο κόσµος έξω υποφέρει, αναστενάζει. Από
τις δεκαπέντε του µήνα δεν έχει να περάσει τον µήνα του, από
την ακρίβεια, από τις τιµές στο ηλεκτρικό ρεύµα και φυσικά για
το επίπεδο υγείας που του παρέχεται. Το προσωπικό είναι στα
όριά του. Γιατροί και νοσηλευτές υπερβάλλουν τον εαυτό τους
και είναι στα όριά τους. Ο κόσµος στοιβάζονται σε ράντζα. Αυτό
δεν είναι ευρωπαϊκό κράτος, δεν είναι επίπεδο. Κι αν πληρώνει
αυτός ο έρηµος ελληνικός λαός εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ και
χιλιάδες ευρώ κάθε πολίτης σε φόρους, άµεσους και έµµεσους,
κάθε έτος για να του παρέχει το κράτος, ένα ευρωπαϊκό κράτος,
αυτά που πρέπει και οφείλει να κάνει!

Τώρα, για κάποια θέµατα που ακούστηκαν από κάποιους συ-
ναδέλφους ως προς το Child Mind Institute της Νέας Υόρκης, να
αναφέρω ότι συνεργάζεται µε διάφορα εγνωσµένου κύρους πα-
νεπιστήµια και ερευνητικά κέντρα για την προώθηση της έρευνας
και της κλινικής φροντίδας για παιδιά και εφήβους µε ψυχικές
διαταραχές. Ενδεικτικά θα σας αναφέρω τα παρακάτω πανεπι-
στήµια και ερευνητικά κέντρα: Πανεπιστήµιο της Ουάσιγκτον,
Πανεπιστήµιο Κολούµπια, Πανεπιστήµιο της Καλιφόρνιας στο
Λος Άντζελες, Ιατρική Σχολή του Χάρβαρντ, Πανεπιστήµιο ΜακΓ-
κιλ, Ινστιτούτο Καρολίνσκα και επίσης το Zuker Hillside Hospital,
το New York State Psychiatric Institute. 

Oι συνεργασίες αυτές περιλαµβάνουν µία κοινή έρευνα όπου
συνεργάζονται όλα αυτά τα πανεπιστήµια µε το Child Mind Insti-
tute σε ερευνητικά έργα για την κατανόηση των αιτιών της ανά-
πτυξης και της θεραπείας των ψυχικών διαταραχών σε παιδιά και
εφήβους, την εκπαίδευση και κατάρτιση, όπου παρέχονται εκ-

παιδευτικά προγράµµατα και ευκαιρίες κατάρτισης σε φοιτητές,
ερευνητές και κλινικούς ιατρούς από συνεργαζόµενα πανεπιστή-
µια και ερευνητικά κέντρα, την κλινική φροντίδα για την οποία
συνεργάζονται µε πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία και κλινικές για
την παροχή υψηλής ποιότητας κλινικής φροντίδας σε παιδιά και
εφήβους µε ψυχικές διαταραχές, την ανταλλαγή γνώσεων και εµ-
πειριών.

Το Child Mind Institute και τα συνεργαζόµενα πανεπιστήµια και
ερευνητικά κέντρα ανταλλάσσουν γνώσεις και εµπειρίες για την
προώθηση της έρευνας και της κλινικής φροντίδας στον τοµέα
της παιδοψυχιατρικής. Συνολικά οι συνεργασίες του Child Mind
Institute µε πανεπιστήµια και ερευνητικά κέντρα συµβάλλουν
στην προώθηση της επιστηµονικής γνώσης, στην ανάπτυξη νέων
θεραπευτικών προσεγγίσεων και στη βελτίωση της κλινικής
φροντίδας για παιδιά και εφήβους µε ψυχικές διαταραχές. Το εν
λόγω ινστιτούτο είναι µη κερδοσκοπικό και χρηµατοδοτείται µε
µεγάλα ποσά από το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». Συνεπώς, χρή-
µατα ελληνικού ιδρύµατος διατίθενται για την λειτουργία αυτού
του ινστιτούτου. 

Γενικά η διεθνής πρωτοβουλία για την υγεία του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος» µε προϋπολογισµό που υπερβαίνει το ποσό
του ενός δισεκατοµµυρίου δολαρίων βασίζεται σε µια διευρυ-
µένη σύµπραξη δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα στην Ελλάδα, αλλά
και σε διεθνείς συνεργασίες µε ερευνητικά κέντρα και ακαδη-
µαϊκά ιδρύµατα µε σκοπό την ενίσχυση της ποιότητας των υπη-
ρεσιών υγείας για όλους. 

Μολονότι η διεθνής πρωτοβουλία για την υγεία του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος» προσπαθεί να βελτιώσει τις συνθήκες υγείας
για όλους, εµείς ως κράτος έχουµε πρόβληµα µε τη στελέχωση
επαρχιακών περιοχών µε ιατρούς διαφόρων ειδικοτήτων. Γι’ αυτό
καλώ όλους τους συναδέλφους εδώ µέσα για µια κοινή συνεν-
νόηση που χρειάζεται από όλους µας για να εξευρεθεί λύση σε
αυτό το ζήτηµα. Ευχαριστούµε το Δ.Σ. του Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος» για αυτή την δωρεά. Εµείς θα ψηφίσουµε υπέρ.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Να είστε καλά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Χαλκιά.
Πριν περάσουµε στον κατάλογο των οµιλητών, έχει ζητήσει

τον λόγο ο κύριος Υφυπουργός Υγείας για τρία λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα, όπως και στην
Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων για να βοηθήσω την περαιτέρω
συζήτηση, να κάνω ορισµένες διευκρινίσεις σχετικά µε τη φύση
της σηµερινής συζήτησης και γι’ αυτό το οποίο ψηφίζουµε. Προ-
σέξτε, πριν από ενάµιση περίπου χρόνο ψηφίσαµε την αποδοχή
µιας συγκεκριµένης δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»
ύψους 15 εκατοµµυρίων, η οποία έχει συγκεκριµένο στόχο.
Αυτός δεν είναι άλλος από την εκπόνηση και την εφαρµογή ενός
προγράµµατος εκπαιδευτικού και µόνον. 

Αυτό το εκπαιδευτικό πρόγραµµα το υλοποιεί µια µη κερδο-
σκοπική εταιρεία, η οποία έχει συσταθεί επί τούτου από το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» µε σκοπό να εφαρµόσει απλώς και
µόνο αυτό το εκπαιδευτικό πρόγραµµα. Αυτό το εκπαιδευτικό
πρόγραµµα έχει µια εποπτεία από το Child Mind Institute, η οποία
έχει σχέση αποκλειστικά και µόνο µε τη µεταφορά στην εκπαι-
δευτική αυτή διαδικασία της εµπειρίας του Child Mind Institute,
όσον αφορά τις διεθνείς πρακτικές για τέτοια εκπαιδευτικά προ-
γράµµατα. 

Αυτά τα εκπαιδευτικά προγράµµατα τα εκπονούν και τα εφαρ-
µόζουν τα έξι εκπαιδευτικά κέντρα που δεν είναι τίποτε άλλο
παρά έξι παιδοψυχιατρικές κλινικές του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, οι περισσότερες από τις οποίες µάλιστα είναι πανεπιστη-
µιακές. Οι διδάσκοντες είναι δηµόσιοι υπάλληλοι και συνεργάτες
οι οποίοι προσλαµβάνονται από αυτήν την αστική µη κερδοσκο-
πική εταιρεία του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» µε την πρόταση
και µε κριτήρια που θέτουν οι διευθυντές των παιδοψυχιατρικών
κλινικών.

Όταν τελειώσει αυτό το πρόγραµµα, θα περιέλθει η όλη αυτή
εµπειρία που έχει στο δηµόσιο. Μάλιστα, υπάρχει και µία πρό-
ταση, την οποία σας είπα και στην επιτροπή, να αναλάβουµε τη
διοίκηση αυτή του έργου αµέσως, δηλαδή ακόµα και φέτος, έτσι
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ώστε να το παρακολουθήσουµε τα επόµενα τρία χρόνια.
Σκοπός του Υπουργείου από όλη αυτή την εµπειρία είναι να

δηµιουργηθούν, να εξαχθούν, να προκριθούν διαδικασίες συνερ-
γασίας όλων αυτών οι οποίοι έχουν συµµετάσχει. Και αυτοί που
έχουν συµµετάσχει είναι επαγγελµατίες ψυχικής υγείας όχι µόνο
του δηµόσιου τοµέα, αλλά και ψυχολόγοι και ειδικοί εκπαιδευτι-
κοί του εκπαιδευτικού συστήµατος, ακόµα και ψυχολόγοι της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας. 

Για να ξέρουµε, δηλαδή, τι ψηφίζουµε και τι συζητούµε, επα-
ναλαµβάνω ότι ένα καθαρά εκπαιδευτικό πρόγραµµα υλοποιείται
από τις κλινικές του δηµοσίου µε δική τους εκπαιδευτική διαδι-
κασία και δική τους επιλογή των εκπαιδευτικών θεµάτων, ενώ τη
διοίκηση θα αναλάβει οσονούπω το Υπουργείο Υγείας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για µία παρέµβαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κυρία Πρό-

εδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υφυπουργέ, κύριε Βαρτζόπουλε, µιας και πήρατε
τον λόγο για να διευκρινίσετε τα θέµατα του τι συζητάµε και
επειδή έχετε προβεί από τη θέση του Υφυπουργού σε δηλώσεις
τις οποίες ως η µοναδική γυναίκα πολιτική Αρχηγός, ως γυναίκα,
ως Βουλευτής και ως δικηγόρος θεωρώ απαράδεκτες, επιζήµιες
για το κοινωνικό σύνολο, συνολικά προβληµατικές και για τις
οποίες θα περίµενα και περίµενα και από τον Πρωθυπουργό να
αντιδράσει και από εσάς να ανακαλέσετε, µου δίνετε σήµερα την
ευκαιρία να σας δώσω αυτή την ευκαιρία για να εξηγήσετε στο
Κοινοβούλιο για ποιον λόγο την ώρα που έχουν εκτιναχθεί οι γυ-
ναικοκτονίες, την ώρα που έχει αυξηθεί µε ιλιγγιώδη ρυθµό η έµ-
φυλη βία, την ώρα που η κακοποίηση, ο σεξισµός, το µπούλινγκ
καταγράφονται ως αλγεινές συµπεριφορές, εσείς θεωρήσατε
καλό να πείτε ότι οι γυναικοκτονίες είναι ζήτηµα βιολογικό και ότι
οι άνδρες από τη φύση τους -κυρία Συρεγγέλα, σας βλέπω να
αναχωρείτε, ελάτε γιατί το θέµα αυτό αφορά όλες τις γυναίκες
και πρέπει να δοθούν εξηγήσεις- είναι επιθετικοί και προορισµέ-
νοι να δολοφονούν τις γυναίκες, ότι οι γυναίκες από τη φύση
τους είναι αδύναµες και προορισµένες να δολοφονούνται και τε-
λικά δικαιολογήσατε ένα εγκληµατικό φαινόµενο, το οποίο απο-
τελεί την πιο ακραία µορφή έµφυλης βίας. Η δολοφονική έµφυλη
βία είναι ένα φαινόµενο για το οποίο η Κυβέρνησή σας αποδε-
δειγµένα δεν έχει πάρει τις δέουσες πρωτοβουλίες, ένα φαινό-
µενο για το οποίο καλώ τον Πρωθυπουργό να µου απαντήσει
κάθε εβδοµάδα.

Σήµερα, ηµέρα Παρασκευή, είναι κανονικά η «Ώρα του Πρω-
θυπουργού». Ο Πρωθυπουργός στις 6 Σεπτεµβρίου είπε στον
Πρόεδρο της Βουλής ότι θα απαντά στις ερωτήσεις των Βουλευ-
τών κάθε Παρασκευή, αρχής γενοµένης από τις 29 Σεπτεµβρίου.
Από τις 29 Σεπτεµβρίου του 2023 µέχρι σήµερα ο κ. Μητσοτάκης
ήρθε δύο φορές και απάντησε µία ερώτηση του κ. Χαρίτση και
µία ερώτηση του κ. Ανδρουλάκη και εντεύθεν ουδέν. 

Σήµερα, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης έπρεπε να είναι εδώ για να
µου απαντήσει στην εικοστή πέµπτη επίκαιρη ερώτηση που του
έκανα για το ζήτηµα των γυναικοκτονιών, για το εάν η Κυβέρνησή
σας θα αναλάβει πρωτοβουλία να ποινικοποιήσει τις γυναικοκτο-
νίες ως αυτοτελές κακούργηµα, για το εάν θα αναλάβετε επιτέ-
λους αποτελεσµατικά µέτρα για την έµφυλη βία και για το τι
επιτέλους θα κάνετε. 

Κάθε φορά που καταθέτω επίκαιρη ερώτηση, αγωνιώ εάν
µέχρι να απαντηθεί θα δολοφονηθεί κι άλλη γυναίκα. Κι άλλη γυ-
ναίκα δολοφονήθηκε το περασµένο Σάββατο. Όγδοη γυναικο-
κτονία µέσα στο 2024, χωρίς να λαµβάνουµε υπ’ όψιν το εντεκά-
χρονο κορίτσι που, επίσης, δολοφονήθηκε µε έµφυλο κίνητρο. 

Πώς είναι δυνατόν από τη θέση τον Υφυπουργού Υγείας εσείς
να λέτε ότι αυτά είναι βιολογικά και να µην τα έχετε ανακαλέσει
και να µην σας έχει ανακαλέσει στην τάξη κανείς; Πώς είναι δυ-
νατόν την ώρα που βοά το τόπος για την αύξηση της έµφυλης
βίας, εσείς να σφυράτε αδιάφορα; 

Και τελικά σήµερα, σας καλώ και σας προσκαλώ, θα ανακαλέ-
σετε αυτές σας τις δηλώσεις; Θα αναλάβετε την ευθύνη γι’ αυτές
τις δηλώσεις; Διότι αυτές οι δηλώσεις, όπως και οι κακοποιητικές

συµπεριφορές, όπως και τα πρότυπα τα σεξιστικά, όπως και οι
αντιδράσεις του νταή, σαν αυτές για τις οποίες ξεσηκώθηκε η
Κυβέρνησή σας και η Κοινοβουλευτική σας Οµάδα, όταν κατευ-
θύνθηκαν µε απρεπή τρόπο στη Γραµµατέα σας, την κ. Συρεγ-
γέλα -την οποία γι’ αυτό και την κάλεσα να είναι µέσα- είναι που
παράγουν και αναπαράγουν µέσα στην κοινωνία τον σεξισµό, το
µπούλινγκ, τη βία, την έµφυλη βία και τις γυναικοκτονίες. Είστε
υπεράνω; Το αναλύετε βιολογικά και µας λέτε ότι πρέπει να το
αποδεχθούµε; 

Εγώ έχω τοποθετηθεί δηµόσια πάρα πολλές φορές για τη δή-
λωσή σας. Είναι η πρώτη φορά που σας βλέπω στην Ολοµέλεια
της Βουλής από τότε που κάνατε αυτή τη δήλωση και σας καλώ
εδώ στην Ολοµέλεια να την ανακαλέσετε, να δεσµευθείτε ότι από
τη θέση του Υφυπουργού δεν θα ξαναξεστοµίσετε τέτοιου εί-
δους αντιεπιστηµονικές τοποθετήσεις, οι οποίες εκπέµπουν στην
κοινωνία το µήνυµα ότι τελικά η γυναικοκτονία είναι στο DNA και
να αναλάβετε ευθύνη και πρωτοβουλία να πιέσετε τον κ. Μητσο-
τάκη, τον Πρωθυπουργό σας, να πάρει εκείνα τα µέτρα και εκεί-
νες τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες που επιβάλλονται για να µη
δολοφονηθεί άλλη γυναίκα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Πρόεδρε.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

Πρόεδρε, επί του θέµατος έχω τοποθετηθεί και δεν θεωρώ την
περαιτέρω συζήτηση σκόπιµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Μάλιστα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Υφυπουργέ, τι εννοείτε ότι έχετε τοποθετηθεί επί
του θέµατος; Απαξιοίτε; Είναι πάρα πολύ σοβαρό. Τι εννοείτε
«επί του θέµατος»; Σας µίλησα επί έξι λεπτά για ένα θέµα που
έχει προκληθεί από τις δικές σας δηλώσεις, για ένα θέµα το
οποίο αγγίζει ένα έγκληµα που επαναλαµβάνεται σε βάρος των
γυναικών στη χώρα µας. Οκτώ οι γυναίκες που δολοφονήθηκαν,
που έπεσαν θύµατα γυναικοκτονίας το 2024 µόνο. Είκοσι πέντε
οι επίκαιρες ερωτήσεις που έχω κάνει στον κ. Μητσοτάκη από
τις 27 Νοεµβρίου του 2023. Και οι δικές σας δηλώσεις στο κυ-
βερνητικό στερέωµα! 

Τι θα πει «Έχω τοποθετηθεί»; Σας ζητώ, σας ζητά Αρχηγός
κόµµατος και µάλιστα η µόνη γυναίκα Αρχηγός κόµµατος και µά-
λιστα σε µία συγκυρία που το ζήτηµα της έµφυλης βίας και του
σεξισµού κυριαρχεί στη δηµόσια συζήτηση, να τοποθετηθείτε και
να ανακαλέσετε τις δηλώσεις σας και να αναλάβετε την ευθύνη
γι’ αυτές. Τι θα πει «Έχω τοποθετηθεί και δεν θα πω κάτι άλλο»;
Απαξιοίτε να µου απαντήσετε; Απαξιοίτε να τοποθετηθείτε για το
θέµα; Και να το ακούσουν και οι Βουλευτές σας και η κ. Συρεγ-
γέλα και οι συνεργάτες σας.

Απαξιοίτε, κύριε Βαρτζόπουλε; Διότι αυτού του είδους η απα-
ξίωση είναι η άλλη όψη της υποτίµησης του σεξισµού και της
υπονοούµενης αµφισβήτησης ότι όλοι και όλες είµαστε ίσοι. Πε-
ριµένω την απάντησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Δεν
έχω να προσθέσω τίποτα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Προχωράµε στον
κατάλογο των οµιλητών.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Σταµάτης.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν τοποθετηθώ επιµέρους σε αυτά που έχω ετοιµάσει να πω,

θα ήθελα κατ’ αρχάς να πω ότι χαιρετίζω την αυριανή παρουσία
–προφανώς για πρώτη φορά- του Πρωθυπουργού στην Κύπρο
την ώρα που θα βρίσκεται απέναντι ο Πρόεδρος της Τουρκίας
Ερντογάν. Θα ήθελα, βέβαια, να χαιρετίσω και την παρουσία και
του Αρχηγού του ΠΑΣΟΚ και του Αρχηγού του ΣΥΡΙΖΑ που βρί-
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σκονται εκεί πέρα, γιατί πρέπει να περνάµε γενικότερα ένα µή-
νυµα ότι οι Ελλαδίτες στηρίζουµε όχι µόνο στα λόγια, αλλά και
µε τις πράξεις και ότι η κορυφή της πολιτικής ηγεσίας µε κορυ-
φαίο τον Πρωθυπουργό εκεί δίνει ένα µήνυµα. 

Πιστεύω ότι η κύρωση της συγκεκριµένης σύµβασης εντάσσε-
ται σε ένα γενικότερο συνολικό πρόγραµµα πρωτοβουλιών της
Κυβέρνησης που αφορά την ψυχική υγεία και αυτό ουσιαστικά
ήρθε να εµπεδωθεί µετά την πανδηµία. Νοµίζω ότι ο ΠΟΥ το έχει
αναδείξει. Κυρίως, όµως, εναρµονίζεται µε αυτό που ψηφίστηκε
πριν λίγο καιρό, µε ένα ψήφισµα του Συµβουλίου της Ευρώπης
για το κατά πόσο οι κυβερνήσεις πρέπει να εναρµονιστούν για
την ψυχική υγεία των παιδιών και των εφήβων. Και νοµίζω ότι σε
αυτό ο Υπουργός απάντησε πάρα πολύ καλά ότι εδώ µιλάµε για
ένα εκπαιδευτικό πρόγραµµα µε τη δηµιουργία ενός σηµείου
αναφοράς και αυτό σε σχέση και µε το επικείµενο νοµοσχέδιο
που έχετε γενικότερα για την ψυχική υγεία, δείχνει γενικότερα
πώς η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει όλο αυτό το πρόβληµα το οποίο
µεν υπήρχε, αλλά η πανδηµία το έχει εκτινάξει επί της ουσίας και
οφείλουµε να κάνουµε πάρα πολλά πράγµατα. 

Κυρίως, όµως -επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ- θα πρέπει να
δούµε και τι γίνεται εκεί, που ακόµα και τα κέντρα αναφοράς,
ακόµα και οι υγειονοµικές υπηρεσίες, δεν µπορούν να φτάσουν.
Και µιλάω για πολύ συγκεκριµένες οµάδες του πληθυσµού, που
λόγω της ευαλωτότητας, λόγω πολλές φορές και των κοινωνικών
ανισοτήτων, δεν µπορεί να γίνει η διάγνωση. Πρώτον, γιατί φο-
βούνται τον στιγµατισµό και δεύτερον, διότι εκεί νοµίζω ότι θα
πρέπει να γίνει διασύνδεση και µε τα κέντρα κοινότητας στους
δήµους και γενικότερα οι δήµοι θα πρέπει να παίξουν ένα πολύ
καταλυτικό ρόλο σε συνεργασία µε τις υγειονοµικές περιφέρειες. 

Από την άλλη, στο δεύτερο µέρος της υπόθεσής µου, θέλω να
πω ότι όταν πορεύτηκε το κράτος µε τους ευεργέτες, είχε πολύ
καλά αποτελέσµατα. Το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και µεσού-
σης της κρίσης, µε το ποσό των 100 εκατοµµυρίων, µε αυτή τη
δωρεά που βοήθησε το κράτος, τις οργανώσεις, την κοινωνία και
τους ευάλωτους συµπολίτες µας να περιορίσουν αυτό που
έφερε η κρίση, συνεχίζει αυτό που παραδοσιακά είχαν οι Έλλη-
νες ευεργέτες και πριν την απελευθέρωση και µετά, να στηρίζουν
το ελληνικό κράτος. 

Νοµίζω ότι θα πρέπει µέσω αυτού του προγράµµατος, κύριε
Υπουργέ, να δούµε σύντοµα από εσάς µια παρουσίαση γενικό-
τερη για την ψυχική υγεία, που θα έχει αρχή, µέση και τέλος και
που θα ξέρει ο κάθε συµπολίτης µας πώς µπορεί να φερθεί, πώς
µπορεί να έχουµε την πρόληψη, τον ρόλο που πρέπει να παίξουν
πλέον τα σχολεία και βέβαια, µιας και µιλάµε για ένα εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα επαγγελµατιών της ψυχικής υγείας, θα πρέπει
να δούµε και κατά πόσο πρέπει να εκπαιδεύσουµε τους καθηγη-
τές, τους δασκάλους και όσους έρχονται, κυρίως, σε επαφή µε
τους εφήβους και τους νέους, χωρίς να ξεχνάµε και µία άλλη
οµάδα του πληθυσµού, τους συµπολίτες µας που για κάποιον
λόγο αυτή τη στιγµή είναι στις φυλακές και που έχουν το διπλό,
τριπλό, αν θέλετε, στιγµατισµό, διότι κι εκείνοι χρειάζονται τη
βοήθειά µας.

Νοµίζω ότι όταν θα φτάσουµε έστω και στον πιο ευάλωτο και
δούµε από εκεί που ξεκινάει, θα έχουµε καλά αποτελέσµατα. Και
πρέπει να ξεχνάµε ότι η ψυχική υγεία έχει να κάνει και µε την ευε-
ξία, έχει να κάνει και µε τις κοινωνικές ανισότητες, έχει να κάνει
και µε τη φτώχεια. Σε συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
από το πρόγραµµα της Κυβέρνησης, το πρόγραµµα εγγύησης
για το παιδί, όπου η χώρα µας συµµετείχε κι αφορά τα φτωχά
παιδιά, µπορείτε να πάρετε πολλές καλές πρακτικές, γιατί µέσα
από αυτή τη διαδικασία µπορούµε να βελτιώσουµε όχι µόνο το
εισόδηµα των οικογενειών, αλλά κυρίως την ψυχή αυτών. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Σταµάτη.

Τον λόγο έχει ο κ. Παύλος Πολάκης. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, θα ξεκι-

νήσω µε ένα σύντοµο σχόλιο που δεν αφορά το νοµοσχέδιο. Πε-
ριµένω δύο µέρες να δω απευθείας µεταδόσεις και συνδέσεις
από τα κανάλια, να δω αφιερώµατα, να δω καταδίκες, να δω ανα-

κοινώσεις από όλους τους ευαίσθητους «δεξιούς και αριστε-
ρούς» σε εισαγωγικά για ένα «ουστ» που ακούστηκε από υπουρ-
γικά χείλη στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων από τον κ.
Γεωργιάδη προς εµένα, όταν µετά την τοποθέτησή µου, που ση-
κώθηκα να φύγω, γιατί απέδειξα ότι µας έλεγε ψέµατα, σε σχέση
µε την υγειονοµική κάλυψη των ανασφάλιστων που και καλά
εφάρµοσε ο ίδιος, είπε αυτή τη λέξη: «Πού είναι οι ευαίσθητοι να
βγάλουν οργίλες ανακοινώσεις;». Σεβάστηκα την καταγωγή και
την ανατροφή µου και συνέχισε να είναι εκεί και το κλείνω εδώ. 

Στο συγκεκριµένο. Σας άκουσα πριν να εξηγείτε κάποια πράγ-
µατα, σε σχέση µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. Εµένα µε προβλη-
µατίσατε πολύ! Αναφερθήκατε στο τι έλεγε η σύµβαση πέρυσι.
Η φετινή τι λέει; Η φετινή λέει ότι θα φτιάξουµε ένα κτήριο µε
500.000 ευρώ στο Αγία Σοφία. Γιατί να το φτιάξει το «Σταύρος
Νιάρχος»; 

Εγώ βλέπω το εξής: Αυτό εδώ είναι ο κατάλογος των εννιά
υποπρογραµµάτων που έχετε εντάξει ως Υπουργείο Υγείας στο
Ταµείο Ανάκαµψης. Πρώτο, µεταρρύθµιση claw back και τα
λοιπά 250 εκατοµµύρια. Μεταρρύθµιση πρωτοβάθµιας 271 εκα-
τοµµύρια. Οργανωτική µεταρρύθµιση κ.λπ., 9 εκατοµµύρια ευρώ.                       

Εδώ θα εντάξετε και τα απογευµατινά. Αλήθεια αυτά πού είναι;
Τα πιάσαµε ή ακόµα τα κυνηγάµε τα λεφτά από το Ταµείο Ανά-
καµψης για τα απογευµατινά χειρουργεία, τα οποία αποτυγχά-
νουν κατά κράτος. Δύο «φωλιές» έχετε: µία στη Λάρισα και µία
στο «Παπαγεωργίου». Σε όλη την υπόλοιπη Ελλάδα αποτυγχά-
νουν κατά κράτος αυτοί οι νεοφιλελεύθεροι παλικαρισµοί και λε-
ονταρισµοί.

Υλοποίηση εθνικού προγράµµατος «Σπύρος Δοξιάδης»: 253
εκατοµµύρια ευρώ. Κατ’ οίκον νοσηλεία: 12 εκατοµµύρια. Ανα-
καίνιση και ανακατασκευή νοσοκοµείων σε όλη τη χώρα: 317 εκα-
τοµµύρια. Μεταρρύθµιση πρωτοβάθµιας: 32 εκατοµµύρια. Και
είναι δύο υποπρογράµµατα για την ψυχική υγεία, ένα που λέει
«Μεταρρύθµιση ψυχικής υγείας»: 54,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και
ένα που λέει «Μεταρρύθµιση των υπηρεσιών ψυχικής υγείας»:
278 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή 330 εκατοµµύρια ευρώ. Για
ποιον λόγο; Τι γίνεται µε αυτά τα λεφτά; Μας τα εξηγείτε λίγο; 

Έχουµε σκοπό να καταθέσουµε ερώτηση ως Κοινοβουλευτική
Οµάδα -έχουµε συνεννοηθεί µε τον κ. Παναγιωτόπουλο- για να
µας πείτε γι’ αυτά τα προγράµµατα αναλυτικά, τι σηµαίνουν αυτά
τα χρήµατα, πού έχουν δοθεί και  σε ποια φάση υλοποίησης είναι
όλα αυτά. Εγώ το µόνο από αυτά που έχω δει να υλοποιείται,
είναι αυτός κατάλογος που έχω µπροστά µου. Σας τον έχω ξα-
ναδείξει. Είναι ο κατάλογος σύµφωνα µε τον οποίο δίνετε στην
«DEMO» 109 εκατοµµύρια, στην «ΕΛΠΕ» 30 εκατοµµύρια, στη
«BENETT» 23 εκατοµµύρια, στην «PAPHARM» 15 εκατοµµύρια,
στη «PFIZER» 12 εκατοµµύρια, για να τους ζητήσετε claw back
και καλά για µελέτες κ.λπ. και ουσιαστικά είναι για να τους λύ-
σετε το claw back, την αυτόµατη επιστροφή. Αυτό µόνο έχω δει,
όπως έχω δει βέβαια, για να µην ξεχνιόµαστε, και αυτή τη χρη-
µατοδότηση «ΝΟΣΗΛΕΥΤΙΚΗ Α.Ε.» -είναι η κλινική Άγιος Λουκάς
Θεσσαλονίκης- η οποία πήρε 4,845 εκατοµµύρια ευρώ δάνειο,
ξεπλήρωσε παλιότερο δάνειο που το πλήρωνε µε 7% και γυρίζει
τώρα αυτό µε 0,5%. Αυτά είναι τα µόνα έργα που ξέρω εγώ να
έχουν γίνει. Δείξτε µου τα άλλα ποια είναι. Θέλω να δω τα έργα
των ανακατασκευών µε τα 317 εκατοµµύρια. Πού είναι; 

Εµείς οι κακοµοίρηδες την περίοδο των µνηµονίων 2015-2019
υλοποιήσαµε ένα πρόγραµµα που το βρήκαµε, γιατί δεν κλέψαµε
µισό ευρώ, 220 εκατοµµύρια ευρώ και όλο το 2019-2023 κόβατε
κορδέλες σε όλη την Ελλάδα για έργα από αυτά τα χρήµατα που
είχαµε βρει. Πείτε µας τα 317 πού είναι; Υποτίθεται ότι του χρό-
νου τελειώνει το πρόγραµµα, το 2025 πρέπει να τελειώσουν
αυτά. Πείτε µας τι γίνεται.

Και βέβαια έχετε εδώ δύο για την ψυχιατρική µεταρρύθµιση:
278 εκατοµµύρια και 54 δισεκατοµµύρια. Πού πάνε αυτά τα
λεφτά; Δεν µπορούσε να γίνει το εκπαιδευτικό πρόγραµµα που
λέει το «ΝΙΑΡΧΟΣ» µε αυτά τα χρήµατα; Σαφώς και µπορούσε.
Δεν µπορούσε να κατασκευαστεί ένα κτήριο; Πέντε κτήρια θα
µπορούσαν να κατασκευαστούν µε αυτά τα χρήµατα. 

Απλά εγώ πιστεύω -και το λέω πολύ ευθέως και στεναχωριέµαι
γιατί µιλάµε για τη δωρεά του «ΝΙΑΡΧΟΣ» σήµερα και ένας αίτιος
είµαι εγώ- το εξής: Η πρώτη δωρεά του «ΝΙΑΡΧΟΣ» ήτανε να δώ-
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σουν 200 εκατοµµύρια ευρώ να ανακατασκευαστεί ο «Ευαγγελι-
σµός» από τα πατώµατα µέχρι τον ενδέκατο και είπα του Δρακό-
πουλου -το έχει αναγνωρίσει πολλές φορές και δηµόσια,
ασχέτως που δεν το λέτε εσείς ή τα κανάλια σας- ότι «δεν χρει-
αζόµαστε αυτό, χρειαζόµαστε νοσοκοµείο στην Κοµοτηνή, χρει-
αζόµαστε παιδιατρικό νοσοκοµείο στη Θεσσαλονίκη,
χρειαζόµαστε ανανέωση του εξοπλισµού τού ΕΚΑΒ, χρειαζόµα-
στε τοµογράφους εκποµπής ποζιτρονίων µε τα αντίστοιχα κυ-
κλοτρόνια για το ραδιοφάρµακο, χρειαζόµαστε και κάποια άλλα
εκπαιδευτικά προγράµµατα» και εντάξαµε και το Νοσοκοµείο της
Σπάρτης όταν αρνήθηκαν από τον «Ευαγγελισµό» να δεχτούν την
ανακατασκευή του κτηρίου των αδελφών νοσοκόµων γιατί θεω-
ρούσαν ότι µπορεί να άλλαζε χέρια κ.λπ., αν το έπαιρνε η πανε-
πιστηµιακή νοσηλευτική. Γι’ αυτό µιλάµε για δωρεά «ΝΙΑΡΧΟΥ»
σήµερα και παραλίγο να τη χάσετε κιόλας για τα µεγάλα, γιατί
ζήτησαν οι εργολάβοι διπλάσιες και τριπλάσιες τιµές το 2022 και
κάποια στιγµή φάνηκε να κάνει πίσω το ίδρυµα. Ευτυχώς µάλλον
έβαλε βαθύτερα το χέρι στην τσέπη. 

Εγώ δεν καταλαβαίνω το περιεχόµενο. Επιµένω να µην το κα-
ταλαβαίνω. Μάλλον θέλετε να βολέψετε κάποια παρέα ανθρώ-
πων που τους φτιάχνετε και το κτήριο για µετά. Γι’ αυτόν τον
λόγο σε αυτό το συγκεκριµένο θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ».

Επίσης, να πω ότι σήµερα συνταγογραφούν ελεύθερα οι ανα-
σφάλιστοι συµπολίτες µας φάρµακα και εξετάσεις µετά από
αυτό που έγινε χθες. Την «πρόβα τζενεράλε» αυτή να µην την ξα-
νακάνετε.

Να µην την ξανακάνετε, κύριε Βαρτζόπουλε, διότι θα γίνει το
τσουνάµι που θα σας πνίξει αυτό το πράγµα, το ότι µετατρέψατε
τα ΑΜΚΑ των ανασφάλιστων σε ανενεργά ΑΜΚΑ, λες και ήταν
αλλοδαποί πολίτες που ήρθαν δύο χρόνια εδώ και εξαφανίστη-
καν µετά. Αυτό τέλος! Μην το επιχειρήσετε ξανά! Αυτό που φτιά-
ξαµε ως ΣΥΡΙΖΑ έχει ανοίξει πολύ βαθύ αυλάκι και δεν παίρνεται
πίσω. 

Και µία ακόµη κουβέντα. Τελειώνω µε αυτό σε πενήντα δευτε-
ρόλεπτα, κύριε Πρόεδρε. Έτσι κι αλλιώς είµαστε και λίγοι, δεν
είµαστε πολλοί. 

Έµαθα ότι ήταν ο κ. Γεωργιάδης πριν στην Επιτροπή Περιφε-
ρειών. Ακούστε. Ή θα υλοποιήσετε το σχέδιο το οποίο έχουµε
διατυπώσει -θα βγει και πολύ αναλυτικό- το οποίο λέει ότι χρει-
αζόµαστε ως χώρα 7,5% δηµόσια δαπάνη σε σχέση µε το ΑΕΠ
της χώρας, 7,5% σε ένα ΑΕΠ φυσιολογικό, από 200 - 220 και
πάνω, όχι αυτό που είχαµε πριν από κάποια χρόνια. Δηλαδή χρει-
αζόµαστε περίπου από 14,5 µέχρι 16 δισεκατοµµύρια δηµόσια
δαπάνη τον χρόνο για την υγεία. Από αυτά θα πρέπει τα 5,5 µε 6
δισεκατοµµύρια να είναι δαπάνη µισθών και αµοιβών του υγει-
ονοµικού προσωπικού. Αυτή θα είναι η µεγάλη αναδιανοµή, δη-
λαδή διπλάσιες µε τριπλάσιες αµοιβές από τις σηµερινές. Αν δεν
κάνουµε αυτό, συνεχώς θα φεύγει ο ανθός της ελληνικής νεο-
λαίας στο εξωτερικό. Αυτό θα γίνεται. Αλλιώς, δεν ξανάρχονται
πίσω. 

Μη µου πείτε πού θα βρείτε τα λεφτά. Από τους φόρους και
την ανάπτυξη, από την ανάπτυξη που έρχεται µέσω των επενδύ-
σεων, από εκεί θα τα βρούµε, από το κόψιµο της µίζας και της
ρεµούλας. Εµείς έχουµε κάνει συγκεκριµένη κατανοµή: 5,5 µε 6
δισεκατοµµύρια µισθοί και αµοιβές, γύρω στα 3 δισεκατοµµύρια
λειτουργικές δαπάνες πρωτοβάθµιας, δευτεροβάθµιας περίθαλ-
ψης, 3,5 µε 4 δισεκατοµµύρια δηµόσια δαπάνη για φάρµακο, και
τέλος. Φτάνει, µια χαρά είναι. Είναι πάνω από το 1,5% του ΑΕΠ
που δίνουν όλες οι ανεπτυγµένες χώρες ως δηµόσια δαπάνη για
το φάρµακο. Εδώ συνεχίζουν και οικονοµάνε 560% στα γενό-
σηµα και 1.000% στα πρωτότυπα. 

Και δαπάνη για τον ΕΟΠΥΥ, για τους παρόχους του ΕΟΠΥΥ,
2,5 µε 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, για να καλύψουµε ανάγκες που
και σήµερα δεν καλύπτονται.

Αυτό βγάζει ένα άθροισµα 14 µε 16 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ή
θα υπογράψουµε ως πολιτικό σύστηµα -ο ΣΥΡΙΖΑ το υπογράφει-
ένα τέτοιο κοινωνικό συµβόλαιο για τον χώρο της υγείας ή -θα
το πω και λίγο προσωπικά- θα µου λέει η κόρη µου, η οποία τε-
λειώνει και γυρίζει σε µερικές µέρες από το «ERASMUS» από τη
Γαλλία που έκανε στο πλαίσιο της ανταλλαγής των φοιτητών δύο
τρίµηνα εκεί παιδιατρική γυναικολογία, ότι για τις εννιά εφηµε-

ρίες που έκανε στη γυναικολογική κλινική αµείφθηκε περίπου µε
150 ευρώ παραπάνω από αυτά τα οποία θα έπαιρνε ένας ειδι-
κευόµενος εδώ στη χώρα µας. Αυτό είναι το τεράστιο πρόβληµα
και δεν αντιστρέφεται, αν δεν βάλουµε το χέρι στην τσέπη. Δεν
γίνεται αλλιώς, πρέπει να το καταλάβουν όλοι. Και εµείς το κα-
ταλάβαµε. Το φωνάζω από χρόνια εγώ αυτό. Δεν το καταλαβαί-
νανε όλοι, και σ’ εµάς. Όµως ή θα το κάνουµε αυτό ή θα κλαίµε
που φεύγουν και θα προσπαθούµε να επιτάξουµε ιδιώτες. Θα
αρρωστήσουν. Εσείς είστε οι φιλελεύθεροι. Τέτοια αναγκαστικά
µέτρα θα κάνετε; 

Αυτά κι ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχετε ζητήσει τον

λόγο για παρέµβαση ή για την οµιλία σας;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Θέλω να απαντήσω σε δύο πράγµατα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Υγείας. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πάντως αυτή η διαδικασία επί των ηµε-

ρών µας δεν υπήρχε και το ξέρετε κι εσείς, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ξέρετε πολύ καλά

ότι ο Υπουργός µπορεί να παρεµβαίνει όποτε θέλει. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εµένα δεν µε νοιάζει. Απλά για να βά-

ζουµε τα πράγµατα στη θέση τους. Όταν την εποχή που κυβερ-
νούσαµε πήγα να το κάνω εγώ αυτό, µας λέγανε ότι δεν γίνεται,
ότι έχει µία οµιλία ο Υπουργός, εκεί πρέπει να βαδίσει. Έτσι δεν
είναι; Αυτό δεν λέει ο Κανονισµός; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχω δώσει τον λόγο
στον Υπουργό.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτό δεν λέει ο Κανονισµός; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ο Κανονισµός λέει

ότι µπορεί να παρεµβαίνει…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ο Κανονισµός αυτό δεν λέει; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης):…για τρία λεπτά. Για

τρεις παρεµβάσεις έχει δικαίωµα ο Υπουργός. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έχει µία πρωτοµιλία, έχει µία κύρια οµι-

λία και την άλλη την έκανε ο κ. Βαρτζόπουλος. Είναι και των
τριών, δεν είναι του ενός. Αν έρθει άλλος, θα έχει άλλη µία µόνο.
Έτσι λέει ο Κανονισµός. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Έχω
τον λόγο, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Βεβαίως και τον έχετε. Αλλά να βάζουµε

τα πράγµατα στη θέση τους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Σας

ευχαριστώ. 
Γιατί αν µας ενδιαφέρει ο Κανονισµός, µας ενδιαφέρει ο Κα-

νονισµός στο µείζον, που είναι ότι όταν δίνεται ο λόγος, ο οµιλη-
τής δεν διακόπτεται. Και αν έχει κάποιος µια αντίρρηση, τη θέτει
µετά, εφόσον έχει δοθεί ο λόγος. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Α, έτσι;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Ακόµα και για διαδικαστικό ζήτηµα πρέπει να περιµένεις να τε-
λειώσει την οµιλία του αυτός στον οποίο δόθηκε ο λόγος. 

Καλό είναι να πάρετε µία απάντηση γι’ αυτά που ακούστηκαν,
γιατί κάθε φορά θα βρει κάτι καινούργιο ο κ. Πολάκης. 

Για την ψυχική υγεία δεν υπάρχουν πουθενά ούτε 200, ούτε
300, ούτε 400 εκατοµµύρια. Στην επιτροπή είπε 400, σήµερα είπε
280. Δεν κατάλαβα. 

Για την ψυχική υγεία µέσα στο Ταµείο Ανάκαµψης έχουν προ-
βλεφθεί έργα αξίας 54,50 εκατοµµύρια ευρώ και έχουν ενταχθεί
53,15 εκατοµµύρια ευρώ. Σε αυτό το ποσό δεν συµπεριλαµβά-
νεται ο Φόρος Προστιθέµενης Αξίας. 

Θα σας πω τα έργα ένα-ένα: Δράση στον τοµέα της ψυχικής
υγείας ψυχοκοινωνικής υποστήριξης και ενδυνάµωσης γενικού
πληθυσµού. Δράσεις πρόληψης και καταπολέµησης των πάσης
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φύσεως εξαρτήσεων στον γενικό πληθυσµό. Δράσεις αντιµετώ-
πισης των µακροπρόθεσµων συνεπειών της πανδηµίας COVID-
19 στην ψυχική υγεία κ.λπ.. Όλες µαζί οι δράσεις έχουν 53,15
εκατοµµύρια ευρώ αξία, χωρίς τον Φόρο Προστιθέµενης Αξίας. 

Δεύτερον, είπε ο κ. Πολάκης ότι δεν προχωρά ο εκσυγχρονι-
σµός των νοσοκοµείων. Τον προκαλώ να πάει στα νοσοκοµεία
όπου εκτελούνται τα έργα. Χθες εγώ ήµουν µε τον κ. Θεµιστο-
κλέους στο Νοσοκοµείο της Σύρου. 

Είναι ικανός στα social media, µπορεί να δει τις φωτογραφίες
που ανέβασα που είµαστε µε τα κράνη µέσα στο εργοτάξιο µέσα
στο νοσοκοµείο της Σύρου. Παρόµοιες φωτογραφίες έχουµε
ανεβάσει από παρόµοια έργα σχεδόν στο σύνολο των νοσοκο-
µείων της χώρας. 

Η ανακαίνιση και ο κτηριακός εκσυγχρονισµός των νοσοκο-
µείων είναι πρόγραµµα που έχει ενταχθεί καθ’ ολοκληρίαν, έχουν
γίνει συµβάσεις καθ’ ολοκληρίαν και είναι απολύτως εντός προ-
γράµµατος, ύψους 315 εκατοµµύρια ευρώ. Οι κτηριακές ανακαι-
νίσεις των κέντρων υγείας είναι ένα πρόγραµµα αξίας 250
εκατοµµυρίων ευρώ και επίσης εκτελείται κανονικά. Έχει συµβα-
σιοποιηθεί σχεδόν στο σύνολό του. 

Άρα, έχουµε 565 εκατοµµύρια ευρώ που προχωρούν κανονικά
ως προς την κτηριολογική αναβάθµιση. 

Ο κ. Πολάκης κάποτε δεν έβλεπε και τους γερανούς στο Ελ-
ληνικό. Τώρα αν πας από την παραλιακή, βλέπεις πενήντα γερα-
νούς στο µάτι και κάποια από τα κτήρια έχουν σηκωθεί. Δεν
ζήτησε ποτέ συγγνώµη γι’ αυτό. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το 2020. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα,

όπως δεν έβλεπε τα εργοτάξια στο Ελληνικό, έτσι δεν βλέπει και
τα εργοτάξια στα νοσοκοµεία. Έχει κάποιο πρόβληµα στην
όραση. Μπορεί να πάει σε κάποιον οφθαλµίατρο, γιατί τα έργα
είναι πραγµατικά, εκτελούνται, υπάρχουν µέσα εργολάβοι, συµ-
βάσεις. 

Επίσης, θα πω κάτι που πιθανόν δεν έχει καταλάβει ο κ. Πολά-
κης. Τα έργα του Ταµείου Ανάκαµψης όλα πρέπει να έχουν ολο-
κληρωθεί µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του 2025, πλην όσων θα
πάρουν την τελευταία παράταση για το πρώτο εξάµηνο του 2026.
Άρα, δεν µπορεί να µη γίνουν. 

Εκκρεµεί -αυτή την εβδοµάδα δεν θα προλάβει, θα βγει την
άλλη εβδοµάδα- το τεχνικό δελτίο για το πρόγραµµα 63 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, επιπλέον ο ΦΠΑ, που είναι ο εξοπλισµός των νοσο-
κοµείων, τα µηχανήµατα δηλαδή που χρειάζονται τα νοσοκοµεία,
και 38 εκατοµµύρια, επιπλέον ο ΦΠΑ, που είναι ο εξοπλισµός των
κέντρων υγείας. Και αυτό είναι Ταµείο Ανάκαµψης. 

Και αν είχα πει όλον τον κατάλογο µε βάση τα αιτήµατα που
έστειλαν όλα τα νοσοκοµεία και τα κέντρα υγείας, θα είχε γίνει η
προτεραιοποίηση και θα είχε φτιαχτεί το τεχνικό δελτίο από τον
σύµβουλο. Είναι την άλλη εβδοµάδα να βγει στον αέρα. Αυτά ως
προς τα έργα. 

Ως προς τα απογευµατινά χειρουργεία, πράγµατι εγώ είχα
κάνει την εκτίµηση ότι µετά το Πάσχα θα έχουµε έγκριση από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Πράγµατι δεν είχαµε µετά το Πάσχα. 

Ο κ. Πολάκης ισχυριζόταν ότι δεν είχαµε κάνει αίτηµα. Το αί-
τηµα το έχω καταθέσει, το έχετε δει. Να µη χάνουµε χρόνο. 

Γιατί δεν είχαµε πάρει έγκριση; Δεν έχει σηµασία. Πιστεύω ότι
οι ευρωεκλογές έπαιξαν κάποιον ρόλο εκεί γενικά στις εγκρίσεις.
Δεν έχει σηµασία. Σηµασία έχει ότι τώρα προχωράνε κανονικά.
Μας ζήτησαν προχθές να εντάξουµε και ορόσηµο, δηλαδή να
πούµε εµείς σε ποιο χρονικό σηµείο θα έχουµε απορροφήσει
αυτά τα 60 εκατοµµύρια. 

Άρα, πρακτικά εµείς θα τα δούµε πριν την τυπική έγκριση.
Εκτιµούµε ότι στον µήνα Σεπτέµβριο θα πάρουν την τελική έγ-
κριση για να ξεκινήσουν. Το λέω για την αγωνία που πιθανόν
έχετε για τα απογευµατινά χειρουργεία. Άρα, και αυτό έχει µπει
σε έναν καλό δρόµο. Πράγµατι, θα έχουµε µια τρίµηνη καθυστέ-
ρηση στην έναρξή του. Σκοτώστε µε γι’ αυτό, Όµως, το πρό-
γραµµα προχωράει. 

Όσον αφορά τα γενικά, ως προς τους ανασφάλιστους, να µην
πω τα ίδια, είναι κουραστικό. Η Κυβέρνηση που κάλυψε τους
ανασφάλιστους και στα νοσοκοµεία και στα φάρµακα είµαστε
εµείς, εγώ προσωπικά. 

Ο κ. Πολάκης στην επιτροπή ανέφερε ότι δεν διαµαρτυρήθηκε
κάποιος για το «ουστ». Κακώς είπα το «ουστ». Το ξεκαθαρίζω.
Εγώ δεν έχω κανένα πρόβληµα να πω ότι κάνω λάθος. Δεν µου
άρεσε που το είπα. 

Βεβαίως, άνθρωπος είµαι. Με βρίζατε δεκαπέντε λεπτά, δεν
µίλησα. Ανέβηκα να µιλήσω, πήρα τον λόγο από τον προ-
εδρεύοντα στην επιτροπή, µε βρίζατε δεκαπέντε λεπτά, ενώ είχα
πάρει τον λόγο εγώ. Σηκωθήκατε και όπως µου µιλάγατε σχεδόν
κατά πρόσωπο, που ξέφυγε. Χρεώστε ένα ανθρώπινο σφάλµα. 

Έρχοµαι τώρα, όµως, στο µείζον. Το µείζον ποιο είναι; Ποιος
ήταν ο ισχυρισµός του κ. Πολάκη την στιγµή που το έβαλε στα
πόδια; Ο ισχυρισµός ήτανε ότι πράγµατι είχα βγάλει τελικά την
υπουργική απόφαση, αλλά αυτή δεν είχε νοµική ισχύ λόγω ελλι-
πούς νοµοθετικής εξουσιοδοτήσεως. Αυτό ήταν το επιχείρηµά
του. 

Το επιχείρηµα είναι καταφανώς φαιδρό για τον εξής λόγο, εάν
κάποια υπουργική απόφαση πάσχει ως προς το έλλειµµα νοµο-
θετικής εξουσιοδοτήσεως, το µόνο µπορεί να συµβεί είναι, εάν
κάποιος την προσβάλλει, να πάει σε ένα δικαστήριο, εφαρµόζε-
ται και δεν εφαρµόζεται εάν κάποιος την προσβάλλει. Κανένας
δεν την προσέβαλε. Άρα, η απόφαση κανονικά εφαρµόστηκε είτε
ήταν επαρκής είτε όχι η νοµοθετική εξουσιοδότηση.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Γιατί κανείς δεν την εφάρµοσε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Εφαρµόστηκε µια χαρά και σας έχω προκαλέσει να φέρετε στη
Βουλή τα σχετικά έγγραφα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τα έχουµε καταθέσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Μην κάνετε διάλογο,

σας παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Επί-

σης, να σας πω, κύριε Πρόεδρε, ότι έχω πει και το εξής και δεν
έχει απαντήσει πότε κανείς από το ΣΥΡΙΖΑ. Ποιο; Το Σεπτέµβριο
του 2015, έκαναν σποτ ότι κάλυπτα τους ανασφάλιστους. Ο
νόµος που ψήφισε ο κ. Πολάκης, όµως και ο κ. Ξανθός ήταν του
2016. Πώς καλύψατε το Σεπτέµβριο του 2015 τους ανασφάλι-
στους, ενώ ο νόµος που ψήφισαν είναι το 2016; Γιατί χρησιµο-
ποιούσαν τον δικό µου νόµο, αυτή είναι η απάντηση. 

Κλείνω τώρα στο µείζον. Ο κ. Πολάκης λέει διάφορα, λέει και
ορισµένα όµως που έχουν αξία, δηλαδή ότι υπάρχει µεγάλη δια-
φορά στις αµοιβές µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ενώσεως
στους γιατρούς και µεταξύ δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα.

Πρώτα από όλα, κύριε Πολάκη, γιατί δεν έρχεστε στο ΕΣΥ
εσείς τώρα; Τώρα επιτρέπουµε και το ιδιωτικό έργο στους για-
τρούς του ΕΣΥ. Ιδού πεδίον δόξης λαµπρό. Εσείς, ο ίδιος, ο υπο-
φαινόµενος, ο Παύλος Πολάκης να κάνετε αίτηµα να µπείτε και
στο ΕΣΥ. Γιατί δεν µπαίνετε, αφού είστε τόσο αµύντορας του
ΕΣΥ, τώρα που ανοίξαµε το δρόµο να έρθει και ιδιωτικό έργο,
γιατί δεν θέλετε να µπείτε να γίνεται γιατρός του ΕΣΥ; Αφήστε,
λοιπόν, τις δικαιολογίες. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να απαντήσω;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Όσον αφορά τους προϋπολογισµούς και τα δισεκατοµµύρια και
τα ποσοστά επί του ΑΕΠ θέλω µόνο, κύριε Πρόεδρε, να πω, για
να γίνει σαφές σε όλους και να το ξέρουν, ότι η δική µας Κυβέρ-
νηση έχει αυξήσει τις δαπάνες για την υγεία σε σχέση µε την κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ κατά πολλά δισεκατοµµύρια. Εµείς αυξήσαµε
τις αµοιβές των γιατρών του ΕΣΥ. Εµείς αυξήσαµε τις αµοιβές
των εφηµεριών. Εµείς αυξήσαµε τις δαπάνες στα νοσοκοµεία.
Εµείς αυξήσαµε τη φαρµακευτική δαπάνη.

Είναι -µε συγχωρείτε- σχεδόν κωµωδία ο ίδιος ο Υπουργός επί
θητείας του οποίου το ΕΣΥ ξόδευε κατά το 1/3 λιγότερα λεφτά -
έχουµε αυξήσει τον προϋπολογισµό της υγείας κατά το 1/3 επι-
πλέον- να κατηγορεί εµάς, γιατί δεν έχουµε βάλει περισσότερα
από τα πολύ περισσότερα που ξοδέψαµε απ’ ότι ξόδευαν εκείνοι. 

Και θέλω να υπενθυµίσω, γιατί θα πείτε ότι τότε ήµασταν στο
µνηµόνιο, ότι εκείνοι έκαναν την πολιτική επιλογή να φτιάξουν το
«µαξιλάρι» των 37 δισεκατοµµυρίων και να µην πάνε χρήµατα,
παραδείγµατος χάριν στην υγεία. Ήταν µια πολιτική επιλογή της
κυβερνήσεώς σας. Εσείς µπορεί να διαφωνούσατε µε αυτή, αλλά
αυτή υπηρετήσατε και σ’ αυτήν την κυβέρνηση ήσασταν. 

Τέλος, επειδή άκουσα το αµίµητο, κύριε Πρόεδρε, και πραγ-
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µατικά αυτό ξεπερνάει κάθε λογική. Τι είπε ο κ. Πολάκης; Είπε
ότι κερδίζουν οι φαρµακευτικές εταιρείες χίλια τοις εκατό και τα
γενόσηµα άλλα χίλια τοις εκατό και κάτι τέτοια.

Θέλω απλώς να υπενθυµίσω στον κ. Πολάκη και να ενηµε-
ρώσω το Σώµα και τον ελληνικό λαό ότι µόλις το Μάρτιο του
2019, δηλαδή δύο µήνες πριν αποχωρήσει από την εξουσία, η
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µε Υπουργό τον Ανδρέα Ξανθό και αναπλη-
ρωτή τον Παύλο Πολάκη ψήφισε νόµο, όπου έβαζε φρένο στη
µείωση των τιµών το 7%, το οποίο η Κυβέρνησή µας έκανε 10%.
Δηλαδή εσείς ως κυβέρνηση είπατε να µην πέφτουν οι τιµές ανά
δελτίο πάνω από 7% µε νόµο Παύλος Πολάκης και Ανδρέας Ξαν-
θός. Και ο άνθρωπος που έχει ψήφισε, έχει εισηγηθεί στο Κοινο-
βούλιο τον νόµο που βάζει φρένο στις µεγάλες µειώσεις τιµών
των φαρµάκων έρχεται σε µένα και κουνάει το δάχτυλο, για να
καταλάβετε το µέγεθος της υποκρισίας. 

Και δεν έκαναν µόνο αυτό, αλλά επί θητείας Παύλου Πολάκη
και Ανδρέα Ξανθού ψηφίστηκε νόµος που άλλαξε τον τρόπο τι-
µολόγησης των φαρµάκων από τις τρεις χαµηλότερες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ενώσεως στις δύο χαµηλότερες χώρες της Ευρω-
ζώνης, εξασφαλίζοντας, προσέξτε, καταλαβαίνετε ποια είναι η
διαφορά... 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν ψηφίστηκε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Οι

τρεις χαµηλότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης βγάζουν
µέσο όρο πολύ χαµηλότερο από ό,τι οι δύο χώρες της Ευρωζώ-
νης. Παρέλαβαν από εµένα -δικός µου ήταν ο νόµος- οι τρεις χα-
µηλότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και µου το
παρέδωσαν οι δύο χαµηλότερες χώρες της Ευρωζώνης, δηλαδή
υψηλότερες τιµές φαρµάκων.

Όταν, λοιπόν, κύριε Πολάκη, ως κυβερνήτης, έχεις νοµοθετή-
σει αυτά -εγώ δεν λέω καλώς ή κακώς, είναι µια άλλη συζήτηση
που µπορούµε να κάνουµε, αν θέλετε- που εγώ καταλαβαίνω
γιατί το κάνατε τότε, γιατί έχει παραµείνει µέχρι σήµερα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το
κάνατε, όµως! Άρα, αφού το κάνατε, το δαχτυλάκι µην το κου-
νάτε έτσι εδώ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θέλετε τον λόγο για

ποιο πράγµα;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Επί προσωπικού, ας πούµε, αλλά και να

απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, που µου δί-

νετε τον λόγο.
Λοιπόν, κύριε Γεωργιάδη, πολύ σύντοµα, για να κάνουµε επί

της ουσίας διάλογο, αυτή εδώ είναι η σελίδα του ΕΣΠΑ της επι-
τελικής δοµής τού Υπουργείου Υγείας τώρα, αυτήν την στιγµή.
Έργα, Ταµείο Ανάκαµψης, κωδικός έργου 16820, Μεταρρύθµιση
των υπηρεσιών ψυχικής υγείας, 54.503.000. Πάρα πολύ ωραία!

Κωδικός έργου 16752, Μεταρρύθµιση των υπηρεσιών ψυχικής
υγείας, χρήµατα 278 εκατοµµύρια ευρώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όχι.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τι όχι;
Τι όχι, κύριε Γεωργιάδη; Δεν ξέρετε την ιστοσελίδα του Υπουρ-

γείου σας; Τωρινή είναι. Δεν την ξέρετε; Έχετε, όµως, µια φυσι-
κότητα στο ψέµα: Είναι 54 εκατοµµύρια.

Όχι, δεν είναι 54 εκατοµµύρια. Είναι 54 εκατοµµύρια και 278
εκατοµµύρια. Άρα, µπορούν κάλλιστα να υλοποιηθούν αυτά που
λέει το «ΝΙΑΡΧΟΣ».

Δεύτερον, επειδή η µισή αλήθεια είναι χειρότερη από το ολό-
κληρο ψέµα -δεν προλαβαίνω να πω τι κάνατε ξανά, τα έχω πει
πολλές φορές µε τις δύο και τις τρεις χώρες, το «Harvard Proj-
ect»- λοιπόν, ακούστε µε. Ετοιµάστηκε µια τέτοια ρύθµιση, δεν
ψηφίστηκε από εµάς.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Εσείς το κάνατε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν ψηφίστηκε.

Όχι, κύριε Γεωργιάδη, δεν ψηφίστηκε. Πείτε το. Εσείς την ψη-
φίσατε µόλις αναλάβατε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όχι.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ναι. Μόλις αναλάβατε, ο Κικίλιας µε τον

Κοντοζαµάνη, αυτοί την ψήφισαν και απλώς, ο Πλεύρης έλεγε
µετά ότι την ψηφίσαµε.

Δεν την ψηφίσαµε. Θυµάµαι πάρα πολύ καλά, έτσι; Και δεν την
ετοίµασα εγώ στα πίσω-πίσω.

Λοιπόν, για να εξηγούµαστε για να µην παρεξηγούµαστε, διότι
εµείς κάναµε και άλλα πράγµατα, ένα τελευταίο. Εγώ θα ήθελα
να µας δώσετε τον κατάλογο, για να µην τον ψάχνουµε -και µε
αυτό κλείνω- των έργων που υλοποιούνται ανά τη χώρα στο έργο
16795, Ανακαινίσεις και εκσυγχρονισµός νοσοκοµείων σε όλη την
Ελλάδα. Θέλω ποια έργα εκτελούνται πού, µε τι προϋπολογισµό.
Διότι έχουµε βρει µερικά, απλώς θέλω το σύνολο. Θέλω να δω
αυτήν την στιγµή, γιατί αυτά κανονικά πρέπει να τελειώσουν
µέχρι το 2025. Δώστε µας να βγάζουν σούµα 317 εκατοµµύρια,
που βλέπω εδώ.

Και να µας πείτε, επίσης: Αυτά τα 58 εκατοµµύρια του µηχα-
νολογικού εξοπλισµού είναι µέσα στα 317 που είπατε; Διότι εδώ
δεν βλέπω κωδικό τέτοιου έργου. Κωδικό έργου Αγορά µηχανη-
µάτων κ.λπ., δεν υπάρχει εδώ, στη σηµερινή ιστοσελίδα του
Υπουργείου, εκτός αν είναι µέσα στα 317 αυτό το πράγµα.

Αυτά. Πολλά θέλω να πω, αλλά σταµατώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Πάντως, µπορείτε να

καταθέσετε και ερώτηση, προφανώς…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Για τρία λεπτά, κύριε

Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μόνο

για τα νούµερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Διότι πρέπει να προ-

χωρήσουµε στον κατάλογο των οµιλητών, παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι,

ναι.
Εγώ µπήκα τώρα στην ιστοσελίδα -µπορεί να κάνω λάθος και

φαίνεται να έχει µείνει κάτι άλλο- σε αυτό που µπαίνουµε εµείς
και βλέπουµε υπάρχει µόνο το πρώτο, το 16752, δεν υπάρχει το
16852.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αυτό είναι!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν

υπάρχει.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Συγγνώµη, κύριε Γεωργιάδη. Εδώ τι λέει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Πολάκη, σας

παρακαλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Κάντε µια γραπτή ερώτηση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ,

κύριε Πολάκη.
Συγκρίνουµε κινητά!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Επιτελική δοµή ΕΣΠΑ δεν λέει; Κατεβά-

στε τη!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ,

κύριε Πολάκη!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κατεβάστε τη!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Πολάκη, σας

παρακαλώ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό

που κοιτάτε είναι ο γενικός προγραµµατισµός του ΕΣΠΑ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τα υπόλοιπα πού πήγαν;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μη

µιλάτε. Να καταλάβετε. Είχα τον λόγο. Ας σταµατήσετε για να
καταλάβετε. Η σελίδα που µόλις µου δείξατε είναι ο γενικός προ-
γραµµατισµός του συνόλου τού ΕΣΠΑ, όχι αυτά που τελικώς εν-
τάχθηκαν. Είναι όλες οι προτάσεις που υπήρχαν. 

Η σελίδα που πρέπει να δείτε, που θα σας την ανεβάσω
τώρα…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι, είναι Ταµείο Ανάκαµψης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Και

το Ταµείο. Μία σελίδα. Ήταν οι προτάσεις αυτές. 
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Από τις προτάσεις, η πρόταση που µπήκε στο Ταµείο Ανάκαµ-
ψης για την ψυχική υγεία είναι το 17. Σας το είπα. Το βλέπω,
µπροστά µου το έχω. Είναι το 16752. Αυτό µόνο µπήκε, τα 53
εκατοµµύρια. Μην ψάχνετε.

Ακούστε, κύριε Πολάκη, θα σας πω ειλικρινά. Θα σας πω κάτι
που θα σας καταπλήξει τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το 16752 είναι 278 εκατοµµύρια. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, όχι διά-

λογο!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το

16752 είναι 53 εκατοµµύρια. Ξαναλέω, βλέπετε άλλη σελίδα. Θα
µου κάνετε µια γραπτή ερώτηση για να σας πω τη διαδικασία. 

Ξαναλέω όµως. Ας µην τσακωθούµε. Το τι υπάρχει εν εξελίξει
είναι δεδοµένο. Αυτά έχουν κριθεί, από τα λεφτά έχουµε, αυτά
ξοδεύουµε. Δεν αντιδικούµε. 

Εγώ θα σας πω κάτι. Ως Υπουργός Υγείας δείξατε επιµέλεια
για το Υπουργείο. Εγώ δεν ακυρώνω κανέναν, ούτε καν εσάς.
Δεν κάνω αυτά που κάνετε εσείς σε εµένα. Και µπορώ να σας πω
ότι τρέξατε για το Υπουργείο. Η ιδέα σας, όµως, να κατηγορείτε
ασταµάτητα όλους τους άλλους και να εφευρίσκετε συνωµοσίες
και διαφθορά οπουδήποτε καταντά σοβαρό πρόβληµα. Δεν έχει
κανένας λόγο να σας υποτιµήσει ούτε να σας υπερτιµήσει. Σας
λέω εδώ ότι απλώς κάνατε λάθος, κοιτάτε λάθος σελίδα. Δεν χά-
λασε ο κόσµος για αυτό, δεν πειράζει. 

Πειράζει, όµως, που δεν αναγνωρίζετε ότι η προηγούµενη από
εσάς κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κάλυψε τους ανασφά-
λιστους, γιατί τους κάλυψε. Και είναι πολύ υποτιµητικό στην πο-
λιτική να µην αναγνωρίζεις τι έκαναν οι προηγούµενοι. Αυτό είναι
κακό και για εσάς. Δείχνει έλλειψη µεγαλείου ψυχής. Εγώ πάντα
αναγνωρίζω τι έχουν κάνει οι προηγούµενοι από εµένα. Και αν
κάτι το ξεχάσω, πάω µετά και το διορθώνω, διότι δεν θέλω να κα-
πηλευθώ κανενός προηγούµενού µου τα έργα. Μόνο έτσι η πο-
λιτική έχει νόηµα. 

Η πολιτική, κύριε Πολάκη, δεν είναι διαρκής και αέναη σύγ-
κρουση. Η πολιτική είναι µια σκυταλοδροµία. Χθες ήσασταν
Υπουργός εσείς, σήµερα εγώ, αύριο κάποιος άλλος. Εάν όλοι κά-
νουµε κάτι παραπάνω για να πηγαίνει ο τόπος µας µπροστά, η
Ελλάδα θα γίνει καλύτερη. Εάν συνεχώς ο ένας κατηγορεί τον
άλλον, η Ελλάδα θα πηγαίνει χειρότερα. Αυτή είναι η βασική µας
διαφορά στην πολιτική.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Σκόνδρα,
έχετε τον λόγο, παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν απάντησε! Για να µη λέω τα ίδια.
Εκατόν ογδόντα εκατοµµύρια…

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα της ση-

µερινής συνεδρίασης είναι η κύρωση της Επιµέρους Σύµβασης
Δωρεάς µεταξύ του «Κοινωφελούς Ιδρύµατος Σταύρος Νιάρχος»
και του Ελληνικού Δηµοσίου. Σκοπός της δωρεάς η ενίσχυση και
αναβάθµιση των υποδοµών του Νοσοκοµείου Παίδων «Η Αγία
Σοφία», ώστε ένα υφιστάµενο κτήριο τού νοσοκοµείου να ανα-
καινιστεί και να λειτουργήσει ως κέντρο αναφοράς για την ψυ-
χική υγεία παιδιών και εφήβων στην Αθήνα. Η συζήτηση αυτή,
πέραν της τυπικής διαδικασίας, αποδεικνύει ότι η διάθεση προ-
σφοράς εν τέλει γίνεται κινητήριος δύναµη για σπουδαία επι-
τεύγµατα. Είναι, λοιπόν, ιδιαίτερα ενθαρρυντικό και ελπιδοφόρο
στην εποχή µας, που η αποξένωση και ο ατοµικισµός έχουν κερ-
δίσει έδαφος, να υπάρχουν ιδρύµατα και άνθρωποι που να δια-
κατέχονται από αυτό το πνεύµα. 

Το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» µε τις δωρεές του, ειδικά στην
υγεία, έχει πολύ γενναιόδωρη συνεισφορά µε προγράµµατα που
ξεπερνούν το 1 δισεκατοµµύριο. Αναφέροµαι σε εκπαιδευτικά
προγράµµατα, σε εντατικές, σε ασθενοφόρα, σε αεροπλάνα, σε
ελικόπτερα, σε ιατρικό εξοπλισµό και επίσης στην ανοικοδόµηση
νοσοκοµείων. Μόνο αυτήν την ώρα βρίσκονται σε εξέλιξη ιδρύ-
µατα στην Κοµοτηνή, στη Σπάρτη και το Παιδιατρικό Θεσσαλο-
νίκης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Τέτοια ιδρύµατα, τέτοιες δωρεές, που πραγµατικά σώζουν χι-
λιάδες ζωές και δηµιουργούν παράλληλα ευκαιρίες συνέργειας
της επιχειρηµατικής µε την επιστηµονική κοινότητα, ταυτόχρονα
δηµιουργούν µια γέφυρα που ενώνει το παρόν µε το παρελθόν,
καθώς το φαινόµενο της ευεργεσίας είναι κατεξοχήν ελληνικό.
Είναι, όµως, και ένα φωτεινό παράδειγµα συνεισφοράς για όλους
όσους έχουν τη δυνατότητα να το πράξουν. 

Σήµερα το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» συγκροτεί ένα µεγάλο
εθνικό συµβολικό κεφάλαιο και συνεχίζει, θα έλεγε κανείς, την
παράδοση του ελληνικού ευεργετισµού του Αβέρωφ, του Τοσί-
τσα, του Ζάππα, του Μπενάκη ειδικά αν σκεφτούµε ότι µόλις το
έργο τελειώνει, το Ίδρυµα παραδίδει τα κλειδιά και τη διαχείριση
στο κράτος.

Η σύµβαση δωρεάς τέτοιας κλίµακας και µάλιστα στον ευαί-
σθητο τοµέα της ψυχικής υγείας παιδιών και εφήβων είναι αξιέ-
παινη και εκφράζω την ευγνωµοσύνη και τις ευχαριστίες µου στο
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» για τη νέα του αυτή προσφορά.

Επίσης, θα ήθελα να καταθέσω τα συγχαρητήριά µου, γιατί
πέραν της πρακτικής χρησιµότητας, διαµορφώνει το ηθικό και
κοινωνικό προφίλ της Ελλάδας και των πολιτών της. Και είναι
ευχής έργον ότι και άλλες πόλεις εκτός της πρωτεύουσας τυγ-
χάνουν της εθελοντικής προσφοράς µικρών και µεγάλων δωρη-
τών, γιατί πραγµατικά οι ανάγκες που καταγράφονται είναι
µεγάλες. Στη Θεσσαλία, για παράδειγµα, πέραν των ελλείψεων
που ήδη υπήρχαν, η θεοµηνία του «Ντάνιελ» κατέστρεψε ανά-
µεσα σε άλλα και πολλές σχολικές µονάδες. Και αναφέροµαι στα
σχολεία, διότι το κόστος της ανοικοδόµησής τους ανέλαβε η
Ένωση Ελλήνων Εφοπλιστών. Με την ευκαιρία αυτή, λοιπόν, θα
ήθελα να συγχαρώ και να ευχαριστήσω όλα τα µέλη της Ένωσης
και φυσικά την Πρόεδρό τους κ. Μελίνα Τραυλού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς από την πλευρά µας
έχουµε καθήκον ως µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου να διασφα-
λίσουµε ότι αυτή η δωρεά θα αξιοποιηθεί στο έπακρο προς όφε-
λος των πολιτών και του συστήµατος υγείας. Οι όποιες
ενδεχοµένως ενστάσεις υπάρχουν µπορούν να διευθετηθούν αν
µείνουµε στην ουσία και όχι στην εθιµοτυπική κοµµατική γραµµή
της άρνησης. Και η ουσία είναι πως το ελληνικό σύστηµα υγείας
παρά τους οικονοµικούς του περιορισµούς, κάνει συνεχείς προ-
σπάθειες να βελτιώσει τις παρεχόµενες υπηρεσίες και τέτοιου
είδους δωρεές συνεπικουρούν το έργο το οποίο γίνεται. Στόχος
µας είναι να ανταποκριθούµε στις συνεχείς αλλαγές και προκλή-
σεις της εποχής και το ΕΣΥ να είναι ένα βιώσιµο, κλινικά αποτε-
λεσµατικό και προπαντός ένα ανθρωποκεντρικό σύστηµα υγείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έλλειψη γιατρών σε ορισµένα
νοσοκοµεία κυριαρχεί αυτές τις µέρες στον δηµόσιο διάλογο.
Είναι, όµως, δεδοµένη και η προσπάθεια της Κυβέρνησης να εξα-
σφαλίσει την οµαλή λειτουργία των εφηµεριών στα νοσοκοµεία,
ακόµη κι αν παραστεί ανάγκη έκτακτων µέτρων.

Επιτρέψτε µου ένα κουίζ: Ποια χώρα πιστεύετε ότι έχει περισ-
σότερους καρδιολόγους; Η Γερµανία των 83 εκατοµµυρίων κα-
τοίκων ή η Ελλάδα των 10,6 εκατοµµυρίων; Η απάντηση θα
έπρεπε να είναι προφανής, δηλαδή πως η Γερµανία έχει οκτα-
πλάσιο πληθυσµό, άρα και οκταπλάσιο αριθµό καρδιολόγων. Κι
όµως, έχει µόνον εξακόσιους περισσότερους καρδιολόγους. Από
αυτό, λοιπόν, διαπιστώνουµε πως γενικώς έχουµε µεγάλο αριθµό
γιατρών. Η αναλογία είναι 6,3 γιατροί ανά χίλιους κατοίκους σε
αντίθεση µε τις χώρες του ΟΟΣΑ που έχουν 3,7 γιατρούς ανά χί-
λιους κατοίκους. 

Πώς γίνεται, λοιπόν, µε τόσο µεγάλο αριθµό γιατρών να µην
είναι άρτια στελεχωµένα τα νοσοκοµεία µας; Πώς γίνεται να µην
έχουµε σωστά οργανωµένη πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας; Είναι
απλό. Διότι στη χώρα µας ένα µεγάλο ποσοστό γιατρών ιδιω-
τεύει. Επιπλέον, έχουµε έλλειψη γενικών γιατρών, γιατί οι περισ-
σότεροι γιατροί µας είναι εξειδικευµένοι. Σκεφτείτε ότι στους
δεκαπέντε γιατρούς µόνο ένας είναι γενικός γιατρός. Γι’ αυτό και
η πρωτοβάθµια υγεία που στηρίζεται στους γενικούς γιατρούς
υστερεί σε αυτόν τον βαθµό. Μια άλλη δυσλειτουργία παρά τις
χιλιάδες προσλήψεις που έγιναν την τελευταία πενταετία είναι
ότι υπολειπόµαστε σε νοσηλευτές. Έχουµε περίπου τέσσερις νο-
σηλευτές ανά χίλιους πολίτες. 

Όλες αυτές οι στρεβλώσεις δεν είναι ευρέως γνωστές, αλλά
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ευθύνονται για πολλές από τις δυσλειτουργίες του ΕΣΥ. Βεβαίως
είναι απολύτως θετικό ότι έχουµε υψηλά καταρτισµένο ιατρικό
και υγειονοµικό ανθρώπινο δυναµικό που σε συνδυασµό µε το
υψηλό αίσθηµα ευθύνης και το φιλότιµο που το διακρίνει αντα-
πεξέρχεται στο δύσκολο λειτούργηµά του και φυσικά τους ευ-
γνωµονούµε γι’ αυτό. 

Όµως, η ανάταξη του ΕΣΥ είναι προτεραιότητα για την Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη σε αυτή τη δεύτερη τετραετία.
Η απόφαση είναι ειληµµένη και είναι βέβαιο ότι πολλά από τα
χρονίζοντα προβλήµατα θα βρουν άµεσα τη λύση τους. Άλλω-
στε, η αποφασιστικότητα, η αποτελεσµατικότητα και τα επιτεύγ-
µατα του Άδωνι Γεωργιάδη από όποιο Υπουργείο κι αν πέρασε
είναι καταγεγραµµένα και αδιαµφισβήτητα.

Η υγεία, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, ο
πλέον κυρίαρχος και ευαίσθητος τοµέας που αφορά όλους τους
πολίτες, ανεξαρτήτως φύλου, ηλικίας, κόµµατος και χρώµατος,
θα έπρεπε να απασχολεί όλους µας και εσάς ιδιαιτέρως σοβαρά
και υπεύθυνα, να τυγχάνει ευρύτερων πολιτικών συναινέσεων και
όχι να την εργαλειοποιείτε και να κάνετε τάχα αντιπολίτευση
µόνο για τα µάτια και για τα αυτιά του κόσµου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας επανέρχοµαι στις
δράσεις όπως αυτή του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». Θέλω να
τονίσω για µια ακόµη φορά ότι τέτοιες πρωτοβουλίες συµβάλ-
λουν καταλυτικά στη δηµιουργία ενός σύγχρονου κοινωνικού
κράτους και συνδράµουν τις προσπάθειες της Κυβέρνησης για
ένα αποτελεσµατικό σύστηµα υγείας, ένα σύστηµα που να εξα-
σφαλίζει την ισότιµη πρόσβαση σε υπηρεσίες δηµόσιας υγείας
και πρόληψης και σε νοσηλευτικές υπηρεσίες, αλλά ταυτόχρονα
να χαρακτηρίζεται από αξιοκρατία και διαφάνεια. 

Το χρέος µας έναντι των συµπολιτών µας είναι να εξαντλή-
σουµε κάθε διαθέσιµο µέσο ώστε ο Έλληνας ασθενής να µην
στερηθεί ποτέ τις υπηρεσίες υγείας που δικαιούται. Δεν έχουµε
την πολυτέλεια να αποκλείουµε κανέναν που επιθυµεί να προ-
σφέρει στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, βεβαίως υπό όρους και προ-
ϋποθέσεις σεβασµού στον δηµόσιο χαρακτήρα του ΕΣΥ και µε
προτεραιότητα τον ασθενή συµπολίτη µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ κ. Στέ-
φανο Παραστατίδη.

Μετά είναι η σειρά του κ. Στύλιου και πάµε εναλλάξ Βουλευτής
και Κοινοβουλευτικός. Μετά, δηλαδή, τον κ. Στύλιο θα µιλήσει ο
κ. Καλαµατιανός, η κ. Συρεγγέλα, ο κ. Κόντης.

Ορίστε, λοιπόν, κύριε Παραστατίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στήριξη του Ιδρύµατος «Σταύ-

ρος Νιάρχος» για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών
στον τοµέα της υγείας είναι σηµαντική, χρήσιµη και ελπιδοφόρα.
Συντείνει, όµως, να κάνει αυτό που έπρεπε να έχει ήδη κάνει η
πολιτεία στο σύστηµα της ψυχικής υγείας, δηλαδή στη δηµιουρ-
γία ενός δικτύου εξειδικευµένης ποιοτικής φροντίδας σε όλη τη
χώρα, µε εκπαίδευση δηµοσίων λειτουργών, των επαγγελµατιών
ψυχικής υγείας παιδιών και εφήβων και την ανάπτυξη ηλεκτρο-
νικών εργαλείων και ψηφιακών µέσων τηλεϊατρικής και την ορ-
γάνωση της συµµετοχής των εφήβων στις συµβουλευτικές
οµάδες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία πλέον κυ-
βερνά πέντε ολόκληρα χρόνια και στον τοµέα της υγείας το κάνει
µε έναν τρόπο συγκεντρωτικό, αποσπασµατικό, συνθηµατολο-
γικό και εν τέλει αναποτελεσµατικό. Δεν υπάρχει στρατηγική, δεν
υπάρχει σχέδιο. Βαδίζουµε στα τυφλά. Διαχειριζόµαστε εφήµερα
την στιγµή. 

Σήµερα η υγεία, µαζί µε την ακρίβεια και την ανεργία, µετρι-
ούνται δηµοσκοπικά ως τα τρία σηµαντικότερα προβλήµατα του
πολίτη. Σε µία φράση, πολίτες χωρίς δουλειά, χωρίς λεφτά και
υγεία συνιστούν µία χώρα σε πλήρη εγκατάλειψη. 

Ας κάνουµε, όµως, µια αναδροµή προκειµένου να αξιολογή-
σουµε τη σηµερινή Κυβέρνηση ξεκινώντας από τη διαχείριση της
πανδηµίας. Το µόνο που κάναµε σωστά ήταν αυτό που δεν χρει-
αζόταν σχέδιο, να κρυφτούµε άµεσα στα σπίτια µας για να σω-
θούµε από τον ιό µόλις αυτός εµφανίστηκε. Κι αυτό διότι είχαµε
την τύχη να εµφανιστεί στην Ελλάδα σε τρίτο χρόνο, καθώς ξε-

κίνησε από την κεντρική Ευρώπη, τη βόρεια Ιταλία, ακολούθησε
η Σκανδιναβία και ήρθε στα Βαλκάνια όταν πλέον είχαµε τη βα-
σική γνώση ότι έπρεπε να εφαρµόσουµε γενικευµένο lockdown. 

Αµέσως µετά και µόλις απαιτήθηκε στρατηγική και σχέδιο, τα
κάναµε όλα λάθος. Ο ρόλος της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας στην πανδηµία ήταν ανύπαρκτος. Αντί η Κυβέρνηση να
επενδύσει στρατηγικά στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, αυτή
την απενεργοποίησε επιλέγοντας τον υπερσυγκεντρωτισµό του
επιτελικού κράτους, µε ολέθρια αποτελέσµατα για τη χώρα. 

Όπως όλοι γνωρίζουµε, η διασπορά του ιού ευνοείται από την
ανθρώπινη κινητικότητα και τις σκοτεινές ανθρώπινες αποστά-
σεις. Για παράδειγµα, αν έµεναν για δεκατέσσερις περίπου ηµέ-
ρες όλοι οι άνθρωποι του πλανήτη ακίνητοι ή περιορισµένοι σε
ένα σηµείο, η πανδηµία θα είχε εξαλειφθεί. Όµως, ο άνθρωπος
κινείται όπως και η γη και η κινητικότητα αυτή είναι που κρατά
τον ιό σε έξαρση και τον άνθρωπο σε κίνδυνο. 

Άρα, εδώ εµείς στρατηγικά χρειαζόµασταν ένα Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας µε τις δοµές του απλωµένες, αποκεντρωµένες,
ούτως ώστε να περιορίζει την κίνηση του πιθανού ασθενή. Αντί,
λοιπόν, να φροντίσουµε να επισκεπτόµαστε τον πιθανό ασθενή
µε υγειονοµικά κλιµάκια στο σπίτι του, εµείς τον αφήσαµε να µε-
τακινείται και να στοιβάζεται ακόµα και σε ουρές στα νοσοκοµεία
περιµένοντας για ένα rapid test.

Προσέξτε τι κάναµε. Αντί να ανοίξουµε τις δοµές και να περιο-
ρίσουµε την κίνηση -άρα και την κινητικότητα, άρα και τη µετά-
δοση του ιού- εµείς κάναµε το αντίθετο. Αντί να κρατήσουµε
τους γενικούς οικογενειακούς γιατρούς στα περιφερειακά τους
ιατρεία -δηλαδή, κοντά στους ασθενείς- εµείς επιλέξαµε να τους
µετακινήσουµε σε κεντρικότερες δοµές, κάναµε το ανάποδο
στρατηγικά. 

Επιπρόσθετα, η µη επένδυση στην πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας για την αντιµετώπιση της πανδηµίας δηµιούργησε και έλ-
λειµµα εµπιστοσύνης µεταξύ κράτους-πολίτη, καθώς ο ασθενής
αποµακρύνθηκε από τον προσωπικό του γιατρό που εµπιστευό-
ταν και είχε την ενηµέρωση από απόσταση µέσω τηλεόρασης και
πρωθυπουργικών διαγγελµάτων. Το δε έλλειµµα εµπιστοσύνης
ήταν µια παράµετρος που τροφοδότησε και ενίσχυσε την αλυ-
σίδα των fake news που µας στοίχισε και σε ανθρώπινες ζωές. 

Πάµε λίγο στα µη ανοιχτά δεδοµένα, το δεύτερο ολέθριο
σφάλµα που έκανε η Κυβέρνηση στην πανδηµία. Το πρώτο ήταν
-επαναλαµβάνω- ότι στρατηγικά έκλεισε τις δοµές αντί να τις
ανοίξει και, βεβαίως, βοήθησε στην περαιτέρω µετάδοση του ιού.
Σοβαρό στρατηγικό λάθος, όπως και η µεταφορά των γενικών
γιατρών σε κεντρικότερες δοµές. 

Το δεύτερο είναι ότι δεν ανοίξαµε τα δεδοµένα. Η πανδηµία
έκανε πάνδηµη την ανάγκη για ελεύθερη πρόσβαση σε έγκυρα
ανοιχτά δεδοµένα παντός είδους. Η διάθεση ποιοτικών ανοιχτών
δεδοµένων ήταν µέρος της λύσης για την αποτελεσµατική αντι-
µετώπιση της πανδηµίας και την αποκατάσταση της εµπιστοσύ-
νης των πολιτών σε στέρεη βάση. Η Κυβέρνηση στη διάρκεια της
πανδηµίας συγκέντρωσε έκτακτες εξουσίες, έλαβε αποφάσεις
κεντρικά χωρίς ουσιαστική διαβούλευση, δηµιούργησε µια κλει-
στή σε λειτουργία επιστηµονική οµάδα και άφησε εκτός ολό-
κληρη την επιστηµονική κοινότητα. 

Εµείς ως ΠΑΣΟΚ -θυµίζω- για να µπορέσουµε να ασκήσουµε
εποικοδοµητική κριτική και τεκµηριωµένες προτάσεις µε σκοπό
να βοηθήσουµε τη χώρα, δηµιουργήσαµε µε απόφαση της αεί-
µνηστης Φώφης Γεννηµατά -και εγώ τότε ήµουν οργανωτικός
γραµµατέας στο κόµµα- ένα υγειονοµικό δίκτυο σε όλη τη χώρα
µε χίλιους υγειονοµικούς, όπου µέσω αυτών συλλέγαµε πληρο-
φορίες ακόµα και για τα βασικά, δηλαδή για τον αριθµό των
ασθενών, των κρεβατιών, των γιατρών σε COVID κλινικές, για να
µπορέσουµε να κάνουµε τεκµηριωµένη αντιπολίτευση, αποδο-
τική αντιπολίτευση και να κάνουµε και προτάσεις. 

Τα καταφέραµε ως ΠΑΣΟΚ. Θεωρώ ότι ήµασταν πραγµατικά
χρήσιµοι για τη χώρα στον καιρό της πανδηµίας σε έξαρση, µε
πολύ συγκεκριµένες προτάσεις, αλλά για να το καταφέρουµε
αυτό δηµιουργήσαµε το δικό µας δίκτυο, γιατί δεν είχαµε πρό-
σβαση στην πληροφορία, στα δεδοµένα, στη γνώση. Αυτό για
µία ευρωπαϊκή χώρα στον 21ο αιώνα είναι τραγικό! 

Για να αντιµετωπίσουν οι κυβερνήσεις τις υγειονοµικές, κοινω-
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νικές και οικονοµικές συνέπειες της πανδηµίας στο µέλλον, οφεί-
λουν να χτίσουν τις κατάλληλες ψηφιακές υποδοµές ανοιχτών
δεδοµένων, να ενθαρρύνουν την ανοικτή πρόσβαση σε ποιοτικά
δεδοµένα, να απορροφήσουν µε έργα στην πράξη την καινοτο-
µία, τη συνεργασία, τον διαµοιρασµό γνώσης, µεταξύ κυβερνη-
τικών αξιωµατούχων της ερευνητικής ακαδηµαϊκής κοινότητας
της κοινωνίας πολιτών και επιχειρήσεων. 

Τα δύσκολα χρόνια της πανδηµίας πέρασαν. Το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας παρά τις εγγενείς δυσκολίες, δηλαδή ένα σύστηµα
υποστελεχωµένο, γερασµένο, κακοπληρωµένο, διαβρωµένο,
είναι αυτό που κράτησε τη χώρα όρθια. Τα ψυχικά αποθέµατα
των γιατρών και των νοσηλευτών αποδείχθηκαν τεράστια και, βε-
βαίως, εισέπραξαν την ευγνωµοσύνη και τα χειροκροτήµατα
όλων µας! Όµως, εσείς ως Κυβέρνηση δεν τους επιβραβεύσατε
µε τη στήριξη και την ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.
Αντιθέτως, νοµοθετήσατε την εκ του αποτελέσµατος κατάρ-
ρευσή του. 

Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας καταρρέει. Ο κόσµος έξω το ξέρει.
Δεν ξέρω αν κάνουµε ότι δεν καταλαβαίνουµε. Χθες µιλούσα µε
έναν συνάδελφο από τη Θεσσαλονίκη, ο οποίος µου κατέγραφε
ότι τα δεκατρία από τα είκοσι έξι νοσοκοµεία αντιµετωπίζουν στη
βόρεια Ελλάδα σοβαρά προβλήµατα στελέχωσης σε γιατρούς
και νοσηλευτές σε κρίσιµες ειδικότητες. Μία στις τρεις κλινικές
σε όλα τα νοσοκοµεία λειτουργεί µε δύο γιατρούς, όταν ο οργα-
νισµός του νοσοκοµείου προβλέπει έξι. 

Στο Κιλκίς, όπου είµαι εγώ, υπάρχει µια παθολογική κλινική επί
µήνες απολύτως υποστελεχωµένη και τώρα µε έναν γιατρό! Με
έναν γιατρό ένας ολόκληρος νοµός και µία κλινική. Τµήµατα, πα-
θολογικές κλινικές, ΜΕΘ, ακτινολογικά τµήµατα, επείγοντα πε-
ριστατικά, χειρουργικές κλινικές, φτάνουν να αναστέλλουν
ακόµα και τη λειτουργία τους. 

Φίλοι µου -αγαπητέ εισηγητή του ΠΑΣΟΚ- συνάδελφοι, άνθρω-
ποι µε τους οποίους κάναµε µαζί ειδικότητα και αρκετά βράδια
ξενυχτήσαµε στο νοσοκοµείο παραιτούνται, δηλώνουν αναρρω-
τικές άδειες, αδυνατούν να ανταποκριθούν, επιτάσσονται και δεν
αντέχουν άλλο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, να την πούµε. 

Οι υποσχέσεις-σηµαία του κ. Μητσοτάκη για µεταρρυθµίσεις
στην υγεία έφτασαν µέχρι την αναδιανοµή ρόλων. Τέσσερις
Υπουργοί σε µια πενταετία και την κατάρρευση του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας και της δωρεάν υγείας. Καµµία ουσιαστική και
αποδοτική παρέµβαση! 

Η λίστα των προβληµάτων συνεχώς µεγαλώνει. Σταχυολογώ
ορισµένα:

Έλλειψη προσωπικού: Μιλούµε για προσλήψεις αλλά τα κενά
περισσεύουν. «Μα δεν έρχονται γιατροί» λέει η Κυβέρνηση.
«Ανοίγουµε θέσεις και δεν καταθέτουν τα χαρτιά τους. Πηγαί-
νουν στο εξωτερικό». Γιατί; Μονάχα για οικονοµικούς λόγους;
Πηγαίνουν εκεί όπου εξελίσσονται επιστηµονικά διότι αυτή είναι
η τροφή του επιστήµονα, εκεί όπου αξιολογούνται δίκαια. Πηγαί-
νουν εκεί όπου υπάρχει θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας και εκεί
όπου υπάρχουν ισχυρά εργασιακά δικαιώµατα, εκεί όπου υπάρ-
χει καλύτερο συνεργατικό πλαίσιο, εκεί όπου υπάρχει περιβάλ-
λον προσφοράς και ανταπόδοσης.

Οι δηµοσκοπήσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που αφο-
ρούν στο brain drain αποδεικνύουν ότι ο κύριος λόγος µετανά-
στευσης δεν είναι τα χρήµατα αλλά το έλλειµµα αξιοκρατίας στη
χώρα.

Ψηφιακή υγεία: επικοινωνιακή ανακύκλωση χωρίς αποτελέ-
σµατα, µετάθεση του ηλεκτρονικού φακέλου για του χρόνου.

Φαρµακευτική δαπάνη: Το 2023, η συνολική φαρµακευτική δα-
πάνη εκτιµάται ότι θα ανέλθει στα 7,1 δισεκατοµµύρια, ενώ η
συµµετοχή της πολιτείας είναι µόλις 2,8 δισεκατοµµύρια.

Πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας: Υφίσταται αιµορραγία προσω-
πικού για την κάλυψη των κενών στα νοσοκοµεία, ιδίως στην
επαρχία. Όσοι είστε από την επαρχία -και το λέω και για τους συ-
ναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας- δεν το ζείτε, δεν το βιώνετε
στα νοσοκοµεία σας; Τα περισσότερα κατ’ ευφηµισµόν ΤΕΠ -
τµήµατα επειγόντων περιστατικών- καλύπτονται από γενικούς
γιατρούς. Οι λοιπές ειδικότητες -παθολόγοι, καρδιολόγοι, ακτι-
νολόγοι- αποσπώνται στα νοσοκοµεία και το γαϊτανάκι των µετα-
φερόµενων κενών ανακυκλώνεται. Τώρα και µε τις ευλογίες του

Πρωθυπουργού εξυφαίνεται η επίταξη και των ιδιωτών γιατρών,
µέτρο που περνά από την «φιλελεύθερη» πολιτική της Κυβέρνη-
σης στην αντίπερα κοµµουνιστική όχθη. 

Η απάντηση της Νέας Δηµοκρατίας στη σηµερινή κατάσταση
και στα πεδία ενδεικτικά της οικονοµίας, της διοίκησης και της
γεωγραφίας είναι η εξής: 

Στην οικονοµία είναι φανερό ότι δεν είναι προτεραιότητα της
Νέας Δηµοκρατίας η ενίσχυση της δηµόσιας υγείας. Από πού
φαίνεται αυτό; Από τη δηµόσια δαπάνη, το ποσοστό επί του ΑΕΠ
το οποίο είναι πολύ χαµηλότερο του µέσου ευρωπαϊκού όρου
που είναι 8,1% και 6,7% το 2021, 5,7 το 2022 και το 2023 αντί-
στοιχα. Τα 37 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης για την
υγεία που αντιστοιχεί στο 8% των συνολικών δαπανών, στην Ελ-
λάδα αντιστοιχεί το 4,8 και είµαστε πρωταθλητές στις ιδιωτικές
δαπάνες µετά τη Βουλγαρία.

Διοίκηση: Πώς διοικείται το Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Διοικείται
µε διοικητές οι οποίοι τοποθετούνται µε κοµµατικά κριτήρια. Συ-
ναντάµε στις πρόσφατες διαδικασίες που έγιναν, στις προτελευ-
ταίες, στρατιωτικούς, συναντάµε αποτυχόντες Βουλευτές,
συναντήσαµε µέχρι και συνεργάτες Υπουργών. Αυτό το µοντέλο
υπηρετεί ένα πελατειακό πλαίσιο µεταξύ Εθνικού Συστήµατος
Υγείας και πολιτών και εξυπηρετεί «ηµετέρους». Δεν το κάνουµε;
Δεν το κάνετε; Δεν λειτουργείτε έτσι; Δεν υπάρχει ο φίλος, ο δι-
οικητής, ο «ηµέτερος», τον οποίο παίρνουµε τηλέφωνο και πα-
ρακάµπτουµε τη σειρά; 

Πώς θα αντέξουν αυτοί οι πολίτες εκεί έξω όταν ξέρουν ότι
πρέπει να έχουν ή γνωστούς ή χρήµατα για να µπορέσουν, ου-
σιαστικά, να έχουν πρόσβαση στα βασικά της υγείας;

Γεωγραφία: Οι ανισότητες οι γεωγραφικές είναι πραγµατικά
απίστευτες. Και δεν µιλώ µόνο για τα νησιά και το πρόβληµα του
υπερτουρισµού και των υποδοµών που το κατανοούµε. Τα προ-
βλήµατα είναι και τον χειµώνα πάρα πολύ µεγάλα. Υπάρχει µια
Ελλάδα χωρισµένη στα τρία: Είναι η Αθήνα, είναι τα νησιά και
είναι η υπόλοιπη χώρα η οποία υποφέρει. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα.

Βιωσιµότητα: Το µοντέλο είναι στρεβλό και θέτει σε κίνδυνο
τη µελλοντική βιωσιµότητα, τη sustainability, δηλαδή, αλλά και
την ανθεκτικότητα του συστήµατος υγείας στη χώρα. Η δηµόσια
δαπάνη υγείας κατευθύνεται, κυρίως, σε ενδονοσοκοµειακή
φροντίδα -50%- ενώ ένα σηµαντικό ποσοστό αυτής, το 20%, από
τα υψηλότερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αφορά δαπάνες για φάρ-
µακα. Αντιθέτως η χρηµατοδότηση προγραµµάτων και υπηρε-
σιών δηµόσιας υγείας είναι από τις χαµηλότερες στην Ευρώπη.

Είναι η πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη Μετα-
πολίτευση που µία κυβέρνηση πετάει «λευκή πετσέτα», απεµπο-
λεί ένα δηµόσιο αγαθό, ίσως το σηµαντικότερο, τη δωρεάν
ποιοτική υγεία για όλους. Η άνευ ρυθµιστικού πλαισίου αµφί-
δροµη µετακίνηση γιατρών εντός και εκτός Εθνικού Συστήµατος
Υγείας µε οικονοµικά και µόνο κίνητρα έχει φέρει στην κυριολε-
ξία ένα χάος. Ο νόµος που έφερε η Νέα Δηµοκρατία, ο τελευ-
ταίος για τα απογευµατινά χειρουργεία, ουδεµία σχέση έχει µε
τα απογευµατινά χειρουργεία και να το εξηγήσουµε σε µία
φράση. 

Τι σηµαίνει Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Ποια είναι η φιλοσοφία του
από το 1947 όταν ξεκίνησε µε το NHS και το ελληνικό, το οποίο
είναι ένα µείγµα του βρετανικού και του γερµανικού; Είναι η ισό-
τιµη, δωρεάν, ποιοτική παροχή υπηρεσιών υγείας. Αυτό είναι το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας σε µια φράση, αυτή είναι η φιλοσοφία
του. 

Τι έκανε η Κυβέρνηση µε το νοµοσχέδιο για τα απογευµατινά
χειρουργεία; Αποδόµησε όλη τη φιλοσοφία του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας. Δεν υπάρχουν απογευµατινά χειρουργεία. Είναι
ένα ψέµα όλο αυτό. Δεν υπάρχει ισότιµη πρόσβαση. Στον ίδιο
πάροχο ο ασθενής αν έχει χρήµατα χειρουργείται πιο γρήγορα.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Άρα το «ισότιµη» παύει –προσέξτε-
από τον πάροχο του κράτους. 

Δεύτερον, δεν υπάρχει το δωρεάν. Η Κυβέρνηση σού λέει
«εγώ δεν έχω χρήµατα». Κλείνει το µάτι στον κακοπληρωµένο
γιατρό και το κόστος µετακυλίεται στον πολίτη. 

Δεν υπάρχει ούτε το «ποιοτική», γιατί οι γιατροί οι οποίοι κά-
νουν απογευµατινά χειρουργεία δεν είναι νέοι γιατροί που έχουν
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προσληφθεί για µια νέα βάρδια. Είναι οι ίδιοι γιατροί που δου-
λεύουν εβδοµήντα και ογδόντα ώρες. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα. 

Άρα εδώ είναι µια ιδεολογική σύγκρουση αυτή η οποία συµ-
βαίνει και έτσι πρέπει να τη δούµε. Εµείς ως χώρος, ως ΠΑΣΟΚ,
λέµε: όχι απογευµατινά αλλά και βραδινά χειρουργεία µπορού-
σαµε να έχουµε, σε τρεις βάρδιες, αλλά µε ενιαία λίστα ασθενών,
να πληροί δηλαδή την ισότητα που είναι πολύ σηµαντικό –είναι η
καρδιά της λογικής και της φιλοσοφίας του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας- να µην πληρώνει ο πολίτης και να υπάρχουν οι γιατροί
αντίστοιχα οι οποίοι θα δουλεύουν σαράντα οκτώ ώρες την εβδο-
µάδα. Αλλιώς τι αξία έχει, τι σηµασία έχει; Άρα εδώ υπάρχει άλλη
µια µεταµφιεσµένη µεταρρύθµιση, αλλά στην πράξη η σύγ-
κρουση είναι βαθιά ιδεολογική. 

Εγώ όµως βλέπω τον κόσµο έξω, συζητάω µε τους πολίτες και
θα σας κάνω µια πρόβλεψη ότι όλη αυτή η διαδικασία όπως εξε-
λίσσεται θα είναι ένας από τους κύριους λόγους για τους οποί-
ους η Νέα Δηµοκρατία θα χάσει τις επόµενες εθνικές εκλογές
-κρατήστε το, αυτό είναι µια δική µου εκτίµηση- γιατί θεωρώ ότι
τα προβλήµατα στην υγεία είναι πλέον ανυπέρβλητα. 

Αυτό που χρειάζεται η χώρα -και ολοκληρώνω- δεν είναι ένα
συγκεντρωτικό σύστηµα υγείας αντίστοιχο του αποκαλούµενου
επιτελικού κράτους της Νέας Δηµοκρατίας. Το σηµερινό σύ-
στηµα υγείας είναι στη φιλοσοφία του κλειστό, ατελές, άκαµπτο
και πατερναλιστικό. Η χώρα χρειάζεται ένα ισχυρά αποκεντρω-
µένο σύστηµα που θα παρέχει ισότιµα και οµότιµα υγειονοµική
κάλυψη στον γενικό πληθυσµό και αυτή είναι πολιτική απόφαση
µε σαφές ιδεολογικό πρόσηµο. 

Εµείς ονειρευόµαστε ένα νέο εθνικό σύστηµα υγείας που θα
υπηρετεί την ισότητα, την ποιότητα, την προσβασιµότητα, την
καθολικότητα, την ανθρωποκεντρικότητα, ένα εθνικό σύστηµα
υγείας που θα παρέχει υγεία για όλους, χωρίς προϋποθέσεις και
εξαιρέσεις. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Γεώργιος Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολου-
θεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-

τάµε µία σύµβαση δωρεάς µε αποδέκτη το ελληνικό δηµόσιο, µια
πράξη αλληλεγγύης όχι προς το κράτος αλλά προς την κοινωνία.
Συζητάµε για τη δωρεά εκ µέρους του Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος» του ποσού των 500.000 ευρώ για την ανακατασκευή
ενός κτηρίου εντός του χώρου του Νοσοκοµείου Παίδων «Η Αγία
Σοφία». Οι λεπτοµέρειες της σύµβασης καθώς και το καθεστώς
ιδιοκτησίας του ανακαινισµένου κτηρίου και η χρήση του έχουν
παρουσιαστεί µε πολύ µεγάλη λεπτοµέρεια και αναλυτικά από
την εισηγήτριά µας της Νέας Δηµοκρατίας και από τους αρµό-
διους Υπουργούς τόσο στη συζήτηση στην επιτροπή όσο και σή-
µερα στην Ολοµέλεια.

Το κτήριο θα λειτουργήσει ως εκπαιδευτικό και συντονιστικό
κέντρο για ένα πολύ µεγάλο πρόγραµµα το οποίο αφορά την ψυ-
χική υγεία των παιδιών και των εφήβων, ένα πενταετές πρό-
γραµµα που επίσης χρηµατοδοτεί το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»
µε 15 εκατοµµύρια ευρώ, µια µεγάλη εθνική προσπάθεια για την
αναβάθµιση της ψυχιατρικής φροντίδας και στήριξης των παι-
διών και των εφήβων στην οποία συνεργάζονται οι δοµές και οι
υπηρεσίες του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε τις πανεπιστηµια-
κές παιδοψυχιατρικές κλινικές, µια δράση κατάρτισης και εξειδί-
κευσης που απευθύνεται σε επαγγελµατίες ψυχικής υγείας,
εκπαιδευτικούς και στους σχολικούς ψυχολόγους. 

Συνεπώς, η σηµερινή δωρεά, το ποσό και το αντικείµενό της
µπορεί εκ πρώτης όψεως να µοιάζει ήσσονος προσπάθειας. Στην
πραγµατικότητα, όµως, αποτελεί µέλος µέρος ενός ευρύτερου
έργου, µιας πιλοτικής δράσης που βάζει τα θεµέλια για µια ολο-
κληρωµένη δηµόσια πολιτική στην ψυχοκοινωνική υποστήριξη
παιδιών και εφήβων, σε έναν τοµέα της δηµόσιας υγείας που ως
πολιτεία ξεκινήσαµε να κάνουµε τα πρώτα βήµατα από το 2019. 

Σας θυµίζω ότι τα φαινόµενα βίας, ειδικά στους εφήβους και

τα παιδιά, έγιναν πολύ πιο έντονα και πολύ µεγαλύτερα κατά τη
διάρκεια της πανδηµίας. Και τα παρακολουθούµε και τα βιώ-
νουµε σήµερα στις συνέπειες που έχουν έρθει µετά από το lock-
down και την πανδηµία. 

Αξίζει, λοιπόν, να θυµόµαστε πως µέχρι σήµερα έχουν υλοποι-
ηθεί πολλές δράσεις πρόληψης και προαγωγής της ψυχικής
υγείας µε έναν µεγάλο στόχο, την ενσωµάτωση των υπηρεσιών
ψυχικής υγείας στην πρωτοβάθµια φροντίδα. Μένουν, βέβαια, να
γίνουν πολλά, αφού οι ελλείψεις και οι ανάγκες στον τοµέα είναι
πολλές και θα εξακολουθήσουν να είναι πολλές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναβάθµιση του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας, ο εκσυγχρονισµός του αποτελούν την προτε-
ραιότητα της Κυβέρνησης γι’ αυτή την τετραετία. Εξάλλου το
είχαµε πει και είχαµε δεσµευτεί προεκλογικά, πριν από τις βου-
λευτικές εκλογές του 2023. 

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει αναφερθεί στον στόχο της
υγείας για ένα νέο σύστηµα υγείας στην τετραετία που βιώ-
νουµε, ένα σύστηµα υγείας ικανό να καλύπτει κάθε ιατρική
ανάγκη των πολιτών. Πρόκειται για ένα έργο δύσκολο, µια εθνική
προσπάθεια ώστε οι Ελληνίδες και οι Έλληνες να αποκτήσουν
το σύστηµα υγείας που τους αξίζει. 

Είναι σηµαντικό πως σε αυτή την προσπάθεια το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» είναι σταθερός σύµµαχος και αρωγός. Ανα-
φέρθηκε, νοµίζω, από όλες τις πτέρυγες κατά τις εισηγήσεις των
εισηγητών. Αναφέρθηκε και στην επιτροπή ότι οι δωρεές φτά-
νουν µέχρι το ένα δισεκατοµµύριο ευρώ συνολικά µέχρι σήµερα.
Νοµίζω, λοιπόν, πως όλοι αναγνωρίζουµε καθολικά την προ-
σφορά του συγκεκριµένου ιδρύµατος. 

Η ιδιωτική πρωτοβουλία και η γενναιοδωρία ωστόσο δεν απαλ-
λάσσει την πολιτεία από το καθήκον της. Αντίθετα, υπογραµµίζει
ακόµα περισσότερο την ευθύνη της να είναι δίπλα στους πολίτες.
Ήταν, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία αυτή που για πρώτη φορά άρ-
χισε να υλοποιεί µια συνολική στρατηγική, µε νέες υποδοµές
αλλά και µε έµφαση στην ψηφιοποίηση του συστήµατος υγείας. 

Χρειάζεται παρ’ όλα αυτά να δώσουµε προτεραιότητα και
στους ανθρώπους που κρατούν όρθιο το σύστηµα υγείας της
χώρας µας. Και δεν µιλάω για άλλους από τους γιατρούς µας,
τους νοσηλευτές, τους τραυµατιοφορείς, το διοικητικό και βοη-
θητικό προσωπικό. 

Αξίζει, νοµίζω, να αναφέρω και να σκεφτούµε όλοι ότι και οι
γιατροί του ιδιωτικού τοµέα µπορούν να βοηθήσουν και να συµ-
βάλουν στην αναβάθµιση του συστήµατος υγείας στη χώρα. Η
αναβάθµιση, λοιπόν, της υγείας είναι ένα τιτάνιο έργο που θα
χρειαστεί χρόνο για να αποδώσει. Γιατί πάνω από όλα αποτελεί
επένδυση για το µέλλον της πατρίδας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη δηµοκρατία από την αρχαι-
ότητα οι πολίτες διδάσκονταν πως η ατοµική ευηµερία και προ-
κοπή περνάει µέσα από το κοινό καλό, από την προσφορά στον
δήµο, όχι από την απόσυρση σε µια βολική ιδιωτικότητα αλλά
από τη δράση, την ευαισθητοποίηση και την υπευθυνότητα. 

Στο νεοελληνικό κράτος το κοινό όνειρο για µια πατρίδα
ισχυρή, για ένα κράτος ευρωπαϊκό, συνδέθηκαν από νωρίς µε
την προσφορά των µεγάλων ευεργετών, αποδεικνύοντας πως η
εθνική ευεργεσία είναι ένα άλλο είδος πατριωτισµού. 

Στον τοµέα της υγείας, εκεί που τώρα δίνεται µια µεγάλη και
δύσκολη µάχη, οι µεγάλοι εθνικοί ευεργέτες έχουν αφήσει το
στίγµα τους: Από τον Θεόδωρο Αρεταίο και τον Ανδρέα Συγγρό
µέχρι το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» σήµερα. 

Μπορούµε, κύριε Υπουργέ, να κινητοποιήσουµε και άλλες δυ-
νάµεις, τον παγκόσµιο Ελληνισµό της Διασποράς που διαπρέπει
στο εξωτερικό χωρίς ποτέ να λησµονεί την πατρίδα του. 

Θέλω να κάνω µια αναφορά που έχει σχέση µε την πατρίδα
µου, µε το Νοσοκοµείο της Άρτας και µε τη µονάδα εντατικής
θεραπείας. Να πω από το Βήµα της Βουλής και να ενηµερώσω
όλους τους Έλληνες πολίτες ότι η µονάδα εντατικής θεραπείας
του Νοσοκοµείου Άρτας λειτουργεί ξανά κανονικά µετά από µία
διακοπή µετά από µία ή δυο ηµέρες. Θέλω να ζητήσω από όλους
να αφήσουµε τον τοµέα της υγείας έξω από την µικροκοµµατική,
µικροσυνδικαλιστική εκµετάλλευση. Διότι η υγεία είναι ένα θέµα
που όλοι θα πρέπει να δώσουµε τον καλύτερό µας εαυτό. Η Αν-
τιπολίτευση µε τις δικές της προτάσεις, µε τη δικιά της αντιπολί-
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τευση, µε την κριτική της, αλλά όχι µε την υπονόµευση και µε το
κλείσιµο για προσωπικές σκοπιµότητες µονάδων εντατικής θε-
ραπείας. 

Ευτυχώς, δεν χρειάστηκε διότι υπήρξαν άµεσα αντανακλα-
στικά. Ο ίδιος έθεσα το θέµα στη Βουλή, ο ίδιος παρενέβην
στους αρµόδιους Υπουργούς, συνεργαστήκαµε. Ευχαριστώ το
σύνολο της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Υγείας για την
άµεση ανταπόκριση και τις υπηρεσίες του Υπουργείου αλλά και
της 6ης ΥΠΕ και του διοικητή της 6ης Υγειονοµικής Περιφέρειας,
διότι ανταποκρίθηκαν άµεσα και έχουµε και γιατρούς στη ΜΕΘ
και το νοσοκοµείο λειτουργεί κανονικά.

Σας ζητώ να στείλουµε ένα θετικό µήνυµα ότι τα νοσοκοµεία
µας είναι ανοικτά, λειτουργούν για να παρέχουν τις υπηρεσίες
τους στους αρρώστους, στους πολίτες σε αυτούς που είναι σκο-
πός τους και να τα αφήσουµε απ’ έξω. Η δηµόσια υγεία, λοιπόν,
αφορά τους γονείς µας, τα παιδιά µας, εµάς τους ίδιους. Υπάρχει
χώρος για όλους να συνεισφέρουµε σε αυτή την κοινή προσπά-
θεια µε υπευθυνότητα και µε συνέπεια. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Καλαµατιανός
,και µετά η κ. Συρεγγέλα.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεδριάζουµε σήµερα µέσα
σε ένα καταιγιστικό κύµα ακρίβειας που σαρώνει νοικοκυριά και
επιχειρήσεις. Η πρόσφατη έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος
ήταν αποκαλυπτική. Η Ελλάδα, δυστυχώς, πρωταγωνιστεί και πα-
ραµένει µία από τις ακριβότερες χώρες της Ευρωζώνης στα τυ-
ποποιηµένα προϊόντα που πωλούνται στα σουπερµάρκετ. Μέχρι
και η Τράπεζα της Ελλάδος έχει διαπιστώσει ότι υπάρχουν στρε-
βλώσεις στην αγορά, ότι υπάρχουν ολιγοπώλια και µονοπώλια,
ότι υπάρχουν καρτέλ. Δυστυχώς, η ελληνική Κυβέρνηση αρνείται
να το δει και επικαλείται συνεχώς ότι είναι εξωγενείς οι λόγοι οι
οποίοι οδηγούν σε αυτό το τεράστιο κύµα ακρίβειας. 

Η Κυβέρνηση, δυστυχώς, δεν κάνει τίποτα για να περιορίσει
αυτή την καταιγιστική κατάσταση. Δεν κάνει τίποτα για να περιο-
ρίσει την αισχροκέρδεια και την απληστία. Εξακολουθεί να αδια-
φορεί βαφτίζοντας το φαινόµενο ως εισαγόµενο. Σταθερά,
λοιπόν, η Κυβέρνηση διαστρεβλώνει την πραγµατικότητα και
αποποιείται τις ευθύνες που αποδεδειγµένα έχει.

Στην αγορά του ηλεκτρικού ρεύµατος παρακολουθούµε ένα
ράλι ανόδου τιµών και καθηµερινά το ένα ρεκόρ διαδέχεται το
άλλο. Οι τιµές ανταγωνίζονται στα ίσια αυτές της χειρότερης
ενεργειακής κρίσης στην πρόσφατη ιστορία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Και παρ’ όλο που εδώ και δύο εβδοµάδες είναι γνωστό
ότι οι τιµές θα έπαιρναν την ανηφόρα, θα ανέβαιναν, η Κυβέρ-
νηση δεν έκανε τίποτα. Το επισηµάναµε και εµείς και άλλα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης ότι έρχεται νέα αύξηση τιµών στο
ρεύµα. 

Δυστυχώς, τα µέτρα που ανακοίνωσαν πρόσφατα είναι «ασπι-
ρίνες» που δεν αντιµετωπίζουν το πρόβληµα στην ουσία του.
Τρέχει συνεχώς πίσω από τις εξελίξεις η Κυβέρνηση και αναγ-
γέλλει αυτά τα µέτρα που είναι ανεπαρκή και αναποτελεσµατικά.
Έκτακτο τέλος για δύο µήνες στα υπερκέρδη των παραγωγών
ενέργειας προκειµένου να δοθεί επιδότηση για τον Αύγουστο.
Μάλιστα. Γιατί µόνο για δύο µήνες; Τόσο µεγάλο διάστηµα που
υπάρχουν τα υπερκέρδη στους παρόχους και παραγωγούς ενέρ-
γειας δεν υπάρχει κάποια φορολόγηση και λέµε για τα υπερ-
κέρδη. Ουσιαστικά η επιδότηση τι κάνει; Παίρνει τα χρήµατα από
τη µία τσέπη και τα βάζει στην άλλη στους παρόχους ενέργειας.
Φορολογεί η Κυβέρνηση τα υπερκέρδη τα δίνει ως επιδότηση και
καταλήγουν ξανά στην τσέπη των παρόχων ενέργειας. Αυτό γί-
νεται. Τα υπερκέρδη τους δίνετε πίσω µέσω των επιδοτήσεων. 

Το θέµα είναι να υπάρξει παρέµβαση και έλεγχος µε πλαφόν
στην τιµή, λέµε εµείς, µε πλαφόν στα κέρδη τους, λέµε εµείς και
άλλα κόµµατα, ώστε να µπει εµπόδιο στη διαµόρφωση της τιµής.
Και µετά µπορούµε να συζητήσουµε για επιδοτήσεις και ό,τι άλλο
µπορεί να προκύψει για τους πολίτες, για τους καταναλωτές που
δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν αποδεδειγµένα. 

Το παράδοξο είναι ότι ενώ τα βουνά και οι πεδιάδες µας έχουν
γεµίσει µε ανεµογεννήτριες και φωτοβολταϊκά, οι τιµές δεν πέ-
φτουν. Και δεν πέφτουν οι τιµές γιατί η τιµή διαµορφώνεται από
το φυσικό αέριο. Άλλη µια επιτυχία της Κυβέρνησής σας. Εξαρ-
τάτε τη διαµόρφωση της τιµής και την εξάρτηση της χώρας από
το φυσικό αέριο. Ο Πρωθυπουργός εγκαινίαζε ένα τεράστιο φω-
τοβολταϊκό κέντρο και έλεγε ότι µε τις ΑΠΕ θα µειώνεται η τιµή,
θα έχουµε καλύτερη τιµή στο ρεύµα. Και τι βλέπουµε; Βλέπουµε
ότι η τιµή διαµορφώνεται στο 100% από το Χρηµατιστήριο Ενέρ-
γειας και αυξήθηκε µε απόφαση της Κυβέρνησής σας η εξάρ-
τηση από το φυσικό αέριο.

Κι έρχοµαι τώρα στον πολύπαθο χώρο της υγείας. Ο Υπουρ-
γός Υγείας προκειµένου να παρουσιάσει δήθεν έργο στην δηµό-
σια υγεία και να καλυφθούν προφανώς οι τεράστιες ελλείψεις
στις παθολογικές κλινικές των νοσοκοµείων, αποφάσισε την αξιο-
ποίηση ιδιωτών γιατρών και τους απείλησε µάλιστα µε στέρηση
συνταγογράφησης σε περίπτωση άρνησης. 

Το πρόβληµα, όµως, της υποστελέχωσης των δηµοσίων νοσο-
κοµείων είναι ευθύνη της Κυβέρνησης. Και γιατί είναι ευθύνη της
Κυβέρνησης; Γιατί ουδέποτε ενδιαφέρθηκε για την πραγµατική
ουσιαστική κάλυψη των κενών οργανικών θέσεων γιατρών και νο-
σηλευτών σε δηµόσια υγεία. Ουδέποτε εφάρµοσε και ειδικά
µέτρα για τις νησιωτικές και άγονες περιοχές. Χαρακτηριστικό
παράδειγµα δεν εφαρµόζετε καν την πρόβλεψη του ν.4999/2022,
για την αναπροσαρµογή του επιδόµατος αγόνου που όφειλε να
υλοποιήσει ως τις 30-6-2023 και τώρα υπόσχεται να εκδώσει µια
κοινή υπουργική απόφαση ως τα τέλη Αυγούστου, καθώς δεν
έχει γίνει καµµία προπαρασκευαστική ενέργεια για την αντιµετώ-
πιση του διογκούµενου προβλήµατος. Επειδή δεν θέλετε και δεν
µπορείτε να επιλύσετε το πρόβληµα, επιστρατεύετε τον κοινω-
νικό αυτοµατισµό και τον λαϊκισµό εις βάρος των γιατρών. Είναι
δεδοµένο ότι οι απειλές δεν µπορούν να λειτουργήσουν.

Σε αυτό το γενικό πλαίσιο έρχεται και η κύρωση της από 28-3-
2024 επιµέρους σύµβασης δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοι-
νωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του ελληνικού
δηµοσίου. Η έναρξη της συνεργασίας µε το Ίδρυµα αυτό, βε-
βαίως, ξεκινά και προχώρησε επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ το 2018,
µε στόχο την ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µέσα
από δωρεές. 

Έκτοτε, καθ’ όλη τη διακυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας η
εν λόγω κύρια σύµβαση έχει υποστεί αρκετές αλλαγές, µε πιο
σηµαντική, δυστυχώς, τη µετατροπή τριών νοσοκοµείων από νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου. Αυτή η επιλογή, βεβαίως, είναι ενδεικτική της ιδεολογι-
κής προσέγγισης που έχει η Κυβέρνηση στον χώρο της υγείας.
Επιδιώκετε προφανώς την ιδιωτικοποίηση της υγείας. Τη θέλετε
ως εµπορικό αγαθό και όχι δηµόσιο αγαθό. Δεν θέλετε να έχουν
όλοι ισότιµη πρόσβαση σε αυτό το δηµόσιο αγαθό, και προφα-
νώς κάποιοι µπορούν να έχουν προνοµιακή µεταχείριση επειδή
έχουν να πληρώσουν. Είναι οι δύο εντελώς διαφορετικές σκέψεις
και αντιµετωπίσεις, ιδεολογικές διαφορές της δηµόσιας υγείας. 

Η δική µας προσέγγιση είναι ότι όλοι οι άνθρωποι πρέπει να
έχουν πρόσβαση σε αξιοπρεπείς υπηρεσίες υγείας. Οι αγορές θε-
ωρούν την υγεία ως εµπορεύσιµο αγαθό. Εσείς, προφανώς, εξυ-
πηρετείτε αυτή τη λογική µέσω των επιλογών που κάνετε, όπως
για παράδειγµα µε τα απογευµατινά ιατρεία, που όποιος έχει και
µπορεί να πληρώσει θα κάνει πιο γρήγορα το χειρουργείο του για
να µπορέσει να επιβιώσει και να έχει µια καλύτερη υγεία. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα της άρνησής σας να ενισχύσετε
τη δηµόσια υγεία είναι η πατρίδα µου, ο τόπος µου, η Ηλεία,
όπου, δυστυχώς, υπάρχει ένας µόνιµος παθολόγος για εκατόν
εξήντα χιλιάδες κατοίκους που πολλαπλασιάζονται τους καλο-
καιρινούς µήνες και καλύπτονται τα κενά µε «εντέλλεσθαι» από
γειτονικά νοσοκοµεία από την Αχαΐα, από την Αρκαδία και τη
Μεσσηνία. Μεταφέρονται γιατροί παθολόγοι µε «εντέλλεσθαι»
για να βγουν οι εφηµερίες στο Νοσοκοµείο του Πύργου. Αυτή
είναι η κατάσταση.

Και λέτε: «Προκηρύσσουµε τις θέσεις αλλά δεν έρχεται κανείς,
δεν έρχονται οι γιατροί». Δεν είναι, όµως, µόνο -σωστά το είπε
και ο προηγούµενος οµιλητής- οικονοµικό το θέµα, είναι και οι-
κονοµικό. Γιατί αν υπήρχαν καλύτερες αµοιβές για τους για-
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τρούς, δεν θα πήγαιναν, δεν θα ξενιτεύονταν στο εξωτερικό.
Αλλά δεν είναι µόνο οι τιµές, οι αµοιβές. Είναι, κυρίως, η εξέλιξή
τους, η επιστηµονική εξέλιξή τους, οι συνθήκες εργασίας, το
πόσες εφηµερίες κάνουν, η αντιµετώπισή τους από τις διοικήσεις
και την Κυβέρνηση, από την πολιτεία. 

Όλα αυτά παίζουν ρόλο και, δυστυχώς, στην Ελλάδα µε τη
δική σας Κυβέρνηση όλα αυτά είναι αρνητικά. Το brain drain σε
επιστήµονες και ειδικά σε γιατρούς θα συνεχίσει να υπάρχει γι’
αυτούς τους λόγους. Δεν προσφέρετε υπηρεσίες που να µπο-
ρούν να στέκονται οι γιατροί, να µένουν οι γιατροί µας, οι νέοι
γιατροί µας στην Ελλάδα. Μπορείτε να το κάνετε. Δεν θέλετε,
όµως. Είναι επιλογή.

Η κύρωση, λοιπόν, της σηµερινής επιµέρους σύµβασης αφορά
την ανακατασκευή, ανακαίνιση και τον εξοπλισµό υφιστάµενου
µέρους του κτηρίου του Γενικού Νοσοκοµείου Παίδων «Η Αγία
Σοφία». Στόχος είναι να λειτουργήσει µέσα στο παιδιατρικό νο-
σοκοµείο κέντρο αναφοράς για την ψυχική υγεία παιδιών και
εφήβων της Αττικής. 

Είναι µια κατ’ αρχάς θετική πρωτοβουλία -το λέµε αυτό- καθώς
αφορά στον πολύ ευαίσθητο και σηµαντικό τοµέα της ψυχικής
υγείας των παιδιών µας και των εφήβων. Έχουµε όµως από εκεί
και πέρα, πέρα από το γεγονός ότι, πράγµατι, θεωρούµε και πι-
στεύουµε ότι είναι µια πολύ σηµαντική πρωτοβουλία, πολλά ερω-
τήµατα, γιατί κατ’ αρχάς διαπιστώνουµε ότι είναι αποκοµµένη
αυτή η πρωτοβουλία σας από τον ευρύτερο σχεδιασµό. Είναι
υπό διαβούλευση ένα σχέδιο για την ψυχική υγεία, την ολοκλή-
ρωση της ψυχικής ψυχιατρικής µεταρρύθµισης όπως τη λέτε, και
είναι προφανές ότι δεν εντάσσεται αυτή η πρωτοβουλία σας σε
κάποιο στρατηγικό σχέδιο για την ψυχική υγεία. Έτσι παραµένει
αποµονωµένη και ασύνδετη. Τα τονίσαµε αυτά και στην επιτροπή
αλλά, δυστυχώς, δεν έχουµε πάρει απάντηση σε αυτό.

Το νοµοσχέδιο προβλέπει ένα πενταετές πιλοτικό στάδιο επι-
στηµονικού προγράµµατος ενίσχυσης της ψυχικής υγείας και
σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις η ενίσχυση της ψυχικής υγείας θα
συντελεστεί µέσω της εκπαίδευσης, της επιµόρφωσης και της
εµβάθυνσης της γνώσης τόσο του αντίστοιχου ψυχιατρικού προ-
σωπικού όσο και των ψυχολόγων και των εκπαιδευτικών οι οποίοι
έρχονται καθηµερινά σε επαφή µε τα παιδιά και τους εφήβους. 

Βέβαια το νοµοσχέδιο περιέχει και άλλα θολά σηµεία τα οποία
απαιτούν διευκρίνισης. Δεν έχετε απαντήσει επαρκώς γιατί επε-
λέγη η συνεργασία µε την αµερικανική εταιρεία ιδιωτική, µη κερ-
δοσκοπική εταιρεία «Child Mind Institute». Γιατί; Πώς έγινε αυτή
η επιλογή; Να µας το εξηγήσετε, κύριε Υφυπουργέ.

Επιπλέον, δεν έχετε διευκρινίσει γιατί η κατασκευή τριών δη-
µοσίων νοσοκοµείων µέσω της δωρεάς του ιδρύµατος ξεκίνησε
µε τέτοια χαρακτηριστική καθυστέρηση. Προφανώς δεν θέλατε
εξαρχής, δεν την αγκαλιάσατε αυτήν τη σύµβαση, δεν θέλατε να
τρέξει αυτή η σύµβαση και γι’ αυτό καθυστερήσατε τόσο πολύ. 

Ο πρώην Υπουργός Υγείας είχε δεσµευτεί ότι το νέο Παιδια-
τρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης θα παραδοθεί εντός του 2025.
Θα γίνει; Δεν το βλέπουµε. Δεν το βλέπουµε να έχει ολοκληρωθεί
µέσα στο 2025. Και δεν αγκαλιάσατε αυτήν τη σύµβαση για την
ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας γιατί ήταν άλλος ο
προγραµµατισµός σας. Δεν θέλετε την ουσιαστική ενίσχυση της
δηµόσιας υγείας. Στόχος σας είναι -το ανέφερα και προηγουµέ-
νως- η απαξίωση του ΕΣΥ και η ανάδειξη του ιδιωτικού τοµέα ως
µονόδροµου, µε το αζηµίωτο πάντα, προς όφελος των ισχυρών
οικονοµικών συµφερόντων του χώρου.

Επιπλέον, οφείλουµε να τονίσουµε ότι υπάρχει συσκότιση,
αδιαφάνεια, έλλειψη ενηµέρωσης και λογοδοσίας από το Υπουρ-
γείο Υγείας για το σηµερινό νοµοσχέδιο το οποίο δεν τέθηκε σε
δηµόσια διαβούλευση. Δεν έχετε καταστήσει σαφές το σκεπτικό
σύµφωνα µε το οποίο έγινε η συγκεκριµένη επιλογή. Πώς έγινε
η συγκεκριµένη επιλογή γι’ αυτό το ψυχιατρικό κέντρο; Ποια
ήταν τα κριτήρια; Υπήρξε διαβούλευση µε επιστηµονικούς φο-
ρείς και συλλόγους ασθενών ή γονέων και κηδεµόνων; 

Αφορά τη νεολαία µας, τους µαθητές και τις µαθήτριες και θα
έπρεπε να υπάρχει µια ευρεία διαβούλευση µε όλους τους επι-
στηµονικούς φορείς. Ποιος ήταν ο τρόπος λήψης της απόφασης
για το συγκεκριµένο έργο; Δεν εξηγήσατε, όµως, επαρκώς, επί-
σης, γιατί προκρίθηκε η δηµιουργία δοµής εντός ενός παιδιατρι-

κού νοσοκοµείου και όχι µια νέα δοµή κοντά στην κοινότητα, στο
πλαίσιο της πραγµατικής ψυχιατρικής µεταρρύθµισης και της
αποασυλοποίησης.

Εκτός όλων αυτών δεν υπάρχει πρόβλεψη τι θα απογίνει η νέα
δοµή µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου που φέρνετε για την ψυ-
χιατρική µεταρρύθµιση. Έως τώρα προβλέπετε την κατάργηση
νοσοκοµειακών δοµών ψυχικής υγείας και της υπαγωγής τους
στις ΥΠΕ. Θα µείνει αυτή η δοµή; Θα παραµείνει ή θα καταργηθεί
κι αυτή; Δεν υπάρχει πρόβλεψη τι θα γίνει µετά το πιλοτικό σχέδιο. 

Δεν υπάρχει πρόβλεψη τι θα γίνει µε τους εργαζόµενους. Εί-
πατε, κύριε Υφυπουργέ, κάποια πράγµατα για το πώς θα επιλεγεί
το προσωπικό αλλά γραµµένα δεν βλέπουµε τίποτα. Προφορικά
τα είπατε. Δεν βλέπουµε κάτι σχετικά µε το προσωπικό, πώς θα
γίνει η επιλογή του, πού θα δουλεύει, τι θα κάνει κ.λπ.. Δεν τα
βλέπουµε αυτά.

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι νοµοθετείτε στο πόδι χωρίς σχέ-
διο, χωρίς όραµα, χωρίς στόχο και σκοπό. Προκαλεί απορία το
γεγονός ότι δεν υπάρχει προϋπολογισµός. Αναφέρεται στο νο-
µοσχέδιο ότι θα κοστίσει έως 500.000. Πού είναι µια υποτυπώδης
έστω κοστολόγηση ή µια εκτίµηση του πραγµατικού κόστους;
Είναι προφανές ότι προσπαθείτε να µη βγείτε εκτός χρονοδια-
γραµµάτων και νοµοθετείτε µε χαρακτηριστική βιασύνη.

Προφανώς παραβλέπετε ότι η υγεία είναι ένα δηµόσιο αγαθό
και ως τέτοιο πρέπει να προστατεύεται και, βεβαίως, πρέπει να
υπάρχει και σχέδιο και όραµα και µεθοδικές κινήσεις ειδικά για
ένα τεράστιο ζήτηµα όπως είναι η ψυχική υγεία των παιδιών και
των εφήβων. 

Αυτές οι επιδιώξεις, βέβαια, και οι µεθοδεύσεις σας υπονο-
µεύουν τη δηµόσια υγεία και γίνονται αντιληπτές από τον ελλη-
νικό λαό. Και είναι σαφές ότι τιµωρήθηκε η αλαζονεία του 41%
που είχατε στις πρόσφατες ευρωεκλογές. Μέσα σε έναν χρόνο
έχει τιµωρηθεί αυτή η αλαζονική συµπεριφορά όπου νοµίζετε ότι
µπορείτε να κάνετε ό,τι θέλετε και να µη δίνετε απολογία και είναι
βέβαιο ότι θα έρθουν και άλλες ηχηρές απαντήσεις στη σκληρή
αντικοινωνική πολιτική σας που περιλαµβάνει, δυστυχώς, και τη
δηµόσια υγεία και την υπονόµευση στην οποία προβαίνετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια

η κ. Συρεγγέλα Μαρία, από τη Νέα Δηµοκρατία και ακολουθεί ο
κ. Κόντης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» είναι διαχρονικά παρόν
ευεργετώντας το κράτος και αποδεικνύοντας πως µπροστά µπο-
ρούµε να πάµε µόνο όταν ενώνουµε όλες και όλοι µαζί δυνάµεις,
είτε είναι το κράτος µαζί µε τον ιδιωτικό τοµέα, ο δηµόσιος το-
µέας, οι φορείς της Κοινωνίας των Πολιτών.

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε την κύρωση µιας σύµβασης της
οποίας η ιστορία ξεκινάει από το 2018, όταν κυρώθηκε µια σύµ-
βαση δωρεάς µεταξύ του κοινωφελούς Ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος» και του ελληνικού δηµοσίου. Αυτό, λοιπόν, ρυθµίζει στο
σύνολό τους µια σειρά δωρεών για την ενίσχυση και αναβάθµιση
των υποδοµών στον τοµέα της υγείας στην Ελλάδα µε την ονο-
µασία: Πρωτοβουλία για την Υγεία. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτής της σύµβασης το ’23 κυρώθηκε ένα
έργο για τον σχεδιασµό και την υλοποίηση ενός πενταετούς επι-
στηµονικού προγράµµατος για την ενίσχυση του τοµέα της ψυ-
χικής υγείας παιδιών και εφήβων στην Ελλάδα. Το ποσό της
δωρεάς ανερχόταν στα 15 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία -ξανα-
λέω- αφορούσαν την ψυχική υγεία παιδιών και εφήβων. Σε αυτό
το ποσό τώρα το ίδρυµα ήρθε να προσθέσει µε τη σύµβαση που
κυρώνεται σήµερα έως 500.000 ευρώ, για να δηµιουργηθεί ένα
κέντρο αναφοράς πανελλαδικής εµβέλειας. Θα ενισχύσει έτσι
πρακτικά το έργο των κατά τόπους κέντρων που λειτουργούν
υπό τις πανεπιστηµιακές παιδοψυχιατρικές κλινικές και το ΕΣΥ.

Βλέπετε, η ψυχική υγεία των παιδιών είναι ένα δικαίωµα πολύ
µεγαλύτερο σαφώς όπως και των ενηλίκων, αλλά αφορά τα παι-
διά µας. Μάλιστα σε µια τελευταία έρευνα που έγινε από τη
UNICEF, που είχε να κάνει µε την ψυχική υγεία των παιδιών και
των εφήβων στην Ελλάδα στη µετά COVID εποχή, ένα δεκατε-
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τράχρονο παιδί από τη Λάρισα ανέφερε: «Αισθάνοµαι άγχος, µο-
ναξιά, συνεχή κόπωση, αγωνία, αισθάνοµαι απαισιοδοξία και πολ-
λές φορές η αυτοπεποίθηση και η ελπίδα µου χάνονται όπως και
η αυτοπειθαρχία και η γαλήνη µου. Αισθάνοµαι έναν κόµπο στο
στοµάχι, µια ταραχή, όλα φαίνονται σκούρα, άσχηµα, µη ανα-
στρέψιµα». Και στην ερώτηση «θεωρείς ότι τα έκτακτα γεγονότα
και οι κρίσεις των τελευταίων χρόνων πανδηµία, πόλεµος στην
Ουκρανία, οικονοµική κρίση, περιβαλλοντική κρίση, επηρέασαν
ή επηρεάζουν αρνητικά την ψυχολογία σου;», το 56% των παι-
διών απάντησε ναι και το 25% δεν ξέρω.

Αυτά, λοιπόν, τα αποτελέσµατα, σε συνδυασµό µε την έξαρση
βίας των ανηλίκων αλλά και το γεγονός ότι η ψυχική υγεία παύει
σιγά-σιγά να είναι ταµπού στη σύγχρονη ελληνική κοινωνία, κα-
θιστούν επιτακτική ανάγκη να προχωρήσουµε σε περισσότερες
δράσεις για την προάσπιση του δικαιώµατος αυτού. 

Θα έλεγε, λοιπόν, κανείς πως µια τέτοια κύρωση θα περνούσε
από την Ολοµέλεια µε ευρεία πλειοψηφία. Είδαµε, βέβαια, και
στη Βουλή αλλά και προηγουµένως στην επιτροπή, κυρίως, πως
τα περισσότερα κόµµατα επιφυλάσσονται και σαφώς διερωτώ-
µαι: Οι περισσότεροι µπορούµε να πούµε ότι έχουµε δικαίωµα
επιφύλαξης και σαφώς χρειάζονται και διευκρινίσεις που νοµίζω
έδωσαν ήδη ο Υπουργός και ο Υφυπουργός. Σε κάθε περίπτωση
αυτό το δικαίωµα είναι αναφαίρετο. 

Όµως ο ΣΥΡΙΖΑ, πώς επιφυλάσσεται για τη συνέχεια µιας σύµ-
βασης που εκείνοι έφεραν το 2018; Μετά θυµήθηκα ότι ούτε το
2023 ο ΣΥΡΙΖΑ είχε ψηφίσει τη νοµική κατοχύρωση της σύµβα-
σης µε τη δωρεά των 15 εκατοµµυρίων ευρώ για την ψυχική
υγεία παιδιών και εφήβων. 

Φυσικά όλα αυτά σε αντίθεση µε τη δική µας στάση, ως αντι-
πολίτευση τότε το 2018, που υπερψηφίσαµε την κύρωση της
σύµβασης που έφεραν µε το «Σταύρος Νιάρχος». Δηλαδή µε
απλά λόγια για να τα βάλουµε κάτω, ο ΣΥΡΙΖΑ πολλές φορές
µπορεί να χρησιµοποιηθεί και σε µαθήµατα πολιτικής επιστήµης,
για να διδάξει πως άλλα υποστηρίζει ως κυβέρνηση άλλα ως Αν-
τιπολίτευση. Και τι συµβαίνει; Κάνουµε εµείς κάτι, αλλά όταν
υπάρχει συνέχεια στο κράτος από την επόµενη κυβέρνηση δεν
υποστηρίζεται αυτό από τον ΣΥΡΙΖΑ για µικροπολιτικά οφέλη,
για να µην παραδεχτούν ότι η Νέα Δηµοκρατία ενδιαφέρεται,
πραγµατικά, για τη δηµόσια δωρεάν υγεία. Η ψυχική, δηλαδή,
υγεία των παιδιών και των εφήβων δεν αξίζει υποστήριξη από φο-
ρείς που µας έκαναν και µας κάνουν τώρα ένα τέτοιο δώρο, µόνο
και µόνο επειδή γίνεται επί Κυβερνήσεως Κυριάκου Μητσοτάκη.

Μάλιστα, επειδή προσπαθούν και πρέπει να βρουν επιχειρή-
µατα να δικαιολογήσουν τη στάση αυτή, ακούσαµε το ερώτηµα
«Γιατί να δαπανηθούν στην ψυχική υγεία των παιδιών και των
εφήβων τόσα χρήµατα και όχι σε κάποιον άλλον τοµέα της
υγείας;». Η απάντηση είναι απλή και δεν ορίζεται µόνο από το
Υπουργείο Υγείας. Το ίδρυµα τα έδωσε ως επιπλέον παροχή του
συγκεκριµένου προγράµµατος. Δεν θα τους πούµε «εµείς δεν τα
θέλουµε. Όχι, θα τα δαπανήσουµε κάπου αλλού».

Έπειτα αµφισβητήθηκε και η επιλογή της αµερικανικής ιδιωτι-
κής µη κερδοσκοπικής εταιρείας «Child Mind Institute», σε ένα
πλαίσιο που λέγεται από πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ «στην Ελλάδα δεν
έχουµε αντίστοιχους φορείς;». Και πάλι την επιλογή αυτή δεν την
έκανε το ελληνικό δηµόσιο. Την έκανε το ίδιο το ίδρυµα και δεν
την έκανε σήµερα, την έκανε από τη στιγµή που ξεκίνησε το πρό-
γραµµα. Την έκανε µε τη σκέψη να ανταλλάξουµε καλές πρακτι-
κές, να υιοθετήσουµε πρότυπες µεθόδους, να εκσυγχρονίσουµε
τις υπηρεσίες του ΕΣΥ. 

Όπως αναφέρει και το ίδιο το ίδρυµα στην ιστοσελίδα του για
τη συνεργασία µε τον συγκεκριµένο φορέα: «Το µοντέλο συνερ-
γασίας προσβλέπει στην από κοινού δηµιουργία και την ανταλ-
λαγή εγχώριας, διεθνούς τεχνογνωσίας, µε σκοπό τη δηµιουργία
βασικών παροχών για την ενίσχυση του κρίσιµης σηµασίας
έργου που προσφέρουν φορείς και επαγγελµατίες ψυχικής
υγείας σε όλη τη χώρα». Αυτό το καταθέτω και για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Συρεγγέλα καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας ένα δώρο.

Έχουµε µπροστά µας το κοινωφελές Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»
που για µία ακόµα φορά στηρίζει το κράτος, στηρίζει τους ευά-
λωτους πολίτες και στηρίζει τα ίδια τα παιδιά µας και το κάνει
διαχρονικά ανεξαρτήτως κυβερνήσεων. Όλες οι παρατάξεις θα
έπρεπε να το εκθειάζουµε αυτό. Όλες και όλοι θα έπρεπε να «βά-
ζουµε πλάτη» σε ό,τι προωθεί την αναβάθµιση της δηµόσιας δω-
ρεάν υγείας.

Ας αφήσουµε, λοιπόν, επιτέλους τα παιχνίδια και τον διχασµό.
Τα παιδιά µας είναι το µέλλον αυτής της χώρας και χρειάζεται
να νοµοθετούµε τα βέλτιστα για αυτά. Ας το κάνουµε, λοιπόν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας Σπαρτιάτες κ. Κόντης. Ακολουθεί η κ.
Λινού.

Ώσπου να ανέβει στο Βήµα ο κ. Κόντης να πω το εξής:
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Να-

τσιός ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή
εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Κόντη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα

έχουµε την έγκριση της δωρεάς της αναστήλωσης και της επέ-
κτασης της ήδη υπάρχουσας κλινικής «Αγία Όλγα», µία δωρεά
την οποία έχουν προσπαθήσει να ολοκληρώσουν κάποια χρόνια
πριν. Συνήθως όταν ακούµε δωρεές ψάχνουµε να βρούµε τι κρύ-
βεται πίσω. Σκεφτόµαστε δύο φορές, τρεις. 

Εγώ ειδικά στο θέµα του ιδρύµατος αυτού έχω την τύχη να
είµαι παιδικός φίλος µε τον πρόεδρό του και ξέρω πώς σκέφτε-
ται. Μάλιστα είχα προτείνει και εγώ να φτιάξουµε έναν µεγάλο
χώρο για να αθλούνται άπορα παιδιά, Έλληνες, ξένοι, οποιοσδή-
ποτε, και είχα δει ότι αµέσως έγινε αποδεκτό. Γνωρίζω ότι ο Πρό-
εδρός του Ανδρέας Δρακόπουλος το έχει αναλάβει και το
υλοποιεί µε ίδιο ενδιαφέρον. Είµαστε εξαρχής σύµφωνοι µε τη
δωρεά όπως και σε άλλες δωρεές, για παράδειγµα στο Φίλυρο,
στο Νοσοκοµείο των Παίδων στη Θεσσαλονίκη, όπως γίνεται σε
άλλα µέρη της Ελλάδος.

Όµως, να πούµε ότι επειδή κατά καιρούς µαθαίνεις κάποια
πράγµατα, έχει χάσει και το ίδιο το ίδρυµα την πίστη του στους
δηµόσιους φορείς από ό,τι ξέρω. Κάποιες φορές έκανε δωρεές
για να γίνει ένα πολιτιστικό κέντρο στο ΦΙΞ, αν θυµάµαι καλά, οι
οποίες πάρθηκαν πίσω γιατί δεν υλοποιήθηκαν ποτέ. Κάποτε είχε
γίνει από τους δεσµώτες -δεν θυµάµαι πώς λέγονται- του Πειραιά
για τα λείψανα τριών χιλιάδων ετών και µία παρόµοια δωρεά, η
οποία και αυτή πάρθηκε πίσω γιατί δεν υλοποιήθηκε ποτέ. Κόλ-
λησε στη γραφειοκρατία ή στο ποιος θα την υλοποιήσει. Άλλη
δωρεά που δόθηκε σε νοσοκοµειακά ή για µονάδες ΜΕΘ στην
εποχή του κορωνοϊού και αυτή ήταν να παρθεί πίσω.

Θέλω να πω ότι δεν είναι πάντα αυτοί οι ύποπτοι -που λέµε-
που κάνουν τις δωρεές, αλλά αυτοί που τις αποδέχονται καθώς
δεν µπορούν να τις υλοποιήσουν µε τρόπο που θα ήθελε το κάθε
ίδρυµα. Εκεί είναι το πρόβληµα.

Σίγουρα και στο Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» έχουν µπει τώρα
καινοφανείς ιδέες, οι οποίες ξεφεύγουν από τις αρχικές ιδέες
που είχε το ίδρυµα, αλλά δεν µπορούµε να ακυρώσουµε την προ-
σφορά του στην κοινωνία. Να ξέρουµε ότι έχει κάνει πάνω από 3
δισεκατοµµύρια δολάρια προσφορές τα τελευταία χρόνια στην
ελληνική κοινωνία. Μπορεί κάποιες να φεύγουν τελείως διαφο-
ρετικά σε καινοφανείς σκοπούς, αλλά το ξεπερνάµε αυτό. 

Έτσι θέλουµε να πούµε ότι σε κάθε τέτοια δωρεά δεν θα δι-
στάσουµε να πούµε µε κίνδυνο να χαρακτηριστούµε ότι ναι τη
θέλουµε, αρκεί να τη χρησιµοποιήσει το ελληνικό δηµόσιο µε τον
τρόπο που θέλουν αυτοί που δίνουν τα χρήµατα. Αρκεί το ελλη-
νικό δηµόσιο να εγγυηθεί ότι δεν θα µπουν άνθρωποι µέσα, δεν
θα πω να υπεξαιρεθούν, οι οποίοι, όµως, θα θέλουν να φανούν
αυτοί που χειρίζονται τα χρήµατα αυτά και στο τέλος να µην
απορροφηθούν. 

18840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Είναι απαράδεκτο να δίνουν δωρεές και να φτάνουµε, µάλιστα,
στο να εξαρτάται η δηµόσια υγεία µας, η ψυχική υγεία των παι-
διών -ή τώρα οτιδήποτε άλλο, των καρκινοπαθών- από δωρεές
της κ. Μαριάννας Βαρδινογιάννη ή δωρεές του ιδρύµατος. Το
δηµόσιο το ίδιο δεν πρέπει να το υποκαθιστά κανείς. Αυτή είναι
η βασική µας θέση. Έχουµε φτάσει να περιµένουµε και να πη-
γαίνουµε να ψηφίζουµε δωρεές και να προσπαθούµε να πεί-
σουµε ότι είναι καλές για να τις αποδεχθούµε.

Οι δωρεές αυτές θα έπρεπε να είναι προσθετικές πάνω σε
αυτές τις προσπάθειες που κάνει το ίδιο το δηµόσιο. Το δηµόσιο
θα έπρεπε να έχει τελειώσει το Νοσοκοµείο «Αγία Όλγα», το δη-
µόσιο θα έπρεπε να είχε κάνει το ίδρυµα που έγινε για τα καρκι-
νοπαθή παιδιά, το νοσοκοµείο που γίνεται στο Φίλυρο. Εκεί είναι
το δηµόσιο, σε αυτά για εµάς και για τους Έλληνες πολίτες.
Τώρα αν κάνει µία δωρεά που µας φαίνεται ύποπτη ή που µας
φαίνεται… 

Ο λόγος που βλέπουµε ότι βάζουν µία διοικούσα επιτροπή -τι
είναι;- ιδιωτική να χειριστεί αυτή τη χορηγία, είναι ακριβώς η δυ-
σπιστία που σίγουρα δεν εκφράζουν δυνατά αλλά που πι-
στεύουµε ότι υπάρχει. Γιατί ακόµα και όταν δόθηκε στο δηµόσιο
το οίκηµα του ιδρύµατος στο Φάληρο στη Συγγρού, το πήρε το
δηµόσιο και έγινε σκοτωµός για το ποιος θα πρωτοπάρει θέση.
Το διοικητικό συµβούλιο σκοτωνόταν τότε επί µήνες. Ένας έµ-
παινε, άλλοι τον κατηγορούσαν και τελικά, υπήρχε κακή εικόνα
και προς το ίδιο το ίδρυµα, το οποίο δεν ήθελε να ανακατευτεί
µε τη διαχείριση. Δεν είναι σωστή αυτή η εικόνα που βγάζουµε
ακόµα και προς αυτούς οι οποίοι καλή τη πίστει θέλουν να δώ-
σουν κάποια χρήµατα, κακή τη πίστει για κάποιους οι οποίοι ίσως
βλέπουν από πίσω κάποια άλλα πράγµατα. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι ένα θέµα που πρέπει να καλοδε-
χτούµε, όπως δεχτήκαµε και τη δωρεά του Σπύρου Λάτση για το
µουσείο µας, αρκεί να ξέρουµε ότι αυτοί οι οποίοι θα αποδεχ-
θούν τη δωρεά και θα την κατευθύνουν, θα είναι πράγµατι µέσα
στο πλαίσιο των όσων ζητάει αυτός ο χορηγός.

Τώρα σε άλλα θέµατα της επικαιρότητας, επειδή έρχεται το
καλοκαίρι –αν και είµαστε στη µέση του καλοκαιριού, αλλά εµείς
λέµε «έρχεται» διότι εµείς είµαστε στη Βουλή και κάνουµε το νο-
µοθετικό έργο-, θα πρέπει να κοιτάξουµε γιατί οι Έλληνες δεν
µπορούν να πάνε διακοπές. Χθες άκουγα για εισιτήρια ακτο-
πλοϊκά σε περιοχές που πριν µια εβδοµάδα ή δέκα µέρες είχαν
µία τιµή, να έχουν πάρει 30% επάνω. Υπάρχει µια ανεξέλεγκτη
κούρσα τιµών, την οποία δεν ελέγχει κανείς. Δεν ελέγχει κανείς
στην ακτοπλοΐα. Δεν ελέγχει κανείς την αεροπλοΐα. Δεν ελέγχει
κανείς τι συµβαίνει στα αεροδρόµια µας. Έχουµε πουλήσει τα
αεροδρόµια. Το «Βενιζέλος» από όταν ιδιωτικοποιήθηκε και µε
την τελευταία παραχώρηση του 40% στους συνταξιούχους του
Καναδά, δεν έχει ηµέρα που να φεύγει αεροπλάνο στην ώρα του.
Όποιοι πηγαίνουν στην επαρχία ή πηγαίνουν στη Θεσσαλονίκη,
όπως πάµε εµείς, θα δουν ότι µπαίνουνε στο αεροπλάνο και κά-
θονται µια ώρα αναµένοντας να φύγει το αεροπλάνο. Δεν υπάρ-
χει πουθενά, ούτε στην Ουγκάντα δεν γίνεται αυτό. Οι δικαιο-
λογίες τύπου ότι ο εναέριος χώρος στο αεροδρόµιο αφίξεως
είναι γεµάτος ή ότι υπάρχει πληθώρα αφίξεων εδώ, είναι άδειες
από ουσία. Δεν υπάρχει αυτό σε κανένα αεροδρόµιο. 

Να θυµίσω ότι καυχιόµασταν πριν κάποια χρόνια ότι έχουµε το
τελειότερο αεροδρόµιο της Ευρώπης όταν χτίστηκε. Και φτά-
σαµε σήµερα, δέκα, δεκαπέντε, είκοσι ή όσα χρόνια µετά είναι,
να φεύγουν τα αεροπλάνα µε καθυστερήσεις. Πηγαίνει κανείς να
µπει στο αεροδρόµιο και δεν µπορεί να µπει. Δεν υπάρχει πλέον.
Είναι σαν να είναι σκασµένοι οι χώροι. Θα πρέπει αυτοί που το
ανέλαβαν οι κύριοι να κάνουν επεκτάσεις. Διότι, το έχουν αναλά-
βει, αλλά έχουν σταµατήσει κάθε µορφή επένδυσης, και σε οι-
κιακές επεκτάσεις και στα hubs και παντού. Δεν γίνεται να
πηγαίνεις και για να πας Θεσσαλονίκη και να κάνεις τρεις ώρες
πλέον µε το αεροπλάνο. Αυτό γίνεται, είτε από εδώ προς τα εκεί,
είτε από εκεί προς τα εδώ.

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της ιδιωτικοποίησης, δηλαδή
ακριβά εισιτήρια και καθυστέρηση στην άφιξη και την αναχώ-
ρηση; Για να µην πω και για τις βαλίτσες που χάνονται. 

Υποτίθεται ότι πουλάς κάτι, αν το πουλήσεις -που για εµάς
είναι στρατηγικότατα σηµεία τα αεροδρόµια και τα λιµάνια και

θα πρέπει το κράτος να υπάρχει µέσα, µε ικανούς µάνατζερ ιδιώ-
τες ίσως, αλλά το κράτος θα πρέπει να έχει στην κατοχή του
αυτά όλα και τα αεροδρόµια και τα λιµάνια και εµείς τα δίνουµε-
και έρχονται αυτοί οι τύποι, όπως πήραν τα τρένα µας και διαλύ-
θηκε το τρένο. Όταν το πήραν οι Ιταλοί, το τρένο διαλύθηκε. Φτά-
σαµε να έχουµε αυτά τα αποτελέσµατα και το τραγικό που δεν
θα το πω ατύχηµα, θα το πω έγκληµα γιατί ήταν αµέλεια πολλών,
µε πρώτους αυτούς τους Ιταλούς δήθεν επενδυτές, οι οποίοι τε-
λικά τι έκαναν; Προσπορίζονταν είκοσι, τριάντα εκατοµµύρια
ευρώ από το ελληνικό κράτος κάθε χρόνο. Αντί να βάζουν χρή-
µατα, έπαιρναν χρήµατα από εµάς. Αυτό είναι οι ιδιωτικοποιήσεις
και το µέλλον της Ελλάδος; 

Να πιάσουµε και τη «ΛΑΡΚΟ» που την έχουµε ξεβάψει εδώ
κάθε φορά που µιλάµε, µιλάµε για τη «ΛΑΡΚΟ», λες και έχουµε
συµφέροντα εκεί; Ούτε πολιτική κάνουµε για να µας πουν
µπράβο κάποιοι εργαζόµενοι, ούτε τίποτε. Η «ΛΑΡΚΟ» είναι θη-
σαυρός. Δόθηκε ο θησαυρός της Ελλάδας για 9 εκατοµµύρια
ευρώ και κάποτε θα αποτυπωθεί στην Ιστορία της Ελλάδας αυτό.
Όταν θα αρχίσουν να φαίνονται τα κέρδη που θα αποκοµίζουν
αυτοί που θα την πάρουν, θα καταλάβει ο κόσµος τι ήταν η
«ΛΑΡΚΟ» και η κάθε «ΛΑΡΚΟ». 

Να πιάσουµε τους βωξίτες µας; Να πιάσουµε τι; Να πιάσουµε
οτιδήποτε υπάρχει; Να πιάσουµε το ότι είµαστε τώρα στη αγορά
του ρεύµατος και κάποιοι θησαυρίζουν αγοράζοντας από εκεί
χοντρικά και πουλώντας σε λιανική τιµή στο τριπλάσιο της αξίας
και καθόµαστε και το κοιτάµε και λέµε ότι πηγαίνουµε επενδυτικά
καλά και πηγαίνουµε µπροστά; Δεν πάµε µπροστά. Πάµε πίσω. 

Δεν θα λαϊκίσουµε να πούµε εδώ πόσο έχουν τα µακαρόνια
σήµερα, χτες, αύριο. Όλα έχουν κάποια αρχή και κάποιο τέλος.
Όλα από κάπου κινούνται. Κάποιοι ανατιµούν, κάποιοι βάζουν
τιµές επάνω και κάποιοι ανέχονται. Είναι απλό. Αφού ανεχόµα-
στε, λοιπόν, ό,τι συµβαίνει, µαθηµατικά βέβαιο είναι ότι το δικό
µας «τρένο» θα φτάσει σε µία εποχή που δεν θα έχει σιδηροδρο-
µικές γραµµές να προχωρήσει. Δεν υπάρχει άλλη προοπτική.
Πρέπει να κάνουµε κάτι για όλα αυτά. 

Αρχίζουµε από κάτι και βλέπετε σε αλυσίδα ότι πιάνουµε το
ένα θέµα µετά το άλλο τα οποία είναι όλα προβληµατικά. Δεν έχει
κάτι να πούµε ότι είναι καλό. Ποιο είναι καλό; Άρχισα από την
υγεία που δεν υπάρχει υγεία κρατική και περιµένουµε τις χορη-
γίες και πηγαίνουµε στις µεταφορές. Πάµε στους πολίτες, πάµε
στη ζωή τους, πάµε στο οτιδήποτε γίνεται. Το µόνο που µας εν-
διαφέρει είναι η αλόγιστη «πράσινη» εξέλιξη -εν ονόµατι της κλι-
µατικής αλλαγής- και η ψηφιακή εξέλιξη. Να έχουµε όλοι έναν
αριθµό και µε τον αριθµό αυτό να ξέρουµε αν θα πρέπει να περ-
πατήσουµε, να παρκάρουµε εδώ, να πάµε σπίτι µας ή να µην
πάµε. Όλα αυτά είναι που µας ενδιαφέρουν; Αυτά ενδιαφέρουν
τους πολίτες; 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η κ. Αθηνά Λινού από τον ΣΥΡΙΖΑ και µετά είναι ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Κώστας Κα-
τσαφάδος. 

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Μιλάµε σήµερα για ένα µείζον θέµα υγείας που πλήττει τα παι-

διά, γιατί αυτή είναι η ουσία. Μιλάµε για την ψυχική υγεία των
παιδιών και των εφήβων που ο ΠΟΥ έχει δηλώσει ότι είναι το µεί-
ζον, το κύριο θέµα ενδιαφέροντος αυτή τη στιγµή. Και αν λά-
βουµε υπ’ όψιν τη διαδικτυακή κόπωση των παιδιών και τις
εξαρτήσεις που έχουν προκύψει από αυτό, τις συνέπειες της
πανδηµίας, το πρόβληµα που έχει καθηµερινά η µέση οικογένεια
για το αν µεγαλώνει σωστά το παιδί και αν υπάρχουν προβλή-
µατα και στην ανάπτυξή του -κυρίως την πνευµατική, αλλά και
την ψυχική-, καταλαβαίνουµε ότι είναι ένα µείζον πρόβληµα στο
οποίο σαν πολιτεία πρέπει να απαντήσουµε. 

Είναι µια υπαρκτή ανάγκη, αλλά, δυστυχώς, η µόνη συζήτηση
που γίνεται σχετικά µε αυτή την ανάγκη σήµερα είναι αν θα είναι
χρήσιµη ή µη χρήσιµη, σωστή ή λάθος, η προσφορά του µεγα-
λύτερου ίσως σύγχρονου ιδρύµατος, του ιδρύµατος «Σταύρος
Νιάρχος», που πρακτικά πολιτικά θα έπρεπε αυτή η προσφορά
να είναι αποδεκτή, αλλά να είναι συµπληρωµατική στο έργο του
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κράτους, πράγµα το οποίο είναι ανύπαρκτο, δυστυχώς. 
Και ερχόµαστε τώρα να συζητήσουµε επί της ουσίας τη βελ-

τίωση ενός κτιρίου που έχω την τιµή να ξέρω ποιο κτίριο είναι,
γιατί πέρασα πολλά χρόνια δίπλα στο νοσοκοµείο και εκπαιδεύ-
τηκα στο Νοσοκοµείο Παίδων. Είναι ετοιµόρροπο και είναι επι-
κίνδυνο. Η δηµιουργία ενός κέντρου αναφοράς για την ψυχική
υγεία -πράγµα που δεν υπάρχει- θα έπρεπε να έχει υπάρξει πριν
από δεκάδες χρόνια. 

Η πρόταση του ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» έγινε τότε που
κυβερνούσε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, πριν από πέντε χρόνια. Και
τώρα, πέντε χρόνια µετά, συζητάµε επιτέλους για το αν θα κά-
νουµε δεκτή αυτή την προσφορά. 

Προσωπικά θα ήθελα να πω ότι έχω εµπειρία από τη συνεργα-
σία µου µε το ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» στο πρόγραµµα «ΔΙΑ-
ΤΡΟΦΗ» από τη δεκαετία του 2010, από το 2012 δηλαδή µέχρι
το 2016 - 2017, και πρέπει να οµολογήσω ότι οι ιδέες τους είναι
πρωτοποριακές. Ήταν ιδέα του ιδρύµατος να υπάρξει σίτιση και
η κυβέρνηση εκείνης της εποχής την αρνήθηκε τη βοήθεια. Ο
τρόπος που υλοποιείται το πρόγραµµα και κάθε πρόγραµµα µε
σοβαρό έλεγχο και αξιολόγηση, πράγµα που διασφαλίζει πολλά
πράγµατα και την πιθανή ίσως κακοδιαχείριση. 

Παρ’ όλα αυτά επιµένω ότι ιδανικά, µε ικανή χρηµατοδότηση
όλα αυτά τα θέµατα έπρεπε να αντιµετωπίζονται από το κράτος.
Είναι ευθύνη του κράτους. Η ευθύνη και η βοήθεια των ιδρυµά-
των πρέπει να είναι συµπληρωµατική και γι’ αυτό πιθανόν πολλά
από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης επιφυλάσσονται. Στην κα-
θηµερινότητά µας, όµως, η ανάγκη είναι τεράστια και επαναλαµ-
βάνεται σε κάθε πρόταση που κάνουµε. Ας µην κοροϊδευόµαστε,
σε κάθε πρόταση δηµόσιας υγείας που έχω κάνει από αυτό το
Βήµα, η απάντηση της Κυβέρνησης είναι: «Ωραία η πρόταση,
καλή η ιδέα, αλλά δεν έχουµε χρήµατα».

Αν, λοιπόν, τώρα υπάρχουν κάποια χρήµατα, είναι καιρός να
τα αξιοποιήσουµε και να τα αξιοποιήσουµε σωστά. 

Επίσης, προσωπικά πιστεύω ότι είναι πολύ σηµαντικό να κά-
νουµε αποδεκτή αυτή την προσφορά και για την ουσία του προ-
γράµµατος και γιατί θα βοηθήσει αυτό το πρόγραµµα και γιατί
πιστεύω ότι είναι πρωτοποριακό και η συνεργασία µε ξένους ορ-
γανισµούς µπορεί να µας βοηθήσει να δούµε και από µια άλλη
πλευρά τα πράγµατα, αλλά και κυρίως γιατί θα ενθαρρύνει και
άλλους δωρητές. Θα εξαρτόµαστε από τους δωρητές; Σαν µια
αριστερή πολιτικός θα έλεγα ότι όχι, καλό θα ήταν να αξιοποι-
ήσουµε τα υπερκέρδη, τη µετατόπιση των χρηµάτων που ξο-
δεύονται για εξοπλισµούς ή για άλλες λειτουργίες όχι τόσο
σηµαντικές για την καθηµερινότητα των Ελλήνων πολιτών και να
δοθεί πραγµατική προτεραιότητα στην υγεία και την παιδεία.
Όµως, αυτό δεν έχει γίνει ακόµα και λυπάµαι που δεν έχουµε
ακόµα λύσει το πρόβληµα της ανεπάρκειας των λειτουργών
υγείας. Δεν είναι µόνο οι γιατροί. Μας λείπουν και νοσηλευτές,
µας λείπουν και άλλοι ειδικοί, γιατί ουσιαστικά η Κυβέρνηση αρ-
νείται να δει το πρόβληµα κατάµατα και να δει γιατί βγαίνουν
άγονες όλες αυτές οι προκηρύξεις. Δεν υπάρχει ούτε µία µελέτη
στη χώρα µας να δει ποια θα ήταν τα κριτήρια και τα κίνητρα των
λειτουργών υγείας, για να δεχθούν να λειτουργήσουν στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. Είναι επιπόλαιες οι απαντήσεις «είναι αυτό, είναι
το άλλο, είναι το άλλο» και µένουµε στο «βγήκε άγονη, άρα τι να
κάνουµε;».

Μη βρεθούµε στο ίδιο πρόβληµα και µε το θέµα της ψυχικής
υγείας των παιδιών και των εφήβων. Ας αξιοποιήσουµε ουσια-
στικά αυτήν την προσφορά, όπως και τις πολλές άλλες προσφο-
ρές του ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» και ας δούµε πώς θα
αξιοποιήσουµε και την εµπειρία οργανισµών που πιθανόν να µην
υπάρχουν στην Ελλάδα και έτσι να δώσουµε µια ουσιαστική
απάντηση στο ευρύτερο πρόβληµα, γιατί η κάλυψη αυτού του
προγράµµατος είναι πολύ µικρή. Ας αντιµετωπίσουµε ουσια-
στικά, µε σοβαρό ενδιαφέρον και σοβαρή κρατική χρηµατοδό-
τηση την ψυχική υγεία των παιδιών και των εφήβων µας. Αλλιώς
δεν θα έχουµε σαν χώρα µέλλον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο κ. Κωνσταντίνος Κατσαφάδος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε
19 Ιουλίου και θα ήταν αδιανόητο να βρίσκοµαι σε αυτό το Βήµα
και να µην εκφράσω την ειλικρινή συµπαράσταση στα αδέρφια
µας στον δοκιµαζόµενο κυπριακό λαό, καθώς από το συµπληρώ-
νουµε πενήντα χρόνια από την αποφράδα ηµέρα, όπου είχαµε
την παράλογη και παράνοµη τουρκική εισβολή, η οποία δυστυ-
χώς κρατάει µισό αιώνα. Ήταν µια τουρκική εισβολή η οποία οδή-
γησε σε µετανάστευση ένα µεγάλο κοµµάτι του κυπριακού
πληθυσµού, στο να χάσουν τις περιουσίες τους, να χαθούν οικο-
γένειες, να χαθούν Ελλαδίτες και Κύπριοι αγωνιστές, οι οποίοι
πάλεψαν, για να µπορέσουν να µεταπείσουν την Κύπρο µας ελεύ-
θερη. Να πούµε -και νοµίζω ότι εκπροσωπώ το σύνολο των Βου-
λευτών, των µελών της εθνικής αντιπροσωπείας, ότι κανένας από
εµάς εδώ µέσα δεν ξεχνάει και ότι θα συνεχίσουµε να αγωνιζό-
µαστε, για να µπορέσουµε να ξαναδούµε µια Κύπρο ελεύθερη
και ενιαία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν σας κρύβω ότι είχα σκοπό
να πω διαφορετικά πράγµατα, αλλά µετά την τοποθέτηση της κ.
Λινού νοµίζω ότι οτιδήποτε και να πούµε περιττεύει, γιατί έθεσε
πολύ σωστά το ζήτηµα. Και πραγµατικά απορώ µε τη στάση των
συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ σε µία κύρωση σύµβασης, η οποία ξε-
κίνησε να υλοποιείται επί ηµερών τους. Το 2018 η Νέα Δηµοκρα-
τία είχε στηρίξει και ψηφίσει αυτήν την συµφωνία µε το ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος». Προσπαθώ να εξηγήσω για ποιον λόγο σή-
µερα ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θα ψηφίσει αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι υπο-
κρισία; Είναι µικροπολιτική η οποία κυριαρχεί δυστυχώς στο
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; 

Πολύ σωστά είπε η κ. Λινού ότι δυστυχώς έχουµε να κάνουµε
ακόµα πολλά πράγµατα γύρω από την ψυχική υγεία και κυρίως
για τα παιδιά και τους εφήβους. Αναµφίβολα. Δεν είπαµε ότι λύ-
νουµε το πρόβληµα µας εµείς εδώ σήµερα. Αν είναι δυνατόν! Εί-
παµε ότι κάνουµε µία προσπάθεια. Σε αυτή την προσπάθεια,
όµως, δεν στέκεστε αρωγοί και συµπαραστάτες. Σας είπε ένας
άνθρωπος ο οποίος έχει περάσει τα χρόνια του µέσα σε αυτό το
νοσοκοµείο ότι είναι ένα ετοιµόρροπο κτήριο, ότι οφείλαµε και
έπρεπε να έχουµε κάνει εδώ και πάρα πολλά χρόνια ένα κέντρο
αναφοράς. Ερχόµαστε να το κάνουµε σήµερα και εσείς διατη-
ρείτε τις επιφυλάξεις. Τι να πω; 

Μπορώ να κατηγορήσω τον Υπουργό Υγείας γιατί µείωσε τους
µισθούς των ιατρών; Γιατί πάνω-κάτω κάτι τέτοιο µας είπατε. Λες
και οι µισθοί των ιατρών ήταν υψηλότεροι από τους µισθούς που
παίρνουν σήµερα. Εµείς δεν αυξήσαµε τους µισθούς των ιατρών;
Πού ήταν οι µισθοί το 2019, όταν πήρε την κυβέρνηση ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία, και πού είναι σήµερα;
Λύσαµε το πρόβληµα; Προφανώς και δεν το λύσαµε. Αυτά, όµως,
είναι τα δηµοσιονοµικά περιθώρια τα οποία έχει η χώρα, αυτά
έχει η Κυβέρνηση. Μακάρι να είχαµε πολύ περισσότερα αναγνω-
ρίζοντας το λειτούργηµα του γιατρού και της ιατρικής επιστήµης,
αλλά κάνουµε προσπάθειες. Μειώσαµε το αντίτιµο για τις εφη-
µερίες ή το αυξήσαµε; Γιατί, λοιπόν, µας κατηγορείτε; Μας κα-
τηγορείτε το ότι δεν δώσαµε πολύ περισσότερα από τα πολλά
τα οποία έχουµε δώσει σε σχέση µε εσάς. Μα πόσο παράλογο
είναι αυτό; Ειλικρινά, πείτε µου πόσο παράλογο είναι αυτό. 

Ήρθε εδώ ο πρώην Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας και γύρισε
και είπε ότι δεν έχει δει έργα να γίνονται στα νοσοκοµεία. Εδώ,
στην εκλογική µου περιφέρεια, το «Τζάνειο» και το «Μεταξά».
Πόσα χρόνια, πόσες δεκαετίες είχαν να γίνουν έργα υποδοµής;
Και στο «Τζάνειο» και στο «Μεταξά» αυτή τη στιγµή όροφοι ολό-
κληροι έχουν ανακαινιστεί και πλέον είναι ανθρώπινες οι συνθή-
κες και πιο λειτουργικές και για τους εργαζόµενους -το ιατρικό
και το νοσηλευτικό προσωπικό- αλλά και για τους ασθενείς. 

Λύσαµε το πρόβληµα; Όχι, δεν έχουµε λύσει τα προβλήµατα.
Ποτέ δεν θα λύσουµε τα προβλήµατα. Και αν έχουµε ευθιξία,
ποτέ δεν θα λύσουµε τα προβλήµατα, γιατί οφείλουµε να αγωνι-
ζόµαστε για όσο το δυνατόν καλύτερες µέρες και στο κοµµάτι
της υγείας, πόσω δε µάλλον στο κοµµάτι της ψυχικής υγείας για
τα παιδιά και τους εφήβους, όταν αντιµετωπίζουµε αυτό το τε-
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ράστιο κοινωνικό πρόβληµα -γιατί είναι κοινωνικό πρόβληµα- της
εφηβικής παραβατικότητας στις µέρες µας. 

Έρχεστε και ακυρώνετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ τον ίδιο σας τον εαυτό. Δικιά σας συµφωνία ήτανε. Εµείς
την ψηφίσαµε τότε και έρχεστε σήµερα και βάζετε προσκόµµατα,
επιφυλάξεις, λέτε «να κάτσουµε να δούµε το πρόγραµµα», «γιατί
το κάνετε µε τους Αµερικάνους, µε αυτό το αµερικανικό
ίδρυµα;», «τι θα γίνει µετά;». Μα τι είναι αυτά που λέτε; Έχει
ανάγκη η Αττική, που είναι η µισή Ελλάδα, ένα κέντρο αναφοράς
για παιδιά και εφήβους, σε ό,τι έχει να κάνει µε ζητήµατα ψυχικής
υγείας κι ερχόµαστε να το υλοποιήσουµε µε τη συνδροµή του
ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». 

Εδώ κάποια στιγµή να ανοίξουµε µια συζήτηση πέρα από ταµ-
πού και προκαταλήψεις. Γι’ αυτό σας λέω ότι ιδεολογικά δεν έχω
καµµία σχέση µε την κ. Λινού. Τιµώ και σέβοµαι την επιστηµονική
της πορεία. Προφανώς, θα ήθελα και εγώ το κράτος να µπορεί
ολοκληρωµένα να αντιµετωπίζει όλα αυτά τα προβλήµατα από
µόνο του, αλλά αναγνωρίζουµε και τον ρόλο των εθνικών ευερ-
γετών αυτής της χώρας από τη σύσταση του νεοελληνικού κρά-
τους µέχρι και σήµερα. Μακάρι, ευχής έργον θα ήταν, να
µπορούσαµε και να είχαµε υποδοµές τέτοιες και να µπορούσε ο
προϋπολογισµός µας να καλύψει τέτοιες υποδοµές, ώστε να µην
είχαµε ανάγκη τις δωρεές, αλλά τις έχουµε ανάγκη και προσπα-
θούµε να τις χρησιµοποιήσουµε και να τις αξιοποιήσουµε µε όσο
το δυνατόν καλύτερο τρόπο. Αυτό είναι κάτι το οποίο το έχουµε
προτεραιοποιήσει και θεωρούµε ότι πρέπει να εµβαθύνουµε
ακόµα περισσότερο σε ζητήµατα της ψυχικής υγείας.

Λέτε ότι είναι ασύνδετο σε σχέση µε το νοµοσχέδιο το οποίο
θα φέρουµε για την ψυχική υγεία.

Μα, δεν θα ενσωµατωθεί το Κέντρο Ψυχικής Υγείας; Τα αυτο-
νόητα πράγµατα θα καθόµαστε και θα συζητάµε; Είναι δυνατόν
ένα τέτοιο έργο να είναι ξεκοµµένο και αποκοµµένο από τον σχε-
διασµό γύρω από την ψυχική υγεία, την οποία προσπαθούµε να
κάνουµε; Και «τι θα γίνει το κτήριο», «πού θα είναι το κτήριο»;
Μα, στο Παίδων θα είναι, στο ΕΣΥ θα ανήκει, στην 1η ΥΠΕ θα ανή-
κει. Πού θα ανήκει; Τι δικαιολογίες είναι αυτές; Είναι αστείες δι-
καιολογίες.

Και σας ξαναλέω, αν είναι από µικροψυχία, µπορώ να το κατα-
λάβω και να το κατανοήσω. Θεωρώ όµως ότι είναι από πολιτικό
καιροσκοπισµό. Με λύπη το λέω, γιατί σε αυτό εδώ το ζήτηµα θα
έπρεπε να συµφωνούσαµε όλοι.

Δεν µπορώ να πιστέψω ότι υπάρχουν άνθρωποι µέσα σε αυτή
την Αίθουσα που δεν συµφωνούν και δεν αναγνωρίζουν ότι πρέ-
πει να υπάρξει ανάγκη για να υπάρχει ένα τέτοιο κέντρο. Δεν
πρέπει να το κρίνουµε όµως αυτό, την ανάγκη για την κοινωνία,
για όλο το κοινωνικό σύνολο µε βάση στο ποια θέση µας έχει κα-
τατάξει ο ελληνικός λαός στο πολιτικό στερέωµα του τόπου και
άλλη άποψη να έχουµε για το ίδιο θέµα όταν είµαστε Κυβέρνηση
και οι άλλοι όταν είµαστε στην Αντιπολίτευση ή στην Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Δεν µπορεί να πηγαίνουµε έτσι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Αν θέλετε, δεν έχουµε την πολυτέλεια πια να πηγαί-
νουµε έτσι. 

Αυτό λοιπόν το οποίο θεωρώ ότι πρέπει να γίνει και σας το
ζητάω είναι σήµερα να περάσουµε ένα διαφορετικό µήνυµα στην
ελληνική κοινωνία και όλοι να σταθούµε και να ψηφίσουµε κάτι
το οποίο είναι ευεργετικό όχι για εµάς, για όλη την ελληνική κοι-
νωνία. Και είναι κάτι το οποίο δεν θα το καρπωθούµε εµείς ή µόνο
εµείς, γιατί έχει µια συνέχεια αυτό το πράγµα από το 2018, όταν
υπογράψατε τη σύµβαση. Ας σταµατήσουµε λοιπόν να κάνουµε
τέτοια παιχνίδια. 

Θα µου επιτρέψετε να κάνω µια ακόµα µικρή αναφορά που
συνδέεται µε τη στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και σε
αυτό το νοµοσχέδιο και να σταθώ στην πρόταση την οποία είπε
ο Υπουργός κ. Άδωνις Γεωργιάδης, ο οποίος ζήτησε συγγνώµη
γι’ αυτή την ατυχή έκφραση που είπε απέναντι στον κ. Πολάκη.

Προσέξτε, έχουµε δύο πολιτικούς που είναι σχεδόν σε µια µό-
νιµη αντιπαράθεση και ο κ. Γεωργιάδης είχε το θάρρος να γυρί-
σει και να πει ότι ήταν ατυχής η έκφραση. Έχουµε ακούσει κάτι
τέτοιο από την άλλη πλευρά; Έχουµε ακούσει ή ακούσαµε το
ακριβώς αντίθετο την επόµενη µέρα, όταν είχαµε µια σεξιστική
επίθεση ενός συναδέλφου Βουλευτή απέναντι σε µια Βουλευ-

τίνα; Ή ακούσαµε ακριβώς το αντίθετο, ότι «δεν λέω κουβέντα»
και «συνεχίζω και υποστηρίζω αυτά τα οποία λέω»;

Και την ώρα που έκανε αυτές τις δηλώσεις ο συγκεκριµένος
Βουλευτής, ο Αρχηγός του κόµµατός του πήρε τηλέφωνο να ζη-
τήσει συγγνώµη αυτός εκ µέρους του. Μα, πόσο υποκριτικό µπο-
ρεί να είναι αυτό; Μα, πόσο υποκριτικό µπορεί να είναι αυτό;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε αυτό το οποίο ξε-
κίνησα και που αν θέλετε, έχει και µια σχέση µε όλη µου την τοπο-
θέτηση. Έχουν περάσει τραγωδίες πολλές από αυτόν τον τόπο.
Μία από τις βασικές ευθύνες, ένα από τα βασικά αίτια των τραγω-
διών τις οποίες έχει περάσει ο ελληνικός λαός και αυτή εδώ η
χώρα είναι η αδυναµία να συνεννοηθούµε για τα αυτονόητα. Αυτό
το οποίο έχει αποδείξει αυτός ο λαός είναι ότι όταν είναι ενωµένος,
µπορεί να πετύχει πολλά και σπουδαία πράγµατα. 

Οφείλουµε λοιπόν µια µέρα πριν την τραγική επέτειο της τουρ-
κικής εισβολής, που είναι τεράστιες οι ευθύνες τις οποίες είχαµε
και εµείς προσωπικά -όχι προσωπικά, εµείς ως λαός-, να ακολου-
θήσουµε έναν τελείως διαφορετικό δρόµο, τον δρόµο της σοβα-
ρότητας, τον δρόµο του ρεαλισµού, τον δρόµο της σύνεσης, τον
δρόµο της ειλικρινούς προσπάθειας για να µπορέσουµε να πε-
τύχουµε ακόµα σηµαντικότερα πράγµατα για την πατρίδα µας
και το λαό µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν συνεχί-

ζουµε µε τον κατάλογο οµιλητών.
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Χρήστο Γιαννούλη από τον ΣΥΡΙΖΑ

και θα ακολουθήσει ο τελευταίος οµιλητής ο κ. Κρητικός Νεο-
κλής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι καµµιά φορά που προκαλείς από τον προηγούµενο οµι-

λητή και αλλάζεις τη ρότα της τοποθέτησης.
Κύριε Κατσαφάδο, έτσι είναι, αν έτσι νοµίζετε. Εάν καταλάβατε

από την τοποθέτηση της συναδέλφου, της κ. Λινού, ότι εµείς δεν
επιθυµούµε µια δοµή ψυχικής υγείας ή τη συµβολή του «Σταύρος
Νιάρχος», λυπάµαι πολύ αλλά έχετε σοβαρό ζήτηµα πολιτικής
κατανόησης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Δεν το ψηφίζετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ακούστε να δείτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Μα, δεν το ψηφίζετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εγώ θα δεχθώ τις διακοπές σας, αν

και είναι κόντρα στον Κανονισµό.
Κύριε Κατσαφάδο, απλές κουβέντες. Αυτό που δεν εµπιστευό-

µαστε είναι η Κυβέρνησή σας. Η Κυβέρνησή σας είναι αναξιόπι-
στη. Η Κυβέρνησή σας είναι το εµπόδιο να επιδείξουµε κάτι που
σε µια λογικά λειτουργούσα και διοικούµενη χώρα δεν θα ήταν
ζήτηµα. Γιατί είναι η Κυβέρνησή σας που όταν η κ. Λινού από
αυτό το Βήµα κατέθετε προτάσεις για την παιδική διατροφή, ποι-
ούσατε τη νήσσαν και διεκδικούσατε το αλάθητο του 41%. Όταν
η κ. Λινού σας κατέθεσε προτάσεις που αφορούσαν την πανδη-
µία, προγεννητικούς ελέγχους, ελέγχους σε σχέση µε ογκολο-
γικά προβλήµατα, ήσασταν οχυρωµένοι πίσω από την αλαζονεία
τους 41%. 

Και τώρα βρήκατε πρόσχηµα και αφορµή την τοποθέτησή της
που έχει απόλυτη πολιτική εντιµότητα για να κάνετε µικροπολι-
τικά παιχνίδια, εκπροσωπώντας µια Κυβέρνηση και γελάτε; Γε-
λάτε µε τον κόσµο που δεν µπορεί να πάει ούτε δύο µέρες
διακοπές; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Δεν έχει καµµία σχέση αυτό
που λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µην δια-
κόπτετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Γελάτε και κουνάτε δάχτυλα; Κοιτα-
χτείτε στον καθρέφτη, κύριε Κατσαφάδο, για το πού έχετε φέρει
τη χώρα µετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης. Έχετε µείνει στο
2015 - 2019 προσκολληµένοι, αγκυλωµένοι, γιατί είναι τα πέντε
χρόνια της απραξίας και της αναποτελεσµατικότητας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Δεν το ψηφίζετε γιατί είναι
ο κ. Μητσοτάκης; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ µπορώ να το
συνεχίσω αλλά…
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Μα, µε ρωτάτε συνέχεια, να
µην απαντήσω;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τελειώσατε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Τι να κάνω;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ξέρετε, το γέλιο το έχετε πολύ εύ-

κολο, µόνο που ο λαός ζει ένα δράµα. Ξέρετε ποιο είναι το
δράµα; Ότι είστε αµετανόητοι. Δεν µπορεί µετά από πέντε χρόνια
διακυβέρνησης να έρχεστε και να ζητάτε τα ρέστα από µια κυ-
βέρνηση που προσπάθησε να σώσει τη χώρα που εσείς χρεοκο-
πήσατε. Φτάνει πια! 

Πάρτε το χαµπάρι. Εάν κάποιος είναι υπεύθυνος για τη θρυαλ-
λίδα πολλών δεινών αυτής της χώρας, µεταξύ αυτών και για την
ψυχική υγεία των εφήβων, των εφήβων, κύριε Κατσαφάδο, κύριοι
συνάδελφοι, που δέκα χρόνια -είναι τώρα είκοσι χρόνων- ζούσαν
κάτω από το ασφυκτικό βάρος της χρεοκοπίας, έβλεπαν τους
γονείς τους άνεργους, έβλεπαν τους γονείς τους να µην µπο-
ρούν να ζουν, γιατί εσείς ρηµάξατε τη χώρα και πολλαπλασιά-
στηκαν σηµαντικά τα κρούσµατα και τα ψυχικά προβλήµατα σε
νέα παιδιά, εφήβους, φοιτητές σήµερα.

Είναι έτσι, κύριε Βαρτζόπουλε; Αφήστε ποιος ευθύνεται για
την κρίση. Ως επιστήµονας, ως ειδικός, ως άνθρωπος πολύ πιο
αξιόπιστος από την πολιτική πιθανόν µικροστόχευση του καθε-
νός µας, αυξήθηκαν ή όχι λόγω της οικονοµικής κρίσης οι επι-
πτώσεις και στην ευαίσθητη ηλικία των εφήβων και των νέων;
Αυτονόητο. 

Άρα λοιπόν όταν λέµε για ευθύνες, να είµαστε ιδιαίτερα σοβα-
ροί απέναντι σε αυτά παιδιά. Άρα λοιπόν το ζήτηµα εµπιστοσύ-
νης αφορά την Κυβέρνησή σας. Δεν αφορά κανένα ίδρυµα, δεν
αφορά καµµία προσπάθεια. Αφορά όµως και κάτι άλλο. 

Πείτε µου σας παρακαλώ το εξής. Καλύπτεται γεωγραφικά
σαν κέντρο συµβουλευτικής η Αττική. Έχετε εικόνα, αγαπητοί
συνάδελφοι της συµπολίτευσης, τι γίνεται στην υπόλοιπη Ελ-
λάδα; Σε τι βαθµό είναι υποστελεχωµένες οι δοµές που δηµιουρ-
γήθηκαν για ζητήµατα ψυχολογικής υποστήριξης; Έχετε
αλλάξει, έχετε µετατρέψει τη θέση σας που είχε διατυπωθεί µε
έντονο τρόπο «Μα, δεν χρειάζονται οι ψυχολόγοι στα σχολεία»;

Για να ρωτήσουµε τώρα. Κυρία Λινού, χρειάζονται ψυχολόγοι
στα σχολεία; Κύριε Βαρτζόπουλε, χρειάζονται ψυχολόγοι στα
σχολεία; Χρειάζονται, µάλιστα. Μήπως φταίει και γι’ αυτό ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ του 2015 - 2019; Να σας δώσω εγώ επιχείρηµα, να µην το
ψάχνετε. Για όλα σε αυτή τη χώρα φταίει το 2015 - 2019.

Λύσατε το υπαρξιακό σας πρόβληµα; Δεν το λύσατε. Πολύ πε-
ρισσότερο δεν λύνετε τα ζητήµατα που πολλαπλασιάζονται και
γίνονται εκφράσεις σχολικού εκφοβισµού, επιθέσεων, βίας, απο-
µόνωσης. Ξέρετε ότι αυτά τα παιδιά, τα οποία περιγράφουµε ως
πολιτικό διακύβευµα, είναι οι ανθρώπινες ψυχές που µεγάλωσαν
χωρίς να φλερτάρουν, που µεγάλωσαν µαθαίνοντας γράµµατα
από υπολογιστή µέσα στην κρίση της πανδηµίας, που χαρές της
ζωής που εµείς είχαµε την ευτυχία να απολαύσουµε, τις ανακα-
λύπτουν µε δύο, τρία και πέντε χρόνια καθυστέρηση είτε λόγω
της οικονοµικής κρίσης είτε λόγω της πανδηµίας, µιας πανδηµίας
που επιδεινώσατε τα δεδοµένα της, όταν µε χαρά και αυταρέ-
σκεια µάς λέγατε στη Θεσσαλονίκη ότι «όλα καλά, γιορτάστε το
τριήµερο» και αυτό είχε ως επιπρόσθετο την απώλεια έντεκα χι-
λιάδων ανθρώπων; Σοβαρολογούµε; Και κάνετε εκκλήσεις σύµ-
πνοιας; 

Είπατε συγκεκριµένα ότι πρέπει να δώσουµε ένα µήνυµα στην
ελληνική κοινωνία. Ναι, να δώσουµε ένα µήνυµα στην ελληνική
κοινωνία. Κάντε αποδεκτές τις προτάσεις της κ. Λινού, στο όνοµα
της οποίας πήγατε να κανιβαλίσετε πολιτικά τον ΣΥΡΙΖΑ. Κάντε
δεκτές τις προτάσεις για τη φορολογική διαδικασία. Έχετε το
θάρρος; Τότε θα στείλουµε µήνυµα. Κάντε δεκτή την πρόταση
του ΣΥΡΙΖΑ για την κατάργηση της προκαταβολής του φόρου.
Όχι µόνο µήνυµα θα δώσουµε, αλλά εκκίνηση αφετηρίας, προ-
οπτικής και εκσυγχρονισµού θα κάνουµε. Αλλά δεν γίνεται «τα
δικά µου δικά µου και τα δικά σου δικά µου». Εσείς θέλετε σε ό,τι
εσείς εµφανίζετε ως µια στρεψοδικία, ως µια λαθροχειρία, εµείς
να λέµε «ναι» άκριτα και όπου βρίσκετε τα δύσκολα, «’15-�19». Ε,
δεν είναι έτσι. Υπάρχει και το ’19-’24, το οποίο έχει απτά αρνητικά
αποτελέσµατα στην καθηµερινότητα των Ελλήνων. 

Σοβαρευτείτε, λοιπόν. Εάν θέλετε πολιτική συναινέσεων γι’

αυτά τα ζητήµατα, σταµατήστε τις κουτοπονηριές, σταµατήστε
τη µικροπολιτική, σταµατήστε να κρύβεστε πίσω από το δάχτυλό
σας, εµφανίζοντας µια χώρα διαφορετική απ’ ό,τι είναι. 

Δύο παρακλήσεις και την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βαρτζόπουλε, µόνο όταν είναι εδώ ο κ. Πολάκης έρχεται

εδώ ο Άδωνις Γεωργιάδης και µάλλον η είδηση της σηµερινής
συνεδρίασης είναι και η συνάντησή τους για ανταλλαγή εξηγή-
σεων. 

Θέλω να σας παρακαλέσω για δύο πράγµατα ως Υφυπουργό
Υγείας απευθυνόµενος στο Υπουργείο Υγείας. Από χθες το
βράδυ δοκιµάζονται οι αντοχές µε πολύ σοβαρό κίνδυνο χιλιά-
δων συµπολιτών µας στην Αττική, στην Αργυρούπολη, στην Ηλι-
ούπολη από πολύωρες διακοπές ρεύµατος. Μη βιαστείτε να µε
κατηγορήσετε. Ναι, το φαινόµενο είναι επαχθές, είναι πολυή-
µερο, το φορτίο µεγάλο κλπ., αλλά ήταν προβλέψιµο και εντοπι-
σµένο εδώ και πάρα πολλές µέρες. Οκτώ ώρες χωρίς ρεύµα
στην Αργυρούπολη µέσα σε συνθήκες καύσωνα είναι κίνδυνος
για τη δηµόσια υγεία. 

Κάνω έκκληση να µεταφέρετε στον ΔΕΔΔΗΕ ή όπου αλλού
πρέπει πως πρέπει να κάνετε ό,τι είναι απαραίτητο για να απο-
φευχθεί η επανάληψη αυτού του φαινοµένου. Είναι πραγµατικά
ζήτηµα δηµόσιας υγείας και όχι τροµοκράτησης ή πολιτικών σκο-
πιµοτήτων.

Το δεύτερο και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Με σαράντα
βαθµούς θερµοκρασία πριν από λίγες ώρες στο Σύνταγµα συγ-
κεντρώθηκαν φοροτεχνικοί απ’ όλη την Ελλάδα, οι οποίοι και
αυτοί δοκιµάζονται και οι ίδιοι ως επιστήµονες, αλλά και οι πολί-
τες ως πελάτες τους µε τις φορολογικές δηλώσεις. Δεν το συν-
δέω µόνο µε τις συνθήκες ακραίου, παρατεταµένου καύσωνα.
Το συνδέω και µε τις ολιγωρίες του Υπουργείου Οικονοµικών που
την τελευταία στιγµή µε τις παλινωδίες και µε τα τεκµαρτά και
µε το ένα και µε το άλλο τούς έχει φέρει σε απόγνωση και ζητούν
κάτι πολύ απλό, την παράταση υποβολής των φορολογικών δη-
λώσεων. Κινδυνεύουν µέσα στον Αύγουστο να είναι µε τη δαµό-
κλειο σπάθη της επαγγελµατικής τους συνείδησης, της δουλειάς
τους, αλλά και της ευθύνης των πολιτών, τα οικονοµικά των
οποίων διαχειρίζονται. Δεν χρειάζεται αναλγησία όταν υπάρχει
κυβερνητική ευθύνη γι’ αυτή την κατάσταση. 

Αυτές ήταν οι δύο µου παρακλήσεις.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή
Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει τις εκθέσεις της επί των
σχεδίων νόµων:

Α) Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της Συµ-
φωνίας τροποποίησης διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης
του Έργου της Μελέτης, Κατασκευής, Χρηµατοδότησης, Λει-
τουργίας, Συντήρησης και Εκµετάλλευσης του τµήµατος Μαλια-
κός – Κλειδί του Αυτοκινητοδρόµου Πάτρα – Αθήνα –
Θεσσαλονίκη – Εύζωνοι (Π.Α.Θ.Ε.)» και

Β) Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση
της Σύµβασης Παραχώρησης αναφορικά µε τη χρήση και εκµε-
τάλλευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων εντός
του Λιµένα Ηρακλείου».

Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στον τελευταίο οµιλητή επί του
καταλόγου κ. Νεοκλή Κρητικό από τη Νέα Δηµοκρατία. Η εικόνα
του Προεδρείου είναι ότι θα ακολουθήσουν τρεις εισηγητές που
ζήτησαν µια ολιγόλεπτη παρέµβαση και θα κλείσει ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»

συνιστά τον µεγαλύτερο εθνικό ευεργέτη του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας. Όπως ακούσαµε από τον Υπουργό Υγείας, προσκε-
κληµένο στη συνεδρίαση της Διαρκούς Επιτροπής Κοινωνικών
Υποθέσεων στην οποία το νοµοσχέδιο εισήχθη προς επεξεργα-
σία, το συνολικό ύψος των δωρεών του που αυτή τη στιγµή εκτε-
λούνται προσεγγίζει το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, ένα ιλιγγιώδες
ποσό που θα συµβάλει δραστικά στη βελτίωση των παρεχόµενων
υπηρεσιών υγείας προς τους πολίτες. 

18844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το κράτος έχει µεγάλη παράδοση εθνικών ευεργετών και
αναµφίβολα έχει στηριχθεί στους εθνικούς ευεργέτες. Ο δε θε-
σµός της χορηγίας θεωρείται άθλος ευεργεσίας και εθνικής προ-
σφοράς. Μια φωνή που προέρχεται από τον θεσµό της χορηγίας
είναι αυτή του Αριστοτέλη, ο οποίος στα «Πολιτικά» λέει ότι καµία
πολιτεία δεν µπορεί να θεωρηθεί άριστη χωρίς την ανάλογη χο-
ρηγία. 

Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε Πρόεδρε, γιατί πρόκειται για
ένα νοµοσχέδιο που η στήριξή του είναι αυτονόητη, καθώς απο-
τελεί µια αξιέπαινη κίνηση ενίσχυσης της δηµόσιας υγείας άνευ
δηµοσιονοµικής επιβάρυνσης. 

Με τη σηµερινή ρύθµιση κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η
επιµέρους σύµβαση δωρεάς για το έργο στο οποίο αναφερθή-
καµε πριν από λίγο, η οποία αφορά στη µελέτη, στην ανακατα-
σκευή, στην ανακαίνιση και στον εξοπλισµό ενός υφιστάµενου
κτιρίου επί του Νοσοκοµείου Παίδων «Η Αγία Σοφία», η οποία θα
χρησιµοποιηθεί ως Κέντρο Αναφοράς για την Ψυχική Υγεία Παι-
διών και Εφήβων, ενώ σκοπός της σύµβασης είναι να καλυφθούν
οι ανάγκες στέγασης και υλοποίησης του έργου στο πλαίσιο του
πενταετούς επιστηµονικού προγράµµατος. Οι άξονες του προ-
γράµµατος είναι η σύσταση και λειτουργία του Κέντρου Αναφο-
ράς στο πλαίσιο του Πανελλήνιου Δικτύου Αναφοράς για την
Ψυχική Υγεία Παιδιών και Εφήβων, η κατάρτιση, ο σχεδιασµός,
η υλοποίηση και η διάδοση -µε έµφαση στην περιοχή της Αττι-
κής- των εκπαιδευτικών προγραµµάτων στις εξειδικευµένες ψυ-
χοθεραπευτικές µεθόδους.

Για την οµαλή εκπλήρωση του έργου το άρθρο 2 της σύµβα-
σης παραθέτει αναλυτικά τις υποχρεώσεις των συµβαλλοµένων
µερών. Σηµαντικό στοιχείο της διάταξης αυτής είναι ότι µετά την
οριστική παράδοση του έργου, το νοσοκοµείο δεσµεύεται µε-
ταξύ άλλων ότι θα αναλάβει εξ ολοκλήρου την ορθή συντήρηση
του κτιρίου, την ασφάλεια και φύλαξή του και την πλήρη ανά-
ληψη της λειτουργίας του κτιρίου σύµφωνα µε τον σκοπό του,
να αποτελέσει δηλαδή την έδρα του Κέντρου Αναφοράς για την
Ψυχική Υγεία Παιδιών και Εφήβων στην Αθήνα. Το έργο αναµέ-
νεται κατά τη σύµβαση να ολοκληρωθεί σύντοµα, ήτοι εντός εί-
κοσι µηνών από την κύρωσή της, µε προϋπολογισµό το ποσό των
500.000 ευρώ άνευ ΦΠΑ. Το ελληνικό δηµόσιο δεν επιβαρύνεται
µε έξοδα, ενώ µετά την παράδοση-παραλαβή του έργου, το νο-
σοκοµείο θα γίνει ο απόλυτος κύριος νοµέας και κάτοχος του
έργου, καθώς και ο απόλυτος δικαιούχος επί κάθε προνοµίου ή
άλλου δικαιώµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε ευγνώµονες προς το
«Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος» και τα µέλη του Διοικη-
τικού Συµβουλίου του που µε το ιδιαίτερο συγκινητικό ενδιαφέ-
ρον τους για τον τόπο και τους πολίτες συνεισφέρουν τα µέγιστα
στην ποιοτική αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών. Η σύµ-
βαση αυτή αποτελεί επιπλέον µια αποτύπωση της εµπιστοσύνης
µεταξύ του ιδρύµατος και της πολιτείας, όπως αυτή δοµήθηκε
στο πέρασµα του χρόνου και επικυρώθηκε µε τις προηγούµενες
συµβάσεις.

Το ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» προσφέρει πολλαπλά στην ελ-
ληνική κοινωνία. Η πληθώρα δωρεών, επιχορηγήσεων και υπο-
τροφιών που παρέχει κάθε χρόνο βοηθούν ευαίσθητες οµάδες
συµπολιτών µας στους τοµείς της υγείας, της εκπαίδευσης, του
πολιτισµού. Η παρούσα δωρεά καθίσταται σηµαντικότερη αν
αναλογιστούµε ότι αφορά στον τοµέα της ψυχικής υγείας των
παιδιών. 

Η Κυβέρνηση έχει στραµµένο το βλέµµα προς το µέλλον, προς
τα παιδιά µας, τη συνέχειά µας και φροντίζει να προλαµβάνει και
να αντιµετωπίζει τους κινδύνους που απειλούν την ψυχική τους
υγεία. Η σηµερινή ρύθµιση συνίσταται στην ενίσχυση των δοµών
υγείας µέσω της ενθάρρυνσης ιδιωτικών πρωτοβουλιών οι
οποίες από κοινού µε τις κρατικές δράσεις µπορούν να αποβούν
ωφέλιµες. 

Καλώ, λοιπόν, όλα τα κόµµατα να τη στηρίξουν γιατί αναβαθ-
µίζει τις παρεχόµενες υπηρεσίες και θωρακίζει τη δηµόσια υγεία.
Σε αυτά τα ζητήµατα οι πολίτες απαιτούν από όλους µας σύµ-
πνοια και απτά αποτελέσµατα. Θέλω πραγµατικά να ευχαρι-
στήσω και εγώ µε τη σειρά µου το ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» γι’
αυτή την τεράστια συγκινητική προσφορά του στον τόπο. 

Να πω, κύριε Γιαννούλη, ότι έχετε απόλυτο δίκιο σε αυτά που
είπατε και ζητήσατε για τους λογιστές µας που πρέπει να πάρουν
µία παράταση γιατί µέσα στο καλοκαίρι τα πράγµατα είναι πάρα
πολύ σοβαρά, πολύ σοβαρά για όλους µας και για τα προβλή-
µατα που συµβαίνουν στην παιδεία. 

Ευχαριστώ όλους και καλή συνέχεια. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ξεκινάµε µε τις δευ-

τερολογίες. Τον λόγο έχει ο κ. Σπυρίδων Μπιµπίλας από την
Πλεύση Ελευθερίας, για τη δευτερολογία του. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Στη δευτερολογία µου θα ήθελα να
τονίσω ότι εγώ σαν νέος στη Βουλή -όχι νέος στην ηλικία- ότι λυ-
πάµαι που ο κύριος Υπουργός δεν απάντησε τελικά στην κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου που δικαίως τον ρωτούσε µε επιµονή για κά-
ποιες δηλώσεις που είχε κάνει σχετικά µε τις γυναικοκτονίες.
Εµείς που το παρακολουθούµε όλο αυτό, δεν το θεωρούµε ευ-
γενικό. Επίσης, εµένα ειδικά που είµαι καλλιτέχνης µου φαίνεται
σαν κακό θέατρο κάποιος να σε ρωτάει και εσύ να µην απαντάς
καθόλου. 

Αν και νοµίζω ότι µε την οµιλία µου κάλυψα τις θέσεις της
Πλεύσης Ελευθερίας σε σχέση µε την κύρωση της επερχόµενης
δωρεάς από το ίδρυµα «Νιάρχος», δεν µπορούµε να αρνηθούµε
ότι οι δωρεές σαν αυτές του ιδρύµατος «Νιάρχος» κάνουν καλό
στο κοινωνικό σύνολο, αλλά το ζητούµενο είναι γιατί ένα τόσο
καλά οργανωµένο κράτος, όπως εµείς θέλουµε να λέµε ότι είµα-
στε, δεν µπορεί να αντιµετωπίσει τις ανάγκες του και περιµένει
την αρωγή των λεγόµενων ευεργετών - δωρητών, αν και οι πολί-
τες πληρώνουν δυσβάσταχτα ποσά για να έχουν δηµόσια υγεία; 

Τώρα σε σχέση µε το νοµοσχέδιο που θα κατατεθεί στη δια-
βούλευση, αυτό το νοµοσχέδιο που το κρατούσε στα συρτάρια
η Κυβέρνηση από τον Ιανουάριο, κατά την άποψή µας βάζει τα-
φόπλακα στις δηµόσιες υπηρεσίες ψυχικής υγείας. Η επιδίωξη
της Κυβέρνησης είναι να αιφνιδιάσει και να προωθήσει αναίµα-
κτα σχέδια σε βάρος των δηµόσιων δοµών ψυχικής υγείας και
απεξάρτησης. Ελπίζουµε να πέσει στο κενό. 

Η µεγαλειώδης σύσκεψη που πραγµατοποιήθηκε στις 10 Ιου-
λίου µε πρωτοβουλία του Ενιαίου Συλλόγου Εργαζοµένων στο
Δαφνί, µε συµµετοχή πάνω από εκατόν πενήντα οµοσπονδιών,
σωµατείων και µαζικών φορέων από όλη τη χώρα, έστειλε ένα
ξεκάθαρο µήνυµα αγώνα και αντεπίθεσης για να µην περάσει
αυτό το νοµοσχέδιο. 

Πιο συγκεκριµένα το νοµοσχέδιο αυτό προωθεί την κατάρ-
γηση των δύο ψυχιατρικών νοσοκοµείων Αθήνας και Θεσσαλονί-
κης, την κατάργηση των δηµόσιων δωρεάν «στεγνών»
θεραπευτικών προγραµµάτων απεξάρτησης, την ενίσχυση της
πολιτικής µείωσης της βλάβης σε βάρος της απεξάρτησης και
διάφορα άλλα για τα οποία εµείς είµαστε εντελώς αντίθετοι και
θα τα αναλύσουµε την επόµενη εβδοµάδα. Απεναντίας θα µεγα-
λώσει τα αδιέξοδα των ψυχιατρικών ασθενών και των εξαρτηµέ-
νων, των οικογενειών τους, που επωµίζονται τεράστια οικονοµικά
και ψυχικά φορτία. 

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα µιας εγκληµατικής πολιτικής της
αντιδραστικής ψυχιατρικής µεταρρύθµισης που υλοποιούν δια-
χρονικά όλες οι Κυβερνήσεις εξειδικεύοντας τις κατευθύνσεις
της ενωµένης Ευρώπης και έρχεται να ολοκληρώσει η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. Μοναδικοί ωφεληµένοι θα είναι για
µια ακόµα φορά οι ΜΚΟ και οι κάθε είδους φιλάνθρωποι που δεν
είναι φιλάνθρωποι πολλές φορές γιατί το αισθάνονται, αλλά γιατί
τους χρειάζεται να φαίνεται ότι είναι φιλάνθρωποι και διάφοροι
επιτήδειοι που ξεκοκκαλίζουν χρόνια τώρα ευρωπαϊκά και κρα-
τικά κονδύλια. Οι ανάγκες του λαού, των ψυχικά ασθενών, των
χρηστών και των οικογενειών τους θυσιάζονται για µια ακόµη
φορά στον βωµό του κέρδους. Παρακαλούµε αυτό το νοµοσχέ-
διο να µην κατατεθεί. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος εισηγη-

τής ο κ. Οζγκιούρ Φερχάτ από την Νέα Αριστερά. 
ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λίγα λόγια θα πω κι εγώ στη δευτερολογία µου. Όπως ανέ-

φερα και στην αρχική µου τοποθέτηση επικροτούµε τη δωρεά
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του ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» εφόσον χρησιµοποιείται για
την ενίσχυση και την αναβάθµιση του δηµόσιου τοµέα υγείας. Εί-
µαστε επιφυλακτικοί ως προς το µνηµόνιο συνεργασίας για το
σχεδιασµό και την υλοποίηση ενός νέου επιστηµονικού προγράµ-
µατος για την ενίσχυση του τοµέα της ψυχικής υγείας παιδιών
και εφήβων, διότι αντιλαµβανόµαστε ότι εκχωρείτε την ψυχική
υγεία σε ιδιώτες. Όπως καταγγέλλουν συνδικαλιστικοί φορείς,
την τελευταία πενταετία από τη µία παρατηρούνται εκλεκτικές
αναθέσεις δράσεων σε ΜΚΟ και από την άλλη µηδαµινή ενί-
σχυση ή αποκλεισµός από το ΕΣΠΑ των δηµόσιων ψυχιατρικών
υπηρεσιών που σηκώνουν το κύριο βάρος της ψυχιατρικής φρον-
τίδας. 

Πιστεύουµε ότι τον πρώτο λόγο στις υπηρεσίες και δράσεις
για την ψυχική υγεία των πολιτών, πόσω µάλλον των παιδιών και
των εφήβων, πρέπει να έχει το Υπουργείο Υγείας και το κράτος.
Πιστεύουµε ότι απαιτείται στελέχωση και ενίσχυση των δηµόσιων
δοµών ψυχικής υγείας. Πιστεύουµε ότι είναι επιβεβληµένη η εκ-
πόνηση εθνικού σχεδιασµού και συντονισµού για την ψυχική
υγεία, µε ανθρωποκεντρική παρέµβαση, που θα εξασφαλίζει κα-
θολική πρόσβαση του πληθυσµού και θα µειώνει τις ανισότητες. 

Σε αυτή την κατεύθυνση θα καταβάλλουµε όλες µας τις δυνά-
µεις µαζί µε τους προοδευτικούς πολίτες της χώρας και ειλικρινά
ελπίζουµε να µη φέρετε για ψήφιση λίγο πριν κλείσει η Βουλή το
νοµοσχέδιο της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης το οποίο είναι ήδη
καταδικαστέο στη διαβούλευση από επιστηµονικούς φορείς και
έχει ξεσηκώσει θύελλα αντιδράσεων από τους ενδιαφερόµενους
φορείς, τις συνδικαλιστικές οργανώσεις, τους εργαζόµενους,
τους θεραπευόµενους και τη συντριπτική πλειοψηφία της κοινω-
νίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Τσίµαρης Ιωάννης από το ΠΑΣΟΚ. Στη συ-

νέχεια τον λόγο θα πάρει η κ. Κωνσταντοπούλου. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Δευτερολογώ για να σχολιάσω κάτι που

ακούστηκε στην Αίθουσα και κατά τα λεγόµενα του Υπουργού
κάποιες άστοχες δηλώσεις προηγουµένως στην επιτροπή που
είχαµε για τα κίνητρα που θέλει να θεσπίσει το Υπουργείο για τη
στελέχωση των µονάδων στα νησιά. 

Όσον αφορά την ΜΕΘ Άρτας δεν είναι όλα καλώς καµωµένα.
Η ΜΕΘ της Άρτας έπρεπε να έχει ανοίξει στις 10 του µηνός, στις
10 Ιουλίου. Υπάρχει µια αλληλογραφία µεταξύ του κ. Καρβέλη,
διοικητή της 6ης ΥΠΕ και της διοίκησης για θέµατα µη σύννοµης
λειτουργίας ή ότι δεν έχουν τηρηθεί όλες οι σωστές διαδικασίες.
Έχω κάνει ερώτηση γι’ αυτό και περιµένω απάντηση. 

Όσον αφορά στον Υπουργό θεωρώ ατυχή τη δήλωση ότι οι
γιατροί επειδή έχουν σπουδάσει στο δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευ-
σης, στα δηµόσια πανεπιστήµια, οφείλουν για αυτό το λόγο ακρι-
βώς να βάλουν πλάτη. Αυτό δηµιουργεί λάθος συνειρµούς όσον
αφορά τα ιδιωτικά πανεπιστήµια που έρχονται να ιδρυθούν. 

Το δεύτερο είναι ότι στην προσπάθεια να βρείτε γιατρούς να
στελεχώσουν τις µονάδες υγείας οι οποίες έχουν πρόβληµα,
καλό είναι να µη βάζουµε κοινωνικούς αυτοµατισµούς, όπως γί-
νεται στην Κω που λέµε ότι όλοι σχεδόν οι κοινωνικοί φορείς ήταν
απέναντι στον ιατρικό σύλλογο. Πρόκειται για µικρές κοινωνίες
όπου ξέρουν ο καθένας ακριβώς τι έχει κάνει σ’ αυτό το θέµα το
οποίο κρατάει αρκετά χρόνια, πάνω από τέσσερα χρόνια. 

Θεωρώ ότι δεν πρέπει να βάζουµε κοινωνικούς αυτοµατι-
σµούς. Έχουµε ξαναπεί ότι το πρόβληµά µας είναι τα κίνητρα.
Και επειδή ο Υπουργός είπε ότι το κάνουν κυρίως οι βόρειες
χώρες, θα σας δώσω το παράδειγµα των Βαλκανίων. Η Ρουµανία
είναι µια χώρα η οποία έχει διπλάσιο πληθυσµό από εµάς, ίδιο
ΑΕΠ και έχει πραγµατικά αυξήσει δύο φορές πάνω τους µισθούς
των γιατρών µε αποτέλεσµα να έχει ανάσχεση φυγής προσωπι-
κού. 

Αυτό θέλω να πω και να δηλώσω ότι για ό,τι χρειαστεί, έχουµε
ξαναπεί ότι θα στηρίξουµε την Κυβέρνηση προς σωστές κατευ-
θύνσεις. Σε θέµατα τέτοια όµως θα είµαστε απέναντι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Πρόεδρε, η
κ. Καραµπατσώλη ζήτησε τον λόγο για ένα λεπτό. Είχα ανακοι-
νώσει ότι θα µιλήσετε εσείς, αλλά να ολοκληρωθούν οι δευτερο-
λογίες και να συνεχίσουµε µ’ εσάς. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Καραµπα-
τσώλη, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Πήρα τον λόγο γιατί πραγµατικά δεν περίµενα ότι σε ένα τέ-

τοιο ζήτηµα το οποίο, όχι απλά το διευκρινίσαµε, αλλά το εξηγή-
σαµε, δώσαµε κάθε δυνατή επεξήγηση και αποδείχθηκε ότι είναι
µόνο προς το κοινό καλό, δυστυχώς, µετά θλίψεως, διαπιστώνω
ότι τελικά υπερτερεί ο µικροκοµµατισµός.

Μιλάµε για ένα αγαθό, την ψυχική υγεία των παιδιών και των
εφήβων, για ένα αγαθό υψίστης σηµασίας και όλοι εδώ µέσα δια-
τυµπανίζουµε ότι, όντως, είναι για το καλό των παιδιών, των νέων
µας και για το µέλλον της Ελλάδας. Και ενώ ήδη όλα έχουν κρι-
θεί, όλα έχουν αποτυπωθεί και έχουν απαντηθεί µε ευκρίνεια, στο
διά ταύτα ερχόµαστε να πούµε «όχι». 

Αυτό το «όχι», αν µη τι άλλο, καταδεικνύει τι; Καταδεικνύει το
ότι εν τέλει δεν θέλουµε να βοηθήσουµε προς το καλύτερο, προς
την καλύτερη νέα Ελλάδα που έρχεται ή είναι το «όχι» ενάντια
στο ότι την πολιτική αυτή την ασκεί η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας; Πρέπει να είµαστε όλοι υπόλογοι µε τις πράξεις µας
και µε τα λόγια µας απέναντι στον κόσµο που µας εµπιστεύεται,
αλλά και στη νέα Ελλάδα που θέλουµε. Και αυτή τη στιγµή αυτό
που πρωτεύει είναι ο ψυχισµός των νέων, το αύριό µας, στο
οποίο η Νέα Δηµοκρατία εστιάζει και το οποίο στηρίζει.

Θεωρώ λοιπόν ότι, έστω και τώρα την τελευταία στιγµή, θα
έπρεπε όλοι να κοιτάξουµε το κοινό καλό των παιδιών µας και να
υπερψηφίσουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Αν µη τι άλλο,
είναι ένα νοµοσχέδιο που µόνο οφέλη µπορεί να δώσει. Το απο-
τυπώσαµε, το εξηγήσαµε. Δεν αφήσαµε κάποια ερωτηµατικά
στον αέρα. Οτιδήποτε άλλο, θεωρώ και επιβεβαιώνω ότι µιλάει
για µικροπολιτική.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκαν οι
δευτερολογίες.

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στην Πρόεδρο της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας, την κ. Ζωή Κωνσταντο-
πούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, δεν µου έχετε απαντήσει, µολονότι έκανα
δύο παρεµβάσεις, σε σχέση µε τις δηλώσεις σας για τις γυναι-
κοκτονίες. Απαξιώσατε να απαντήσετε, απαξιώσατε να ανακαλέ-
σετε τις δηλώσεις αυτές, αρνηθήκατε να δώσετε λόγο στο
Κοινοβούλιο, απαξιώντας µε τρόπο εξαιρετικά προσβλητικό. Και
παρίσταστε εδώ, έχοντας τοποθετηθεί επί τρία λεπτά συνολικά
στη συνεδρίαση, αρνούµενος να απαντήσετε δύο φορές σε µένα
ως Πολιτική Αρχηγό. Φαντάζοµαι ότι θα απαντήσετε ότι για βιο-
λογικούς λόγους είµαι υποδεέστερη Πολιτική Αρχηγός από τους
άνδρες Αρχηγούς Κοινοβουλευτικής Οµάδας και για βιολογικούς
λόγους δεν µου απαντάτε. Αυτή είναι η µόνη εξήγηση για την
ακραία απαξιωτική στάση σας και για την άρνησή σας να ανακα-
λέσετε τα αδιανόητα που είπατε.

Αναρωτιέµαι που είναι ο κύριος Υπουργός, ο κ. Γεωργιάδης.
Φανταζόµουν ότι θα ήταν διαρκώς µέσα στην Ολοµέλεια, διότι
έµαθα ότι νωρίτερα, παριστάµενος στην επιτροπή των περιφε-
ρειών για να ενηµερώσει για πρωτοβουλίες για τις δοµές της πε-
ριφέρειας, δεν µπορούσε ούτε και να περιµένει να ακούσει
Βουλευτές, δεν ήθελε να ανεχθεί να ακούσει τον εισηγητή µας,
τον εισηγητή της Πλεύσης Ελευθερίας, τον κ. Διαµαντή Καρανα-
στάση που θα µιλούσε για δύο λεπτά.

Δεν ήθελε να περιµένει ούτε για δύο λεπτά και «κοπανιόταν»
κατά τρόπο «κακού θεάτρου», όπως θα έλεγε ο Σπύρος Μπιµπί-
λας πριν από λίγο. «Κοπανιότανε» γιατί δεν µπορούσε να περι-
µένει να ακούσει τον Βουλευτή και ήθελε να έρθει στην
Ολοµέλεια, αλλά στην Αίθουσα αυτή εµφανίστηκε µόνον για να
κονταροχτυπηθεί µε το ταίρι του, τον κ. Πολάκη. Μόνο γι’ αυτόν
τον λόγο και µόνο σε αυτό το σύντοµο διάστηµα εµφανίστηκε ο
κ. Άδωνις Γεωργιάδης και απήλθε.

Άρα τελικά η πρεµούρα και η έλλειψη ανοχής και αυτή η εντε-
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λώς αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά Υπουργού που χειρονο-
µεί και δεν περιµένει και δεν µπορεί και εξανίσταται -µόνο που
δεν έβρισε- ήταν µόνο και µόνο για να αντιπαρατεθεί µε τον κ.
Πολάκη; Και τελικώς µάς λέτε ότι ενοχληθήκατε από την, πράγ-
µατι, σεξιστική και απρεπέστατη συµπεριφορά του κ. Πολάκη;
Όχι. Η πραγµατικότητα δεν είναι ότι ενοχληθήκατε.

Η πραγµατικότητα είναι ότι αυτή τη συµπεριφορά επικυρώνετε
και προτιµάτε. Στον κ. Πολάκη του bullying, του «βούλωσ’ το»,
του «µη µιλάς πάνω από εµένα», έρχεται ο Υπουργός εξανιστά-
µενος και απαξιώνοντας τους Βουλευτές σε άλλη επιτροπή και
στην Αρχηγό της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευ-
θερίας και ο Υφυπουργός που παρίσταται απαξιοί να απαντήσει.

Αυτή είναι η συµπεριφορά σας. Αυτή είναι η σκληρή πραγµα-
τικότητα σε σχέση µε το γεγονός ότι δεν έχετε καµµία πρόθεση
να δώσετε το παράδειγµα και το υπόδειγµα της ευπρεπούς κοι-
νοβουλευτικής συµπεριφοράς, το παράδειγµα και το υπόδειγµα
του σεβασµού στην υπόσταση και στην ισότητα όλων των ανθρώ-
πων.

Είναι πια ξεκάθαρο, άλλωστε, µετά την κατακρήµνιση των πο-
σοστών της Νέας Δηµοκρατίας στις ευρωεκλογές ότι προσπα-
θείτε µε κάθε τρόπο να απευθυνθείτε σε εκείνους που χαίρονται
να ακούν ρατσιστικό λόγο, σεξιστικό λόγο, οµοφοβικό λόγο,
τρανσφοβικό λόγο και ανυπόστατες, αντιεπιστηµονικές, επικίν-
δυνες ερµηνείες ευγονικής προσέγγισης, όπως αυτές που κά-
νατε για το έγκληµα της γυναικοκτονίας.

Η γυναικοκτονία, κύριε Βαρτζόπουλε, είναι έγκληµα. Είναι έγ-
κληµα µε έµφυλη διάσταση. Είναι η πιο ακραία αξιόποινη µορφή
έµφυλης βίας και για εµένα ως γυναίκα είναι αδιανόητο να είναι
Υπουργός της Κυβέρνησης και µάλιστα Υφυπουργός Υγείας που
έρχεται στη Βουλή για να υποστηρίξει συµβάσεις µε το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος», ένα πρόσωπο που αµφισβητεί την εγκληµα-
τική διάσταση αυτής της εκδήλωσης, ένα πρόσωπο που δίνει βιο-
λογικές και γενετικές ερµηνείες στο κακούργηµα, ένα πρόσωπο
που και όταν τίθεται προ των ευθυνών του στη Βουλή, εδώ δη-
λαδή που λειτουργεί η δηµοκρατία, απαξιοί να απαντήσει.

Περιµένω, κυρία εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, από τον
κ. Μητσοτάκη να µε καλέσει και να µου ζητήσει συγγνώµη για
τον κ. Βαρτζόπουλο και για αυτά που έχει πει για τις γυναικοκτο-
νίες και για το γεγονός ότι δεν το έχει ανακαλέσει και για την
αδιανόητη εντός της Ολοµέλειας συµπεριφορά του να απαξιοί
να απαντήσει -δύο φορές, µάλιστα- ενώ του ζήτησα να απαντή-
σει. Είχε όλον τον χρόνο να το κάνει και λυπάµαι πάρα πολύ που
δεν το έκανε.

Τώρα να έρθω στα θέµατα του νοµοσχεδίου. Έχω πολλά να
πω.

Λέτε θα έρθει ο Υπουργός;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Δεν

γνωρίζω.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν γνωρίζετε. Γιατί έµαθα ότι θα ερχόταν στις 17.00’
για να σας αντικαταστήσει. Μάλλον έχει κάτι άλλο να κάνει, αν
και µε εντυπωσιάζει που δεν έρχεται σε µία συνεδρίαση που
αφορά το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», µιας και φαίνεται ότι κι-
νητοποιήθηκε τροµερά η Κυβέρνηση για να υπογράψουν αρκετοί
Υπουργοί. Για να δω πόσοι είναι.

Είναι µία από τις συµβάσεις αυτές που είναι ειδικευµένος να
υπογράφει ο κ. Χατζηδάκης, στο πόδι και µε χειρόγραφες σηµει-
ώσεις. Μια αντίστοιχη υπέγραψε προπαραµονή των Φώτων µε
την «AEGEAN» για να χαρίσει η Κυβέρνηση στην «AEGEAN» κά-
ποιες δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ.

Τώρα, λοιπόν, πόσοι Υπουργοί; Ο Υπουργός Οικονοµικών κ.
Χατζηδάκης. Χειρόγραφα το συµπληρώνουν και το Υπουργείο.
Δεν το ήξερε µάλλον το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» πώς λέγεται
το Υπουργείο. Οι Υπουργοί, λοιπόν, για να µην κακοκαρδίσουν
το ίδρυµα, να τους πουν «ξαναναδακτυλογραφήστε το», το συµ-
πληρώνουν µε το χεράκι τους. Είναι ο Υπουργός Εθνικής Οικο-
νοµίας και Οικονοµικών χειρόγραφα και χειρόγραφα ο
Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Θεοχάρης.
Χατζηδάκης και Θεοχάρης. Τον Θεοχάρη δεν τον έχουµε πια
Υφυπουργό, αλλά την υπογραφή του την έβαλε και τη χειρό-
γραφη προσθήκη του τίτλου του. Έχουµε τον Υπουργό Υγείας

Άδωνι Γεωργιάδη, τον Υφυπουργό Υγείας κ. Μάριο Θεµιστοκλέ-
ους και τον Υφυπουργό Υγείας κ. Δηµήτρη Βαρτζόπουλο. Δη-
λαδή, δύο Υπουργοί και τρεις Υφυπουργοί σπεύδουν να
υπογράψουν όλοι µαζί µια σύµβαση µε το Ίδρυµα «Σταύρος
Νιάρχος» το οποίο εδρεύει στις Βερµούδες.

Το γνωρίζετε αυτό. Το γνωρίζετε; Το καθεστώς των Βερµού-
δων το γνωρίζετε; Φαντάζοµαι θα σας ενηµερώσουν. Το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» που εδρεύει στις Βερµούδες εκπροσωπείται
από τον κ. Γεώργιο Αγουρίδη και την κ. Χριστίνα Λαµπροπούλου.
Και το εκ τρίτου συµβαλλόµενο Νοσοκοµείο Παίδων «Η Αγία
Σοφία» εκπροσωπείται από τον Διοικητή αυτού Εµµανουήλ Πα-
πασάββα. Δηλαδή, το ίδρυµα στέλνει δύο άτοµα µε πληρεξού-
σιο, το νοσοκοµείο στέλνει ένα άτοµο, τον διοικητή του και η
Κυβέρνηση πηγαίνει µε πέντε άτοµα. Σπουδαία συνθήκη!

Μα, ειλικρινά, όλη η διοίκηση του Υπουργείου και του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών αυτή την προτεραιότητα έβαλε, να υπογράψει
µία από τις πολλαπλές τροποποιήσεις µιας σύµβασης του 2018
µε ανώτατο αντικείµενο 500.000 ευρώ; Μας είπατε ότι είναι εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα. Δεν είναι εκπαιδευτικό. Δεν το έχετε δια-
βάσει αυτό που κυρώνει η Βουλή, κύριε Βαρτζόπουλε; Κυρώνει
την κατασκευή ενός χώρου όπου θα στεγαστεί το επιστηµονικό
πρόγραµµα πενταετίας. Δηλαδή, απασχολείται σήµερα η Βουλή
για αυτό.

Εσείς -ίσως έρθει ο κ. Γεωργιάδης, καθώς του δίνω τον χρόνο
να εµφανιστεί στη Βουλή για το νοµοσχέδιό του- ίσως ξέρετε και
θα µας εξηγήσετε για ποιον λόγο αυτές οι διαδικασίες δηµοσίων
σχέσεων µε διάφορα ιδρύµατα αδιαφανούς διοίκησης -διότι τα
ιδρύµατα που εδρεύουν στις Βερµούδες δεν είναι προσπελάσιµα
για τον έλεγχό τους στο ελληνικό κράτος- για τέτοιες συµβάσεις
έρχονται στη Βουλή να τις κυρώσει; Γιατί πρέπει να κυρώσει η
Βουλή την υπογραφή του κ. Γεωργιάδη, τη δική σας, του κ. Θε-
µιστοκλέους, του κ. Θεοχάρη και του κ. Χατζηδάκη;

Και γιατί την ώρα που η δηµόσια υγεία είναι σε αυτή την τρα-
γική κατάσταση, την ντροπιαστική κατάσταση, εσείς ασχολείστε
µε δηµόσιες σχέσεις µε ιδρύµατα; Πριν από λίγες µέρες ήρθε
στη Βουλή κύρωση σύµβασης µε την οικογένεια Λάτση, µεταξύ
του Υπουργείου Πολιτισµού και συµφωνήθηκε να µπει και το
όνοµα του Ιωάννη Λάτση στο Αρχαιολογικό Μουσείο, για µία οι-
κογένεια για την οποία έχει υπάρξει δίωξη και δικαστήριο για δο-
σιλογισµό, για συνεργασία δηλαδή µε τους κατακτητές
Γερµανούς. Και ανεξαρτήτως του αν η έκβαση ήταν αυτή που
ήταν, υπάρχει και η ιστορική καταγραφή και η ιστορική µνήµη.

Γιατί έρχεται η Βουλή εδώ να κυρώνει, να επικυρώνει τέτοιες
συµβάσεις που το µόνο που αποτυπώνουν και αναδίδουν είναι
µια δουλική, ανάρµοστη κυβερνητική συµπεριφορά οσφυοκαµ-
πτών ενώπιον του χρήµατος; Την ώρα που θα έπρεπε ο προϋπο-
λογισµός του Υπουργείου Υγείας να είναι σοβαρά ενισχυµένος,
εσείς ασχολείστε µε το να φέρετε στη Βουλή τη σύµβαση για
ανώτατο ποσό 500.000 ευρώ και να έρχονται οι Βουλευτές σας
από του Βήµατος της Βουλής να εκφράζουν την ευγνωµοσύνη
τους στο Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». 

Μα, δεν καταλαβαίνετε πόσο εκτίθεστε; Δεν καταλαβαίνετε ότι
το µήνυµα που εκπέµπετε είναι ότι κάτι περιµένετε ή ότι κάτι λαµ-
βάνετε για αυτή τη συµπεριφορά;

Κυρία Σκόνδρα, λέω κάτι σοβαρό.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Με συγχωρείτε, δεν σας διέκοψα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ναι, απασχολείτε, όµως, τον µοναδικό Υφυπουργό που
απαξιοί για τις γυναίκες. Μην του δίνετε εσείς περισσότερη αξία.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Όλα όσα λέτε σοβαρά είναι.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να είστε καλά.
Η Πλεύση Ελευθερίας έδωσε, ξέρετε, το παράδειγµα. Τον

Μάρτιο του 2020, µε το που επιβλήθηκε το lockdown και οι πε-
ριορισµοί, µε το που ξέσπασε η πανδηµία, ήταν η εποχή που για
πρώτη φορά η Πλεύση Ελευθερίας έλαβε µια µικρή κρατική χρη-
µατοδότηση 75.000 ευρώ.

Τον Μάρτιο του 2020 ως κόµµα εξωκοινοβουλευτικό, που δεν
µπήκαµε στη Βουλή, αλλά είχαµε ένα ποσοστό µικρό τότε, που
πια έχει υπερδιπλασιαστεί, θελήσαµε να δώσουµε το παράδειγµα
δωρίζοντας, µε το ένα τέταρτο της χρηµατοδότησης που παίρνει
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η Πλεύση Ελευθερίας, εξοπλισµό στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
δωρίζοντας τρεις κλίνες ΜΕΘ-ΜΑΦ στο Νοσοκοµείο «Παµµακά-
ριστος», δύο λουτρά υπερήχων, δύο κλιβάνους, έναν καρδιο-
γράφο υπερσύγχρονο στο Κέντρο Υγείας Καλυβίων, κάνοντας
δωρεά στο Ταµείο Αλληλοβοήθειας του Σωµατείου Ελλήνων
Ηθοποιών, κάνοντας δωρεά στο Κοινωνικό Μητροπολιτικό Ια-
τρείο Ελληνικού, κάνοντας δωρεά σε έναν τοπικό σύλλογο στο
χωριό Εµµανουήλ Παππά στις Σέρρες έναν απινιδωτή. Όλα αυτά
µε το ένα τέταρτο της χρηµατοδότησης της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας τότε. Θελήσαµε να δώσουµε ένα παράδειγµα και ένα έναυ-
σµα.

Είναι τροµερό πώς εσείς, που κυβερνάτε όλα αυτά τα χρόνια,
έχετε καταφέρει να διασπαθίσετε και να κατασπαταλήσετε κα-
θόλου ευκαταφρόνητα ποσά, αλλά και δεν καταφέρνετε να εξοι-
κονοµήσετε και να διαθέσετε εκείνα τα οποία οφείλετε και
αναµένεται να κάνετε για τη δηµόσια υγεία.

Στο Γενικό Νοσοκοµείο Νίκαιας που ήµουνα την προηγούµενη
Τετάρτη γιατροί και νοσηλευτές δεν έχουν πάρει άδεια από το
2021. Οι ασθενείς µε βαριά νοσήµατα νοσηλεύονται ο ένας πάνω
στον άλλον κατά κυριολεξία σε κουτιά, boxes, που δεν επιτρέ-
πουν να περάσει ο νοσηλευτής ή ο γιατρός και δεν επιτρέπουν
να παραµείνει ο συγγενής, σε ασφυκτική απόσταση µεταξύ τους,
ανύπαρκτη και σε συνθήκες που δοκιµάζουν την αξιοπρέπεια και
την αντοχή του κάθε ανθρώπου και την ψυχική του υγεία, κύριε
Βαρτζόπουλε.

Το νοσοκοµείο είναι σε κατάσταση κατάρρευσης. Είναι ένα
λαϊκό νοσοκοµείο των φτωχών ανθρώπων, τους οποίους έχετε
παραπεταµένους, όπως και τους γιατρούς και τους νοσηλευτές
και όλο το προσωπικό.

Όµως έχετε κάνει φοβερές business µε µια εταιρεία η οποία –
άκουσον, άκουσον και ακούστε και εσείς οι Βουλευτές- έχει ανα-
λάβει, επειδή υπάρχουν µόνο δύο ακτινολόγοι, της έχει ανατεθεί
να κάνει διάγνωση των ακτινολογικών εξετάσεων του αξονικού
τοµογράφου και του µαγνητικού τοµογράφου εξ αποστάσεως,
παρακαλώ. Γιατροί οι οποίοι δεν πατάνε στο νοσοκοµείο, µε τους
οποίους δεν έχουν επαφή οι θεράποντες ιατροί των ασθενών, εξ
αποστάσεως και µε βάση το δικό τους πρόγραµµα κάνουν δια-
γνώσεις για την εταιρεία και η εταιρεία τις στέλνει στο νοσοκο-
µείο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Και µας λέτε τώρα για 500.000 ευρώ, που ξέρουµε ότι θα πάνε
σε µελέτες επί µελετών, σε κατασκευαστές επί κατασκευαστών,
κατά την πάρα πολύ γνωστή πρακτική µε την οποία θησαυρίζουν
κάποιοι επιτήδειοι συγκεκριµένων ειδικοτήτων, αλλά η ψυχική
υγεία όπως και η δηµόσια υγεία παραµένουν σε εξαιρετικά υπο-
βαθµισµένη κατάσταση. Σε συνθήκες ανθρωπιστικής κρίσης λει-
τουργεί το σύστηµα υγείας χάρη στην αυταπάρνηση του
προσωπικού, το οποίο ο Πρωθυπουργός το απαξιώνει και λέει
ότι θα τους «κανονίσει» κιόλας, θα τους επιτάξει.

Τα νοσοκοµεία στην Κρήτη, που είναι η πατρίδα του Πρωθυ-
πουργού, άλλα λειτουργούν από θαύµα και άλλα κλείνουν τις κλι-
νικές τους, διότι δεν υπάρχει προσωπικό. Σε ψυχιατρικές κλινικές
ενηλίκων εισάγονται για νοσηλεία ανήλικοι. Ξέρετε αυτό τι ση-
µαίνει; Να µας πείτε αν κάνετε δευτερολογία ή µήπως θα παραι-
τηθείτε, για να απαξιώσετε και να µην απαντήσετε.

Για πείτε µας, κύριε Βαρτζόπουλε, το να εισάγονται ανήλικοι
σε κλινικές ενηλίκων, ψυχιατρικές, είναι πρέπον επιστηµονικά,
κατά την επιστήµη σας είναι; Είναι επιτρεπτό να λειτουργεί η
πνευµονολογική κλινική στα Γιάννενα µε ανεµιστήρες; Είναι επι-
τρεπτό να µην υπάρχουν τα αυτονόητα, τα εντελώς στοιχειώδη
στα νοσοκοµεία της χώρας, να γίνεται συνεφηµέρευση των χει-
ρουργείων σε Ιεράπετρα και Άγιο Νικόλαο;

Είναι επιτρεπτό αυτό που αντίκρισα στα Φάρσαλα στο Κέντρο
Υγείας; Μου είπαν οι άνθρωποι: «Είστε η πρώτη και µόνη Αρχη-
γός που έχει έρθει εδώ». Τους υποσχέθηκα ότι θα ξαναέρθω,
αλλά και ότι θα σας υποχρεώσω να απαντήσετε. Είναι επιτρεπτό
να υπάρχουν σταθµοί ΕΚΑΒ χωρίς προσωπικό; Είναι επιτρεπτό
να µπαίνουν µε αυταπάρνηση οι νοσηλεύτριες, το νοσηλευτικό
προσωπικό ως πλήρωµα του ΕΚΑΒ για να σωθεί ο κόσµος; Είναι
επιτρεπτό αυτό το οποίο συµβαίνει σε όλη τη χώρα, ότι δεν υπάρ-

χει συνθήκη διακοµιδής; Έκλεισε επ’ αόριστον η ΜΕΘ του Νο-
σοκοµείου Άρτας; Είναι αυτό συνθήκη δηµόσιας υγείας σε ένα
ευρωπαϊκό κράτος το έτος 2024;

Θα έλεγα πολλά ακόµα και θα πω όταν εµφανιστεί ο κ. Γεωρ-
γιάδης. Αντιλαµβάνοµαι ότι επέλεξε -ίσως σοφά- να µην εµφανι-
στεί. Παρ’ όλα αυτά, θα έρθει; Να καθυστερήσω; Μακάρι, για να
τον δούµε. Και αφού θα έρθει, θα περιµένω να αναλάβει και την
ευθύνη του, γιατί είναι ζήτηµα ευθύνης και θα περιµένω φυσικά
να περιµένει να ακούσει και την απάντηση, όχι να έρθει για να µι-
λήσει τελευταίος και να µην µπορούµε να του απαντήσουµε.

Θα περιµένω, λοιπόν, να αναλάβει και την ευθύνη του για το
γεγονός ότι ο ίδιος, ως αρµόδιος Υπουργός Εργασίας, νοµοθέ-
τησε την εξαήµερη εργασία. Τα διάβασα χτες, το άρθρο 25 και
26 του δικού του νόµου. Ας αναλάβει την ευθύνη του και ας µην
παίζει και ο ίδιος και ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Μαρινάκης µε τις
εντυπώσεις, λέγοντας ότι «δεν νοµοθετήσαµε τέτοιο πράγµα».
Νοµοθετήσατε τέτοιο πράγµα! Ας αναλάβει την ευθύνη του.

Τέλος, νοµίζω του έδωσα αρκετό χρόνο, κύριε Πρόεδρε, ελ-
πίζω να έρθει, αλλιώς θα του κερδίσει λίγο χρόνο και ο κ. Βαρ-
τζόπουλος και θα πρέπει βέβαια να απαντήσει και σε εµένα για
τις γυναικοκτονίες. Ελπίζω να εξηγήσει και γιατί ανακοινώνει ότι
σκοπεύει να φέρει το νοµοσχέδιο για την ψυχική υγεία τώρα
µέσα στο καλοκαίρι, ενώ πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο
έχει ξεσηκώσει θύελλα αντιδράσεων, ενώ πρόκειται για ένα νο-
µοσχέδιο που θα υπονοµεύσει -δεν θα υποβαθµίσει απλώς- την
ψυχική υγεία και τις δοµές απεξάρτησης, ενώ πρόκειται για ένα
νοµοσχέδιο που, κατά τις δικές του παραδοχές και οµολογίες,
για να εφαρµοστεί χρειάζονται πάµπολλες υπουργικές αποφά-
σεις και δεν θα µπορεί να εφαρµοστεί πριν τις αρχές του ’25, άρα
δεν υπάρχει βιασύνη. Γιατί, λοιπόν, επιδιώκει µέσα στο καλοκαίρι
στα κρυφά την προώθηση ενός τέτοιου νοµοσχεδίου;

Κύριε Γεωργιάδη, ελπίζω να ακούτε και να έρθετε να απαντή-
σετε. Ελπίζω να αναλάβετε τις ευθύνες σας. Η Πλεύση Ελευθε-
ρίας είναι και θα είναι εδώ και θα επιµένει να σας καλεί σε
λογοδοσία και θα επιµένει να υπερασπίζεται εκείνους που δεν
έχουν φωνή, εκείνους που δοκιµάζετε την ύπαρξή τους και τα δι-
καιώµατά τους, εκείνους που έχουν το δικαίωµα, όπως έχει κάθε
ασθενής, στη νοσηλεία, εκείνους που έχουν το δικαίωµα να πα-
ρέχουν τις ιατρικές και νοσηλευτικές υπηρεσίες τους σε συνθή-
κες αξιοπρέπειας, όλες εκείνες και εκείνους που είναι πολίτες
αυτής της χώρας, που είναι άνθρωποι για τους οποίους η
Πλεύση Ελευθερίας είναι εδώ.

Κύριε Γεωργιάδη, δεν έχετε παράπονο, κράτησα τον χρόνο
µέχρι να έρθετε, γιατί αξιώνω να µου απαντήσετε και αξιώνω να
αναλάβετε τις ευθύνες σας. Καλώς ήρθατε, λοιπόν, στην Ολοµέ-
λεια. Θα σας ενηµερώσουν ότι τα τελευταία περίπου πέντε λεπτά
σας περιµένω.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Ήµουν στη µηχανή, είχα κράνος. Δεν άκουγα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ήσασταν στη µηχανή και δεν ακούγατε, αλλά πληρο-
φορήθηκα ότι χτυπιόσασταν, γιατί δεν θέλατε να µιλήσει ο
Βουλευτής µας στην επιτροπή, γιατί θα ερχόσασταν εδώ. Και τε-
λικά ήρθατε εδώ µόνο για να απαντήσετε στον κ. Πολάκη.

Σας περιµένω για να απαντήσετε σε όλα αυτά τα οποία έθεσα,
σε όλα αυτά τα οποία τίθενται, σε όλα αυτά για τα οποία είστε
υποχρεωµένος να απαντάτε και εµείς θα σας φέρνουµε εδώ για
να απαντάτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας, την κ. Κωνσταντοπού-
λου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αν

κατάλαβα καλά τι έχετε ρωτήσει, ευχαρίστως να απαντήσω ό,τι
προλαβαίνω.

Κατ’ αρχάς στο αίτηµά σας να αποπεµφθεί ο κ. Βαρτζόπουλος,
αυτό πρόλαβα να το ακούσω.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Στον Πρωθυπουργό απευθύνεται το ερώτηµα.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, εάν
έχετε την καλοσύνη, µη διακόπτετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Στο
αίτηµά σας να αποπεµφθεί ο κ. Βαρτζόπουλος, οφείλω να σας
µεταφέρω την άποψη του κυρίου Πρωθυπουργού, όπως µου έχει
λεχθεί, ότι δεν θα αποπεµφθεί ο κ. Βαρτζόπουλος, οπότε σταµα-
τήστε να το ζητάτε σε κάθε σας οµιλία.

Δεν είναι σεξιστής ο κ. Βαρτζόπουλος. Είναι ένας έγκριτος επι-
στήµονας της χώρας, χαίρει σεβασµού από ολόκληρη την επι-
στηµονική κοινότητα και άρα κάπου αυτό το bullying που
συνηθίζετε να κάνετε, πρέπει να σταµατήσει. Το είπατε µία, το
είπατε δύο, το είπατε τρεις, ωραία. Τι να κάνουµε τώρα; Όταν γί-
νετε Πρωθυπουργός της χώρας, θα ορίζετε εσείς το Υπουργικό
σας Συµβούλιο.

Προς το παρόν ο ελληνικός λαός έχει επιλέξει τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη, θα του επιτρέψετε να ασκήσει το συνταγµατικό του δι-
καίωµα να ορίζει αυτός το Υπουργικό του Συµβούλιο. Μπορεί να
µη σας αρέσουµε, καµµία αντίρρηση, δεν λέω ότι µπορούµε να
αρέσουµε σε όλους, αλλά προς το παρόν εµάς επέλεξε ο ελλη-
νικός λαός. Ο κ. Μητσοτάκης αποφασίζει το Υπουργικό Συµβού-
λιο. Άρα, µην το λέτε σε κάθε οµιλία. Είναι λίγο, ξέρετε, «το είπες
µια, το είπες δύο, µετά αρχίζει να γίνεται λίγο κωµικό».

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για τις γυναικοκτονίες, κύριε Γεωργιάδη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μία
µία οι δουλειές.

Η Κυβέρνησή µας για τη βία κατά των γυναικών κάνει πραγ-
µατικά πολύ µεγάλη προσπάθεια. Έχει παρουσιάσει τόσο ο κ.
Χρυσοχοΐδης µία σειρά δράσεων της Ελληνικής Αστυνοµίας υπο-
στηρικτικές προς τις γυναίκες που υφίστανται βία και πιστεύω
ότι η Κυβέρνηση έχει δείξει έµπρακτα το πολύ µεγάλο της ενδια-
φέρον πάνω σε αυτό το θέµα που δεν το υποτιµώ καθόλου.

Εσείς αυτό το κάνετε λίγο σόου, να πείτε γυναικοκτονία, για
να δείξετε ότι είστε περισσότερο ευαίσθητη από εµάς σε αυτό
το θέµα. Σας διαβεβαιώνω πως κάνετε λάθος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σόου οι γυναικοκτονίες;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Για
εµάς είναι απολύτως σοβαρό θέµα η βία κατά των γυναικών. Η
Κυβέρνηση ασχολείται σοβαρά µε την αντιµετώπισή της.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …γυναικοκτονίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, θα
αφήσετε να ολοκληρώσει την οµιλία του;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Προ-
φανώς, είναι ένα ζήτηµα πάρα πολύ σοβαρό, γι’ αυτό και ασχο-
λούµαστε πάρα πολύ σοβαρά. Δεν έχω καµµία διάθεση να
µαλώσω µαζί σας για κάτι τόσο σοβαρό όσο είναι αυτό.

Υπάρχουν πάρα πολλές γυναίκες που υποφέρουν. Έχουν γίνει
γραµµές βοήθειας, έχουν γίνει ειδικά αστυνοµικά τµήµατα, έχουν
γίνει γραµµές ψυχολογικής υποστήριξης, έχει γίνει παροχή νο-
µικής βοήθειας, έχουν γίνει πάρα πολλά, για να µπορέσουν οι γυ-
ναίκες να φύγουν από αυτή τη ζώνη του φόβου έναντι των
ανθρώπων που τους ασκούν βία. Επαναλαµβάνω, για εµάς είναι
εξαιρετικά σοβαρό ζήτηµα.

Τρίτον, εάν κατάλαβα καλά, θέσατε ένα ζήτηµα µε την εξαή-
µερη εργασία, ότι καταργήσαµε το πενθήµερο, το οκτάωρο κ.λπ..
Η συζήτηση αυτή είχε γίνει κατά τη συζήτηση του σχετικού νο-
µοσχεδίου πέρυσι τον Σεπτέµβριο. Ο νόµος είναι δικός µου, είναι
νόµος που εισηγήθηκα στο Κοινοβούλιο τον Σεπτέµβριο πέρυσι
και θυµίζω ότι εκείνη την ηµέρα είχε κηρυχθεί γενική απεργία
από την ΑΔΕΔΥ και από διάφορα σωµατεία και είχε µια συµµε-
τοχή της τάξεως του 0,1%.

Οι εργαζόµενοι δεν ακολουθούν τις δικές σας ελαφριές από-
ψεις, διότι ξέρουν ήδη περί τίνος πρόκειται. Εάν, πράγµατι, εί-
χαµε καταργήσει το πενθήµερο και το οκτάωρο, αδυνατώ να
πιστέψω ότι θα κάναµε κάτι τέτοιο και η χώρα θα είχε αυτή την
εικόνα ηρεµίας που έχει σήµερα. Προφανώς, θα γινόταν επανά-
σταση και καλώς θα γινόταν. Δεν έχει γίνει καµµία επανάσταση

και καµµία φασαρία, διότι δεν έχει καταργηθεί ούτε το πενθή-
µερο ούτε το οκτάωρο.

Έχει δε ενδιαφέρον ότι όλοι αυτοί που µιλάνε για το εξαήµερο,
δεν έχουν να παρουσιάσουν ένα σωµατείο εργαζοµένων επιχεί-
ρησης που, πράγµατι, εµπίπτει στο εξαήµερο. Γιατί το εξαήµερο
ως δυνατότητα θεσπίστηκε. Θεσπίστηκε, όµως, µε συγκεκριµέ-
νους όρους και προϋποθέσεις για συγκεκριµένες εταιρείες.
Ποιες εταιρείες; Της συνεχούς λειτουργίας εταιρείες, που δου-
λεύουν δηλαδή τριακόσιες εξήντα πέντε ηµέρες τον χρόνο, επτά
ηµέρες την εβδοµάδα -αναφερόµαστε σε συγκεκριµένες βιοµη-
χανίες- και σε έκτακτες περιπτώσεις σε επιχειρήσεις που λει-
τουργούν έξι ηµέρες την εβδοµάδα και δεν είναι συνεχούς
λειτουργίας, εφόσον προηγουµένως ενηµερώσουν την Επιθεώ-
ρηση Εργασίας για το έκτακτο γεγονός που έχουν να αντιµετω-
πίσουν. Αυτό κάνει αυτή η ρύθµιση. Δεν καταργεί το πενθήµερο,
αλλά δίνει τη δυνατότητα εργασίας µε εξαιρετικά αυξηµένες
αµοιβές.

Ο λόγος που δεν έχει γίνει καµµία διαµαρτυρία και καµµία
απεργία σε κανένα εργοστάσιο που κάνει χρήση αυτής της διά-
ταξης ποιος είναι; Γιατί οι ίδιοι οι εργάτες αυτών των εργοστα-
σίων θέλουν αυτή τη διάταξη. Γι’ αυτό δεν διαµαρτύρονται. Γιατί
θέλουν αυτή τη διάταξη; Γιατί αυξάνουν πολύ τις αµοιβές τους.

Εσείς µπορεί να είστε µια πλούσια γυναίκα και να µη σας νοι-
άζει πώς θα κερδίσετε 400 ή 500 ή 600 ή 1000 ευρώ παραπάνω
τον µήνα. Για αυτούς, όµως, τους ανθρώπους αυτά τα χρήµατα
είναι σηµαντικά. Τα θέλουν, γι’ αυτό και σε καµµία -επαναλαµ-
βάνω, ούτε µία- επιχείρηση που έχει εφαρµοστεί αυτό το µέτρο
δεν έχει υπάρξει απεργία ή στάση εργασίας ή φασαρία των ερ-
γατών.

Λέτε εσείς από το Βήµα της Βουλής που είστε και από τη δι-
κηγορική ιδιότητα που έχετε να ξέρετε καλύτερα τα συµφέροντα
των ιδίων των ανθρώπων που υφίστανται τη συνέπεια αυτής της
διάταξης;

Αυτή η διάταξη, λοιπόν, είναι ισορροπηµένη. Αφορά σε ένα
ελάχιστο κλάσµα επιχειρήσεων και εργαζοµένων. Οι ίδιοι οι ερ-
γαζόµενοι τη θέλουν. Είναι µε τη συναίνεσή τους. Και όπως είχα
προβλέψει, όταν ψηφιζόταν ο νόµος, ο µόνος τσακωµός που θα
γίνει είναι για το ποιος θα πάει να δουλέψει Σάββατο και Κυριακή,
για να πάρει τα επιπλέον χρήµατα και αυτό πραγµατικά γίνεται.

Άρα µιλάµε διαρκώς υποτίθεται επ’ ονόµατι των εργαζοµένων,
χωρίς κανένας εργαζόµενος να σας το έχει ζητήσει. Ε, αφήστε
τους εργαζόµενους να ξέρουν µόνοι τους!

Για να ξέρουν απλώς η Βουλή και ο ελληνικός λαός, τελικά
βγήκαν τα στατιστικά στοιχεία, χθες, από το Υπουργείο Εργα-
σίας. Αν θυµάµαι καλά, έχει εφαρµοστεί σε περίπου εξήντα µία
χιλιάδες εργαζόµενους, σε ένα κλάσµα της τάξεως του 2% του
εργατικού δυναµικού της χώρας, ένα ελάχιστο πραγµατικά κλά-
σµα. Άρα, συνεχώς ανακυκλώνετε τη ίδια φασαρία χωρίς κανέ-
ναν απολύτως λόγο και µάλιστα, θα ήταν οξύµωρο να έχει συµβεί
κάτι τέτοιο.

Τέλος, σε ό,τι αφορά τον κ. Καραναστάση, είχα έναν διάλογο
µαζί του το πρωί στη συζήτηση για τους γιατρούς, στην επιτροπή
περιφερειών. Καλή ήταν η συζήτηση µε τον κ. Καραναστάση. Δεν
θυµάµαι να έχω καµµία αντιδικία µαζί του. Ίσα-ίσα ήταν συµπα-
θέστατος και αξιοπρεπέστατος. Απλώς κατέθεσε το υπόµνηµά
του γραπτώς. Το λαµβάνουµε υπ’ όψιν. Είναι συµπαθής ο κ. Κα-
ραναστάσης. Δεν ξέρω τι σας ενόχλησε στον κ. Καραναστάση.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εµάς δεν µας ενόχλησε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν
µου έκανε καµµιά διαµαρτυρία ο ίδιος. Δεν ξέρω. Τι είπατε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Λέω ότι «κοπανιόσασταν» για να φύγετε, γιατί βιαζόσα-
σταν να έρθετε εδώ και τελικά δεν…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν
«κοπανιόµασταν» καθόλου. Το πρόγραµµα της Βουλής, κυρία
Κωνσταντοπούλου, σήµερα…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …(Δεν ακούστηκε)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πρέ-
πει, επιτέλους, να πάψετε να είστε τόσο κακοπροαίρετη και δει-
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κτική. Ειλικρινά σας το λέω, ο χαρακτήρας σας δεν είναι όπως
πρέπει. Γίνεστε αφόρητα αντιπαθητική, χωρίς λόγο, ενώ µπο-
ρείτε να είστε συµπαθητική.

Ξαναλέω: Σήµερα -εδώ είναι το Προεδρείο να σας το πει- το
Προεδρείο άλλαξε την ώρα της συνεδρίασης τέσσερις φορές.
Στην αρχή ήταν να ξεκινήσει η συνεδρίαση στις 12.00’ και µετέ-
φερε την έναρξη στις 13.00’. Το 13.00’ το έκανε 12.30’. Το 12.30’
το ξαναέκανε 13.00’. Έχω στο κινητό µου τέσσερα διαφορετικά
µηνύµατα από το Προεδρείο για αλλαγή ώρας της Ολοµέλειας.
Δεν ευθύνοµαι εγώ για αυτό. Στην αρχή κινούµαστε µε το 12.00’,
µετά είπαν ότι θα πάµε στις 13.00’, µετά κινηθήκαµε στο 12.30’.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Στις 13.00’ ήταν η ώρα της συνεδρίασης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Μετά έγινε 12.30’. Υπάρχει επίσηµο e-mail που το αναφέρει. Αν
θέλετε, να σας το καταθέσω και αυτό στα Πρακτικά, ευχαρίστως.

Ξαναλέω, λοιπόν: Δεν χρειάζεται να αντιδικούµε διαρκώς για
απλά πράγµατα. Ο κ. Καραναστάσης το πρωί δεν εξέφρασε κα-
νένα παράπονο. Κάναµε µια πολύ ωραία συζήτηση, µάλιστα και
για µια ταινία που θα συµµετέχει στην παραγωγή και είπε ότι θα
«σκίσει», που πήγαν σε ένα δηµόσιο κτήριο της δεκαετίας του
1960 κ.λπ.. Πολύ ωραία τα είπαµε. Έδωσα απαντήσεις και σε
εκείνον και σε άλλους συναδέλφους. Μίλησαν όλοι οι συνάδελ-
φοι, όλοι οι φορείς. Δεν ξέρω πού τα βρίσκετε αυτά που λέτε.
Τελικά, τελειώσαµε πριν τις 13.00’. Αν θυµάµαι καλά 12.20’ µε
12.45’ και µε κάποιους Βουλευτές και µε την κ. Παγώνη πήγαµε
µετά στο εντευκτήριο µέχρι την έναρξη της συνεδρίασης. Όλα
όσα λέτε είναι από τη φαντασία σας, όπως, για να είµαι ειλικρι-
νής, τα περισσότερα από όσα λέτε.

Διότι, κυρία Κωνσταντοπούλου -για να κλείσω εδώ- στην πραγ-
µατικότητα, έχουµε καταλάβει όλοι περί τίνος πρόκειται. Είστε
κάπως σαν τον Δον Κιχώτη. Βλέπετε συνεχώς τέρατα, που στην
πραγµατικότητα είναι ανεµόµυλοι που θέλετε να τους χτυπήσετε
και να τους κατεδαφίσετε χωρίς κανένα λόγο. Ηρεµήστε λίγο.
Διακοπές έρχονται, ξεκουραστείτε και λίγο. Όλα καλά θα πάνε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): … (Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, ο
Υπουργός κλείνει τη συνεδρίαση. Δεν έχετε τον λόγο, παρακαλώ.
Λυπάµαι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Βουλή είναι εδώ. Είχα πει θα σας απαντάµε, αλλά αυτά που λέτε,
παρακαλώ πολύ, να είναι συγκεκριµένα.

Επαναλαµβάνω για να κλείσω, πως καµµία αντιδικία δεν
υπήρξε µε τον κ. Καραναστάση. Αυτά τα «χτυπιόσασταν για να
φύγετε» κ.λπ., παρακαλώ πολύ να τα αποσύρετε. Το βίντεο είναι
στη διάθεσή σας. Δεν χτυπιόταν κανένας. Ηρεµότατος ήµουν.
Δεν λέω ότι είµαι παράδειγµα Γκάντι, θέλω να είµαι ειλικρινής -
για να κάνω µία αυτοκριτική-, αλλά σήµερα έτυχε να είµαι πάρα
πολύ ήρεµος. Άρα ήρεµα, καλόπιστα και όλα θα πάνε καλά,
κυρία Κωνσταντοπούλου. 

Για να µιµηθώ λίγο και την προεκλογική κ. Κωνσταντοπούλου
καρδούλες. Και λίγες καρδούλες.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υφυπουργέ, θα
πάρετε τον λόγο, για να κλείσετε τη συνεδρίαση; Όχι, δεν θέλετε
τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Επί προσωπικού εί-
πατε. Παρακαλώ, πείτε µου πρώτα που βλέπετε το προσωπικό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κατ’ αρχάς, µη µου υπαγορεύετε τι θα πω. Γνωρίζω τον
Κανονισµό.

Κύριε Γεωργιάδη, τα θέµατα για τα οποία µίλησα για αρκετή
ώρα, περιµένοντας για να έρθετε, ήταν αρκετά σοβαρά. Εσείς
θελήσατε να τα γελοιοποιήσετε. Για να τα γελοιοποιήσετε, θελή-
σατε και να επιτεθείτε σε εµένα κατά την ειωθώσα πρακτική σας,
η οποία αυτοτελώς αποδεικνύει ότι τον σεξισµό, το µπούλινγκ,
την κακοποιητική συµπεριφορά την έχετε ως δεύτερη φύση.

Εγώ δεν θα µπω στο DNA σας, όπως λέει ο κ. Βαρτζόπουλος,
για τους γυναικοκτόνους. Έθεσα στον κ. Βαρτζόπουλο το ζήτηµα
των δηλώσεων που έκανε για τις γυναικοκτονίες. Δεν είναι καθό-
λου αστείο, για να το γελοιοποιείτε και δεν είναι καθόλου αµελη-
τέο, για να προσπαθείτε να το αντιµεταθέσετε.

Έχουµε οκτώ γυναίκες δολοφονηµένες από συντρόφους και
πρώην συντρόφους το 2024. Είναι ιλιγγιώδης ο αριθµός των γυ-
ναικοκτονιών. Είναι, πραγµατικά, προκλητική η άρνηση του Υφυ-
πουργού να πάρει πίσω τις δηλώσεις του, ότι οι γυναικοκτονίες
οφείλονται σε βιολογικά αίτια, ότι είναι έτσι φτιαγµένοι οι άντρες
για να δολοφονούν και έτσι φτιαγµένες οι γυναίκες για να δολο-
φονούνται.

Δεύτερον, το ότι έχετε θεσµοθετήσει την εξαήµερη εργασία,
ευτυχώς το συνοµολογήσατε, διότι ο Πρωθυπουργός το αρνεί-
ται. Το ότι αυτό µας έχει κάνει σε παγκόσµιο επίπεδο µια υπό-
λογη χώρα, που υπαναχωρεί από τις εγγυήσεις των εργασιακών
δικαιωµάτων είναι γεγονός.

Το ότι έρχεστε σήµερα εδώ και επιχαίρετε και µας λέτε ότι
εσείς ξέρετε καλύτερα και οι εργαζόµενοι οι οποίοι αναγκάζονται
να εργάζονται έκτη µέρα, είτε διότι δεν τους άφηνε την επιλογή
ο εργοδότης είτε διότι είναι τόσο χαµηλές οι αποδοχές τους που
έχουν την ανάγκη της συµπλήρωσης του εισοδήµατος για να αν-
ταποκριθούν στην ακρίβεια που εσείς δεν αντιµετωπίζετε, είναι
οι πανευτυχείς εργαζόµενοι που εµείς µιλάµε αυθαίρετα εξ ονό-
µατός τους.

Και αυτό το επιχείρηµα είναι απόπειρα γελοιοποίησης πρώτον,
της διεθνούς έκθεσης της χώρας για αυτή τη νοµοθέτηση και
δεύτερον, των προβληµάτων που αντιµετωπίζει ο κόσµος.

Τρίτον, ήσασταν σε µία επιτροπή, στην οποία υποτίθεται ότι
θα παρουσιάζατε πρωτοβουλίες για τις δοµές υγείας στην περι-
φέρεια και σε αυτή την επιτροπή είναι καταγεγραµµένο και στην
κάµερα αποτυπωµένο ότι δεν είχατε την ανοχή να περιµένετε να
ακούσετε τον εισηγητή µας που µίλησε δύο λεπτά και «κοπανιό-
σασταν» εσείς κατά κυριολεξία -όχι εσείς και κάποιος άλλος,
εσείς!- χειρονοµούσατε και ζητούσατε να µιλήσετε κατεπειγόν-
τως, γιατί δεν ανέχεστε να ακούτε και θέλετε µόνο να µιλάτε. Και
τώρα σας αφηγούνται οι συνεργάτες σας τι είπαµε εν απουσία
σας. Και όλοι σας η πρεµούρα ήταν να έρθετε εδώ να κονταρο-
χτυπηθείτε µε τον Πολάκη, που κατά τα άλλα τον καταγγέλλει η
Κοινοβουλευτική σας Οµάδα για πράγµατι σεξιστική και κακο-
ποιητική συµπεριφορά. Αυτά, λοιπόν, κύριε Γεωργιάδη, σας είπα.

Όπως, επίσης, σας είπα ότι δεν µπορεί να «χτυπάτε» προσοχές
και να κλίνετε τη µέση στα ιδρύµατα που εδρεύουν στις Βερµού-
δες, στα ιδρύµατα «Σταύρος Νιάρχος» για 500.000 ευρώ και να
πηγαίνετε πέντε Υπουργοί να υπογράψετε και να φέρνετε τη
Βουλή εδώ να επικυρώνει τις υπογραφές σας, που χειρόγραφα
έχετε αλλάξει το Υπουργείο, γιατί δεν ήξερε το «Σταύρος Νιάρ-
χος» πώς λέγεται, ποιο είναι το όνοµα του Υπουργείου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Σας λέω, λοιπόν, ότι έχετε εγκαταλείψει τη δηµόσια υγεία σε
συνθήκες ανθρωπιστικής κρίσης, σε συνθήκες µε γιατρούς και
νοσηλευτές που δεν έχουν πάρει άδεια από το 2021 στο Νοσο-
κοµείο Νίκαιας, που ήµουν πριν από επτά ηµέρες, µε ασθενείς
που στοιβάζονται σε προσβλητικές για την αξιοπρέπεια κάθε αν-
θρώπου συνθήκες, µε ψυχιατρικές κλινικές που δεν έχουν προ-
σωπικό, µε ανήλικα παιδιά που νοσηλεύονται και εισάγονται σε
κλινικές ενηλίκων, µε Πνευµονολογική Κλινική που λειτουργεί µε
ανεµιστήρες, σε µία αδιανόητη κατάσταση για την οποία πρέπει
να απολογηθείτε και όχι να κάνετε προσωπικές επιθέσεις, ούτε
εξυπνακισµούς.

Η, δε, αγάπη για τους ανθρώπους και η καρδούλα δεν είναι
αντικείµενο γελοιοποίησης, κύριε Γεωργιάδη. Αυτή είναι που
κινεί κάποιους από εµάς που δεν τρέχουµε πέντε-πέντε να υπο-
γράφουµε µε τα ιδρύµατα, αλλά είµαστε εδώ στη Βουλή να υπε-
ρασπιζόµαστε τους ανθρώπους και τα δικαιώµατά τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο.

Θέλετε να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ και να κλείσουµε;
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν
θα απαντήσω σε όλα, γιατί όλα τα άλλα τα έχω απαντήσει. Μόνο
σε ένα θα απαντήσω που δεν πρέπει να µείνει έτσι.

Κυρία Κωνσταντοπούλου, µπορεί µεταξύ µας να αντιδικούµε
όσο θέλετε, να µη συµπαθιόµαστε, να κατηγορούµε ο ένας τον
άλλον, να έχουµε καλές ή κακές στιγµές. Τα έχει αυτά το Κοινο-
βούλιο. Θέλω, όµως, πολύ σοβαρά ως αρµόδιος Υπουργός
Υγείας να σας πω ότι όλα τα µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου
και σύµπας ο ελληνικός λαός πρέπει να χρωστάµε τεράστια ευ-
γνωµοσύνη στο Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» και στον Πρόεδρο,
τον κ. Ανδρέα Δρακόπουλο που προχθές έγινε και η τελετή ανα-
γόρευσής του σε επίτιµο καθηγητή του ΕΚΠΑ.

Για όσους δεν το έχετε συνειδητοποιήσει το ίδρυµα αυτό εκτε-
λεί δωρεές στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας συνολικής αξίας άνω του
1 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Ξαναλέω το νούµερο: Πάνω από
1.000.000.000 ευρώ είναι οι συνολικές δωρεές και χορηγίες του
Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» µε την ηγεσία του Ανδρέα Δρα-
κοπούλου στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας τα τελευταία χρόνια.

Για να πάρετε µια γεύση: Αεροπλάνα και ελικόπτερα που κά-
νουν συνεχώς αεροδιακοµιδές είναι δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύ-
ρος Νιάρχος» και σώζουν κάθε µέρα ζωές. Ασθενοφόρα είναι
δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» και σώζουν κάθε µέρα
ζωές. Εκατόν εβδοµήντα κρεβάτια εντατικής θεραπείας είναι
δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»» και σώζουν ζωές. Εκ-
παιδευτικά προγράµµατα για να µπορούν να γίνονται οι γιατροί
και οι νοσηλευτές καλύτεροι εκτελούνται σε συνεργασία µε τα
µεγαλύτερα πανεπιστήµια της γης, όπως το Memorial, µε χορη-
γία του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». Προγράµµατα αντιµετώ-
πισης των ενδονοσοκοµειακών λοιµώξεων, που είναι η
µεγαλύτερη µάστιγα που σκοτώνει χιλιάδες ανθρώπους στα νο-
σοκοµεία µας, αντιµετωπίζονται µε χορηγία του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος». 

Και τώρα χτίζονται τα τρία µεγαλύτερα νοσοκοµεία, όχι της
Ελλάδος, αλλά της ανατολικής Ευρώπης, στην Κοµοτηνή, στη
Σπάρτη και το µεγάλο Παιδιατρικό Νοσοκοµείο της Θεσσαλονί-
κης, το πρώτο παιδιατρικό νοσοκοµείο εκτός Αθηνών, χάρη στη
δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος». 

Είναι δυνατόν, στα σοβαρά, να έχεις σε ένα ίδρυµα του οποίου
η περιουσία είναι στο εξωτερικό -τα χρήµατα αυτού του ιδρύµα-
τος δεν παράγονται στην Ελλάδα. Τα χρήµατα παράγονται από
τις παγκόσµιες επενδύσεις που άφησε ο αείµνηστος Σταύρος
Νιάρχος- και που επιλέγει η ηγεσία του ιδρύµατος, ο κ. Ανδρέας
Δρακόπουλος συγκεκριµένα, να παίρνει αυτά τα χρήµατα που
µαζεύονται εκτός Ελλάδος και να τα χαρίσει στον ελληνικό λαό
µέσω των δωρεών του και να σώζει κάθε µέρα χιλιάδες ζωές και
να έρχεστε εδώ µε συνωµοσιολογίες να λέτε: «Έχει έδρα τις
Βερµούδες»; Αυτό σας πείραξε στο Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος»;
Και αυτά τα λέµε στα σοβαρά;

Κυρία Κωνσταντοπούλου, σας το ξανάπα. Εσείς µπορεί να γεν-
νηθήκατε πλουσία. Είχατε έναν καλό και άξιο πατέρα, να τον κα-
µαρώνετε και να τον χαίρεστε, σας µεγάλωσε σε ιδιωτικά

σχολεία. Είχατε λεφτά. Περνάτε µια ωραία ζωή. Μπράβο σας που
είστε και καλή δικηγόρος και παίρνετε και υψηλές αµοιβές.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ντρέπεστε λίγο;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν
ντρέποµαι καθόλου!

Υπάρχουν, όµως, άνθρωποι που δεν έχουν τη δική σας οικο-
νοµική δυνατότητα και η ζωή αυτών των ανθρώπων έχει σωθεί
από δωρεές του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» και σώζεται κάθε
µέρα. Και έρχεστε εδώ σε αυτούς τους ανθρώπους, τους µεγα-
λύτερους δωρητές της σύγχρονης Ελλάδος και κάνετε τέτοια
επίθεση και δεν ντρέπεστε καθόλου; Δεν έχετε ίχνος φιλότιµο
µέσα σας για ανθρώπους που σώζουν κάθε µέρα ζωές στην Ελ-
λάδα, λες κι είχαν και καµµία υποχρέωση σε εσάς ή σε εµένα ή
σε οποιονδήποτε άλλο;

Άρα, λοιπόν, κυρία Κωνσταντοπούλου, εµένα κατηγορήστε µε
όσο θέλετε, αλλά εθνικούς ευεργέτες που δίνουν τόσα πολλά
χρήµατα για να σώζονται ζωές κάθε µέρα χωρίς να έχουν καµµία
υποχρέωση, παρακαλώ πολύ, αφήστε τους έξω από αυτή τη δια-
µάχη.

Επαναλαµβάνω, δεν ήταν όλοι στη ζωή τους τόσο τυχεροί
όπως και εγώ κι εσείς, να βάλω και τον εαυτό µου. Υπάρχουν άν-
θρωποι λιγότερο τυχεροί από εµάς και έχουµε ανάγκη αυτών των
δωρεών. Και δεν είναι όλα πλάκα ή σόου στη Βουλή!

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-

θρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση της
από 28.3.2024 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς - Έργο ΧΙΙ, Παράρ-
τηµα 14 της από 6.9.2018 κύριας Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του
Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του
Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υπο-
δοµών στον τοµέα της υγείας».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, ένα άρθρο, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της από 28.3.2024 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς -
Έργο ΧΙΙ, Παράρτηµα 14 της από 6.9.2018 κύριας Σύµβασης
Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος
Σ. Νιάρχος»» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και

αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Κύρωση της από 28.3.2024 Επι-
µέρους Σύµβασης Δωρεάς - Έργο ΧΙΙ, Παράρτηµα 14 της από
6.9.2018 κύριας Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοι-
νωφελές Ίδρυµα Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµο-
σίου για την ενίσχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα
της υγείας» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της από 28.3.2024 Επιµέρους Σύµβασης Δωρεάς
Έργο ΧΙΙ, Παράρτηµα 14 της από 6.9.2018 κύριας Σύµβασης
Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύρος
Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση και
αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: Κύρωση της από 28.3.2024 Επιµέρους Σύµβασης

Δωρεάς - Έργο ΧΙΙ, Παράρτηµα 14 της από 6.9.2018 κύριας Σύµ-
βασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα
Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενί-
σχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της υγείας

Άρθρο πρώτο Κύρωση σύµβασης
ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΣΥΜΒΑΣΗ ΔΩΡΕΑΣ - ΕΡΓΟ ΧΙΙ - (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 14

ν. 4564/2018)
Άρθρο 1 Σκοπός και αντικείµενο - Περιγραφή του έργου
Άρθρο 2 Όροι υλοποίησης της δωρεάς του έργου
Άρθρο 3 Χρονοδιάγραµµα υλοποίησης
Άρθρο 4 Προϋπολογισµός
Άρθρο 5 Πιστοποίηση ολοκλήρωσης και παράδοση του έργου
Άρθρο 6 Ονοµασία
Άρθρο 7 Λοιποί όροι 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ι της Επιµέρους Σύµβασης Μνηµόνιο 
Συνεργασίας 
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙ της Επιµέρους Σύµβασης Τοπογραφικό

Διάγραµµα
Άρθρο δεύτερο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση σύµβασης

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η από 28.3.2024 Επιµέρους
Σύµβαση Δωρεάς - Έργο ΧΙΙ (Παράρτηµα 14) της από 6.9.2018
Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος «Κοινωφελές Ίδρυµα
Σταύρος Σ. Νιάρχος» και του Ελληνικού Δηµοσίου, για την ενί-
σχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της Υγείας, η
οποία κυρώθηκε µε τον ν. 4564/2018 (Α’ 170), καθώς και τα συ-
νηµµένα σε αυτή Παραρτήµατα Ι (Μνηµόνιο Συνεργασίας) και ΙΙ
(Τοπογραφικό Διάγραµµα), που υπεγράφησαν µεταξύ των ανω-
τέρω µερών και του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την
επωνυµία Νοσοκοµείο Παίδων «Η Αγία Σοφία», ως εκ τρίτου συµ-
βαλλόµενου, για την υλοποίηση της δωρεάς του Ιδρύµατος που
αφορά στη µελέτη, την ανακατασκευή, την ανακαίνιση και τον
εξοπλισµό ενός υφιστάµενου κτιρίου επί του ως άνω νοσοκο-
µείου, µε σκοπό την κάλυψη των αναγκών στέγασης και υλοποί-
ησης, στην περιφέρεια Αττικής, του Έργου ΧΙ, στο πλαίσιο ενός
πενταετούς επιστηµονικού προγράµµατος για την ενίσχυση του
τοµέα ψυχικής υγείας παιδιών και εφήβων στην Ελλάδα και τη
διασφάλιση της ποιότητας της παρεχόµενης φροντίδας στις δη-
µόσιες δοµές ψυχικής υγείας, όπως το έργο αυτό κυρώθηκε µε
τον  ν. 5015/2023 (Α’ 20). Το κείµενο της από 28.3.2024 Επιµέ-
ρους Σύµβασης Δωρεάς - Έργο XII και των συνηµµένων σε αυτήν
Παραρτηµάτων Ι και ΙΙ έχει ως ακολούθως:
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Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµο-
σίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως
ορίζεται σε επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,.............................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.13’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 22
Ιουλίου 2024 και ώρα 15.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
2. ΥΓΕΙΑΣ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


